
فاجعه پلاسکو در کمین 130ساختمان
 ساختمان پرخطر و حدود ۱۳۰ ساختمان بسیار پرخطر

در تهران وجود دارد
برج ناایمن در تهران وجود دارد که۱۷۰ مورد آن 

خطرناک  و در محدوده گسل هاست

مدیریت شهری به دنبال ایمن سازی ساختمان های بسیار پرخطر است  پیشنهاد جدید ایران    
در    وین

 روايت بخشش 2قاتل
 در روز پدر 

 یكي از محكومان مردي است که از ۱9 سال پیش  در زندان 
به سر مي برد

 وزیر امورخارجه: پارلمان های غربی در یک بیانیه سیاسی
 تعهد خود را در قبال توافق و بازگشت به برجام

 اعلام کنند

مقاومت، هویت 
لبنان را حفظ کرد

 سید حسن نصرالله، دبیرکل حزب الله
در مراسم گرامیداشت فرماندهان شهید  

محور مقاومت:

امروز رژیم اشغالگر در سراشیبی 
زوال قرار دارد. اکنون این توانایی را 
داریم که هزاران موشک  خود را به 
موشک های نقطه زن تبدیل کنیم.

عبور از دوره انفعال 
به دولت پاسخگو

 فصل مصالحه 
در غرب آسيا

 نجات از ایدز 
با سلول های بنیادی

رئیسی و کابینه اش طی 6ماه 
مسئولیت به جای چشم بستن بر 
مشكلات، دیدن واقعیت ها و ارائه 

راه حل را انتخاب کرده اند

طي ماه هاي اخیر، امارات و 
ترکیه پیشتاز تنش زدایي در 

روابط سیاسي و امنیتي در میان 
کشورهاي منطقه بوده اند

برای اولین بار در جهان یک زن که 
همزمان به سرطان خون و ایدز مبتلا 
بود به کمک سلول های بنیادی مشتق 

 HIV از خون بندناف، از شر ویروس
خلاص شد
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 هفته 18
هفته انتقام

لیگ برتر فوتبال ایــران فردا پیگیری 
می شــود و با برگزاری هر 8بازی هفته 
هجدهم در روز جمعه، دقیقا 60درصد از 
بازی های این فصل به پایان خواهد رسید. 
هر دو تیم صدرنشین این هفته بازی های 
سختی دارند و باید در تبریز و تهران به 
مصاف تراکتــور و آلومینیوم بروند. در 
کنار این دو بازی، مصاف مس رفسنجان 
با فولاد هم یکی دیگر از بازی های بزرگ 

و مهم این هفته محسوب می شود.

  پرسپولیس- آلومینیوم؛ بساط 
انتقام آماده است

در 2 فصــل اخیــر لیــگ برتر تنهــا تیمی 
که توانســته پرســپولیس را شکست بدهد 
آلومینیوم اراک بوده اســت. ســال گذشته 
پرســپولیس انتقــام شکســت در اراک را با 
پیروزی 2بر صفر در تهران گرفت. شــهریار 
مغانلو با پــاس ترابــی گل اول را زد و مهدی 
ترابی با پاس مغانلو گل دوم را به ثمر رســاند 
تا تیم یحیی با درخشش این دو ستاره انتقام 
خوبی از اراکی ها بگیرد. حــالا یکی از این دو 
ستاره از پرســپولیس رفته اما مصاف فردای 
پرسپولیس با آلومینیوم، محل بازگشت یک 
ســتاره دیگر به آغوش پرسپولیسی هاست. 
رامین رضاییان که 5ســال قبل توسط برانکو 
از پرســپولیس کنار گذاشته شــد، حالا در 
روزهایی که پرســپولیس بیشــتر از همیشه 
نیازمند بازیکن اســت به تیمش برگشــته تا 
به عنوان مهم ترین نقل وانتقــال نیم فصل در 
لحظات آخر برچســب ناکام ترین تیم پنجره 
زمستانی را از پیشانی پرسپولیس پاک کند. 
امروز پرسپولیس در غیاب سیامک نعمتی و 
عالیشاه، امید زیادی به رضاییان و همچنین 
ترابی بازگشــته از کرونا دارد. آلومینیوم هم 
بعد از درخشش فوق تصورش در ابتدای فصل، 
حالا دچار افت شده و در 8بازی اخیرش هیچ 

بردی به دست نیاورده است.

  تراکتور-استقلال؛ تبریز، تشنه 
شگفتی

صدرنشــین لیگ برتر بعد از بردن 8بازی از 
9بازی اخیرش امروز میهمان تراکتور اســت. 
تراکتور که یکــی از بدتریــن فصل هایش را 
در لیگ برتر ســپری می کند چند هفته بعد 
از آمدن زوانمیر ســولدو از لحاظ شکل بازی 
متحول شده و کیفیت بالاتری پیدا کرده است. 
اما به لحاظ نتیجه گیری وضعیت همان است 
که بود و تیم ســولدو هنوز نتوانسته به اندازه 
شایستگی اش امتیاز جمع کند. تراکتور طی 
13بازی با ســرمربی کرواتــش فقط به 2برد 
رسیده و در 7بازی اخیر هم هیچ بردی نداشته 
است. آن سوی میدان اما استقلال در 9بازی 
اخیر فقط یک بار پیروز نشده که آن هم تساوی 
1-1در اراک بــا گل دقیقه93آلومینیوم بوده 
است. به این ترتیب شرایط روحی 2 تیم کاملا 
متفاوت است و کفه پیش بینی ها کاملا به سود 
استقلال ســنگینی می کند. آبی ها فقط زبیر 
نیک نفس را به خاطر 4اخطاره بودن در اختیار 

نخواهند داشت.

  هوادار- سپاهان؛ پیش داربی اصفهان
ضلع سوم مدعیان قهرمانی که هفته گذشته 
پرگل ترین پیروزی هفتــه را نصیب خودش 
کرد امروز باید به مصاف هــوادار تهران برود. 
ســپاهان در بــازی رفت به ســختی و با گل 
دقایق پایانی اســماعیلی فر توانست هوادار را 
در اصفهان شکست دهد. تیم محرم نویدکیا با 
شکست هایی که در نیم فصل اول خورده دیگر 
هیچ فرصتی برای از دست دادن امتیاز ندارد. 
اگر سجاد شــهباززاده به اندازه هفته گذشته 
روی فرم باشــد و ســپاهان به اندازه نمایش 
زیبایش گل بزند، تکرار پیروزی دور رفت دور 
از دسترس اصفهانی ها نیســت. هوادار هفته 
گذشته پیکان را برد و بعد از 3باخت متوالی به 

یک 3امتیاز روحیه بخش رسید.

  مس – فولاد؛ طریقه چهارم شدن
فولاد که در نیم فصل اول از کمبود بازیکن رنج 
می برد، با خریدهای پرتعداد و باکیفیتش در 
پنجره زمســتانی به میدان رقابت برگشته تا 
جایگاه خوبش در دو سه فصل اخیر را دوباره 
پس بگیرد. جایگاه مدنظر فولاد دقیقا همین 
جایی است که مس رفسنجان نشسته و برای 
پایین کشــیدن این تیم شگفتی ســاز، بردن 
دوئل 6امتیازی امروز کاملا ضروری اســت. 
مس با بیشترین گل زده واقعی در فصل جاری، 
صاحب بهترین خط حمله لیگ است و آقای 
گل حال حاضر مســابقات هم در خط حمله 
این تیم می درخشــد. جالب اســت که بازی 
رفت 2تیم را فولاد برده و تنها پیروزی عبدالله 
ویســی قبل از ترک فولاد مقابل همین تیم 

مس به دست آمده است.
در سایر بازی های این هفته نساجی مازندران و 
گل گهر بازی جالبی را در مشهد برگزار خواهند 
کرد. ساکت الهامی فصل گذشته در روز آخر 
مقام چهارم را از چنــگ قلعه نویی در آورد و 
امســال هم گل گهــر را از جام حذفی بیرون 
کرد.  نفت آبادان هم امروز در شیراز به مصاف 
فجرسپاســی می رود تا انتقام شکســت 2بر 
صفر بازی رفت را بگیرد. آبادانی ها در 4هفته 
اخیر دقیقا به اندازه صدرنشــین لیگ امتیاز 

گرفته اند؛ 12امتیاز از 4برد متوالی.
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بهترین بازی های عمرم را می کنم
رامین رضاییان دلایل رد پیشنهادهای نجومی و 
انتخاب پرسپولیس را توضیح داده. کارت بازی او 

برای مسابقه روز جمعه با آلومینیوم صادر شده است
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باریج اسانس بعد از 2سال حضور در لیگ 
والیبال، امروز در فینال بازی می کند؛ خمسه 
سرمربی تیم می گوید به دومی راضی نیست

ما جام می خواهیم
بازنشستگی حریف مرادی نشد

رئیس فدراسیون وزنه برداری که اول دی ماه 
به افتخار بازنشستگی نایل شده بود تا 

سال1402در این سمت باقی خواهد ماند 19
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مس رفسنجان شگفتی ساز اين فصل فوتبال ايران است 

 و گادوين منشا يکی از ارکان اين شگفتی سازی
 آقای گل حال حاضر ليگ برتر در گفت وگو با همشهری از 

اهداف و روياهايش گفته است
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یادداشت
مصطفی قربانی ؛ کارشناس مسائل سیاسی

یكی از مهم ترین موضوعاتــی که هم اکنون در فضای 
عمومی، سیاسی و رسانه ای کشــور مطرح می شود، 
سرنوشت مذاکرات هسته ای در وین است. فارغ از اینكه این مذاکرات چه زمانی و 
چگونه به نتیجه می رســد، در نگاهی بنیادین و مرتبط با مسائل اساسی ایران باید 
گفت؛ آنگونه که تاریخ روابط خارجی و اقتصاد ایران نشــان می دهد، در تعامل با 
کشورهای غربی، ایران نتوانسته است به طور مناسب منافع خود را تأمین کند. این 

موضوع چند دلیل اساسی دارد که عبارتند از:
امید بستن بیش از حد به نقش متغیر روابط خارجی برای حل مشكلات کشور؛  قائل شدن نقش بیش از حد لازم برای متغیر روابط خارجی در حل مشكلات 1
کشور سبب شده تا ایران به خوبی نتواند از مزایای ارتباط با خارج بهره  برداری کند. به 
بیان دقیق تر، نوع نگاه ما به متغیر روابط خارجی همواره اینگونه بوده که آن را متغیر 
مستقل یا عامل اصلی توسعه تصور کرده ایم و بنابراین، در شرایط نبود مشكل بر سر راه 
ارتباط با دنیا، از قوی شــدن غفلت کرده ایم و در شرایط وجود تضییقات خارجی هم 
همواره، حل مشكلات کشور را منوط به رفع تضییقات خارجی کرده ایم. مبتنی بر این 
نگاه، تاکنون کمتر تلاش شده در ارتباط با اقتصادهای توسعه یافته دنیا از ظرفیت های 
آنها برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور ازجمله در حوزه های مهمی چون انتقال فناوری 
به ایران، آموزش نیروی کار ایرانی، وارد کردن ماشین آلات و تجهیزات سرمایه ای به ایران 
و... استفاده کنیم و در ارتباط با این نوع اقتصادها، بیشتر منافع کوتاه مدت و مقطعی را 

مدنظر قرار داده و کمتر به منافع معطوف به توسعه بلندمدت کشور توجه شده است.
نوع نگاه طرف های مذاکره به ایران؛ بدین معنا که طرف های مذاکره در برهه های  مختلف تاریخی اساسا درصدد  دادن امتیاز لازم به ایران، به گونه ای که باعث تقویت 2
اقتصاد ایران شود، نبوده اند. البته این بدان معنا نیست که سیاست خارجی و دیپلماسی 
کشور در طول تاریخ معاصر اصلا موفقیت آمیز نبوده است، بلكه بدین معناست که اگر هم 
توافقی صورت گرفته، این توافق در راستای حفظ خطوط وابستگی ایران به اقتصاد جهانی 
و تثبیت موقعیت ایران در حاشیه این اقتصاد بوده است. به همین دلیل است که کشورهای 
توسعه  یافته همواره از وارد کردن دانش فنی به ایران، سرمایه گذاری در حوزه های 

زیربنایی و نه استخراجی و مصرفی، آموزش نیروی کار ایرانی و... طفره می روند.
عقلانیت انقلابی در مذاکرات هسته ای وين 

تیم مذاکره کننده کشورمان هم اکنون در وین در بستری وارد مذاکره شده  که حاوی 
ضعف های پیش گفته است. بر این اساس، به نظر می رسد که این تیم و تصمیم سازان 
سیاست خارجی کشورمان در مقطع کنونی، درصدد هستند تا با حل و رفع ریشه های 
ضعف سیاست خارجی کشور، آن را در جایگاه درستش تعریف کنند. در این راستا، آنها 

تاکنون چند موضع و اقدام اساسی انجام داده اند:
در گام اول اعلام کردند که مذاکره می کنیم و معتقد به تعامل با دنیا هستیم، اما  معطل به نتیجه رسیدن مذاکرات نمی مانیم. درواقع، با این گزاره به نظر می رسد 1
که دولت، سیاستگذاران و مجریان سیاست هسته ای کشور در این مقطع در تلاش برای 
رهایی از دامی هستند که در دوره های مختلف تاریخی بازتولید شده و تداوم یافته است. 
این دام همانا گره زدن حل مشكلات کشور به متغیر روابط خارجی است که البته در هیچ 
مقطعی هم نتوانسته نتایج لازم را برای ایران به بار آورد. براین اساس، شرط موفقیت 
دولت سیزدهم در پیشبرد این راهبردگذاری دقیق و درست، تمرکز جدی بر تقویت 
ظرفیت های داخلی به منظور ترمیم نقاط آسیب پذیر داخلی در برابر فشارهای خارجی 

است؛ زیرا اصل مسئله ایران نه روابط خارجی، آسیب ها و ضعف های داخلی است.
مدلی که در برجام پیاده شد، درست در راستای نوع نگاه  طرف های غربی به ایران بود؛ زیرا در برجام، در ازای تضعیف 2

قدرت هسته ای ایران، تلاش شد تا به صورت مقطعی نه دائمی و مؤثر، بخشی از فشارهای 
تحریمی علیه ایران)نه همه آنها( کاسته شود. 

 عقلانیت مذاکراتی ايران 
در وين و توجه به چند نکته
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وفات حضرت زینب)س( را تسلیت مي گوییم

ادامه در 
صفحه2

با بازی در »ســاعت خوش« بود که 
به اوج شهرت رســید و او را با ژانر 
طنز شناختند؛ بازيگری که جزو تیم 
طلايی ساعت خوشی ها بود؛ همان ها 
که برای نســل ما خاطــرات خوبی 

ساختند...

برنامه هــای صبحگاهی، طرفداران 
خــاص خــودش را دارد. خیلی از 
مجريان معروف، نخستین تجربه های 
اجرا را در چنین برنامه هايی کسب 
کرده اند. چندماهی است که برنامه 

صبحگاهی شبکه 5سیما...

4ســال اســت که پای سرآشپزان 
جوان به تنها رقابت های بین المللی 
مخصوص اين گروه ســنی باز شده 
است؛ المپیاد جهانی »يانگ شف« که 
هر سال سرآشپزان جوان و متبحر را 

شناسايی و معرفی می کند...

عاشق طنزم ولی 
فیلم های جدی را 
بیشتر می پسندم

 به جوان ها
 فرصت اشتباه  

بدهیم

 قبل از عابدزاده 
به من می گفتند 

عقاب آسیا

 مدال ایرانی
 در المپیاد جهانی 

»یانگ شف«
 پای صحبت های نادر سلیمانی 

که  خبرساز شده است
با مصطفی امامی، مجری برنامه 

صبحگاهی »سلام تهران«
 خاطره بازی با تیمور غیاثی

 ستاره سال های دور دوومیدانی
 از رقابت های سرآشپزان جوان 

چه می دانید؟

داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 دانش بنیان ها امسال 
چقدر وام گرفته اند؟

۱۱۷۶شرکت
دانش بنیان در 10ماهه سال 

جاری تسهیلات گرفته اند.

509هزار میلیارد ریال
تسهیلات به دانش بنیان ها 
امسال پرداخت شده است.

 تسهیلات دانش بنیان ها %۱۲۷
نسبت به سال قبل افزایش یافته است.

کدام بانک ها به دانش بنیان ها تسهیلات داده اند؟

 بیشترین تسهیلات، کدام بانک

%۲8%34%38

 ۱4۱
هزار میلیارد ریال 

بانک های دولتی

 8۲
هزار میلیارد ریال 

بانک  ملی

 ۱۷۲ 
هزار میلیارد ریال 
بانک های خصوصی

 8۱ 
هزار میلیارد ریال 

بانک ملت

 ۱9۶ 
هزار میلیارد ریال 
موسسات اعتباری

 ۶9 
هزار میلیارد ریال 

بانک صادرات

منبع: روابط عمومی بانک مرکزی

۶500 شرکت
 دانش بنیان 

 تا به حال ثبت 
شده است.

۱۱0 برنامه
حمایتی از 

دانش بنیان ها در 
کشور داریم.

۱30 درصد
درآمد دانش بنیان ها 

در ۳ سال رشد 
داشته است.

3۶00۱000

 آبرسانی به 7هزار روستا 
در 3سال

دولت سیزدهم وعده داد

۱3.000
روستای محروم از آب 
شرب سالم داریم.

 30هزارمیلیارد تومان
بودجه آبرسانی  به 

روستاهاست.

 ۱8هزارمیلیارد تومان
 ارزش قرارداد 
آبرسانی به روستاها 

%90

 3.350.000نفر
در مرحله اول از آب سالم 

بهره مند می شوند.

 جمعیت روستایی 
تا آخر دولت از آب 

شرب بهداشتی 
بهره مند می شوند.

گزارش را با اسکن 
این بارکد در 
همشهری آنلاین 
بخوانید.

 30 ماه
اجرای مرحله نخست 
آبرسانی زمان می برد.

 ۱۷38روستا
هدف نخست آبرسانی

هستند.

ورزشگاه غول پیکر آزادی فقط يک بار 
برای تماشای رويدادی غیرفوتبالی 
100هزار نفر تماشاگر را به خود ديد که 
آن هم برای ديدن نبرد تاريخی »عقاب 
پابرهنه آسیا« با حريف قدرتمند چینی 

در بازی های آسیايی تهران بود...

 تجهیز مترو  به 
تهویه پیشرفته 
 ویروس کش
 با اجرای اين طرح هوای مترو
پاک ترين نقطه تهران می شود

3 ژاد
س ن
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د 

حم
ي/ م
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پیشنهاد جدید ایران در وین

گزارش

 ایران و روسیه درخصوص 
حفظ نظام سوریه هم نظر هستند

ســفیر ایران در ســوریه با بیان اینکه روابط ایران و سوریه، 
راهبردی است و در سطوح مختلف در حال گسترش است 
به شبکه العالم گفت: ایران و روســیه در حفظ نظام سوریه 
هم نظر هســتند، ما معتقدیم مردم ســوریه سرنوشت این 
کشور را مشخص می کنند نه کشورهای خارجی؛ انتخابات 
اخیر سوریه نیز شاهدی بر این ماجراســت، ایران تصمیم 
مردم سوریه را تقویت می کند. مهدی سبحانی تأکید کرد: 
دولت سوریه عوض نشده است ولی نکته جالب این است که 
این کشورها خودشان از ســوریه رفتند و مجددا خودشان 
بازگشتند، بازگشت آنها امتیازی برای دولت سوریه است و 

نشان می دهد رفتن آنها اشتباه بود.
سبحانی همچنین با اشــاره به شرایط روســیه و ضرورت 
کمک های ایران گفت: جنگ هنوز در سوریه تمام نشده است 
اگرچه عرصه نبرد با تروریست ها و حامیان بین المللی آنها 
در میدان فروکش کرده اســت، اما دشمن اهداف خود را در 
میدان دیگری دنبال می کند، دشمن با تحریم های ظالمانه 
علیه سوریه، می کوشد اهدافی که نتوانسته در جنگ محقق 
کند در حوزه اقتصاد به دست بیاورد. در حوزه اقتصاد مردم با 
تحریم ها مستقیما هدف گرفته شده اند و این موضوع در ایران 
هم اتفاق افتاده است. مهدی سبحانی تصریح کرد: همانطور 
که در عرصه نبرد میدانی با تروریست، خون جوانان سوری 
و ایرانی با هم آغشته شــد، این آمادگی در ایران وجود دارد 
که تجارب خود را به دولت سوریه منتقل کند و در کنار آنها 
برای مقابله با تحریم های ظالمانه بایستد و به همین منظور 

در مشورت مدام با برادران سوریه هستیم.
ســفیر ایران در بخش دیگری از این گفت وگو به برگزاری 
نمایشــگاه های تخصصی در ســوریه پرداخت و گفت: در 
دومین نمایشــگاه اختصاصی جمهوری اســامی ایران در 
سوریه ۱۶۴شرکت ایرانی حضور پیدا کردند. در نتیجه این 
نمایشگاه به تجار و فعالین اقتصادی نشان دادیم  تصویری که 
دشمن از ناامنی در سوریه به نمایش می گذارد، دروغ است و 
سوریه تحولات را پشت سر گذاشته است. اقداماتی که رژیم 
صهیونیستی در سوریه انجام می دهد و حماتی که به این 
کشور می کند در راستای ناامن جلوه دادن سوریه است، این 
رژیم می خواهد از سرمایه گذاری در سوریه جلوگیری کند؛ 
رژیم صهیونیستی کالاهای تجار را در بندر لاذقیه برای کامل 
کردن تصویر ناامنی در این کشور هدف قرار می دهد، یکی از 
اهداف برگزاری نمایشگاه های اختصاصی شکستن این تصویر 
است. او یادآور شد که سفارت ایران در سوریه مسیر روابط 
اقتصادی 2کشور را توســعه می دهد به نحوی که با اقدامات 
انجام شده در ۹ماهه گذشته، روابط تجاری 2کشور ۹۰درصد 

رشد داشته است.
سبحانی نخستین ضرورت برای توسعه تجارت در 2کشور را 
رفع مشکات حمل ونقل دانست و گفت با توجه به اینکه مرز 
مشترکی با سوریه نداریم باید مسیر ترانزیت را بین 2کشور 
از طریق عراق توســعه دهیم به همین منظور دولت عراق 
قانون ترانزیت را پذیرفته است و در نتیجه آن باید مکانیسم 
سه جانبه اجرایی استفاده از این مسیر ترانزیتی میان ایران، 
عراق و سوریه برقرار شود. وی با اشاره به سفر وزیر راه به عراق 
برای رایزنی درخصوص این مسیر ترانزیتی گفت که به نظر 
می رسد پس از شکل گیری دولت عراق، این جلسه سه جانبه 

برگزار خواهد شد.
سبحانی در ادامه به توسعه مسیر ریلی نیز اشاره کرد و گفت: 
راه آهن نیز برای تقویت مسیر ترانزیتی میان دو کشور بسیار 
مهم است، توافقنامه ای با دولت عراق برای اتصال مسیر ریلی 
وجود دارد، پس از اتصال راه آهن ایران به عراق، راه آهن عراق 
نیز به سوریه متصل خواهد شد که می تواند هم برای تجارت 

و هم سفرهای زیارتی مؤثر باشد.
سفیر ایران گفت: بشار اسد رئیس جمهور سوریه نیز بر این 
مســئله تأکید دارد به نحوی که در پیام خود به مناســبت 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی گفته بود پیوند راه بین ایران، 
عراق و سوریه صرفا برای ترانزیت کالا نیست بلکه پیوند بین 

کشورهاست و باعث رونق 3کشور خواهد شد.

 عقلانیت مذاکراتی ایران 
در وین و توجه به چند نکته

درواقع، نگاه طرف مقابــل، در امتداد نگاه  ادامه از 
تاریخی آنها به ایران، این بود که برجام نباید صفحه اول

عاملی برای رفــع فضای غیرعــادی حاکم بر اقتصــاد ایران و 
کمک کننده ای به منظور تقویت موقعیت آن در ساختار اقتصاد 
جهانی باشد. مبتنی بر این نوع نگاه، برجام اساسا توافقی نبود که 

تأمین کننده نیازهای اساسی ایران باشد.
باتوجه به این تجربه، دیپلماسی کشور اکنون در تاش است تا 
ضمن رفع تحریم ها، فضای لازم را بــرای تقویت موقعیت ایران 
در اقتصاد جهانی فراهم کند. درواقع، تیم مذاکره کننده اکنون 
درصدد است تا عاملیت های استراتژیک غرب برای تأثیرگذاری بر 
اقتصاد ایران را که عبارت است از تحریم و حاکم کردن یک فضای 
غیرعادی بر اقتصاد ایران، بی اثر سازد تا اقتصاد ایران بتواند فرصت 
تنفس و تقویتی به دست آورد. تأکید بر رفع مؤثر تحریم ها و ارائه 
تضمین های لازم از طرف مقابل، در این راستا ســت که معنای 
دقیقی پیدا می کند وگرنه چنانچه نگاه کوتاه مدت و مقطعی به 
مذاکره داشته باشــیم، تضمین موضوعیت پیدا نمی کند. نکته 
مهم در این میان آن اســت که این تاش، دقیقا در نقطه مقابل 

هدف گذاری طرف های غربی در قبال ایران قرار دارد.
بنابراین، اصل سخن در اینجا آن است که به واسطه قرار گرفتن 
ایران در یک موقعیت تحمیلی در اقتصاد جهانی )قرار گرفتن در 
موقعیت حاشیه ای در اقتصاد جهانی(، قدرت های سلطه گر همواره 
امکان مداخله در ایران و برهم زدن تعادل حیات اقتصادی ایران را 
داشته اند. دستگاه دیپلماسی کشور اکنون تاش می کند تا ضمن 
بی اثرسازی امکان های مداخله طرف های مقابل، زمینه را برای 
جهش اقتصادی ایران فراهم کند. از این جهت، در افقی تاریخی و 
کان، ریل گذاری دولت و نظام در حوزه مذاکرات هسته ای، دقیق، 

موشکافانه و مبتنی بر فائق آمدن بر مسائل اساسی کشور است.

صولت مرتضوی
معاون اجرایی رئیس جمهور

هم بنیاد مسکن و هم دولت ایستاده اند 
تــا موضــوع ســاخت یــک میلیــون واحد 
مسکونی در سال عملیاتی شود. برخی 
از صاحــب نظــران نســبت بــه ایــن آمــار 
ابهاماتــی برایشــان به وجــود آمــده بود. 
تمــام تــاش هــا بــرای تحقــق ایــن امــر 

معطوف شده است.

اسماعیل کوثری
نماینده مجلس

آنچــه از فایل صوتــی اخیــر برداشــت 
می شــود، ایــن اســت کــه فرماندهــی 
وقت ســپاه پاســداران وظیفه اساسی 
خــود را به خوبــی انجــام داده و نشــان 
داده بــا حساســیت آنچــه را کــه در 
زیرمجموعــه اش می گــذرد، پیگیــری 

می کند./ فارس

کیومرث حیدری
فرمانده نیروی زمینی ارتش

امــروز بازدارندگــی را به معنــای واقعــی 
کلمه محقــق کردیــم.در کنــار مأموریت 
ذاتــی بایــد در عرصه هــای اجتماعی نیز 
حضور پیدا کنیم و لذا شــعار »ارتش در 
رکاب ولایــت فدایی مــردم« را ســرلوحه 
خویش قــرار دادیم تــا با مــردم همراهی 

کنیم. / ایسنا

نقل قول خبر

اخبار کوتاه

   سخنرانی رهبرمعظم انقلاب به مناسبت سالروز 
قیام مردم تبریز

حضرت آیت الله خامنه ای در آستانه سالروز قیام ۲۹بهمن 
مــردم تبریــز در ســال۱۳۵۶، از طریــق ارتبــاط تصویری با 
مردم آذربایجان شــرقی ســخن خواهند گفت .به گزارش 
پایگاه اطاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله 
خامنــه ای، ایــن برنامه ســاعت ۱۰ صبح امروز)پنجشــنبه 
۲۸ بهمــن( برگــزار می شــود و بیانات رهبرمعظــم انقاب 
حــدود ســاعت ۱۰:۲۵ آغــاز خواهــد شــد .ســخنرانی 
رهبرمعظم انقاب به صورت زنده از پایگاه اطاع رسانی 
KHAMENEI.IR و شبکه های رسانه ملی پخش خواهد 
شــد.به دلیل رعایــت دســتورالعمل های بهداشــتی، این 
دیدار برای دومین ســال متوالی است که از طریق ارتباط 

تصویری با مردم حاضر در مصای تبریز برگزار می شود.

   ضرورت کنترل مستمر بازار کالاهای اساسی
رئیس جمهــور در جلســه هیــأت دولــت بــر ضــرورت 
کنترل مســتمر بازار کالاهای اساســی و تبیین و تشریح 
اقدام هــای انجــام شــده بــرای ایجــاد آرامــش خاطــر در 
جامعــه تأکیــد کــرد. به گــزارش پایــگاه اطاع رســانی 
ریاست جمهوری، سیدابراهیم رئیسی با اشاره به تاش 
شبانه روزی دولت برای جبران کاستی ها و رفع مشکات 
معیشــتی و اقتصــادی مــردم گفــت: همــه وزارتخانه هــا 
و دســتگاه های اجرایــی و نظارتــی موظف هســتند اخبار 
مطــرح شــده در حــوزه فعالیــت خــود را بــا دقــت رصــد و 
پیگیــری کــرده و درصــورت صحــت بافاصلــه بــرای رفع 
مشــکل اقدام کنند و مــواردی که با هدف ایجــاد نگرانی 
و تشــویش اذهــان عمومــی در فضــای مجــازی منتشــر 

می شود را برای مردم تبیین کنند.

دستور ویژه رئیس قوه قضاییه 
بر لزوم تقلیل هزینه ها

رئیس قوه قضاییه طی دستوری خطاب به »مرکز 
رسانه قوه قضاییه«، »اداره  کل تشریفات« و »یگان 
حفاظت قوه قضاییه«، بر لــزوم تقلیل و به حداقل 
رساندن هزینه ها و تشریفات در برنامه های مربوط 
به رئیس این قــوه تأکید کرد. به گــزارش میزان، 
غامحسین محسنی اژه ای این مجموعه ها را مکلف 
کرد تا در اقدام ها و برنامه های خود ضمن تاش برای 
بازدهی مناسب، نسبت به  کاهش محسوس مخارج 
خود اقدام کنند. وی همچنین در جلسه شورای عالی 
قوه قضاییه به نمونه هایی دراین خصوص اشاره کرد 
و گفت: اگر مسئولی ۴ســال پیش برای حفاظت و 
تشریفات محل سکونت یا دفتر کار خود هزینه های 
مضاعفی داشــت باید ایــن رویکرد تغییــر کند و 
دیگر شاهد »برَج ها« نباشــیم. اگر تاکنون در یک 
دستگاهی۱۰دســتگاه خودرو اســتفاده می شد و 
امکان آن است که با ۶خودرو کارها پیگیری شود، 
باید هزینه هایی که برای ساختمان ها ، تشریفات و 
تشکیات می شود، کاهش یابد. سفر اخیر محسنی 
اژه ای به استان اصفهان بدون انجام هرگونه تشریفات 
مرسوم صورت گرفت، به گونه ای که رئیس دستگاه 
قضا بدون همراهی اعضای شورای عالی قوه قضاییه 
و حتی رئیس و مسئولان حوزه ریاست با یک پرواز 

عمومی به اصفهان عزیمت کرد.

قضایی

مذاکرات برای لغــو مؤثر تحریم ها 
علیه ایران درحالی به صورت فشرده دیپلماسی

در وین جریان دارد که از یک سو با 
وجود پیشنهادهای سازنده ایران، طرف های غربی به 
ارائه »نمایش ابتکار عمل« ادامه می دهند که سبب 
کند شــدن روند گفت وگوها شــده و ازسوی دیگر 
مخالفــان گفت وگوهای هســته ای و به ویژه رژیم 
صهیونیستی دور تازه ای از فعالیت های مخرب خود 

در این زمینه را آغاز کرده اند.
در چنین شــرایطی از وین خبر می رســد با وجود 
اینکه قرار شده در شرایط کنونی، جلسه کمیسیون 
مشترک برجام برگزار نشــده و رایزنی ها به صورت 
دوجانبه و چندجانبه ادامه یابد، هیأت مذاکره کننده 
جمهوری اسامی با برگزاری نشست هایی در قالب 
جلســه های فشــرده، آخرین مواضع ایران را برای 

طرف های مقابل تبیین کند.
برهمین اســاس هم بود که در روزهای اخیر علی 
باقری کنی، مذاکره کننده ارشد کشورمان در ادامه 
رایزنی های خود در وین با رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به بحث و تبادل نظر 
پرداخت و در ادامــه به صورت دوجانبــه با انریکه 
مورا، هماهنگ کننده اروپایی دیدار و با نمایندگان 
تروئیکای اروپایی حاضر در مذاکرات نیز گفت وگو 
کرد تا مسیر دستیابی به راه حل جامع برای رسیدن 

به »توافق مثبت« هموار شود.

رویکرد دوگانه آژانس در قبال ایران
مدیرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی در پیامی 
توییتری به دیدار خود با مذاکره کننده ارشد ایران 
در وین اشاره کرد و گفت که گفت وگوهای مهمی 
با وی داشته است. گروسی در این پیام به »مذاکرات 
مهم« خود با باقری کنی درباره موضوع های دوجانبه 
و همچنیــن گفت وگوهای برجامی اشــاره کرده 

 است. این درحالی اســت که به نظر می رسد آژانس 
بین المللی انرژی اتمی رویکرد دوگانه ای را در قبال 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشورمان در پیش 
گرفته و درحالی که بر نظارت ویــژه بر برنامه اتمی 
ایران اصرار دارد، به عربستان سعودی و مصر در زمینه 
توسعه انرژی اتمی کمک می کند؛ رویکردی که در 
سفر اخیر گروسی به عربستان سعودی مورد تأکید 

مدیرکل آژانس قرار گرفت.
گروسی در نشستی به میزبانی ریاض گفت که این 
نهاد بین المللی با مصر و عربســتان سعودی برای 
کمک به منظور توسعه انرژی هسته ای این دو کشور 
همکاری خواهد کرد. این درحالی است که پیش از 
این ترکی الفیصل، رئیس اســبق سازمان اطاعات 
عربستان سعودی در مصاحبه با شبکه »سی ان ان« 
گفته بود که ریاض باید برای دفــاع از خود در برابر 
ایران هرآنچه لازم اســت، ازجمله دستیابی به یک 

بمب هسته ای را انجام دهد.

شروط ایران برای مذاکره با آمریکا
ناظران معتقدند طرح خواسته های فرابرجامی از ایران 

یکی از مهم ترین موانع کند شــدن مسیر دستیابی 
به توافــق در گفت وگوهای وین اســت؛ موضوعی 
که با توجه به ســابقه بدعهدی غربی ها، با مقاومت 
مذاکره کنندگان کشورمان، مورد پذیرش قرار نگرفته 
 است. دیروز هم دبیر شورای عالی امنیت ملی آب پاکی 
را روی دست غربی ها ریخت و تأکید کرد با وضعیت 

موجود، هیچ مذاکره فرابرجامی در کار نخواهد بود.
علی شمخانی در توییتی همزمان با مذاکرات وین 
در این زمینه نوشت: »آمریکا و اروپا در آزمون اجرای 
تعهدات شــان در برجام مردود شدند. اکنون برجام 
برای ایــران در حوزه اقتصادی و رفــع تحریم ها به 
پوسته ای خالی تبدیل شده است. با آمریکای بدعهد 
و اروپای بی عمــل، هیچ گونه مذاکــره فرابرجامی 
صــورت نخواهــد گرفت.« ایــن اظهــارات دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی درحالی اســت که وزیر 
امورخارجه کشــورمان نیز تأکید می کند که ایران 
بدون چشم انداز روشــن با آمریکا مذاکره نخواهد 
کرد. حسین امیرعبداللهیان در گفت وگو با نشریه 
انگلیسی فایننشــال  تایمز، با اشــاره به تقاضاهای 
مکرر آمریکایی ها برای مذاکره مســتقیم با ایران، 

تأکید کرد که اگر مقام های آمریــکا در این زمینه 
حســن نیت دارند، قبل از هرگونه تماسی باید چند 
اقدام عملی انجام دهند. به عنوان مثال بخشــی از 
پول های بلوکه شــده ایران در بانک های خارجی، 
آزاد یا اینکه بخش هایی از تحریم هایی که علیه ایران 
اعمال می شود، با یک فرمان اجرایی رئیس جمهور 

صرفا به نشانه حسن نیت لغو شود.
 

پیشنهاد مهم ایران درباره تعهد به برجام
وزیر امورخارجه کشورمان همچنین از ابتکارعمل 
جدید ایران برای پیشبرد مذاکرات در وین خبر داد 
و تأکید کرد به مذاکره کنندگان ارشــد ایران گفته 
است به طرف های غربی پیشنهاد دهند که »حداقل 
پارلمان هایشان یا رؤسای پارلمانی آنها ازجمله کنگره 
آمریکا به شــکل یک »بیانیه سیاسی«، تعهدهای 
خود را در قبال این توافق و بازگشت به اجرای برجام 
اعام کنند.« امیرعبداللهیان با اشاره به سوء پیشینه 
آمریکا در بدعهدی به تعهداتش تأکید کرده است که 
کنگره باید درباره تعهدات واشنگتن به برجام، بیانیه 
سیاسی صادر کند. وی همچنین با تأکید مجدد بر 
موضع ایران مبنی بر اینکه تهران خواهان لغو همه 
تحریم هایی است که در دوران ترامپ علیه جمهوری 
اسامی ایران وضع شده است، عنوان کرد که افکار 
عمومی در ایران نمی توانــد حرف های رئیس یک 
دولت را به عنوان یک تضمین بپذیرد؛ چه رســد به 
آمریکا که از برجام خارج شده اســت. وی همچنین 
با اظهار خوش بینی نسبت به مذاکرات تأکید کرد 
آنچه برای جمهوری اســامی در رونــد مذاکرات 
وین مهم اســت، لغو تحریم های یکجانبه آمریکا و 
بازگشــت همه طرف ها به تعهدهای برجامی خود 
است؛ رویکردی که ایران برای تحقق آن با ابتکار عمل 
وارد مذاکرات شده، اما طرف مقابل فاقد یک ابتکار 

عمل جدی است. 

ادامه رایزنی ها برای حل موضوع دارایی های مسدود شده ایران
وزارت امورخارجه کره جنوبی اعلام کرد تهران و سئول درحال برگزاری نشست هایی برای حل 
وفصل موضوع دارایی های مسدود شده ایران در کره جنوبی هستند. خبرگزاری یونهاپ در 
گزارشی با اشاره به این موضوع، خبر داد که مقام های دولتی از هر دو کشور با حضور نمایندگان 
شرکت ها و بانکداران ایرانی در این نشست ها حضور یافته اند که تا دیروز )چهارشنبه( ادامه 
داشت. تهران و سئول ماه گذشته توافق کردند گفت وگوهای کاری را در حاشیه مذاکرات برای 
احیای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و بازگشت آمریکا به این توافق در وین، پایتخت 
اتریش انجام دهند. هم اکنون حدود 7میلیــارد دلار از دارایی های ایران به دلیل تحریم های 
آمریکا که پس از خروج یکجانبه این کشور از برجام در سال2٠١٨ بازگردانده شد، در 2بانک 
کره جنوبی بلوکه شده است. براســاس این گزارش، وزارت امورخارجه کره جنوبی همچنین 
اعلام کرد درحالی که شرکت کنندگان احتمالا برای بازگرداندن وجوه ایران پس از رفع توقیف 
دارایی های این کشور ازسوی آمریکا به رایزنی پرداخته اند، درباره ازسرگیری تجارت نفت نیز 

در پی احتمال لغو تحریم های آمریکا علیه ایران تبادل نظر کرده اند.

مکث

عبور از دوره انفعال به دولت پاسخگو
رئیسی و کابینه اش طی ۶ماه مسئولیت به جای چشم بستن بر مشکات، دیدن واقعیت ها و ارائه راه حل را انتخاب کرده اند

روابط دولت با مردم یک نیمسال پس از آغاز به کار دوره 

اجرایی ســیزدهم، دیگر تنها یک ســویه نیســت و دولت
ســیگنال های دریافت پیام های مــردم را نیز مخابره 
می کند. با وجود تبلیغات جبهه سیاسی مقابل دولت سیدابراهیم رئیسی، 
واکنش ها و رفتارهای سیاســی دولت ســیزدهم کمتر نشانه هایی از 
»بی تفاوتی«، »انفعال« و »مقاومت« دولت پیشین مقابل مطالبات مردم 
دارد. پذیرش نقصان هــا، واکنش بموقع و برنامه ریزی حل مســائل، 
رویکردهای قابل ماحظه دولت رئیســی مقابل آسیب ها، معضات و 
گاهی بحران ها بوده است. ۶ماه سکانداری رسمی دولت سیزدهم، چهره 
موفقی در سکانداری حرکت دستگاه اجرایی کشور بر مرز ظریف حفظ 
اعتدال و آرامش و پرهیز از رفتارهای هیجانی ارائه کرده اســت. فشار 
رقبای سیاســی برای ترســیم دوقطبی های حاد سیاسی، اقتصادی و 
اجتماعی و ســوق دادن دولت رئیسی به ســمت یکی از این میدان ها 
طراحی زیرکانه ای بــرای متوقف کردن »دولت مردمــی« در میدان 
حاشیه ها بود. این راهبرد مخالفان رئیسی، از همان ماه های منتهی به 
انتخابات ریاست جمهوری خردادماه۱۴۰۰ خودنمایی می کرد و به عنوان 

مهم ترین دستور کار آنها پس از پیروزی او در انتخابات نیز دنبال شد.
رقبای سیاسی دولت اگر در جریان رقابت های ریاست جمهوری سیزدهم 
نمی توانستند تصویر مشخص و جامعی از برنامه های خودشان برای حل 
بحران های برآمده از دولت همســوی روحانی ارائه کنند، می توانستند 
قالب های تحمیلی و مواضع ساختگی خودشان را به رقیب تحمیل کنند 
و درنهایت او را به حاشیه ببرند. هوشمندی دولت سیدابراهیم رئیسی 
که طی هفته های اخیر حتــی برخی رقبا را نیــز وادار به اعتراف کرد، 
تسلیم نشدن در چنین فضایی و زمینگیرنشدن میان تار و پودهای این 
دام بزرگ بود. رئیس دولت سیزدهم از همان دوره رقابت ها تا تشکیل 
دولتش نشــان داد عاقه ای به روش های مجــادلات کامی و نیش و 
کنایه های جناحی و تقابل سازی  رئیس دولت سابق ندارد. رئیسی در این 
مسیر حتی متفاوت از کاندیداهای همسوی خود عمل کرد. او به وضوح 
در همین مدت کوتاه ریاست جمهوری، رئیس جمهور کم گو و متمایزی 
در ارائه سخنرانی های موجز، به وقت ضرورت و شدیدا پرهیزکننده از 
حاشیه برانگیزی و اختاف افکنی جلوه کرده است. حد نهایی انتقادات 
او از عملکرد دولت حســن روحانی همان تعبیر »بانیان وضع موجود« 
برای اصاح مدیریت ها و »تحول« در کشــور بود. این در حالی بود که 
رقبای سیاسی در دولت قبل »دروغگو«، »کم سواد«، »بی شناسنامه« 

و »کم عقل« خطاب می شدند. شاید یکی از علت های نشست مشترک 
سیدابراهیم رئیســی با رقبای سیاسی در نخســتین روزهای پیروزی 
در رقابت ها همیــن طرح مواضع اعتدالی و بــه دور از حب و بغض های 
سیاسی بود. حلقه اطرافیان رئیسی نیز در دولت سیزدهم با کنترل ها و 
دقت نظر رئیس دولت کمترین حاشیه سازی ها و انحراف از متن وظایف را 
داشته اند و در مقام چهره ساختن از خود نیستند؛ این ماه ها مردم کمتر از 
دفتر رئیس جمهور و مشاورانش می شنوند و بیشتر از خود رئیس جمهور 
و کابینه اش پاسخ دریافت می کنند. »تدبیر و امید« شعار دولت دوازدهم 
بود و رئیس دولت سیزدهم تا ششمین ماه فعالیت خود، در عمل چهره 
پایبندتری به حرکت در مسیر اعتدال و تدبیر بوده است. او در نخستین 
نشســت مطبوعاتی خود پس از انتخابات گفته بود: »دولت مربوط به 
جناح خاصی نخواهد بود و کســانی هستند که وطن دوستند و دغدغه 

انقاب و دغدغه رفع مشکات مردم را دارند.«
تدبیر دولت ســیزدهم، ترفند رقبا در »کلیشه سازی«، »قالب بندی« 
و »دســته بندی« این دولت در ردیف دولت های نهم و دهم و محمود 
احمدی نژاد رئیس جمهور سابق را نیز خنثی کرد و فاصله واضح دولتش 
با رفتارهای افراطی آن دولت  را به نمایش گذاشت. رئیسی گام در مسیر 
مهمی برای ترمیم چهره مدیریت دولت های اصولگرا و تراز ســاختن 
رفتارهای حرفه ای سیاسی و حزبی این جریان مقابل رقبای اصاح طلب 
گذاشته است؛ روندی که ادامه آن می تواند ذهنیت جامعه را نسبت به 
رفتارهای افراط و تفریطی دوره های قبــل ترمیم کند و هدف تقویت 
ســرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی مدنظر دولت های قبل را در عمل 

برآورده کند.

ماجرای حــذف ارز ۴هــزار و 2۰۰تومانی، محدودکــردن اینترنت 
و فعالیت شــبکه های مجازی، متوقف شــدن مذاکرات هســته ای، 
اخراج استادان دانشــگاه ها، گرانی و نوسان تأمین کالاهای اساسی، 
بی توجهی روسیه در سفر رئیسی به این کشور و ماجرای اعتراضات 
صنفی همچون فرهنگیان تنها بخشی از آزمون ها و میدان های تصمیم 
دولت سیزدهم در کنار صحنه سازی های جعلی و تبلیغات سوء، علیه 
دولت رئیسی بوده است. پاســخگوبودن و بی تفاوت ردنشدن از کنار 
موضوعات جامعه و سرپوش نگذاشــتن بر آنها گام اصلی، مقدمات و 
اساس کار رئیسی در اصاح  رویکردهای دولت سابق بوده است. برخی 
همچون اتهام اخراج اســتادان با توضیح واقعیت ماجرا رفع شدند، 
برخی با رویکردهای عملگرایانه دولت مانند مذاکرات هسته ای اثبات 
شدند و برخی دیگر همچون ماجرای سفر رئیسی به روسیه با صبر و 
بردباری به دست آمدند و مشخص شد سفر رئیس دولت سیزدهم نیز 
از الگوی مشخص سفر بسیاری از مقامات کشورهای دیگر به روسیه 
و نحوه استقبال پوتین از آنها پیروی می کند و از حرمت دولت و ملت 

کاسته نشده است.
دولت ســیزدهم در موارد اشاره شــده به درســتی خودش در جایگاه 
مطالبه گر نشســت و در مواردی همچون کاهش پهنای باند اینترنت، 
خود را در جایگاه حامــی و در صدد رفع مشــکات و در جهت بهبود 
آن نشــان داد. قرارگرفتن در دســته بندی جعلی و موضع سازی های 
دروغین مخالفت دولت ســیزدهم با اینترنت و شبکه های اجتماعی، 
مخدوش ساختن ویترین دولت را هدف گرفته بود. دولت سیزدهم عما 
در موضوع دیپلماسی و روابط خارجی نیز با طرح اظهارات شفاف وزارت 
امور خارجه مبنی بر ضرورت و تســریع مذاکرات اتمی و رفع تحریم ها 
از چهره صلح طلبانه و آشــتی جویانه این دولت مقابل تبلیغات ســوء 
مخالفانش دفاع کرده است. این رویکرد دولت رئیسی، دوقطبی سازی 
مخالفان را عقیم گذاشت. نمایندگی مطالبات عموم ملت اگرچه شعار 
همه دولت ها در ادوار مختلف اجرایی کشــور بوده است، اما در عمل، 
جریانات و حلقه های قدرت شکل گرفته حول روسای جمهور و تبلیغات 
مخالفان، مانع بزرگی در انتقال خواســت مردم به پاستور و قلب نهاد 
ریاســت جمهوری بوده اند. اما این دولت سیزدهم است که در ادامه راه 
۴ساله خود با بازگذاشتن مجرای ارتباطی خود با مطالبات واقعی مردم 
و بازتاب مناسب آنها در مجموعه فعالیت ها و عملکردهایش می تواند به 

دولتی ماندگار و بانی تحول بزرگ در کشور تبدیل شود.
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درحالی کــه در تصور عامه، ســامانه حمل ونقل 
زیرزمینی به عنوان یکی از مکان های شیوع کرونا 
قلمداد می شود، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروي تهران و حومه از تدابیر جدید این شرکت 
برای افزایش ســامت و ایمنی مســافران خبر 
می دهد. اینطور که مهدی شایسته اصل می گوید 
از یک سو سیستمی به کار گرفته خواهد شد که 
با اســتفاده از آن تهویه هوای مترو به باکتری و 
ویروس کش مجهز شده و از سوی دیگر با ایجاد 
ارتباط میان سامانه های مربوط به سامت و ارائه 

بلیت، افراد واکســن گریز اجازه استفاده از 
خدمات مترو را نخواهند داشت. البته فاز 
نخست سیســتم تهویه هوا اکنون به کار 

گرفته شده است.
به گزارش همشهری، شایسته اصل اجرای 

دقیق پروتکل های بهداشتی 
و ممنوعیت اســتفاده از 
قطار شهری برای افراد 
فاقد ماسک و مبتا به 

ویروس کرونا را یکی 

از نخستین اقدامات این شرکت برای افزایش ایمنی 
مسافران و کنترل شیوع سویه های کرونا از طریق 
سامانه مترو می داند و می گوید: »بر همین اساس 
عبور افراد فاقد ماســک از گیت های مترو مجاز 
نیست و از ورود این افراد ممانعت به عمل مي آید.«

او با بیان اینکه در راســتای ایــن اقدامات، افراد 
واکسن گریز و مبتا نیز اجازه ورود به ایستگاه ها 
و اســتفاده از مترو را ندارند، درباره شیوه اجرای 
این طرح می گوید: »با هماهنگی و ارتباط ایجاد 
شده میان ســامانه »ایران من« و سامانه فروش 
بلیت مترو، اطاعات مسافرانی که می خواهند از 
گیت عبور کنند، دریافت می شود و از این طریق 
به افراد واکســن گریز و مبتا اجازه ورود به مترو 
داده نمی شود.« او همچنین به اقدام دیگری که 
در دستور کار قرار گرفته اشاره می کند که با 
اجرای آن هوای متــرو به پاک ترین هوای 
تهران با اســتفاده از تکنولوژی های نوین 

تبدیل می شود.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروي 
تهران در این بــاره می گوید: »با 
توجه به اینکــه دم و بازدم 
افراد عامل اصلی شــیوع 
ویروس کرونا به ویژه در 
سویه جدید اومیکرون 

محسوب می شود، در کنار محدودیت های مورد 
اشــاره، برای رفــع هرگونه آلودگــی احتمالی 
و کاهش هرچه بیشــتر خطر انتقــال ویروس و 
آلودگی میان مسافران، به دنبال ایجاد هوای تازه 
و ضد عفونی شده روی سکوها و داخل واگن های 

مترو هستیم.«
شایســته اصل درباره ســازوکار ایجاد یا تزریق 
هوای تازه در سامانه مترو و ضدعفونی کردن آن 
نیز می گوید: »تغییراتی در سیستم هواسازهای 
مترو انجام شــده تا با ایجاد یک فشــار مثبت و 
اگزاســت)خارج کردن( آن از طریق هواسازها، 
تهویه مطبوعی از هوا را برای کل ســامانه مترو، 
اعم از ایستگاه ها و قطارها ایجاد کنیم. مطالعات 
مربوط به این کار طی هفته گذشــته انجام شد 
و در هفته جاری نســبت به اجرای آن در تمام 
قطارهای AC و DC اقدام کرده ایم. جدول و آمار 
دقیق این موضوع هم درحال آماده شــدن است 
تا برای مسافران و شهروندان عزیز اطاع رسانی 
کاملی داشــته باشــیم. کار دیگر انجام شده در 
زمینه تامین هوای تنفسی ســالم و ضدعفونی 
کردن هوا، ارزیابی فنی سیســتم های هپا، اولپا 
و کلد پاســما بود. به دلایل فنی سیستم های 
هپا و اولپا با سامانه هواساز مترو سازگار نبود، اما 
سیستم کلد پاسما در حال تست شدن است و 

امیدواریم سیستم های تهویه هوای مترو جاری 
شود. اگر تست اســتاندارد کلد پاسما در واحد 
مدیریت HSE  و واحدهای فنی ما تأیید شــود، 
این فناوری را در تمام نــاوگان مترو، یعنی هم 
روی سکوها و هم داخل واگن ها اجرا و عملیاتی 
خواهیم کرد که با اجرای این طرح، فضای مترو 
عاری از هرگونه باکتری و ویروس شــده و هوای 

تازه و پاک به سیستم تزریق می شود.«
شایسته اصل با تأکید بر اینکه درصورت اجرای این 
طرح، مترو دارای پاک ترین هوا در تهران خواهد 
بود، می افزاید: »کارشناســان فنی و متخصص 
هم می توانند این موضوع را تســت و به شــکل 
علمی ارزیابی و تأیید کننــد که با اجرای این امر 
هوای مترو پاک ترین نقطه تهــران خواهد بود. 
درصورت مثبت شدن پاسخ تســت ها تا 10روز 
آینده، اجرای آن در همه قطارها آغاز می شــود. 
البته در کنار مســائل فنی و انجام تست ها، این 
مسئله یک بار مالی هم برای مترو ایجاد می کند 
که هماهنگی های لازم بــرای تامین منابع مالی 
مورد نیاز درحال انجام اســت. نکتــه مهم دیگر 
اینکه اجرای چنین طرحی به  معنای توقف اجرای 
دستورالعمل ها و پروتکل های بهداشتی ازجمله 
لزوم زدن ماسک و جلوگیری از ورود افراد مبتا 

به مترو نیست.«

تجهیزمتروبهتهویهپیشرفتهویروسکش
با اجرای این طرح هوای مترو پاک ترین نقطه تهران می شود

فاجعه پلاسکو در کمین 130ساختمان

  قلب تهران همیشه آبســتن حوادثی چون آتش سوزی بوده است. منطقه 11و 
12در قلب پایتخت، به واســطه تراکم جمعیت وضعیت نگران کننده ای دارند. 
بازار تهران و خیابان جمهوری به عنوان 2نقطه حیاتی در قلب تهران معمولا با 
آتش سوزی گاه وبی گاه مواجه هستند که عاوه بر خسارت مالی، خسارت جانی 
هم در پی دارد؛ یعنی درســت در جایی که روزانه ترددهای بســیار بالا به ثبت 
می رسد، هر آن امکان دارد آتشــی به جان یک بنای ناایمن بیفتد و جان صدها 
نفر را به خطر بیندازد. بماند که با رخداد چنین حوادثی هزاران نفر که به واسطه 
فعالیت های اقتصادی، زنجیروار به هم متصل هستند هم متضرر می شوند. نشان 
به آن نشان که هنوز که هنوز است عده ای درگیر بدهی و طلب به ارث رسیده از 
حادثه دی ماه سال 95پاسکو هستند. در این بین، آتش سوزی چند روز پیش 
راسته حاجب الدوله بازار بزرگ تهران هم باز زنگ خطر رخداد حادثه در قطب 
اقتصادی کشور را به صدا درآورد. سازمان آتش نشانی شهر تهران بازار را به 12زون 
تقسیم کرده که طبق اعام آنها 6زون آن پرخطر است. البته به گفته مهدی داوری، 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهر تهران کمیته رفع خطر و ایمنی بازار بزرگ 
تهران چند سالی است که با محوریت شهرداری منطقه 12 تشکیل شده است، اما 
روند رسیدگی به پرونده اماکن ناایمن بازار به کندی پیش می رود. ساختمان های 
ناایمن)پرخطر و بسیار پرخطر( و رعایت نکردن پروتکل های ایمنی هر آن امکان 
بحران در شهر تهران را افزایش می دهد و در ســال های گذشته آتش سوزی و 
فروریختن ساختمان پاسکو و آتش  سوزی کلینیک سینااطهر)سینامهرشمیران( 

زنگ خطری برای بالابردن ایمنی ساختمان ها و بیمارستان ها بود؛ بیمارستان ها 
که در مواقع بحران باید آمادگی لازم را برای پذیرش آسیب دیدگان داشته باشند، 
خود در معرض خطر قرار دارند و می توانند در زمان بحران، بحران زا باشند. بنابراین 
با وجود اخطارهای مکرر سازمان آتش نشانی به ساختمان های ناایمن همچنان 
مشکات پابرجاست و به گفته برخی از اعضای شورای شهر تهران و مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی مراجع دیگری ازجمله قوه قضاییه پیگیری های لازم را برای 

ایمن سازی ساختمان ها باید انجام دهند.
 130ساختمان ناایمن با درجه خطرهای متفاوت در میان مراکز بهداشتی 

و درمانی وجود دارد.
 10بنای تجاری خیابان جمهوری مانند آزاد، کمپانی، نوشین، علمیه و خانقاه 

روزگار خطرناکی را سپری می کنند.
 1000برج ناایمن در تهــران وجود دارد که1۷0 مــورد آن خطرناک و در 

محدوده گسل هاست.
 حدود 3600 ساختمان پرخطر و حدود 130 ساختمان بسیار پرخطر در 

تهران وجود دارد.
 یکی از مشکات جدی در بازار سقف های فرسوده است. آتش سوزی هایی که 
رخ می دهد و سیستم برق فرسوده تمام این موارد می تواند باعث بروز حوادث 

جبران ناپذیری شود.
 شورای شهر در بهمن ماه سال ۸۷ مصوبه ای تحت عنوان الزام شهرداری تهران 
به حفاظت، احیا و ارتقا و مدیریت یکپارچه بازار تاریخی را به تصویب رساند، اما با 

گذشت 13 سال این مهم مغفول مانده است.
بازار تهران با 2مشکل بسیار جدی اوقافي و میراثی روبه روست که باعث کندی 

روند احیا شده است.  

نگاه

مشارکت برای تغییر شهر
شهرها در حال تغییر شکل و حتی ماهیت هستند؛ موضوعی 
که یکی از دلایل مهم آن شــیوع بیماری های نوظهور است. 
پاندمی ها باعث شده اند تا متخصصان عرصه های شهرسازی 
و معماری برای آینده شــهرها به تکاپو بیفتند و با توفان های 
فکری به دنبال خلق طرح های جدید باشند. آنها سعی می کنند 
از دل ایده ها، طرح هایی را بیرون بکشند که نتیجه شان حفظ 
سامت شهروندان با وجود متوقف نشــدن فعالیت هاست؛ 
یعنی شــهروندان بتوانند با خیال راحت بر همان مســیری 
حرکت کنند که پیش تر می رفتند. البته که شاید هم خودشان 
متوجه نشوند چطور در تفریح و گردش فاصله گذاری فیزیکی 
را رعایت می کنند، چطور ســفرهای شهری خود را مدیریت 
می کنند، چطور هوشــمندانه به خرید می روند و... . درواقع 
شــهروندان در شــهرهای یادگیرنده، آموزش می بینند که 
حقوق خود و دیگری را در فضاهای همگانی نو به رســمیت 
بشناسند و مشارکت مناسبی برای توسعه پایدار شهر داشته 
باشند. یادگیری به معنای انباشــتن، اندیشیدن، استفاده از 
دانش مهارت ها و نگرش های پیچیده به گونه ای که یک فرد 
یا گروه بتواند سازگاری با فعالیت محیط های در حال تغییر 

خود داشته باشد.
به هر ترتیب شهرها در حال پوست اندازی هستند و از یک سو 
تکنولوژی های جدید به سرعت در همه بخش ها به کار گرفته 
می شوند و از سوی دیگر شــهروندان دائما آموزش مي بینند 
که ســبک زندگی خود را چگونه با تغییــرات تنظیم کنند؛ 
این نکته ای اســت که برای شــهرهای ایران با لحاظ کردن 
پایه های سنتی و دینی اهمیت فراوانی دارد و شهروندان باید 
آگاهانه بدانند چطور زندگی خود را در راهی درســت و البته 
با مشــارکت های فعال هدایت کنند؛ چراکه اساس پیشرفت 

شهرها را مشارکت های مردمی تضمین می کند.
همین حالا اگر عبارت Citizen participation )مشارکت 
شهروندی( را جست  وجو کنید، نه تنها با مقاله های متعددي 
درخصوص اهمیت مشارکت مردمی در پیشبرد اهداف شهری 
روبه رو خواهید شد، بلکه به سایت مؤسسه هایی می رسید که 
کارکردشان ایجاد درگاه هایی نوین در برخورداری از ایده ها 
و نظر مردم به ویژه جوانان و نخبگان اســت. این مسئله برای 
کانشــهرهای ایران نیز قابل توجه اســت و بر همین باب، 
مدیریت شــهری جدید تهران، طرحی با عنوان »راه اندازی 
شبکه جمع سپاری و مشارکت شــهروندی شهر« را تدوین 
کرده اســت. این طرح هم اکنون در نوبت ارائه به صحن شورا 
قرار گرفته و به خاطر اهمیت، می تواند هرچه زودتر به فهرست 
دستورکارهای آینده نزدیک اضافه شود. به موجب این طرح، 
با توجه به ضرورت بهره گیری از مشارکت عمومی شهروندان 
و استفاده از ظرفیت فکری و دانشی نخبگان در نظام مدیریت 
شهری، شهرداری تهران مکلف می شود با همکاری کمیسیون 
برنامه و بودجه و با مشورت سایر کمیسیون های شورا، نسبت 
به راه اندازی »شبکه جمع سپاری و مشارکت شهروندی شهر 
تهران« در بستر فضای مجازی اقدام و اساسنامه پیشنهادی 
آن را ظرف 2ماه به شورای شهر تهران ارائه کند. ناگفته نماند 
مدیریت شهری پیشین نیز طرحی مشابه را در قالب سامانه 
مصوبات به اجرا درآورد، اما مکانیــزم آن به گونه ای نبود که 
ایده ها و نظرات شهروندان و متخصصان در چارچوب صحیح 
ارائه و بررســی شــود. پراکندگی کار و فقدان چارتی که هر 
شــهروند قادر باشد تا پیشــنهاد خود را در مرحله ای تعیین 
شــده جلو ببرد، در این طرح به اجرا درآمده دیده می شود؛ 
بنابراین مدیریت شهری جدید طرحی نو را به میان آورده که 
با بهره گیری از بستر هوشــمند فضای مجازی، کار راحت تر، 
شفاف تر و مشخص تر شود. همین نکته از اهمیت تعیین تکلیف 

هرچه سریع تر آن حکایت می کند.
نتیجه: شــهرهایي موفق تر خواهند بود که هم با استفاده از 
بسترهای الکترونیکی و تکنولوژی بتوانند انجام فعالیت های 
شهروندی همراه با حفظ سامتی را به بهترین شکل، فراهم 
آورند و هم سیستم های نوین را در افزایش مشارکت شهروندی 
و بهبود ســطح آگاهی آنها به کار گیرند. بــا این اوصاف، باید 
اقدامات جدید مدیریت شهری مثل به کارگیری سیستم های 
پیشرفته تهویه هوا در مترو و شبکه جمع سپاری و مشارکت 
شهروندی را به فال نیک گرفت. اگرچه داشتن رفتار، عمل و 
عکس العمل آگاهانه در این زمینه ها را نباید فراموش کرد؛ چه 
آنکه با وجود استقرار سیستم  مخصوص تهویه هوا یا ممانعت از 

ورود افراد واکسن نزده به مترو، باز هم باید ماسک زد.

علی نصیری 
 سرپرست سازمان پیشگیری و 

مدیریت بحران شهر تهران
میــزان بســتری و فــوت ناشــی از 
ســویه اومیکــرون دوبرابــر شــده 
و پیش بینــی می شــود کــه پیــک 
ایــن ســویه 10اســفند خواهــد بود.  
متاســفانه واکسیناســیون نوبــت 
سوم در کل کشور کمتر از 30درصد 

بوده است.

عباس شعبانی 
معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران

بزرگــراه ۷۶متــری شــهیدبروجردی در 
منطقــه18 دارای چنــد ملــک معارض 
اســت. توانســتیم توافقاتی در جهت 
و  باشــیم  داشــته  رفــع معارضیــن 
امیدوارم در ســریع ترین زمان ممکن 
شــاهد بهره بــرداری از پــروژه   بــرای 

شهروندان باشیم.

ناصر امانی
 عضو شورای شهر تهران

  تکمیــل خطــوط ۶ و ۷ و بهره برداری از 
ایستگاه های جدید مترو، پروژه یادگار 
امــام و پروژه شــهید شوشــتری )رینگ 
شــرقی تهران( و همچنین بهره برداری 
از پایانــه شــرق ازجملــه مواردی اســت 
که در بودجه سال آینده در نظر گرفته 

شده است.

نقل قول خبر

تبادل تجربه شهرها برای 
رفع سد معبر 

مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شهر بر ضرورت همکاری دستگاه های متولی در 
مقابله با سدمعبر تأکید کرد. به گزارش همشهری، 
قدرت الله محمدی در دهمین نشســت کارگروه 
تخصصی ساماندهی صنوف، مشاغل و فعالیت های 
شهری شهرداری های کشور که در شیراز برگزار 
شد با تأکید بر ضرورت برنامه محور شدن کارگروه 
گفت: هر طرح برای رفع مشکات یک شهر نیازمند 
مشاوره هایی تخصصی و پرهزینه است. این نشست 
و استفاده از تجارب شهرداری های مختلف می تواند 
از این هزینه ها بکاهد؛ بنابراین باید تجارب موفقی 
که در شهری در زمینه ساماندهی مشاغل به نتیجه 
می  رسد در کوتاه ترین زمان ممکن در سایر شهرها 
اجرا شود تا هدف تشکیل این کارگروه محقق شود. 
او با بیان اینکه به سد معبر اصناف باید رسیدگی 
شود، افزود: مسئله ساماندهی مشاغل و سد معبر 
نتیجه عدم همکاری دستگاه های متولی است و ما 
باید با تقویت کارگروه های محلی تعامل و همراهی 
آنان را به کار بگیریم. محمدی با بیان اینکه تامین 
معیشت جرم نیست و نباید با دستفروشان رفتار 
تندی داشت، افزود: نباید اجازه دهیم که به این افراد 
توهین شــود. اگر قرار بر ساماندهی دستفروشان 
اســت باید این امر با احترام به آنان پیش برود. او 
تأکید کرد: برای ساماندهی دستفروشان در بخش 
روزبازارها نیز مشکات متعددی وجود دارد که باید 
امکانات رفاهی مانند سرویس بهداشتی و... برای 

آنها فراهم شود.

ساماندهی

مهدی اسماعیلیگزارش
خبرنگار

اظهار نظرها
مهدی بابایی، عضو کمیته سلامت، محیط زیست و خدمات ایمنی شورای شهر تهران 

 کمیته رفع خطر و ایمنی بازار بزرگ تهران چند سالی است که با محوریت شهرداری منطقه 1۲ تشکیل شده 
است، اما روند رسیدگی به پرونده اماکن ناایمن بازار به کندی پیش می رود.

  حسینعلی شهریاری،  رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
  بیشتر بیمارستان های تهران لااقل ۵0سال پیش ساخته شده اند و ساختمان های آنها فرسوده و غیرمقاوم هستند. بارها 
در مجلس تذکر داده ایم که باید همه ساختمان هایی که بیشتر از ۵0 سال عمر دارند، در برابر زلزله مقاوم سازی شوند.

  جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران
طبق قانون ساختمان های بالاي ٦ طبقه مسکونی و ساختمان های بیش از یک طبقه غیرمسکونی باید تأییدیه 

ایمنی را دریافت کنند و در این زمینه کارشناسان آتش نشانی در حوزه ایمنی اظهارنظر می کنند.
  سوده نجفی، عضو کمیسیون سلامت و محیط زیست شورای شهر تهران

 آتش سوزی موضوعی است که در این ٦ماه که از حضور ما می گذرد، خیلی زیاد در شهر اتفاق افتاده است و 
شهرداری و آتش نشانی نیز ساختمان های ناایمن را شناسایی کردند.

 مهدی داوری، مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهر تهران
 در برخی مواقع مشکلات برق، چینش کالاها، ســد معبر و... هم باعث بروز حوادث ناگواری می شود. باید 
تغییراتی در برخی از ســاختمان ها صورت گیرد. باید تصمیمات جدی برای ایمنی بــازار صورت گیرد و 

دستگاه هایی که در این زمینه مسئول هستند پای کار بیایند.

مکث

 تهران 130ساختمان بسیار پرخطر دارد
 که هرکدام می توانند فاجعه ای بزرگ تر از حادثه پاسکو را رقم بزنند

محمود مولاییگزارش
خبرنگار

شــرکت بهره برداری متروی تهــران و حومه برای 

خبر
اولین بار در کشور دوره آموزش و صدور گواهینامه 
راهبری قطارهای برقی شــهری و حومه را برگزار 
می کند. این دوره حدود هزار ساعت آموزش تئوری و عملی توسط 
راهبران مجرب این شرکت را شامل می شود و گواهینامه اعطا شده 
در تمام قطارهاي شهری  کشور اعتبار دارد. البته گذراندن این دوره 
و اخذ گواهینامه مذکور، هیچ تعهدی را برای استخدام کارآموزان در 
شــرکت بهره برداری متروي تهران و حومه ایجاد نمی کند. مهدی 
شایسته اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران درباره 
برگزاری این دوره آموزشــی می گوید: »به لحاظ قانونی شــرکت 

بهره برداری متروي تهران و حومه مجوز صدور گواهینامه آموزشی 
برای راهبری قطارهای مترو را دارد. عاقه مندانی که تمایل دارند 
گواهینامه راهبری را دریافت کنند، می توانند در دوره های آموزش 
آزاد ما شرکت کنند. این موضوع مشابه کاری است که شرکت های 
هواپیمایی انجام می دهند؛ یعنی افرادی به صورت آزاد در دوره های 
خلبانی آموزش می بینند و این موضوع تعهد اســتخدامی هم برای 

شرکت ایجاد نمی کند. 
احتمال اینکه در آینده متروی تهران و همچنین متروي شهرهای 
دیگر به راهبر نیاز پیدا کنند، وجود دارد. از طرف دیگر پشــت سر 
گذاشتن این دوره، یک رزومه برای افراد داوطلب است که در بازار کار 

می توانند از آن استفاده کنند. افرادی که عاقه مند هستند و شرایط 
تعیین شده را دارند، مجاز به شرکت در این دوره ها هستند و در پایان 
می توانند گواهینامه راهبری را از شرکت بهره برداری متروي تهران 

و حومه دریافت کنند.«
 به گفته او، تاش شــده هزینه های آموزشــی به ویژه در دوره اول 
خیلی زیاد نباشــد. به گزارش همشــهری، افــراد عاقه مند برای 
کســب اطاعات بیشــتر و ثبت نام در ایــن دوره می توانند از روز 
چهارشنبه 2۷ بهمن ماه تا 2۷اسفندماه سال جاری به سایت شرکت 
  ،metro.tehran.ir بهره برداری متروی تهران و حومه به نشــانی

منوی »همکاری با ما« مراجعه کنند. 

گواهینامه راهبری مترو بگیرید

حامد فوقانی
دبیر گروه شهری
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مقدار مصرف کالاهای اساسی- ارقام به کیلوگرم

افزایش شدید قیمت گوشــت قرمز و برنج در نیمه 
دوم امسال و آشــفتگی بازار این دو کالای اساسی 
سرانجام دولت را به دخالت مستقیم در بازار گوشت 
و برنج واداشت. به گزارش همشهری، رئیس سازمان 
حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان به تازگی در 
یک برنامه تلویزیونی از تصمیم ستاد تنظیم بازار برای 
قیمت گذاري تثبیتی گوشت قرمز و برنج خبر داده 
و اعلام کرده است مکاتبات با وزارت جهادکشاورزی 
برای ارائه مستندات قیمت این دو گروه کالایی انجام 
شده تا بعد از کارشناسی این مستندات قیمت ها در 

ستاد تنظیم بازار تصویب شود.
برنج تا به حال مشمول قیمت گذاري دستوری نبوده  و 
این نخستین بار است که چنین تصمیمی در خصوص 
این کالا اجرا می شود. گوشت قرمز اما از آنجایی که 
در ابتدای چرخه تولید یعنی واردات نهاده های دامی 
مشمول یارانه است، چندباری در سال های گذشته 
قیمت مصوب و دستوری را تجربه کرده است. عبور 
قیمت این دو گروه کالایی از خط قرمز توان خرید 
مصرف کنندگان در ماه های اخیر، اتخاذ تدابیر جدی 
در زمینه کنترل بازار ایــن دو کالا را اجتناب ناپذیر 
کرده و به نظر می رسد دولت با تکیه بر تجربه نسبتا 
موفق اجرای این سیاست درخصوص مرغ و تخم مرغ 
در تابستان امسال که البته با افزایش تولید و واردات 
همراه بود، حالا می خواهد قیمت سر به فلک کشیده 
گوشت و برنج را هم با همین سیاست کنترل کند، 
اما تجربه آزموده قیمت گذاري دستوری در زمینه 
دیگر محصولات ازجمله لبنیات، نشان داده که این 
روش بازار را با چالش های دیگری مواجه خواهد کرد.

سیاستگذاری ها مطابق با واقعیت تولید نیست
رئیس شــورای تامین دام کشــور در گفت وگو با 
همشهری با اشاره به تأثیر منفی تصمیمات یک شبه 
و انقباضی در حوزه اقتصاد و بــازار گفت: تا 2هفته 
پیش مشــکلی در بازار دام یا گوشــت نداشتیم و 
صحبت از مازاد تولید و صادرات و خرید حمایتی بود 
اما یکباره تصمیمات جدیدی گرفته شد که همه  چیز 

را تحت الشعاع قرارداد.
منصور پوریان افزود: حرکاتــی از قبیل قطع خرید 
حمایتی دام، جلوگیری از صادرات و ورود سازمان 
حمایت به حوزه قیمت گذاري، نتیجه یک عملکرد 
معیوب اســت. به این معنا که به جای اینکه اجازه 
دهیم عرضه و تقاضا نقش خود را در بازار ایفا و بازار را 
متعادل کند، اموری را در این زمینه دخالت می دهیم 
که نه تنها قیمــت را تثبیت نمی کند بلکه ســبب 

تحریک رشد بیشتر قیمت ها خواهد شد. 
پوریان افزایش قیمت گوشت در ماه های گذشته را 
نتیجه بحث حذف ارز 4.200تومانی و گرانی نهاده ها 
دانست و با تأکید بر کافی بودن عرضه دام ادامه داد: 
در چند هفته گذشته بارندگی و ایجاد مشکلاتی در 
زمینه حمل دام از استان های تامین کننده به تهران، 

قیمت  را در بازار بیش از پیش تحریک کرد اما عرضه 
دام هم اکنون به صورت گســترده انجام می شود و 
نه تنها کمبودی وجود ندارد، بلکه بــا مازاد عرضه 

مواجهیم.
به اعتقاد این فعال صنفی، ورود دولت به بازاری که 
روال عادی خود را طی می کند، جز ایجاد هیجان و 
جلوافتادن قیمت ها نتیجه دیگری نخواهد داشت. 
وی در پاســخ به این ســؤال که دولت با بررســی 
مستندات قیمت، به چه نرخی خواهد رسید، گفت: 
گرچه بخشی از اقشــار با قیمت های کنونی قادر به 
خرید نیستند اما قیمت های کنونی متقاضی خود 
را دارد و بازار را در محــدوده 150 تا 160 متعادل 
می کند.  پوریان با اشاره به اجرای ناموفق سیاست 
قیمت گذاري گوشــت در ســال های قبــل افزود: 
سیاست های اتخاذشده اغلب مطابق با واقعیت های 
حوزه تولید نیست. دولت تمام تلاش خود را به کار 
بست تا قیمت گوسفند به 62 و گوساله به 59 برسد، 
ولی به قدری عرضه زیاد بود که بسیاری از دامداران 
دام خود را زیر این قیمت ها کشتار کردند، حال چرا 
اجازه نمی دهیم بازار گوشت با عرضه و تقاضا مسیر 

خود را طی کند؟

قیمت گذاري دستوری برنج، غیرمعقول است
کارشناســان حوزه بازار اجرای این سیاســت در 
زمینه برنج را ناپخته و همراه با ابهامات زیاد ارزیابی 
می کنند. تلاش همشــهری برای صحبت با فعالان 
حوزه تولید برنج و دبیر اتحادیه تولید کنندگان برنج 
کشــور برای انعکاس نظرات این صنف درخصوص 
تصمیم اخیر دولت نتیجه نداشت اما به جای آنها دبیر 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران این سیاست را 

به نقد کشید. 
قاسم علی حسنی در گفت وگو با همشهری با اشاره به 
تنوع محصول در حوزه برنج و گوشت، از تعیین قیمت 
ثابت برای این محصولات ابراز تعجب کرد و گفت: 
برای کدام رقم برنج و با چه درجه بندی و کیفیتی قرار 
است قیمت تعیین شود؟ این برای نخستین بار است 
که برای برنج ایرانی از قیمت گذاري صحبت می شود. 
شاید دولت بتواند برای عرضه ذخیره برنجی که خود 
دارد قیمت تعیین کند، اما قیمت گذاري برای برنج 
تولیدی کشاورزان کشــور غیرمعقول است! برنج 
مال کشاورز است و قیمت آن را هم کشاورز تعیین 
می کند.  وی با اشاره به اینکه قیمت گذاري دستوری 
تا به حال در زمینه هیچ کالایی نتیجه نداده است، 
اضافه کرد: هرجا قیمت گذاري دســتوری داشتیم 
شکست خورده، کمااینکه از ابتدای امسال هر قیمتی 
برای شکر تعیین شده قیمت بازار لااقل 2هزار تومان 
بالاتر از آن بوده اســت. دبیر اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی تهران کاهش واردات را عامل افزایش بی رویه 
قیمت برنج دانست و افزود: در شرایط کاهش تولید 
برنج داخلی بخشــنامه ممنوعیــت واردات دیگر 
جایگاه اجرایی نداشت اما دولت بدون درنظر گرفتن 
این کمبود ممنوعیت فصلی واردات را اجرایی کرد 
و این خلأ 5ماهه در بازار برنج عامل ســودجویی و 

گران فروشی شد.

کنترل قيمت ها به گوشت و برنج رسید
دولت تعیین نرخ مصوب در بازار گوشت و برنج را در دستورکار قرار داده است

نتایج مطالعات نشان می دهد سیاست تخصیص ارز با نرخ ثابت که در دولت قبل وضع شد، به تولید هم ضربه زد
بررسی آثار سیاست تخصیص ارز ثابت

تازه ترین بررسی های انجام شده ازسوی نهادهای رسمی 

نشان می دهد که تخصیص ارز 4200تومانی که توسط ارز
دولت قبل وضع شــد، نه فقط نتوانسته منجر به ثبات 
قیمت ها شود بلکه به تولید نیز آسیب زده است. این درحالی است که 
طبق اطلاعات مرکزآمار با وجود تخصیص ارز 4200تومانی به کالاهای 
اساسی سرانه مصرف اقلام اساسی ســفره مردم از قبیل برنج، گوشت، 
لبنیات و حتی نان هم به دلیل رشد قیمت این کالاها در دوره تخصیص 

ارز 4200تومانی کاهش یافته است.
به گزارش همشــهری، تاکنون مطالعات زیادی در مورد آثار سیاست 
ارز 4200تومانی انجام شده و اغلب این بررسی ها نشان می دهد که این 
سیاست ارزی که از سوی دولت قبل وضع شد آثار زیانباری داشته است. 
دولت سید ابراهیم رئیســی تلاش زیادی کرد که این سیاست ناکارای 
دولت قبل را اصلاح و آن را از لایحه بودجه ســال بعــد حذف کند اما 
چالش های اقتصادی موجود، دست و پای دولت را بست و امکان ترمیم 
این سیاست را از بین برد، همزمان مجلس هم با این طرح موافقت نکرد. 
با این حال تازه ترین مطالعات انجام شــده بار دیگر تأکید می کند این 
سیاست نه فقط تأثیری در ثبات قیمت ها نداشته و منجر به توزیع رانت 

شده بلکه به روند تولید نیز در کشور آسیب زده است.

کاهش مصرف به دلیل رشد قیمت ها
آنطورکه اطلاعات مرکزآمار ایران نشان می دهد با وجود تخصیص ارز 
ارزان قیمت به کالاهای اساسی، سرانه مصرف این کالاها که مایحتاج 
اولیه سفره مردم اســت از ابتدای دهه 90تاکنون شامل برنج، گندم، 
فراورده های گندم، گوشت دام، گوشــت پرندگان، ماهی، محصولات 

لبنی، روغن و قندوشکر همگی به طور دسته جمعی کاهش یافته است. 
بیشترین میزان افت مصرف، ناشی از رشد قیمت ها، مربوط به ماهی و 
گوشت دام است. طبق اطلاعات مرکزآمار، سرانه مصرف ماهی از سال 
1390تاکنون 50درصد کاهش یافته و به 2کیلــو گرم به ازای هر نفر 
در سال رسیده است. مصرف گوشــت دام نیز با کاهش 46درصدی به 
6کیلوگرم به ازای هرنفر رسیده اســت. دریک دهه گذشته همچنین 
مصرف برنج که از اقلام اساسی سفره ایرانی هاست 25درصد کاهش یافته 
و حتی مصرف گندم نیز که یک کالای استراتژیک است با 1.18درصد 
افت مصرف مواجه شده است. مصرف سایر اقلام اساسی مانند لبنیات، 
روغن و قندوشکر هم به ترتیب با کاهش 16.5، 17.4و 33.3درصدی 

مواجه شده اند.
آنطورکه اداره کل مدیریت استراتژیک بانک ملی در تازه ترین مطالعات 
خود ارزیابی کرده اســت علت این کاهش مصرف، رشــد قیمت این 
محصولات با وجود تخصیص ارز 4200تومانی بوده اســت که نشانگر 
شکست اهداف دولت قبل است. این نهاد مطالعاتی تأکید کرده است: 
نگاهی به فهرست کالاهای مشمول تخصیص ارز4200تومانی نشان 
می دهد پرداخت این ارز بــرای واردات کالاها تأثیری در کنترل قیمت 
آنها نداشته است. به عنوان نمونه قیمت هرکیلو مرغ در بازارهای جهانی 

چیزی در حدود 2دلار است.
با درنظر گرفتن اینکه نهاده های دامی و ســایر اقلام ضروری نیز با نرخ 
رسمی وارد کشور می شــود انتظار می رفت قیمت مرغ در بازار حدود 
10هزار تومان به دست مصرف کننده نهایی برسد که به طور مشخص 
این رقم بسیار بالاتر از این رقم است.این اما همه ماجرا نیست و آنطور که 
این نهاد دولتی ارزیابی کرده است این سیاست نه فقط تأثیری در ثبات 

قیمت ها نداشته است بلکه به تولید نیز ضربه زده است.

ضربه به تولید
طبق بررسی های اداره کل مدیریت استراتژیک این نهاد دولتی، نگاهی 
به قیمت نهایی مصرف کالاهایی که ارز با نرخ رسمی دریافت می کنند 
نشان می دهدکه شــکاف نرخ نه فقط به نفع مصرف کننده نبود بلکه 
بیشتر با ایجاد شکاف ارزی به تولید کننده های داخلی ضربه زده است. 
در واقع انحراف نرخ واقعی ارز از مســیر تعادلی آن باعث کاهش قدرت 
رقابت کالاهای ساخت داخل در بازار بین المللی وکاهش سود تولیدات 

صادرات محور شده است.
ازطرف دیگر این شکاف ارزی با ایجاد اختلال در قیمت، روند تخصیص 
منابع در جامعه را تغییر داده و منجر به انحراف منابع ســرمایه ای در 
فعالیت های تولیدی شده است. همچنین تخصیص ارز4200تومانی به 
همه کالاها درهمان ابتدای اجرای این سیاست یعنی از21فروردین ماه 
1397تا خرداد همان سال منجر به افزایش 200درصدی ثبت سفارش 

واردات شد.
روند تخصیص ارز 4200تومانی و قیمت تعیین شده به قدری غیرمنطقی 
و رانت زا بودکه باعث شد تورهای مسافرتی به شرط آنکه مسافران، ارز 
دریافتی شان را به آنها بفروشند رایگان اعلام کنند.این موضوع درهمان 
مقطع باعث شد حجم مسافرهای خارجی به شدت افزایش یابد و دولت 
را مجبور کرد گروه های کالاهایی را طبقه بندی کند و این ارز را فقط به 
کالاهای اساسی اختصاص دهد، اما این طبقه بندی نیز نتوانست کارکرد 
درستی داشته باشد و صرفا رانت هایی را نصیب شبکه خاصی کرد که 

دسترسی کافی به منابع ارزی ارزان قیمت دولتی داشتند.

بانک

شاخص اعتماد بازار در دی 1400

 30هزار میلیارد تومان چک 
برگشت خورد

نسبت چک های برگشــتی دوباره دورقمی شد؛ شاید برخلاف 
انتظار بانک مرکزی که تلاش می کند با جایگزین کردن چک های 
جدید صیادی، به بحران چک های برگشت خورده و ضربه زننده 
به شــاخص اعتماد بازار پایان دهد. البته دو رقمی شدن نسبت 
چک های برگشتی به کل چک های رد و بدل شده از نظر ارزش 
ریالی، بســتگی به این مهم دارد که چه سهمی از این چک ها 
همان چک  های قدیمی اســت و چه سهمی به دسته چک  های 
جدیــد اختصــاص دارد؟ آیا بانــک مرکــزی مجازات های 
پیش  بینی شــده در قانون چک علیه صادرکنندگان چک های 

بلاوجه را اعمال خواهد کرد؟ 
روند یکساله رد و بدل شدن چک ها نشان می دهد که همچنان 
بخش قابل توجهی از دادوســتد بین مردم به صورت نقد انجام 
می گیرد و ترس فعالان اقتصادی از چک بالاســت؛ چه اینکه 
اگر نتیجه اجرای قانون جدید چک، کاهش نســبت چک های 
پاس نشده به کل چک ها به کمتر از 5درصد باشد، این احتمال 
قوت می گیرد که بخشی از داد و ستدها به ویژه در خرید کالاهای 

با دوام با چک و اقساط انجام پذیرد.
تازه ترین گزارش بانک مرکزی از وضعیت چک های برگشتی در 
دی ماه امسال نشان می دهد که بالغ بر 553هزار فقره چک به 
ارزش 305هزار میلیارد ریال برگشت خورده که نسبت به آذرماه 
از حیث تعداد 1.6درصد و از حیث مبلغ 19.6درصد رشد داشته 
است. به این ترتیب 8.4درصد از تعداد چک های رد و بدل شده 

بین بانک ها برگشت خورده است.
به گزارش همشهری، در ماه گذشته در اســتان تهران حدود 
157هزار فقره چک به ارزش بیــش از 135هزار میلیارد ریال 
به دلایل مختلف ازجمله کمبود یا کســری وجه پاس نشــده 
که از نظر تعــداد 7.6درصــد و از نظــر ارزش 9.8درصد کل 
چک های مبادله شده در کشور را به خود اختصاص داده است. 
پس از تهران، بیشــترین نســبت تعداد چک  های برگشتی به 
استان های کهگیلویه و بویراحمد به میزان 14.6درصد، لرستان 
12.7درصد، خراسان شمالی 12.3درصد و پایین  ترین نسبت 
هم به اســتان های گیلان با 6.2درصد، البرز 7.5درصد و یزد 

7.8درصد اختصاص داشته است.
بانک مرکزی می گوید در ماه گذشــته حــدود 6میلیون فقره 
چک به ارزش بیش از 2392هزار میلیارد ریال وصول شده که 
از نظر تعداد یک دهم درصد و از حیث مبلغ 2.8درصد بیشــتر 
از آذرماه بوده است. این گزارش می افزاید: بیش از 6.5میلیون 
فقره چک به ارزش بالغ بر 2697هزار میلیارد ریال در ماه پیش 
رد و بدل شده که نسبت به آذرماه از نظر تعداد 2دهم درصد و 
از نظر ارزش 4.4درصد رشد را نشان می دهد. بیشترین تعداد 
چک های رد و بدل شده در کل کشور به 3استان تهران، اصفهان 
و خراســان رضوی اختصاص داشــته که ســرجمع سهم این 
3استان 49.8درصد بوده است. افزون بر اینکه 63.6درصد از کل 
ارزش ریالی چک های مبادله شده به استان های تهران با سهم 
51.3درصدی، اصفهان با سهم 7.1درصدی و خراسان رضوی با 

سهم 5.2درصدی اختصاص داشته است.

چرا چک ها برگشت می خورند؟
بررسی های بانک مرکزی نشان می دهد که در ماه گذشته بالغ 
بر 534هزار فقره چک به ارزش حدود 270هزار میلیارد ریال 
به دلیل کسری یا فقدان موجودی برگشــت خورده که از نظر 
تعداد 96.6درصد و از نظر ارزش 88.4درصد چک های برگشتی 
به دلیل کســری یا فقدان موجودی بوده اســت. این گزارش 
می افزاید: بیشترین نســبت تعداد چک های برگشتی به دلیل 
کسری یا فقدان وجه در دی ماه به استان های خراسان جنوبی، 
ایلام، چهارمحال و بختیاری و کهگیلویه و بویراحمد و کمترین 
نسبت هم به استان های سیســتان و بلوچستان، البرز و گیلان 

اختصاص داشته است.
از نظر ارزش ریالی، بالاترین نسبت چک های برگشتی به دلیل 
نداشتن وجه یا کسری مبلغ در اســتان های خراسان جنوبی، 
زنجان ، کرمانشاه، اصفهان و چهارمحال و بختیاری و کمترین 
نسبت هم در استان های سیستان و بلوچستان، البرز و قم ثبت 

شده است.
بررســی ها نشــان می دهد که نســبت چک  های برگشتی به 
مبادله شده از نظر ارزش در 8استان شامل استان های گیلان، 
البرز، هرمزگان، تهران، بوشــهر، قزوین، خوزســتان و زنجان 
پایین تر از میانگین کشــوری بوده و به ایــن ترتیب می توان 

شهروندان استان های یادشده را خوش حساب قلمداد کرد.
به گزارش همشهری، هرچند در گزارش بانک مرکزی اشاره ای 
به این مسئله نشده که چه تعداد از چک های برگشتی ناشی از 
صدور چک های جدید صیادی بوده اما انتظــار می رفت که با 
اجرای قانون جدید چک و کاهش سهم دسته چک های قدیمی، 
نسبت چک های برگشــتی به چک های رد و بدل شده به طور 
محسوسی کاهش یابد و شــاخص اعتماد بازار بهبود پیدا کند. 
اما آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد که در مقایسه تعداد 
چک های برگشت خورده نسبت به کل چک های مبادله شده از 
8درصد  در دی ماه سال گذشته به 8.4درصد و از نظر ارزش هم 
این نسبت از 11.1درصد در دی ماه پارسال به 11.3درصد در 

دی ماه امسال رسیده است.

 درصد توزیع چک های عادی وصولی و برگشتی 
در سامانه چکاوک از دی 1399 تا دی 1400

ماه
مبلغتعداد

برگشتیوصولیبرگشتیوصولی
92888.911.1دی 1399

91.98.188.811.2بهمن 1399
92.17.987.912.1اسفند 1399

91.88.289.310.7فروردین 1400
91988.111.9اردیبهشت 1400

90.39.787.412.6خرداد 1400
90.89.288.111.9تیر 1400

89.310.785.214.8مرداد 1400
90.39.787.412.6شهریور 1400

91.28.886.913.1مهر 1400
91.18.987.812.2آبان 1400
91.78.390.19.9آذر 1400
91.68.488.711.3دی 1400

چهره روز

خبرها

 بی تدبیری
در وام مسکن

  خبر: میانگین قیمت اوراق امتیاز تســهیلات 
مسکن )تسه( در فرابورس ایران از 163هزار تومان 
عبور کرده و هزینه دریافت تسهیلات خرید مسکن 
با استفاده از این اوراق به مرز 30درصد رسیده است. 
  نقد: اســتمرار تنش های تورمــی در اقتصاد 
ایران و همزمان افزایش حدود 100درصدی سقف 
وام خرید مســکن، به جهش حدود 200درصدی 
قیمت اوراق تسه در کمتر از 5ماه منجر شده است. 
اثر مســتقیم این اتفاق، افزایــش 7تا 10درصدی 
نرخ سود نهایی تسهیلات مســکن است که باید از 
جیب مصرف کننده نهایی پرداخت شــود. شواهد 
حاکی از این است که با افزایش مبلغ وام مسکن و در 
سایه ریزش بورس، بخش قابل توجهی از نقدینگی 
باقی مانده در دست مردم به سمت بازار مسکن سوق 
پیدا کرده و همین مسئله، جهش قیمت اوراق تسه 
را تشدید کرده است. در این وضعیت، گرچه بانک 
مسکن بخشنامه پرداخت نیمی از مبلغ تسهیلات 
بدون نیاز به اوراق را ابلاغ کرده اما به واســطه اینکه 
دوره بازپرداخت تســهیلات بدون اوراق 8ســاله 
بوده و مبلغ اقســاط آن بالاتر از تســهیلات اوراق 
با سررســید 12ساله است، بخشــی از تقاضا از آن 
استقبال نمی کند. بی تدبیری بانک مسکن در حوزه 
پرداخت وام مسکن اوراق در حالی است که سه سال 
از حبس متقاضیان خانه اولی در صندوق مســکن 
یکم و جلوگیری از به روزرسانی تسهیلات مبتنی بر 
سپرده آنها می گذرد و هیچ اقدامی برای حل مشکل 

آنها انجام نمی شود.

نقد خبر

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

کمک حال عدالت مزدی
مذاکرات مزد 1401در جریان است و شرکای اجتماعی برای 
رســیدن به توافقی منصفانه در تعیین مزد و مزایای کارگری 
در سال 1401مشغول چانه زنی هســتند. در این جلسات که 
9نماینده صاحب رأی از سه طرف دولت، کارفرما و کارگر حضور 
دارند، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نقش پررنگ و سازنده ای 
در نزدیک کردن نظرات شرکای اجتماعی دارد و می تواند نظرات 
ضد تورمی دولت علیه دستمزد را نیز تعدیل کند. در غیاب وزیر، 
علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار سکان دار اصلی جلسات 

مزد محسوب می شود و می تواند نقشی هم تراز وزیر ایفا کند.
رعیتی فرد، بارها مسائل مربوط به معیشت کارگران را دغدغه 
دولت عنوان کرده و ازاین رو جامعه کارگری امیدوار به پادرمیانی 
او در چانه زنی های مزدی است. معاون روابط کار وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، اخیراً با اشاره به وجود بیش از 10 میلیون و 700 
هزار کارگر بیمه شده در کشور، تأکید کرده است که »رسیدگی 
به وضعیت این افراد، کاهش آلام آنها به ویژه در حوزه معیشت و 
همچنین تأمین امنیت شغلی و مسکن آنها از وظایف ما به شمار 
می رود و امیدواریم با رعایت اصل ســه جانبه گرایی و همیاری 
و بهره مندی ازنظر همه شــرکای اجتماعی در نشســت های 
شــورای عالی کار به تصمیم هــای خوبی در روزهــای پایانی 
سال برای جامعه کار و تولید کشــور برسیم.« با توجه به اینکه 
هم اکنون، حداقل حقوق و مزایای یک خانوار کارگری، کمتر از 
40درصد هزینه معیشت خانوار را پوشش می دهد، رعیتی فرد 
مسئولیت بزرگی در رسیدگی به دغدغه دولت نسبت به معیشت 
کارگران و پیگیری مطالبات مزدی این گــروه دارد؛ آن هم در 
شرایطی که به عنوان یکی از مدیران نشست های شورای عالی 
کار، باید بر اصل سه جانبه گرایی نیز وفادار بماند. آیا او می تواند 

زمینه برآورده شدن انتظارات کارگری را ایجاد کند؟

  واردات موبایل با صادرات خشکبار
انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی اعلام کرد: 
با مصوبه کارگروه هماهنگی سیاســت های ارزی و تجاری 
مقرر شده تهاتر ارز صادرات خشکبار با واردات موبایل بالای 
300دلار صورت گیرد. بنابرایــن از هفته آینده این مصوبه 
برای کل برند آیفون و سری های N و S و Z سامسونگ اجرا 
می شــود و مدل های یادشــده با قیمت ارز آزاد وارد کشور 

خواهد شد.

  شنبه؛ آخرین مهلت ثبت کارت خوان ها
براساس اعلام ســازمان امور مالیاتی، دارندگان کارت خوان 
تا پایان ماه جاری )شــنبه( فرصت دارند که به درگاه ملی 
خدمات الکترونیک این ســازمان مراجعه و ثبت نام کنند؛ 
چراکه بعد از اتمام ایــن فرصت، بانک مرکزی نســبت به 
غیرفعال کردن تمامی دســتگاه های کارت خوان بانکی یا 
درگاه های پرداخت الکترونیکی که متناظر با پرونده مالیاتی 

نباشند، اقدام خواهد کرد.

  تعیین تکلیف سود سهام عدالت متوفیان
سود سال1399 ســهامداران عدالت قرار است تا آخر سال 
واریز شود. در این میان حدود 3 میلیون نفر از دارندگان سهام 
عدالت فوت کرده اند و وراث این افراد برای دریافت سود سهام 
شخص متوفی، باید ضمن اینکه امور مربوط به انحصار ورثه 
را انجام می دهند، در انتظار راه اندازی ســامانه الکترونیکی 
تقسیم سود سهام متوفی به وراث بمانند. پس از راه اندازی 
این سامانه سود ســهام عدالت فرد متوفی، براساس انحصار 

ورثه، به حساب ورثه واریز می شود.

برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

44
170
13
31
4
127
23
24

1390
-25
-1.2

-46.2
6.4
-50

-16.5
-17.4
-33.3

منبع: 
مرکز آمار ایران

برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

42
169
12
30
4
120
24
24

1391
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

38
172
11
31
3
115
22
22

1392
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

35
172
10
30
3
109
21
20

1393
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

35
163
11
33
4
111
23
20

1394
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

35
168
11
33
4
109
23
19

1395
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

38
162
10
33
4
107
22
20

1396
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

36
163
8
32
3
100
21
18

1397
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

36
167
8
35
3
106
22
19

1398
برنج

گندم

گوشت دام

گوشت پرندگان

ماهی و میگو

شیر و لبنیات

روغن و چربی ها

قندوشکر

33
168
7
33
2
106
19
16

1399
درصد 
تغییر

فجر

53.000
65.000

هندی 
تنظیم بازار

24.000
30.000

هاشمی، 
طارم

62.000
88.000

نیمدانه 
پرمحصول

29.000
35.000

گوشت 
گوساله

137.000
170.000

گوشت 
گوسفندی
130.000
180.000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

کیلوگرم/ تومان

می
ست

ر ر
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک
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 شماره  8441

 بیشــترین توصیــه بــرای تســت گیری، 
مربــوط بــه افــرادی اســت کــه علائــم 
شدید داشته و احتمالا نیاز به دریافت 

خدمات درمانی و بستری دارند

نقلقولخبر

بعضیازمصوباتســتادملیمقابلهباکرونادرباره
پیکاومیکرون،ســردرگمیبســیاریبرایمردم
بهویــژهکارمنــدانایجادکردهاســت.بــااینکه
بسیاریازشهرهایکشــورقرمزشده،اماهیچکدام
ازمحدودیتهــایکروناییقبلیمثــلدورکاری
بازنگشتهوحالابراساسمصوبهجدید،افرادتنهادر
صورتابتلایقطعیومشروطبهداشتنتستمثبت
میتوانند5روزقرنطینهشــوندوبهمحلکارنروند؛
مصوبهایکهگفتهمیشــودمطابقبانتایجحاصل
ازمطالعاتجهانیاســت.تأکیدبــر5روزقرنطینه
برایکارمنداندرحالیاســتکهبهگفتهبسیاری
ازبیماران،نشانههایبیماریمثلسرفهوآبریزش
بینیپساز5روزازبیننمــیرودونگرانیازانتقال
بیماریبهدیگرانهموارهوجوددارد.مشکلاتمبتلا
شدنبهســویهدلتاهمزمانباشیوعاومیکرونهم،
بخشدیگرماجراست.براساساعلامحسینکیوانی،
استادویروسشناسیدانشگاهعلومپزشکیایراندر
پیکاومیکرونهمچنان۱۰تا۱5درصدمواردابتلابه
کووید-۱۹مربوطبهسویهدلتاست،اماآزمایشیبرای
تمایزایندوسویهدرکشورانجامنمیشود؛چراکه
دورهقرنطینهسویهدلتادرپیکپنجم2هفتهاعلام

شــدهبود،اماحالاتماممواردابتلاهماناومیکرون
با5روزمرخصیدرنظرگرفتهمیشود؛شرایطیکه
بهنظرمیرســدمنجربهافزایشمبتلایاندرمراکز
وسازمانهاباوجودپایینبودنمواردابتلایقطعی
اعلامشدهازســویوزارتبهداشــتدرمقایسهبا
پیکهایقبلیشدهاست.بسیاریازبیمارستانها
همافزایش4تا5برابریمراجعاتسرپاییغیرقطعی
کروناراتأییدمیکنند؛آنهمدرحالیکهاومیکرون
بهدلیلویژگیهایمتفاوتشازدیگرسویههایکرونا
امکاندورزدنتستهاراداردوممکناستفردحتی
درصورتابتلا،باوجودتستمنفیملزمبهحضوردر
محلکارشودوهمینمسئلهعاملمهمیدرافزایش

بیماریدراینمکانهاشدهاست.
البتهبــاوجــودفراهمنبــودنامکاناســتفادهاز
مرخصیهایقرنطینــهکرونــا،متخصصانحوزه
بهداشتودرمانتأکیدمیکنندافرادحتیباعلائم
سرماخوردگیهمقرنطینهکوتاهمدتداشتهباشند؛
چراکههرفرددارایعلائممشــابهســرماخوردگی
ازجملهآبریزشبینی،ســردرد،ضعفبدنیوسرفه
درصــورتابتلایقطعیبــهاومیکــرونمیتواند
ســببانتقالآلودگیبه5۰۰نفرشود.متخصصان
ازمردممیخواهنــدقرنطینه5تــا7روزرارعایت
کنند؛توصیهایکهامکانعملیشدنشبرایهمه
مقدورنیست؛چراکهتستمثبتوقطعیابتلاندارند

وایندرحالیاستکهدرمراکزبهداشتی۱6ساعته
همتســترایگانبرایتمامافرادانجامنمیشودو
بیمارانباوجودعلائمبارزابتلابهکرونایاومیکرون
حاضربهپرداختهزینههابهصورتشخصینیستند.
حمیدرضاجماعتی،دبیرکمیتهعلمیکشوریکرونا
دروزارتبهداشتدربارهانجامنشدنتسترایگان
برایتمامیافرادبیمارودارایعلامتبههمشهری
میگوید:»ایرانهنوزدرشرایطمنحنیصعودیابتلا
قرارداردوبرایناساستستگیریبراساسعلائم
انجاممیشود.بیشــترینتوصیهبرایتستگیری،
مربوطبهافرادیاســتکهعلائمشــدیدداشتهو
احتمالانیازبهدریافتخدماتدرمانیوبستریدارند.
سالمندان،افرادداراینقصسیستمایمنی،بیماران
پیوندییاافرادتحتدرمانداروهایسرکوبکننده

همدراینگروهقرارمیگیرند.«

استعلاجی به جای تست های مثبت 
جماعتیدربارهچالشبیمارانبامصوبههایستاد
ملیمقابلهباکرونــا،دربــارهقرنطینههای5روزه
مشروطبهتستمثبتبهرغممشخصنبودنابتلا
بهکرونایدلتــاواومیکرونهــمتوضیحمیدهد:
»باتوجهبهمطالعاتانجامشــدهدردنیاثابتشده
کهاومیکرونبهمحضورودبهکشــورهابهسرعت
جایگزینسویههایقبلیمیشود؛بنابراینهماکنون

گردش ویروس در قرنطینه مشروط 
مصوبهاخیرستادملیمقابلهباکرونادربارهقرنطینه5روزهکارمندانبهشرطتستمثبتکرونا،منجربهشدت

گرفتنانتقالویروسمیشود

افتتاح شهرک شهیدسلیمانی 
برای سیل زدگان

شهرکشهیدسلیمانیاهالیروستاهایزاچوداربستباحضور
فرماندهکلسپاهپاســدارانانقلاباســلامیبهبهرهبرداری
رسید.بهگزارشخبرگزاریتسنیمازبندرعباس،صبحدیروز
اینشهرکبهبهرهبرداریرســیدوکلیدمنازلتحویلمردم

سیلزدهشد.
روســتاهایزاچوداربســت،جزوتوابعشهرســتانبشاگرد
محسوبمیشدندامافاصلهبســیاریبالغبر27۰کیلومترتا
مرکزشهرستانبشاگردداشــتندوهمینامردسترسیهای
آنهارابسیارمحدودومشکلمیکرد.تقریباتابستان۹۹بودکه
وضعیتاسکاناسفناکاهالیزاچوداربستپسازوقوعسیل
بهصدررسانههارســیدوهمینامرموجبشدسردارعلیرضا
تنگســیری،فرماندهنیرویزمینیسپاهعازماینمنطقهشود
ودستوراتلازمبرایرســیدگیوایجادشهرکاسکانموقت
وسپسساختیکشهرکبرایمردمراصادرکند.جانمایی
شهرکمسکونیبرایاهالیزاچوداربستکهبعدهابهپیشنهاد
یکیازاهالیشــهرک،شهیدســلیمانینامیدهشــد،درمرز
شهرستانبشاگردوسیریکبوداماعملابهشهرستانسیریک
تعلقداشــتوتقریبابعداز۹ماهتلاشجهــادی،۱54واحد
مسکونیبرایاســکانمردماحداثشــدکهدیروزباحضور
سرلشکرپاسدارحسینســلامیفرماندهکلسپاهپاسداران
انقلاباسلامی،دریادارتنگسیریفرماندهنیرویدریاییسپاه،
اسماعیلنجاررئیسستادمدیریتبحرانکشوروفرماندارو
امامجمعهشهرستانسیریکتحویلمردمانزاچوداربستشد.
دریاداردومپاسدارعلیرضاایرانپور،فرماندهمهندسینیروی
دریاییسپاهدرحاشــیهافتتاحشهرکشهیدسلیمانیگفت:
درراســتایتأمینمحلاســکانثابتبرایاهالیروستاهای
زاچوداربسترایزنیهابااســتانداریهرمزگانانجامشد،کد
روستاگرفتهشدوبراساسآنبابنیادمسکنانقلاباسلامی
هماهنگیکردیمواینمحلبرایاحداثشهرکدرنظرگرفته
شد.کلمساحتروستا63هکتاراستکهاینجاتسطیحشدو
به2۰5قطعهزمین6۰۰مترمربعیقطعهبندیشدو۱54واحد
مسکونیدراینعرصهاجراییشد.نفراتیراکهدراینعرصه
برایشانخانهساختهشدهبنیادمســکنمعرفیکردهوسپاه
درانتخابافرادنقشــینداشــت.زیربنایهرواحدمسکونی
7۰مترمربعاســتوحصارپیرامونیکهدورمنازلکشــیده
شدهبرایاینکهبتوانندبافتروســتاییراحفظکنند،7هزار
و5۰۰مترمربعاســتو5هزارمترمربعاحداثکوچهومعابرو
خیابانداشتهایم.دراینمنطقه25هزارمترمربعنیزعملیات
آسفالتریزیانجامشدهوروستاامکاناتزیرساختیهمچون
مسجد،مدرسه،درمانگاه،بازارچهوزمینچمنورزشیهمدارد.

عددخبر

پیککشوراومیکروناستودلتاجایچندانیدر
آمارهاندارد.باتوجهبهمســتنداتعلمیدرسویه
اومیکرون،ویروسبعدازورودبهبدنوپساز5روز
تقریبابهصفرمیرسد،درنتیجهدرتمامکشورهااین
مسئلهرامصوبکردهاندکهافرادبعدازهمینمدت
قرنطینهمیتوانندواردمحلکارخودشوند،امانکته
ایناستکهحتمادر5روزدومازماسکهایمناسب
استفادهکنندکهاگربادرصدیکمهنوزامکانانتقال
وجودداشت،ماســکازانتقالآلودگیجلوگیری
کند.«جماعتیدربارهاینکهبسیاریازافرادبااینکه
مبتلابهکروناهستند،اماتستشــانمنفیاست
وعدهایدیگرهمبهدلیلهزینههاازانجامتســت
خودداریمیکنندومنجربهگردشبیشترویروس
درجامعهمیشوند،میگوید:»بهتراستتمامموارد
راابتلایمثبتدرنظربگیریم.افرادیکهعلائمدارند،
اماتستشانمنفیاست،میتوانندبامراجعهبهیک
پزشکعمومی،گواهیاســتراحتبگیرندوقطعا
درنظاماداریکشــورموردتأییداســت.«باوجود
چالشهایقرنطینهوابتلایچندینبرابریمردمبه
کرونادرهفتههایاخیر،چندروزیاستکهآمارهای
رسمیاعلامشدهازسویوزارتبهداشتباکاهش
مواردشناساییقطعیبیمارانمبتلابهکروناهمراه
شدهاست.هفتهگذشتهاینآمارهادرآستانه3۰هزار
تاییشدنقرارگرفت،اماروزگذشتهتعدادبیماران
قطعیجدید۱6هزارو3۱۰نفراعلامشــدوبهنظر
میرسدکهاینروندکاهشیهمچنانادامهداشته
باشــد.جماعتیدربارهدلایلکاهشآماربیماران
جدیدباوجودتأکیدمتخصصانبهروندصعودیابتلا
درایرانمیگوید:»ممکناستتستبرایتمامی

افرادانجامنشــود؛چراکهتعدادزیادیازافرادیکه
درگیربیماریمیشــوندبهدلیلواکسیناسیونیا
ابتلایقبلیبهکرونا،علائمحادندارندوخوددرمانی
ميکنند.ابتلایجمعیوخانوادگیهمباعثشده
کهافرادبامثبتشدنتستیکعضوخانوادهدیگر
نیازیبهانجامتستبرایسایراعضانبینند.ازسوی
دیگرهماکنونبیشترکســانیکهتستمیدهند،
انتخابمیشــوند؛یعنیهمانافــرادداراینقص
سیستمایمنییاافراددارایسنبالاوشرایطخاص.
همچنیندرصدیازتستهاهمباوجودابتلایافراد

منفیمیشود.«.

انسیه خزعلی
معاون رئیس جمهوری در امور زنان 

از طرح ها و آثار هنرمندان و سینماگران 
در موضوعات زنان و خانواده استقبال 
می کنیــم و حمایت هــای لازم را انجــام 
خواهیــم داد. ازجمله ایــن موضوعات 
می تــوان بــه نقــش زنــان در 8ســال 

دفاع مقدس اشاره کرد.  )ایرنا(

عبدالرسول پورعباس
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور

فرایند آزمون دکترای متمرکز ســال ۱۴۰۱ 
آغاز شده و اقدامات مربوط به حوزه بندی، 
چاپ سؤالات و دفترچه ها صورت گرفته 
و قرنطینه سؤالات هم انجام شده است. 
تمــام پروتکل هــا رعایــت خواهــد شــد و 
ان شاءلله هیچ گونه خدشــه ای به آزمون 
دکتــرای ۱۴۰۱ وارد نمی شــود و ســر موقع 

برگزار خواهد شد. )ایلنا(

ســالی بودکه موضوع اعطای تابعیت 
بــه فرزنــدان دارای مــادر ایرانــی و پــدر 

غیرایرانی تصویب شد.
1398

 کــودک حاصــل ازدواج مــادران ایرانی 
با اتبــاع غیرایرانــی، پرونده  شــان برای 
تعیین هویت بر عهده سازمان پزشکی 

قانونی کشور گذاشته شده است.

8۵
هزار

پناهنده در ایران وجود دارد که بیشتر 
آنان فاقد اوراق هویتی هستند. 3/۵

میلیون

نفــر از فرزنــدان حاصــل ازدواج مــادر 
ایرانــی بــا پــدر خارجــی در کشــور 

شناسنامه گرفته اند.
3/72
هزار

مریم سرخوشگزارش
روزنامهنگار

منبع: )ایرنا(
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سرقت فرش های نفیس به بهانه 
قالیشویی 

پلیس پایتخت در جســت وجوی مجرمانی است که با نام یک 
قالیشــویی معتبر، عده زیادی را فریب داده و به بهانه شستن 

فرش های نفیس، دست به سرقت آنها زده اند.
به گزارش همشهری، چند روز قبل فردی به اداره پلیس رفت 
و گفت افرادی از اسم یک قالیشویی معتبر سوءاستفاده کرده و 
فرش های نفیس او را دزدیده اند. وی توضیح داد: در اینترنت به 
دنبال قالیشویی معتبر بودم و با دیدن آگهی یک شرکت با آنها 
تماس گرفتم. فردی پاسخ داد و آدرس خانه ام را گرفت.  ساعتی 
بعد از شــرکت 3نفر با لباس فرم و آرم همان شرکت قالیشویی 
وارد خانه ام شدند و فرش های دستباف و نفیس مرا را که حدود 
500میلیون تومان ارزش داشت برای شست وشو بردند. قبل از 
رفتن هم مبلغی به عنوان بیعانه گرفتند و حتی فاکتور و سربرگ 
همان شرکت معتبر را داشــتند. آنها فرش ها را بردند و وقتی 
پس از یک هفته دیدم از آنها خبری نشد با دفتر شرکت تماس 
گرفتم، اما پاســخی دریافت نکردم. وقتی به آدرس دفتر رفتم 
متوجه شدم آنجا را تخلیه کردند. برای همین سراغ شعبه دیگر 
این شرکت معتبر قالیشویی رفتم و آنجا بود که فهمیدم به دام 
افراد کلاهبرداری گرفتار شده ام که از اسم یک قالیشویی معتبر 

سوءاستفاده کرده اند.
این تنها شکایت از قالیشــویی قلابی نبود و ظرف مدتی کوتاه 
چندین شکایت مشابه دیگر مطرح شــد که نشان می داد افراد 
شیاد برای مدتی کوتاه، محلی را اجاره کرده و با برنامه ریزی قبلی 
و انتشار آگهی در فضای مجازی و سوءاستفاده از اسم یک شرکت 
معتبر فرش های گران قیمت شاکیان را سرقت کرده اند. هم اکنون 
تحقیقات پلیس زیر نظر بازپرس دادسرای ویژه سرقت برای به 

دام انداختن سارقان کلاهبردار ادامه دارد. 

فروش نوزاد در اینستاگرام 
ترفندی برای سرکیسه کردن مردم

4زن و مرد شیاد با راه اندازی صفحه فروش نوزاد در شبکه های 
اجتماعی متقاضیان خرید نوزاد را سرکیسه می کردند. آنها که 
برای فروش هر نوزاد 120میلیون تومان پیشنهاد می دادند بعد 

از دریافت پول دیگر جواب طعمه های شان را نمی دادند.
به گزارش همشــهری، از مدتی قبل متخصصان پلیس فتای 
تهران با رصد شبکه های اجتماعی با چند صفحه در اینستاگرام 
با موضوع خرید و فروش نوزاد مواجه شــدند. در این صفحه ها 
برای فروش نوزادان قیمت های کلانی اعلام شــده بود و آنطور 
که شواهد نشان می داد افرادی حرفه ای در پشت پرده آن قرار 
داشتند. وقتی تحقیقات پلیس در این باره ادامه پیدا کرد مأموران 
به اطلاعاتی دست یافتند که نشــان می داد گردانندگان همه 
این صفحه ها 2زن و 2مرد هستند که هر 4 متهم در عملیاتی 
غافلگیرانه دســتگیر و در بازرســی از مخفیگاه شان یک نوزاد 

15روزه نیز کشف شد.
بررسی سوابق دستگیرشدگان حاکی از آن بود که آنها پیش از 
این نیز به اتهام خرید و فروش نوزاد دستگیر شده بودند. شواهد 
نشان می داد آنها در دور تازه فعالیت شان برای فروش هر نوزاد 
120میلیون تومان دریافت کرده، اما دیگر جواب طعمه های شان 

را نمی دادند.
ســرهنگ داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتای تهران 
بزرگ در این باره گفت: تحقیقات درخصوص این پرونده نشان 
می دهد که در یکی از موارد یکی از متهمان در پوشش پرستار 
بچه به منزل یکی از طعمه ها مراجعه کرده و پس از جدا کردن 
نوزاد از مادرش قصد فروش آن را داشت که در اجرای نقشه اش 
ناکام مانده بود. پس از دستگیری متهمان پرونده آنها در اختیار 

مرجع قضایی قرار گرفت. 

ریزش ساختمان 10واحدی، لحظاتی 
پس از تخلیه ساکنان

ساختمانی 5طبقه در نسیم شهر به دلیل گودبرداری غیراصولی 
در مجاورت آن به طور کامل ریزش کرد. این حادثه در شرایطی 
اتفاق افتاد که لحظاتی قبل، ساکنان ساختمان توانسته بودند با 
کمک آتش نشانی آنجا را تخلیه کنند. به گزارش همشهری، این 
حادثه بامداد سه شنبه در منطقه حصارک اتفاق افتاد و در جریان 
آن ساختمانی 5طبقه با 10واحد به دلیل گودبرداری غیراصولی 
در کنار آن به طور کامل فرو ریخت. یوســف نصیری، شهردار 
نسیم شهر در این باره گفت: اگر اهالی این ساختمان 10 واحدی 
بموقع خانه هایشــان را تخلیه نمی کردند، قطعاً در این حادثه 
30 نفر تلفات داشــتیم. وی ادامه داد: چند ساعت قبل از این 
حادثه اهالی ساختمان متوجه ترک های عجیب و غریب در بدنه 
ساختمان خود شده و موضوع را با آتش نشانی در میان گذاشته 
و پس از بررسی کارشناسان یک ساعت قبل از ریزش ساختمان 
به طور کامل تخلیه شده بود. براساس این گزارش در این حادثه 

با وجود تخریب کامل ساختمان، به هیچ کس آسیبی نرسید. 

بخشش قاتل همسایه
دومین محکــوم به قصاصی که به مناســبت روز پــدر و ولادت 
امیرالمومنین)ع(  بخشیده شد، جوانی بود که در جریان یک شوخی 
عجیب همسایه اش را به قتل رسانده بود.  شامگاه نوزدهم بهمن سال 
94مردی 45ساله  درحالی که لباس هایش شعله ور بود و فریاد می زد: 
»سوختم، سوختم« وارد محوطه بیمارستانی در پایتخت شد. پرسنل 
بیمارستان که با دیدن این صحنه عجیب شوکه شده بودند به کمک 
او شتافتند و آتش را خاموش کردند. فرد مصدوم که از حال رفته بود 
در بیمارستان تحت درمان قرار گرفت اما بعد از 2روز به دلیل شدت 

سوختگی جانش را از دست داد.
با گزارش ماجرا به پلیس، تحقیقات برای کشف راز مرگ این مرد آغاز 
شد. پرسنل بیمارستان می گفتند که مقتول پیش از مرگش گفته بود 
که همسایه اش به نام پیمان او را آتش زده است. پیمان در خانه ای 
قدیمی در منطقه پانزده خرداد زندگی می کرد، اما پس از این ماجرا 
فراری شده بود تا اینکه مدتی بعد دستگیر شد. او در بازجویی ها به 
قتل همسایه اش اعتراف کرد و  گفت: من ساکن ورامین بودم و مدتی 
قبل برای پیداکردن کار به تهران آمدم، اما نه تنها کاری پیدا نکردم 
بلکه در دام اعتیاد گرفتار شدم. مقتول همسایه من بود و با هم در یک 
خانه زندگی می کردیم. خانه ای قدیمی که چند اتاق داشت و مقتول 

هم در اتاقی زندگی می کرد که چسبیده بود به محل زندگی من.
او ادامه داد: رابطه ما خوب بود تا زمانی که من به دختر صاحبخانه 

علاقه مند شــدم. چند روز قبل از جنایت، مقتول با لحن بدی با آن 
دختر صحبت کرد که با اعتراض من مواجه شد. از همان زمان اختلاف 
میان ما شروع شد تا اینکه روز حادثه، مقتول با شلنگ شروع کرد به 
شستن حیاط و به شوخی داخل کفش من آب ریخت و آن را خیس 
کرد. همین شوخی او سبب شــد تا من به  شدت خشمگین شوم. 
درحالی که کنترلم را از دست داده بودم از خانه بیرون رفتم و با تهیه 
بنزین مجددا به خانه بازگشتم. آنقدر عصبانی بودم که واقعا نتوانستم 
خشــمم را کنترل کنم، بنزین را به روی مقتول ریختم و فندک را 
کشیدم. ناگهان او آتش گرفت و من که تازه متوجه اشتباهم شده 
بودم پتویی برداشتم که به روی او بیندازم، اما مقتول ترسیده بود 
و شروع کرد به دویدن. می خواستم شلنگ آب را به روی او بگیرم، 
اما فشار آب کم بود و مقتول که در حال سوختن بود به داخل کوچه 
دوید و خودش را به بیمارستانی که در آن نزدیکی بود، رساند و من 

هم از ترسم فرار کردم.
پس از اعترافات قاتل، پرونده این جنایت با صدور کیفرخواست به دادگاه 
کیفری فرستاد شد و متهم در شعبه نهم، پای میز محاکمه رفت. در جلسه 
دادگاه مادر مقتول که تنها ولی دم او بود درخواست قصاص کرد و در این 
شرایط حکم قصاص صادر شد و قضات شعبه 14دیوان عالی کشور مهر 
تأیید بر این رأی زدند. با قطعی شدن رای، پرونده به شعبه چهارم اجرای 
احکام دادسرای جنایی تهران فرستاده شد و قاضی امین کرمانی نژاد، 
دادیار شعبه، دستورات لازم را در این پرونده صادر کرد. همه  چیز آماده 

بود تا قاتل این پرونده جنایی قصاص شود و در این 
شرایط بود که تیم صلح و سازش دادسرای جنایی 
تهران تلاش خود را برای گرفتن رضایت از خانواده 

مقتول آغاز کردند. از آنجا کــه قاتل در زندان 
مواد مخدر را ترک و توبه کرده بود و رفتارهای 
مناسبی داشت، مادر مقتول که تنها ولی دم 
محسوب می شــود و تا چند روز قبل برای 
اجرای حکم قصاص قاتل پسرش پافشاری 
می کرد، ســرانجام دلش به رحم آمد و 
حاضر نشد حکم مرگ را اجرا کند. این 
مادر تصمیم بزرگ و سختی گرفت؛ او 
حاضر شد بدون هیچ چشمداشتی به 
قاتل پسرش زندگی ببخشد. او ابتدا 
به خاطر رضای خدا و بعد به حرمت میلاد 

حضرت علی)ع( و روز پدر و از آنجا که در 
آستانه سال جدید و نوروز قرار داریم حاضر 

شد از قصاص قاتل پسرش صرف نظر کند و به 
او زندگی دوباره ببخشد. با گذشت این مادر از 
قصاص، قاتل این پرونــده نیز از مرگ رهایی 
یافت تا به زودی از لحــاظ جنبه عمومی جرم 

محاکمه شود.

مکث

گپ

اشخاص ذی نفع در رأس اتحادیه های صنفی قرار نگیرند
قوانین انتخابات اصناف و اتحادیه ها به گونه ای است که جلوی 
ورود افراد ذی نفع به راس اتحادیه و صنف را نمی گیرد. قوانین 
به گونه ای اصلاح شوند که اشــخاصی که منافعی دارند نتوانند 
نامزد انتخابات شــوند. از قانونگذاران در این خصوص تقاضای 

توجه داریم.
رضایی از تهران 

کنتورهای برق بخش شاهرود اردبیل وصل نشد
درحالی که متقاضیان دریافت کنتورهای برق خانگی در بخش 
شاهرود از توابع خلخال در اســتان اردبیل چندین  ماه قبل در 
نوبت دریافت امتیاز برق خانگی بودنــد و هزینه های آن را نیز 
واریز کرده اند هنوز خبری از نصب کنتورها نیست و اداره برق 
می گوید کابل نداریم! کابل بخرید برقتان را وصل کنیم. آیا این 
حق ماست که همه هزینه های شامل کنتور برق را چندماه قبل 

و یکجا داده ایم؟
سبحانی ازخلخال

وام 50میلیونی با سود 18درصد تناسبی با درآمدها ندارد
با شنیدن خبر وام 50میلیونی بر اساس فیش حقوقی خوشحال 
به بانک مراجعه کردیم ولی وقتی متوجه شــدیم سود این وام 
18درصد است عطای آن را به لقایش بخشیدیم زیرا بازپرداخت 

آن تناسبی با حقوق من و بیش از 60درصد جامعه ندارد.
کامران از تهران 

سن دریافت سقف وام ازدواج باید افزایش یابد
در خبرها خواندم که سقف رقم وام ازدواج صرفا به افراد تا 25سال 
تعلق می گیرد. واقعا با چه منطق و هدفی این طرح ارائه شــد ه 
است؟ آیا افراد بالای این سن نباید از این فرصت برای کم کردن 

مشکلات ازدواج بهره مند شوند؟ 
برهانی از روستای کوشکی اشترینان

عیدی بازنشستگان دو برابر حداقل حقوق شود
با توجه به هزینه های سنگین و سرسام آور زندگی امروز و مخارج 
هنگفت شب عید برای خانواده ها و سختی تامین آن به خصوص 
برای بازنشستگان و مســتمری بگیران با حقوق های حداقلی، 
شایسته است عیدی آخر ســال این عزیزان آبرومند به دوبرابر 

حقوق های حداقلی آنها افزایش یابد.
بلیغیان از اصفهان

منع قانونی چسباندن پوستر و تبلیغ به در و دیوار جدی 
گرفته نمی شود

در محله های تهران، نصب انواع آگهی و برچســب بر در و دیوار 
منازل، پلاک های شهرداری، پست های برق و تلفن، انشعابات و 
لوله های گاز شهری و... دیده می شود و همچنان ادامه دارد. با توجه 
به منع قانونی این کار، از مسئولان مربوطه درخواست می شود که 

اجرای این قانون را به طور جدی در دستور کار خود قرار دهند.
شایسته از تهران 

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

پیامک

با صدور کیفرخواســت برای سارقانی که به خاطر 
ســرقت 20میلیون تومــان، مرد دامدار و پســر 
14ســاله اش را به قتل رســانده بودند، متهمان 

به زودی پای میز محاکمه قرار خواهند گرفت.
به گزارش همشــهری، راز ایــن جنایت هولناک 
صبح جمعه 30مهرماه امســال فاش شد. آن روز 
روستاییان در مســیر منتهی به روســتای قلعه 
محمود شهرستان گرگان خودروی وانت مزدایی 
را دیدند که کنار جاده آتش گرفته بود. آنها کمی 
که جلوتر رفتند با دیدن 2جسد که در قسمت بار 
وانت سوخته بودند، وحشت زده پلیس را خبر کردند 
و دقایقی بعد تیمی از کارآگاهان جنایی اســتان 

گلستان در محل حادثه حضور یافتند.
اجساد سوخته قابل شناسایی نبودند اما مأموران 
با به دست آوردن شماره پلاک وانت، متوجه شدند 
که صاحب این خودرو در شهرســتان آمل استان 
مازندران سکونت دارد. صاحب خودرو شناسایی 
شد و به مأموران گفت:  اجساد پیدا شده در پشت 
وانت متعلق به دوســتم و پسر 14ســاله اوست. 
دوستم در حوالی روستای قلعه محمود گرگان یک 
دامداری دارد و آخر هفته ها برای سرکشی به آنجا 
می رود. او یک روز قبل نزد من آمد و وانتم را قرض 
گرفت و گفت که می خواهد با پســر 14ساله اش 
به دامداری اش ســر بزند و من هم ماشــین را در 
اختیارش قرار دادم و شک ندارم که اجساد متعلق 
به آنهاســت. اظهارات این مرد حقیقت داشــت و 
در ادامه معلوم شد که اجســاد سوخته متعلق به 
صاحب 45ساله دامداری و پسر 14ساله او است. 
بررسی ها از این حکایت داشت که قاتلان ابتدا این 
مرد و پسرش را به قتل رسانده و بعد اجساد آنها را 
پشت وانت انداخته و برای اینکه همه سرنخ ها را از 

بین ببرند، آن را به آتش کشیده اند.
تیم جنایی در ادامه راهی دامداری مقتول شــد. 
کارگر دامداری می  گفت که مقتــول را ندیده و او 
در یک هفته گذشته به آنجا سرکشی نکرده است 
اما وقتی مأموران به جســت وجو داخل دامداری 
پرداختند آثــاری از خون پیــدا کردند و مطمئن 
شدند که مقتول و پســرش در داخل دامداری به 
قتل رسیده اند. به این ترتیب کارگر جوان بازداشت 
شــد و در تحقیقات اعتراف کرد که قاتلان 2مرد 

جوان هستند که با انگیزه سرقت پول های صاحب 
دامداری، او و پســرش را به قتل رسانده اند. به این 
ترتیب هر دو متهم که یکی از آنها از اهالی روستای 
محمدآباد و عامل اصلی جنایت بود، دستگیر شدند 
و اعتراف کردند که از قبل می دانسته اند که صاحب 
دامداری 20میلیون تومان پول همراه خود داشته 
و برای سرقت این پول وارد دامداری شده و مقتول 
و پسرش را با ضربات چاقو به قتل رسانده و پول ها 
را دزدیده  اند. پس از آن هم برای اینکه سرنخی از 
خود به جا نگذارند، اجساد قربانیان را داخل وانت 
گذاشته و آن را به خارج از دامداری برده و در یک 

جاده روستایی، آتش زده بودند.
با اعترافات هولناک قاتلان، هر دوی آنها بازداشت 
شــدند و پس از انتقال به محــل جنایت، صحنه 
قتل پدر و پسر را بازسازی کردند. به گفته محمود 
اسپانلو، دادســتان گرگان، با تلاش شبانه روزی 
بازپرس پرونده و کارآگاهان پلیس در کمتر از 4ماه 
تحقیقات پرونده تکمیل و برای متهمان قرارجلب 
به دادرسی در شعبه دوم بازپرسی دادسرای گرگان 
صــادر و پرونده با صدور کیفرخواســت به دادگاه 
کیفری یک استان ارسال شــد. وی افزود: در این 
پرونده برای عامل اصلی جنایت به اتهام مباشرت در 
قتل عمدی 2نفر و برای همدستش به اتهام معاونت 
در قتل عمدی کیفرخواســت صادر شده است و 

آنها به زودی پای میز محاکمه قرار خواهند گرفت.

2نفر که در پرونده هــای جداگانه 
دست به قتل زده بودند، به مناسبت 
ولادت امام علی)ع( بخشیده شدند. 
به گزارش همشهری، نخستین زندانی نجات یافته از 
قصاص، مردی است که سرنوشت عجیبی دارد. او که 
در یک کارگاه نجاری کار می کرد 19سال قبل 2نفر 
را در بندرعباس به قتل رساند و از آن زمان به زندان 
افتاد اما سرانجام با پیگیری مسئولان قضایی استان 
هرمزگان و با بخشــش اولیای دم از چوبه دار نجات 
یافته و از زندان آزاد شــد. اما این مرد چطور شد که 
مرتکب قتل شد و در این 19سال در زندان بندرعباس 
چه شرایطی را گذراند؟این مرد به نام قاسم که حالا 
61سال دارد و اهل اســتان زنجان است سال ها قبل 
به دخترعمویش علاقه مند شــد و به خواســتگاری 
او رفت. او از کودکی به دخترعمویش علاقه داشــت  
اما وقتی به خواســتگاری رفت جواب منفی شنید و 
عمویش گفت حاضر نیســت دخترش را به او بدهد. 
این جواب رد ضربه سنگینی به قاسم وارد کرد و او بعد 
از این شکست تا مدت ها از خانه بیرون نمی آمد و دل 
و دماغ کار و زندگی نداشت. قاسم  مرد دیگری شده 
بود و امیدش برای زندگی را از دست داده بود. وقتی 
مدتی بعد فهمید دختر عمویش با مرد دیگری ازدواج 
کرده اســت، حال و روزش بدتر شــد تا اینکه مدتی 
بعد دخترعموی قاسم با همســرش دچار اختلاف و 

از او جدا شد. 
قاسم که فکر می کرد موقعیت مناسبی برای رسیدن 
به آرزویش به دســت آورده دوباره از دخترعمویش 
خواســتگاری کرد اما باز هم جواب منفی شنید. این 
جواب کار را برای پسر جوان یکسره کرد و در شرایطی 
که همه  چیز را تمام شــده می دید تصمیم گرفت از 
زنجان به شــهر دیگری کوچ کند تا شاید دیگر هیچ 

وقت به یاد دخترعمویش نیفتد.

زندگی در بندر
قاسم بندرعباس را برای زندگی انتخاب کرد. جایی 
دور از زادگاهش که هیچ کس او را نمی شناخت. در 
آنجا از صفر شروع و تلاش کرد زندگی تازه ای را برای 
خودش بســازد. او در یک کارگاه نجاری به عنوان 
نگهبان مشغول به کار شد و شــب ها هم همانجا 
می خوابید. کم کم شهر و دیار و عشق قدیمی اش 
را فراموش کرد و به زندگی تازه ای که برای خودش 
ساخته بود فکر می کرد. کم کم در آنجا دوستانی 
پیدا کرد و همه او را می شناختند. کارگران نجاری 
هم با او دوست شــده بودند. چند نفر از آنها گاهی 
به اتاقک او می رفتند و در آنجا مواد مخدر مصرف 
می کردند. قاســم که در زندگی اش حتی یک نخ 
سیگار هم نکشیده بود بارها به آنها گفته بود که در 
اتاقک او نباید مواد مخدر مصرف کنند اما کارگران 
نجاری گوش شــان به این حرف ها بدهکار نبود. 
آخرین بار روز 26اردیبهشــت ماه سال82 بود که 
وقتی قاسم به اتاقک رفت 2 نفر از کارگران را دید 
که مشغول مصرف مواد مخدر بودند. او با دیدن آنها 
عصبانی شد و همین عصبانیت کافی بود تا کار به 
درگیری کشیده شــود. در این درگیری قاسم با 
میله ای آهنی ضرباتی به سر 2 کارگر زد که باعث 
مرگ هر دو نفرشان شد. او ناخواسته مرتکب قتل 

شده و حالا در مخمصه سختی گرفتار شده بود.
زیرتیغ

قاسم که برای ســاختن زندگی تازه از زنجان به 
بندرعباس آمده بود مدتی بعــد با حکم دادگاه به 
2مرتبه قصاص محکوم شد. اولیای دم مقتولان از 
همان روز اول خواستار مجازات قاسم بودند و اعلام 
کردند حاضر به گذشت نیستند. به این ترتیب با 
قطعی شدن حکم قصاص در دیوان عالی کشور او 
در یک قدمی چوبه دار قرار گرفت. با وجود قطعی 

شدن حکم قصاص اما اولیای دم برای اجرای حکم 
اقدامی نمی کردند. آنها نه بــرای اجرای حکم به 
دادسرا مراجعه می کردند و نه حاضر بودند قاسم 
را ببخشند. این شرایط 19سال طول کشید و در 
همه این مدت قاسم بدون اینکه حتی یک روز به 
مرخصی برود یا یک نفر به ملاقاتش بیاید در زندان 
بود و بعد از مدتی به قدیمی تریــن زندانی زندان 

بندرعباس تبدیل شد.

بخشش بعد از 19سال حبس
سال های عمر قاسم یکی پس از دیگری در زندان 
می گذشت و با گذشت 19ســال از قتل در کارگاه 
نجاری او 61ساله شده بود. در این شرایط بود که 
به دستور مجتبی قهرمانی، رئیس کل دادگستری 
استان هرمزگان تلاش ها برای جلب رضایت اولیای 
دم آغاز شد. در این مدت اولیای دم یکی از مقتولان 
قاسم را بخشیده بودند اما در مورد دومین مقتول 
کار کمی پیچیده بود. مادر دومین مقتول فوت شده 
و وراث او اولیای دم شده بودند. هرچند 3نفر از آنها 
هم قاسم را بخشیدند اما چهارمین نفر برای بخشش 
سرسختی می کرد که درنهایت او هم چند روز قبل 
به مناسبت ولادت امام علی)ع( قاسم را بخشید تا 
به این ترتیب این زندانی بی ملاقاتی بعد از 19سال 

از زندان آزاد شود.

او یک زندانی نمونه بود
در مدتی که قاسم در زندان بود رفتار خوبی از خودش 
نشــان داد. طوری که به امین مسئولان زندان دربند 
تبدیل شده بود. شاید به همین دلیل بود که مجتبی 
قهرمانی، رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان 
و مســعود عســگری، رئیس زندان بندرعباس برای 
بخشیده شدن او پادرمیانی کردند. کاظم شاهرخ نیا، 
عضو شــورای حل اختلاف زندان بندرعباس که به 
پرونده قاسم رســیدگی کرده اســت در این باره به 
همشهری می گوید: در 19سالی که قاسم زندانی بود 
هیچ کس رفتار بدی از او ندید. او هر روز صبح مراسم 
صبحگاه را اجرا می کرد و خودش هم قرآن می خواند. 
کار توزیع غذا هم برعهده او بود و از طریق کار کردن در 
زندان هزینه های زندگی اش را تامین می کرد. در این 
مدت اما حتی یک مرتبه هم کســی به ملاقات قاسم 
نیامد؛ چرا که او کسی را نداشت. وی ادامه می دهد: در 
این مدت تلاش های زیادی برای جلب رضایت اولیای 
دم انجام شد تا اینکه سرانجام به مناسبت ولادت امام 
علی آخرین نفر از اولیای دم هم قاسم را بخشید تا او 
پس از 19سال از زندان آزاد شود. وقتی رضایتنامه امضا 
شد قاسم حتی پول بازگشت به شهرشان را هم نداشت. 
به همین دلیل از طریق صندوق حمایت از زندانیان 
مبلغی پول در اختیار او قرار داده شد تا بتواند به شهرش 

برگردد و هزینه های اولیه زندگی اش را تامین کند.

سرقت 20ميليونی با  2جنايت 
قاتلان مرد دامدار و پسر 14ساله اش به زودی محاکمه می شوند

یکی از محکومان مردی بود که از 19سال پیش در زندان به سر می برد

روایت 2بخشش در روز پدر

گزارش
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كيوسك

ادامه اعتراض های مخالفان واکسن در کانادا

ســرعت تحــولات در صحنــه 
ژئوپلتيــك منطقــه غرب آســيا 
بــه حــدی بالاســت كــه حتی 
باتجربه ترین ناظــران منطقه ای هــم از آن عقب 
مانده اند. ایران و عربســتان درحــال مذاكره برای 
احيای روابط هســتند. امارات هم در تلاش است 
روابط خود را با ایران ترميم كند. قطر پس از انزوایی 
3ساله در پی تحریم از ســوی عربستان سعودی و 
هم پيمانان آن، به شورای همکاری های خليج فارس 
بازگشــت و پروازهای قطر و عربستان از سر گرفته 
شدند. از ســویی دیگر، تركيه در تقلاست تا روابط 
خود را با مصر و عربســتان بهبود بخشد. اما شاید 
شگفت انگيزترین تحول در فصل مصالحه منطقه، 
ميان امارات و تركيه رخ داده باشــد. 2كشور طی 
ماه های اخير گام های بسيار مهمی برای تنش زدایی 
و ازســرگيری روابط سياســی، تجــاری و نظامی 

برداشته اند.
تركيه از سال گذشــته ميلادی تلاش برای بهبود 
روابط خود را با چندین كشور عربی در منطقه آغاز 
كرد كه دســت كم تا به امروز این تلاش ها در مورد 
عربستان ســعودی و مصر چندان تأثيرگذار نبوده 
است. در مقابل، امارات به خوبی از تلاش های تركيه 
استقبال كرده و روند التيام روابط 2كشور به سرعت 

درحال طی شدن است.
طی یك دهه اخير، این دوكشور تقریبا در تمامی 
درگيری های منطقه ای در مقابــل یکدیگر قرار 
می گرفتنــد و از نظر ایدئولوژیك بــا یکدیگر در 
تضاد كامل بودند. در جدید ترین تحول در مسير 
احيای روابــط دو طرف، رجب طيــب اردوغان 
رئيس جمهور تركيه طی هفته جاری در سفری 
2روزه وارد ابوظبی شد و با شيخ محمد بن زاید، 
وليعهد ابوظبی دیــدار كرد. نتيجه این ســفر، 
امضــای تفاهمنامه های همــکاری متعدد ميان 
2كشور بود. از سال2013 تا به امروز یعنی حدود 
10سال، این نخســتين دیدار رسمی اردوغان از 
امارات بوده است. كارشناسان سياست خارجی 
تركيه معتقدنــد این آشــتی غيرمحتمل ترین 
آشتی ميان 2 بازیگر مهم منطقه غرب آسياست 
كه بيشترین مشکلات و متناقض ترین منافع را با 

یکدیگر دارند.

آغاز خصومت ها
2كشــور از زمانی در برابر یکدیگر قــرار گرفتند 
كه تركيه علنا از جنبش بهــار عربی حمایت كرد؛ 
جنبشی فراگير كه در سال2011 موجب براندازی 
تعدادی از دولت هــای عربی منطقه شــد و دیگر 
دولت ها را در معرض خطــر قرار داد. اردوغان یکی 
از حاميان قدرتمند اخوان المســلمين بود كه در 
ایجــاد اعتراضــات در برخی از كشــورهای عربی 
ازجمله مصر نقشی كليدی برعهده داشت. همين 
حمایت خط قرمز دولت های عربی ازجمله امارات 
بود كه این جنبش را تهدیــدی عليه امنيت خود 

می دیدند. درگيری تركيه با امارات اما از سال2016 
جدی تر شــد؛ زمانی كه حيات سياســی اردوغان 
از یك كودتای نافرجام جان بــه در برد. مقام های 
دولت تركيــه، امارات را به عنوان پشــتيبان اصلی 
كودتا معرفی كردند. در همان ســال، همسایگان 
قطر ازجمله امارات این كشور را به اتهام پشتيبانی 
از »اسلام گرایان افراطی« تحریم كردند. منظور از 
اسلام گرایان افراطی همان جنبش اخوان المسلمين 
بود. تركيه باحمایــت همه جانبه از قطــر مانع به 
نتيجه رسيدن برنامه كشورهای عربی برای به زانو 
درآوردن دوحه شــد و همين بيش از پيش خشم 

ابوظبی را برانگيخت.
طی یك دهه گذشته، قدرت های منطقه تحت تأثير 
سياست های خارجی توسعه طلبانه خود درگير یك 
رقابت خطرناک با هم بوده اند كه دامنه آن از شرق 
مدیترانه تا خليج فارس و شرق آفریقا گسترده شده 
بود. این رقابت پرخطر در ســال2019 و در جنگ 
داخلی ليبی به خوبی بروز پيدا كرد. قطر و تركيه در 
یك سوی ميدان به عنوان حامی دولت مركزی ليبی 
و عربستان و امارات در سوی دیگر، به عنوان حامی 

نيروهای مخالف دولت رو در روی هم قرار گرفتند.
نشــانه های تنش زدایی از تابســتان سال گذشته 
نمایان شــد. ابتدا به واسطه ســفر ناگهانی مشاور 
امنيت ملی امارات به آنکارا و سپس به واسطه تماس 
تلفنی اردوغان و بن زاید. انور قرقاش، وزیر مشــاور 
در امور خارجه امارات متحده عربی، تماس تلفنی 
سران 2كشــور را بخشــی از تلاش های منطقه ای 
امارات برای رسيدن به یك ثبات قابل اطمينان طی 
دهه های پيش رو دانست. نيت تركيه نيز مشخص 

بود: ثبات اقتصادی.

فصل بهبود روابط
در اواخر سال گذشته ميلادی، محمد بن زاید برای 
نخستين بار طی دهه گذشته به آنکارا سفر كرد و با 
استقبال گرمی مواجه شــد. این رویداد در دورانی 
رخ می داد كه با خروج آمریکا از خاورميانه، بسياری 
از كشــورهای منطقه گزینه ای به جز بهبود روابط 
با یکدیگر نداشــتند. از این رو ميل مشتركی برای 
بازسازی سياست  خارجی در تركيه و امارات ایجاد 
شد و همين رویکرد 2كشور را در موقعيتی مناسب 

برای آشتی جویی قرار داد.
از ســویی دیگر موقعيت اقتصادی 2كشور آنها را 
به سوی ترميم روابط ســوق داد. وضعيت نابسامان 
اقتصادی حاصــل از همه گيری كرونــا در امارات، 
كه رقابت اقتصادی عربستان و افزایش هزینه های 
درگيری های نظامــی ابوظبــی در منطقه به آن 
دامن زده بود، باعث شــد امارات تصميم به تحول 
سياســت خارجی خود بگيرد. امــارات به تازگی 
اســتراتژی سياســت خارجی خود را تغيير داده 
اســت؛ رویکردی كه در آن، اولویت های اقتصادی 
نوع روابط دیپلماتيك با دیگر كشــورها را تعيين 

خواهد كرد.
از ســوی دیگــر، در تركيه نــرخ تــورم در پایان 
سال2021 به حدود 50درصد رسيد. پول ملی این 
كشور نيز نيمی از ارزش خود را از دست داد تا تركيه 
با شرایطی غيرمنتظره روبه رو شود. همين ها باعث 
شد تا آنکارا نتواند شکاف ایجاد شده با كشورهای 
ثروتمند خليج فارس را تحمل كند. این اقتصاد بود 
كه اردوغان را در ســال2002 به قدرت رساند و او 
حالا نمی خواهد اقتصاد عامل ســقوطش باشد. او 
وعده تحول و بهبود اقتصادی داده و به خوبی آگاه 

است كه بهای ناتوانی در محقق ساختن این وعده 
را ســال آینده پای صندوق های رأی خواهد داد. از 
این رو در تلاش است با حفظ روابط با امارات و دیگر 
كشــورهای ثروتمند حوزه خليج فارس ميلياردها 

دلار سرمایه به اقتصاد تركيه تزریق كند.
ورود پول امارات به اقتصاد تركيه از 2ماه پيش آغاز 
شده است. همزمان با سفر بن زاید به آنکارا، امارات 
از ایجاد صندوق سرمایه گذاری 10ميليارد دلاری 
برای تركيه و امضای توافقنامه مبادله یا سوآپ ارزی 
به ارزش 5ميليارد دلار با این كشــور برای تقویت 
ذخایر ارزی خارجی تركيه خبــر داد. بهبود روابط 
2كشور همچنين به معنی بازگشت توریست های 
حوزه خليج فارس به تركيه و ورود ارز بيشتر به این 

كشور خواهد بود.
رســانه های اماراتی از امضــای 13تفاهمنامه در 
حوزه های تجارت، صنعت، دارو و درمان، حمل ونقل 
زمينی و دریایی، صنایع دفاعی، فناوری، مدیریت 
بحران، هواشناســی، ارتباطات و اقدامات اقليمی 
خبر داده اند. در ســفر 2ماه پيــش محمد بن زاید، 
وليعهد ابوظبی بــه آنکارا هــم توافقنامه هایی در 
حوزه فناوری و انرژی ميان 2كشور امضا شده بود. 
در سفر اخير اردوغان به امارات همچنين بيانيه ای 
مشترک توسط 2كشور به امضا رســيد كه از آغاز 
مذاكرات 2كشــور برای عقد قراردادهای دوجانبه 
تجاری و سرمایه گذاری،  موسوم به توافقنامه جامع 
مشاركت اقتصادی خبر می دهد. »ثانی الزیودی« 
وزیر بازرگانی امارات می گوید كه امارات انتظار دارد 
پس از اجرا شدن این توافقنامه كه قرار است تا 6ماه 
آینده نهایی شــود، ميزان تجارت با تركيه افزایش 

قابل ملاحظه داشته باشد.

فصل مصالحه در غرب آسیا
امارات و تركيه با شتاب بيشتري نسبت به دیگر كشورهاي منطقه در مسير تنش زدایي قرار گرفته اند

جهان نما

مقاومت، هویت لبنان را حفظ کرد

سيد حسن نصرالله، دبيركل جنبش حزب الله لبنان، در مراسم 
گراميداشت یاد فرماندهان شهيد مقاومت، بر نقش حزب الله در 
حفظ هویت و یکپارچگي لبنان تاكيد كرد. به گزارش الميادین، 
نصرالله در نطقي تلویزیوني گفت:  »از زمان تأســيس مقاومت 
اسلامی و حزب الله ۴0 ســال می گذرد. ما مقاومت را مصادره 
نمی كنيم. نمی گویيــم این ما بودیم كه مقاومت را تأســيس 
كردیم بلکه این فرماندهان شهيد ما بودند كه این كار كردند. 
سال 19۸2 برای ما سال تصميم، تأسيس، زادروز، آغاز حركت 

و تداومی بود كه همچنان پابرجاست.«
دبير كل حزب الله با اشــاره به نقش مقاومــت در حفظ لبنان 
گفت: »حمله سال 19۸2 اســرائيل، تهدیدی فوق العاده برای 
لبنان، منطقه، آرمان فلسطين و ســوریه بود؛ اما تهدید اصلي 
عليه لبنان بود. هویت لبنان در معرض تهدید بود و این كشور 
در آستانه سپرده شدن به دستان اسرائيل قرار داشت. مقاومت 
و تمام گروه های آن از جمله حــزب الله بودند كه هویت لبنان 

را حفظ كردند.«
نصرالله با اشــاره بــه وضعيت بحرانــي رژیم صهيونيســتي 
گفت:»برخی گمان می كنند كه آینــده منطقه به یك عنصر 
سوم به نام اسرائيل گره خورده است و برای منطقه آینده بدون 
آن چشم اندازی نمی بينند. ما بر این باور هستيم كه این رژیم 
موقت و در حال پسرفت اســت. قوس نزولی این رژیم در سال 
19۸5 آغاز شد؛ از آن زمانی كه مقاومت لبنان دشمن را مجبور 
به عقب نشينی از بيروت، صيدا، بقاع غربی، راشيا و النبطيه كرد 

تا برود و در پشت آن نوار امنيتی معروف پنهان شود.«
سيد حسن نصرالله گفت: »در سال 2006 بود كه آن اسرائيل 
بزرگ سقوط كرد. اسرائيل را در راه زوال می بينيم و در اینجا 
تنها مسئله زمان مطرح است نه بيشتر. آینده منطقه متفاوت 
از آن چيزی اســت كه دیگــران محاسباتشــان را بر روی آن 
بنا كرده اند. مــا روزانه تحولات این رژیــم را دنبال می كنيم؛ 
در برابر یك رژیم و ارتــش بحران زده قرار داریم. آن دســته 
كشــورهایی كه روابط خود را عادی سازی كرده اند و برای این 
رژیم پول می فرستند، ســعی دارند كه كمی به رژیم دشمن 

جان ببخشند.«
دبيركل حزب الله با اشــاره به توانایي نظامــي این جنبش نيز 
گفت: »به دشــمن می گویم ما این توانایی را پيدا كرده ایم كه 
هزاران فروند از موشــك هایمان را نقطه زن كنيــم و این كار 
را آغاز كرده ایم و موشــك هایمان را نقطه زن كرده ایم و دیگر 
نيازی به انتقال آن از ایران نداریم. مکتب این مقاومت، مکتب 
عماد مغنيه و قاسم سليمانی این است كه تهدید را به فرصت 

تبدیل كند.«

ولادیمیر پوتین
رئیس جمهور روسیه

آیا ما خواهان جنگ در اروپا هستیم؟ 
البتــه کــه خیــر؛ بــه همیــن دلیــل 
پیشنهادهایی در مورد روند مذاکرات 
ارائه کردیم. این روند باید به توافقی 
بــرای تضمیــن امنیــت برابــر بــرای 
همــه ازجمله کشــور مــا منجر شــود. 
بــه تعویــق افتــادن عضویــت اوکراین 
در ناتــو، چیــزی را تغییــر نمی دهــد. 

)آناتولی(

فیصل مقداد
وزیر خارجه سوريه

ادامــه حضــور اشــغالگران آمریــکا و 
ترکیه در بخش هایی از خاک ســوریه 
نقــض حاکمیــت ایــن کشــور و نیــز 
نقــض قوانیــن بین المللــی و همــه 
قطعنامه های شــورای امنیت است. 
اقدامــات اجبــاری و یکجانبــه علیــه 
سوریه عامل اصلی رنج مردم است و 
خواسته رسمی دولت سوريه، خروج 
نيروهــای اشــغالگر از كشــور اســت. 

)خبرگزاری رسمی سوريه-سانا(

نقل قول

معترضان به محدودیت های کرونایی و واکسیناســیون 
اجباری در کانادا بدون توجه به اعلام وضعیت فوق العاده 
در شــهر اوتاوا، همچنان خیابان های پایتخت را مسدود 
کرده اند. نیروهای امنیتی موفق شده اند پلی که ارتباط میان 
کانادا و آمریکا را برقرار می کند، از وجود معترضان پاکسازی 
کنند اما خیابان ها همچنان در کنترل معترضان اســت. 
اعتراض ها از 2هفته قبل بــا ورود کامیون ها به خیابان ها  
و مســدودکردن جاده ها و گذرگاه های اصلی آغاز شد و 

همچنان ادامه دارد. 

گزارش
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گرينويچ

عاقبت غرق شدن در عکاسی

 

پاتايا: كودک 2ساله ای در تايلند، زمانی در استخر 
خانه غرق شــد كه مادرش غرق در عکاسی از خود 
به عنوان مدلی مشهور بود. به گزارش آپديتز پلاگ، 
اين زن تايلندی پس از اين حادثه تلخ در حالی مورد 
حمله رسانه ها قرار گرفت كه پدر بچه هم مشغول 
عکاسی از همسرش بود، اما در رسانه های ياد شده 
فقط تصوير اين زن چاپ شده و او را تنها مقصر ماجرا 
معرفی كرده اند. اين خانــواده از مدلينگ به عنوان 
شغل خود نام برده و در حادثه يا د شده خود را مقصر 
نمی دانند. آنها زمانی متوجه می شوند اين پسربچه 
2ساله در اســتخر افتاده كه دســت كم 2دقيقه از 
سقوط او گذشته بود. كادر درمان اورژانس ها درباره 
خطرهای غرق شدن خانواده ها در فضای مجازی يا 
عکاسی و سلفی بار ها به مردم هشدار داده اند. آمار ها 
نشان می دهد سالانه  هزاران نفر فقط هنگام سلفی 

گرفتن دچار حادثه می شوند.

برای این 84900000نفر عزیز

داوطلب برای تست زندان
 

زوريخ : زندانی در ســوئيس با انتشــار فراخــوان به دنبال 
داوطلبانــی اســت كــه 3 شــب را در ســلول بگذراننــد. 
 بــه گــزارش يورونيــوز، مقامــات زنــدان غــرب زوريــخ 
)Gefängnis Zürich West( می گويند نزديک به 700نفر 
تا كنون برای انجام اين كار داوطلب شده اند. اين در حالی است 
كه اين زنــدان فقط 241 جای خالــی دارد. مدير مجموعه به 
داوطلبان هشــدار داده كه تصور نکنند اين تجربه شباهتی به 
»اردوی تابستانی« خواهد داشت. مارک ايرمن، مدير مجموعه 
بازداشــتگاه گفت: »ايده اصلی اين اســت كه مطمئن شويم 
زندگی روزانه می تواند در اين ســلول ها انجام شود و نگهبانان 
نيز با نحوه كار و استفاده از تجهيزات زندان آشنا شوند.« تمام 
وســايل الکترونيکی مانند تلفن های همراه از داوطلبان گرفته 
خواهد شد، هرچند تفتيش بدنی برای ورود به زندان اختياری 
خواهد بود. همچنين در مدت بازداشت به لطف دكمه تماسی 
كه در سلول  زندانيان قرار داده شده است، آنها می توانند »در هر 
زمان« با سرپرستان تماس بگيرند. داوطلبان زندانی همينطور 
درصورت تمايل می توانند هر موقع بخواهند محل را ترک كنند. 
زندان جديد كه در بزرگ ترين شهر سوئيس افتتاح خواهد شد 
پس از آن ساخته می شود كه پيش تر شرايط بازداشت در ساير 

زندان های كانتون زوريخ انتقاداتی را برانگيخته بود.

اهدای مغز قاتل را لو داد
 

هرتفوردشاير:  اهدای مغــز همسر مردی پس از 10سال 
راز قاتل را او را فاش كرد. به گزارش بی بی سی، با مرگ دايان 
استوارت در سال2010 ميلادی مطابق وصيت او بخش هايی 
از مغزش برای تحقيقات علوم پزشــکی اهدا شد. از آن سال 
تا به حال از اين مغز استفاده نشــده بود و در بانک مغز يکی 
از بيمارســتان های انگلســتان از آن نگهداری می شد. يان 
 استوارت همســر اين زن مدعی بود دايان 47ساله ناگهان 
روی زمين افتاده و مرده و پزشکی قانونی هم علت مرگ او را 
سقوط در اثر صرع تشخيص داده است. 6سال بعد اما با مرگ 
زن ديگری به نام هلن بيلی و رسيدن ثروت 4ميليون پوندی 
او به اين مرد پليس دست به كار شد و سراغ مغز دايان در بانک 
مغز بيمارستان هرتفوردشاير رفت و اين مغز راز هايی چند را 
فاش كرد. عصب شناس ها دريافتند كه برخی سلول های مغز 
به دليل نرسيدن خون و اكسيژن آسيب ديده اند و تئوری قتل 
قوت گرفت. پس از چند جلسه بازجويی مشخص شد اين مرد 

هر دو زن را بيهوش و سپس خفه كرده است.

جولان پیک ششم... عکس: عمید فراهی اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

پنجشنبه

  در آستانه اسفند

  اسفندهای 1310 عشقش به اين 
بود كه بچه پولدار باشی و عيدی ات 
را هاپولی هاپو كنی. مثلا توی رستوران دوزدوزانی، »خورشتِ 
خروس اخته« به بدن بزنی و تا چند روز، روی هوا راه بروی. 
يا توی هتل فرانســه طهران كه »مادام بارنا اوت« فرانسوی 
تاسيس اش كرده و نخستين بيفتک ها را برای جماعت اعيان 
به فروش گذاشــته بود يک گاز به آن گوشت شيشک بزنی و 
بعد چوب كبريتی بگيری دست ات و خيابان ها را گز كنی كه 
جماعت پاپتی بفهمند امروز گوشــت پرملاط لای دندانت 
چسبيده و آه بکشند. بعدش ديگر سری هم به كنسرت شبانه 
عارف قزوينی و ميرزاده عشقی در گراندهتل لاله زار بزنی و 
يک دل سير درباره عقب ماندگی های وطن گريه كنی. يا شبی 
ديگر به كافه بانزاكت »لگانته« در بهارستان سر بزنی كه رديف 
كرت گل سرخ ها و شــب بوهايش حياط را آراسته می كرد و 
لذت گشت شبانه  تکميل می شد. حالا اگر تتمه ای از قران ها 
هم مانده بود خوراكت رســتوران تهران بود كه مقابل بانک 
شاهی واقع شده بود و سينی غذای حاوی سوپ و چلوكباب 
و دوغ و خيارشور و كمپوت و چای را با 5قران، سرو می كرد. 
يا اگر خيلی دســت به جيب بودی، راهــت را كج می كردی 
ســمت مهمانخانه فردوســی و هتل پارک ريتس پالاس كه 
شب هايش با كمانچه خوشنوازخان و سنتور حسن سنتوری 
و نی نايب اســدالله و آوازهای شــيخ محمود، حلاوتی ديگر 
داشت و می توانست هر عاشق بيچاره ای را به هلاكت برساند 
از فــرط اندوه و غم پــروری. البت كه رفقــای اروپاديده هم 
واله و شــيدای بيف اســتروگانف ها و بيفتک هــای در حال 
جلّزوولزّ مسيوخاچيک در هتل نادری بودند كه عطر و بويش 
نمی گذاشت آدم دو قدم توی استامبول راه برود. از آن طرف 
هم كه خوراک دودی های آن موقع، ســيگارهای »دوگربه« 
بود كه در خيابان ناصريه به فروش می رســيد و كيف می داد 
آدم، بچپد توی مجمع تئاترال تهــران كه صحنه ای از اپُرای 
خسرو و شيرين را بشنفد و احساس جوانی كند. يا اگر خيلی 
آنتلکتوئل بودی می چپيدی توی تيارت آقای نوشين كه دائم 
در آگهی های روزنامه ای اش می نوشــت »تئاتر فردوسی با 
سنِ گردان« كه همه نمی توانستند درست بخوانند و فکرهای 
ديگر می كردند. حالا اگر از اسکناسی باقی مانده بود مجبور 
بودی خانم جان را هم ببری به »ســالن ســلمانی مادموازل 
ســيرانوش« در لاله زار، كوچه برلن كه »مخصوص خواتين 
محترمه« بود و دست هر كس به آن نمی رسيد. بعدش هم از 
همان جا مستقيم دست زن و بچه را می گرفتی كه به عکاسی 
محمدجعفر خادم واقع در چهارراه ســپه تهران ببری و توی 
تاريکخانه اش لبخندی بزنی و سی چهل تا كپی از يک عکس 
خانوادگی وزين سفارش بدهی و سه روز مانده به عيد، پشت 
تک تک عکس های سياه سفيد را با شعر »ای عکس كه می روی 
به  ســويش/ از جانب من ببوس رويش« نستعليق بنويسی و 
پاكت ها را تمبر بزنی و بيندازی توی صندوق های زرد اداره 
پست كه عرض تبريک شــب عيد به اقربا را هم اين شکلی از 
سر گذرانده باشی. حالا اگر بچه »كوچه صدتومانی ها« بودی 
چه عيبی داشت 25زار كرايه می دادی و سوار بر »ترن طاس« 
مسقف كه فقط سه نفر درش جا می گرفت، طی سفری شاهانه 
در قم پياده می شدی كه يک زيارت سير هم بکنی و برگردی؛ 
ترنی كه منزل به منزل می رفت و به  ترتيب از ايســتگاه های 
كهريزک، حســن آباد، قلعه محمدعليخان، كوشک نصرت، 
منظريه و كوه »پل دلاک« می گذشت و به مهمانخانه شهر قم 
می رسيد كه آنجا اتراق كنی. درست است كه الان از سرعت 
120كيلومتری اتول ها در اتوبان ها خســته می شــوی ولی 
سرعت آن دليجان ها ساعتی يک فرسنگ و نيم بود و كلی هم 
لذتبخش بود و تازه بايد دو شب هم در راه می خوابيدی تا به 
قم برسی. آن وقت مجبور بودی برای هر شب كرايه منزل، دو 
هزار دينار و برای كرايه آخور برای مال و حيوان، يکصد دينار 
بســلفی. تازه يک دانه كتابچه حاوی مقررات سفر به قم هم 

دست ات می دادند.
چند روز مانده به عيد كــه مادربزرگ ها بــرای خانه تکانی 
شب عيد، آستين بالا می زدند اعلان بلديه تهران بين مردم 
می چرخيد كه درباره »ممنوعيت های نظافت شهری« اخطار 
داده بود و مخصوصا ســطر آخر اخطاريه كه »مرتکبين اش 
تعقيب و مجازات خواهند شد« بيچاره ها را زهره ترک می كرد؛ 
»شست وشوی البسه و فرش و ظروف در مجاری آبِ كوچه ها 
و خيابان ها يا قنوات داخل و خارج شــهر قدغن است و نيز 
تکانيدن فرش و ريختن كثافات چاه مستراح در معابر عمومی. 
كوبيدن تنباكو، شکستن هيزم و ســرند كردن زغال، بستن 
گوسفند و انداختن لاشه مرغ و گربه و سگ در معابر عمومی«.
- حالا اگركرونا هم بگذارد، من ســيگار دوگربــه را از كجا 

بياورم؟

تقويم / سالمرگعدد خبر

 شهریار خراسان

سید عمادالدين برقعی که به عماد خراسانی 
معروف اســت، درســت يک قرن پیش در 
سال1300 در مشهد متولد شــد؛ اما معلوم 
نیســت در چه روزی از آن آخرين سال قرن 
سیزدهم به دنیا آمده است. آنچنان که استاد، 
خود در گفت وگويی اشاره کرده، مسبب اين 
ماجرا گويا مأمور ثبت احوال بوده که روز تولد 
پسر سیدمحمدتقی معین دفتر و بی بی حرمت 
را در ســجل او ثبت نکرده بوده است. عماد 
خراسانی بسیار زود طعم يتیمی و به تبع آن، 
تنهايی را چشید. سه ساله بود که سايه مادر 
از سرش رفت. در شش سالگی نیز پدر خود 
را از دســت داد. از آن پس تحت سرپرستی 
پدربزرگ و مادربزرگ خود، زندگی می کرد. 
پس از روزگار کودکی هم تنهايی دست از سر 
عماد برنداشــت؛ گويی تقديرش با تنهايی و 
انزوا رقم خورده بود. او در 25سالگی ازدواج 
می کند، اما اين ازدواج دوامی نمی يابد و همسر 
عماد حدود 8ماه پس از ازدواج، به علت بیماری 
به رحمت حق می پیوندد و عماد خراســانی 
بی آنکه فرزندی داشــته باشد، تا پايان عمر، 
تنهايی پیشه می کند.  او در جوانی با تخلص 
»شاهین« يا »شاخص« شعر می گفت و سپس 
»عماد خراســانی«، تخلصی بود که فريدون 
مشیری برای اين شاعر برگزيد. عماد خراسانی 
قطعه های شعری بسیاری اعم از غزل، قصیده، 
مثنوی، مسمط و رباعی سروده است. سرايش 
»غزل« و پرچمداری شــعر عروضی فارسی 
در روزگار معاصر از مهم ترين وجوه اشتراك 
شــهريار تبريزی و عماد خراسانی است. اگر 
استاد شهريار، به حق يکی از سرآمدان غزل 
معاصر است، عماد خراسانی هم که 15 سال 
از شهريار کوچک تر بود، يکی ديگر از قله های 
غزل معاصر فارسی به شــمار می آيد. عماد 
شیفته شهريار بود و جالب اينکه مهدی اخوان 
ثالث نیز عماد را »شهريار خراسان« خوانده 
است. عماد خراسانی پس از يک دوره بیماری 
در 28بهمن1382 در تهران در 82ســالگی 

درگذشت.

حافظ

گر تیغ بارد در کوی آن ماه
گردن نهاديم الحکم لله

عادت كرده ايــم كه عدد و رقم را بيشــتر معطوف 
بدانيم به احوالات ريالی و متر و معيارمان شده ارزش 
اسکناس جاخوش كرده در جيب يا تلنبار شده در 
حساب بانکی مان. با اين پيش فرض، اعداد و ارقام 
برايمان بهانه ای است تا معادل سازی  كنيم و بفهميم 
چند ده سال فاصله داريم با خريد خانه مطلوبمان 
يا چند كيلومتر دوريم از خريد ماشين مورد پسند. 
آنهايی هــم كه دست شــان دوبار به دهان شــان 
می رسد، درگير همين ضرب و تقسيم های شبيه ما 
هستند اما در اين بازی اعداد و ريال و رويا، احوالات 

مرغوب تری را تجربه می كنند.
اما گاهی عددها بهانه هايی هستند برای تعمق، برای 
خيره شدن به افق  های دوردست و فکر كردن به اينکه 
يک رقم به ظاهر ســاده چقدر می تواند خودمانی و 

خواستنی باشد. يکی از آخرين نمونه های اين اعداد 
را همين چندی پيش يک مدير به نام صالح قاسمی 
با پسوند جالب دبير مركز مطالعات جمعيت كشور 
به ما گوشزد كرده است. می دانيد حرف چه عددی 
اســت؟ عدد 84900000. بله، درست خوانديد؛ 

84ميليون و900هزار.
رها كنيد حســاب و كتاب های رايج را چون با اين 
عدد نه می توان يک اتــاق خريد و نه می توان مدل 
صفر ارزان تريــن خودروی داخلی را بــه نام زد اما 
اين عدد بسيار محبوب است. حالا آن خط جذاب 
خبر را بخوانيد: »در سال جاری جمعيت كل كشور 
84ميليون و900هزار نفر شــده اســت كه از اين 
تعداد در مجموع حدود 42ميليون نفر را جمعيت 
زنان و 42ميليون و900هزار نفر را جمعيت مردان 
تشکيل می دهند.« حالا دســتگيرتان شد كه چرا 
نوشتم برخی عددها خواستنی و خودمانی هستند. 
84ميليون و900هزار، عدد جمعيت ايرانيانی است 
كه در وسعت اين مرز زيست می كنند و همگی يک 

نشــان مخصوص دارند: آنها ايرانی هستند. حالا 
هرچقدر برخی بگويند هموطنان ما مثل بسياری از 
مردمان ديگر كشورها روی وطن و خاک شان تعصب 
ندارند يا گروهی از گروهی ديگر گلايه مند باشند 
كه چرا ضعف های فرهنگــی را برطرف نمی كنيد 
و آن دســته به ديگر طرف حســابش مشکلات و 
دردسرهای سياسی و اجتماعی را گوشزد كند كه 
ايرانی ها فلان هستند و بهمان. با همه اين اختلاف ها 
و كم و كاســتی ها اما ما ايرانی هســتيم؛ مردمانی 
كه سبز و خرمی وطن، ســپيدی صلح و معرفت و 
ســرخی خون برای دفاع از وجب به وجب خاک و 
ســرزمين مان را نه اتفاقی كه بسيار حساب شده و 

مطلوب روی پرچم كشورمان داشتيم و داريم.
تفاوت ديدگاه و ازدحام مشــکلات در سرزمين ما 
كم نيست، اما يادمان نرود ما 84ميليون و900هزار 
ايرانی يک خاک، يک آســمان و يک پرچم داريم. 
قربان اين خاک و آســمان و پرچــم و البته عدد 

جمعيت ايرانم، ايران مان...

چند سالی است زوج هايی 
كه به بن بست خورده اند و 
قصد جدايی دارند براســاس يک قانون قضايی دادگاه های 
خانواده بايد در جلسات مشاوره شركت كنند. در واقع به جز 
مراكز وابسته به سازمان بهزيستی كه در روند طلاق توافقی 
به زوجين مشاوره می دهند، مراكز مشاوره خانواده وابسته 
به قوه قضاييه نيز در حال فعاليت و ارائه خدمات مشــاوره 
روانشناختی به زوجين خواهان طلاق توافقی هستند و اگر 
زوج ها در اين جلسات شركت نکنند، نمی توانند حکم طلاق 
بگيرند. دليل اجباری شدن جلسات مشاوره هم اين است كه 
زوج ها به راحتی از هم جدا نشوند و شايد اين جلسات بتواند 
آنها را متقاعد كند كه طلاق آخرين راه نيســت، اما چيزی 
كه در برخی از مراكز مشــاوره اتفاق می افتد، هيچ شباهتی 
به مشاوره و روانشناسی و حل كردن مشکلات ندارد. آنطور 
كه محمد حاتمی، رئيس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
كشور می گويد، برخی از اين جلسات تبديل به جلسات صوری 
شده اند و گاهی حتی بدون حضور زوجين و تنها با حضور وكلا 
برگزار می شوند. اگر هم زن و مرد خودشان به اين جلسات 
بيايند، مشاوران تنها به بيان جملاتی كليشه ای مانند »در 
زندگی گذشت داشته  باش« و »صبور باش« بسنده می كنند 
و در نتيجه بازگشــت به زندگی و صلح و سازش و انصراف از 
طلاق توافقی پس از شــركت در اين جلسات به ندرت انجام 
می شود. يکی از دلايل اين مشکلات، آسان گيری در صدور 
پروانه مشاوره خانواده به افراد برای ارائه خدمات روانشناسی 
و مشــاوره از ســوی هر نهاد و ارگانی به جز ســازمان نظام 
روانشناسی و مشاوره كشور اســت. برای تاسيس مركز هم 
بايد ارگان ها طبق ضوابط موجود سازمان نظام روانشناسی 
و مشاوره كشور عمل كنند و مدير فنی مركز حتما بايد فرد 
روانشناس دارای پروانه اشتغال از سازمان نظام روانشناسی 
و مشاوره كشور باشد. ضمن اينکه محور عملکرد و چگونگی 
ارائه خدمات روانشناسی و مشــاوره افراد نيز بايد مشخص 
باشد. اين در حالی اســت كه متخصصان به كار گرفته شده 
در برخی از اين مراكز افراد خبره حوزه روانشناسی و مشاوره 
نيستند. اين افراد از طريق آزمونی كه توسط خود قوه قضاييه 
برگزار می شود گزينش می شوند و در مواردی حتی افرادی 
كه رشته آنها به روانشناسی و مشاوره ربطی نداشته و تخصص 
اين كار را هم نداشــته اند، تنها با داشتن مدرک كارشناسی 
انتخاب شده اند؛ در نتيجه بســياری از افرادی كه می توانند 
با يک مشاوره درست دوباره به زندگی مشترک برگردند، با 
مشاوره های سطحی و غيرتخصصی از هم جدا می شوند. برای 
همين همانطور كه اين جلسات مشاوره اجباری شده و زوج ها 
برای شركت در اين جلسات تشويق می شوند، بايد نظارت بر 
كيفيت مشاوره های پيش از طلاق نيز جدی گرفته شود بلکه 

آمار طلاق های توافقی هم كاهش پيدا كند.

دغدغه

فاطمه عباسی

 جای خالی مشاوره واقعی
 قبل از جدایی

بی تعــارف و تکلف  
مثل همـــین متـن 
کوتاهی که می بینید. 
مــا منتظريم تا نوشــته هايتان درباره 
مسائل روزمره، مشــکلات و دغدغه 
هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل 
طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ است. متن يا طرح 
تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 
23023636 بگیريد تا برای رساندنش به 

ما ، راهنمايی تان کنیم. 

ابراهیم افشار
روزنامه نگار

مسعود میرنگاه
روزنامه نگار

فراخوان

يکــی از آغازين 
بهار  روزهــای 
آخرين ســال دهه20 خورشيدی 
بود كــه ]به روايتــی[ در اتوبوس 
اصفهان- تهران، مردی 27 ســاله 
صندلی كناردســتی اش را تعارف 
كــرد تا دكتر ســيمين دانشــور 
بنشــيند. خانواده دانشــور رفته 
بودند به خانه ديگر دخترشان در 
اصفهان تا نوروز را آنجا باشند و در 
راه برگشت، جلال آل احمد اينطور 
با ســيمين خانم همنشــين شده 
بود. اينها را خواهر سيمين، يعنی 
ويکتوريا گفتــه. روايت جلال اما 
طور ديگری است؛ در ماجرايی كه 
جلال تعريف كرده، اصفهانی در كار 
نيست و مسير شــيراز- تهران هم 
برعکس است، يعنی از تهران است 
به شيراز؛ »راه افتادم سمت شيراز 
برای گرفتن قسط اول حق الترجمه 
»قمارباز داستايوفسکی«، از كی؟ 
از آقای معرفت نامی كه به واسطه 
ابراهيم گلســتان با او آشنا شده 
بــودم. معرفــت، پيــش از اينکه 
ناشــر و چاپخانه دار باشــد، يک 
آبليموفــروش متبحر بــود! توی 
ماشــين كــه از گاراژ »اتوعدل« 
راه افتاده بود، با »ســيمين« آشنا 

شدم.«
بعدها خواهرش ويکتوريا دانشور 
تعريف كــرده كه فــردای همان 
روز جلال آمده دم درشــان چون 
در همــان اتوبوس آنها قــرار فردا 
را گذاشــته اند. 8روز بعد هم قرار 
عقد را می گذارند. برای همان چند 
روز ديگــر؛ 29فروردين 1329. 
جشن هم در خانه همان كسی برپا 
می شود كه جلال گفته هيچ وقت 
فکرش را هم نمی كــرده روزی با 
خواهرزاده او به عنوان يک درباری 

ازدواج كنــد. خب، دايــی، بزرگ 
فاميل بود و عجيب نبود جشــن 
در خانــه او برگزار شــود؛»آمدن 
ســيمين به زندگــی ام، تکانه ای 
بود كه تــا مدت ها جــوارح مرا و 
خانــواده ام را لرزانيد. هيچ كس از 
ميان اهل خانه، تمايلی به ازدواج 
من با سيمين نداشت. به خصوص 
پدر كه تصور داشــتن يک عروس 
مکشوفه، ديوانه اش می كرد. خودم 
هم فکر نمی كردم روزی برسد من 
با خواهرزاده يــک درباری، پيمان 
زناشويی ببندم. ســيمين دختر 
خواهر »ســردار فاخر حکمت« از 
نزديکان محمدرضا شــاه بود كه 
تا آســتانه نخست وزيری مملکت، 
پيش رفته بود! روز عروســی مان 
كه در خانه ســردار فاخر حکمت 
برگزار شد، از ميان همه اقوام من، 
تنها يکــی،دو خواهر و خواهرزاده 
حضور داشــتند آن هم پنهان از 
پدر. آنهــا وقتی رســيدند، در آن 
چادرهــای كمری مشــکی و زير 
آن روبنــده بلند، هيچ تناســبی 
با خانم های حاضــر در ميهمانی 
نداشتند! سيمين آن روز يک لباس 
آبی ناپلئونی پوشيده بود. ]...[ من 
يک نگاه بــه او انداختم و يک نگاه 
به خواهر و خواهرزاده هايم و برای 
لحظه ای بــه انتخابم ترديد كردم. 
آيا رويارو كردن طرفين اين ماجرا، 
از خودخواهی و لجبازی من ناشی 
نمی شد؟« اين كنتراست فرهنگی، 
تنها نکته عجيب جشــن عروسی 
سيمين و جلال نبود. لابد ديده ايد 
كه اين ســال ها مد شده در همان 
شب جشن عروســی، يکسری از 
عکس های عروس و داماد را زودتر 
آماده و چاپ می كنند و در ســالن 
جايی به تماشا می گذارند. چنين 

ماجرايی، در جشــن دانشــور و 
آل احمد هم به نوعــی افتاده بود 
71ســال پيش! ويکتوريا دانشور 
می گويد:»من آن سال ها در رشته 
نقاشی دانشــکده هنرهای زيبای 
دانشگاه تهران تحصيل می كردم 
و تابلويی با موضــوع ازدواج كه در 
آن يک عروس و دامــاد كنار هم 
ايســتاده بودند، كشيده بودم. اين 
تابلو در مراســم جشــن عروسی 
خواهرم روی يکی از ديوارها نصب 
شد و مورد توجه مهمانان كه اغلب 
از چهره های سرشــناس فرهنگی 
و هنــری آن دوره بودنــد، قــرار 
گرفت. در اين مراسم نويسندگان 
سرشناسی مانند صادق هدايت و 
صادق چوبک هم حضور داشتند كه 
تابلوی من نظرشان را جلب كرده 
بود«. پرويز داريوش، انور خامه ای و 

ديگرانی هم بودند.
عجيب ترين اتفاق شب 29فروردين 
سال1329 را اما نه جلال و سيمين 
و نــه ويکتوريــا و نــه خواهــر و 
خواهرزاده های جــلال رقم نزدند؛ 
هديه صادق هدايت بود كه عجايب 
جشن آل احمد و دانشور را تکميل 
كرد. شمس آل احمد، برادر جلال، 
در كتاب »سير و ســلوک« نوشته 
كه صادق هدايت آن شب يک قاشق 
چايخوری يک بارمصرف به عروس و 
داماد هديه داده و مراسم را حسابی 
به هم ريخته است. از صادق هدايت 
البته نبايد انتظار هديه ای متعارف 
می داشــتند. او چه می خواســت 
بگويد؟ منظوری از مصرف يکباره 
و كوتاه مــدت هديه اش داشــت؟ 
می خواســت زندگی مشترک آنها 
را كه با مــرگ زودهنگام جلال، به 
2 دهه هم نکشيد، پيش بينی كند؟ 

خيالبافی نکنيم... .

همه عجایب شب عروسی 
سیمین و جلال

چهره به چهره

صابر محمدی

طرفین برخورد: سیمین دانشور ـ جلال آل احمد
نوع برخورد: پیوند زناشويی
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با بازی در »ســاعت خوش« بود که به اوج شــهرت رسید 
و او را با ژانر طنز شــناختند؛ بازیگری کــه جزو تیم طلایی 
ساعت خوشی ها بود؛ همان ها که برای نسل ما خاطرات خوبی 
ساختند. حالا نادر سلیمانی که همین چند روز پیش جایزه 
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل مرد برای فیلم »ضد« 
را گرفت، برای ما از دغدغه ها و حس و حال و مسیری که طی 
کرده می گوید. سلیمانی علاوه بر بازی در مجموعه هایی تلویزیونی چون »پرواز 57«، 
ســاعت خوش، »او مثبت«، »باغ مظفر«، »پیامک از دیار باقی«، »مرد هزارچهره«، 
»ستایش«، »کلاه پهلوی«، »معمای شاه«، »محله گل و بلبل«، »بچه محل« و...، در آثار 
سینمایی جدی چون »گیج گاه«، »آبادان یازده60«، »لاتاری« و البته ضد هم ایفای نقش 
کرده و اشاره می کند که در این شرایطی که طنزهای خوب و ناب کم داریم، ترجیح اش 

بر بازی در آثار جدی است.

یادداشت مدال ایرانی در المپیاد 
جهانی »یانگ شف«

به جوان ها 
فرصت اشتباه بدهیم

 قبل از عابدزاده 
به من می گفتند عقاب آسیا

از رقابت های سرآشپزان جوان
 چه می دانید؟

 مصطفی امامی، مجری برنامه صبحگاهی
 »سلام تهران«  از اجرا و جنجال هایش می گوید

خاطره بازی با تیمور غیاثی، ستاره سال های دور دوومیدانی 
و پرنده ای که یکی از مفاخر ورزش ایران است

141312
 حمله به قاعده بازی

 در آخر بازی!

حالا جشــنواره های فجر 
تمام شده و مثل همیشه 
حاشــیه هایی هم وجود 
داشــته. گروهــی هــم 
گفته اند که محمدحسین 
مهدویان و رضا میرکریمی، 
متن هایی نوشته اند و این 
یعنی که از سال بعد دیگر در چنین جشنواره ای 

حضور نخواهند داشت.
طبیعی است که هر کسی اختیار کارهایش را دارد 
و به این بخش ایرادی نمی شــود گرفت. طبیعی 
است یک نفر می تواند در جشنواره ای حضور به هم 
رسانیده یا اصلاً حضور نداشته باشد. اینهایش نه به 
ما ارتباطی دارد و نه می تواند ارتباطی داشته باشد. 
اما قصه اینجاست وقتی شما وارد فضایی و یک بازی 
می شوید، حتماً از قبل قواعد این بازی را می دانید 
و حتماً از قبــل، می دانید کــه داوری ها چگونه 
است. حتماً از قبل می دانید که قاعدتاً، در چنین 
جشنواره هایی و رقابت هایی، همه  چیز الگوریتم های 
مشخص ریاضی وار ندارد که بشود جمع یک و یک 

را، دو دانست و چیزهایی از این قبیل.
حالا به جمع این دوستان، بزرگانی چون کیمیایی را 
هم می توانید اضافه کنید که شبه اعتراض هایی هم 
به عضویت یکی از بازیگران باسابقه ایرانی در هیأت 
داوران داشتند که حالا قصه اش بماند. همه بحث 
من اینجاست که شما یا وارد یک بازی نمی شویدیا 
وقتی که وارد شدید باید قواعد این بازی را به خوبی 
رعایت کنید. درســت مثل اینکه با یک تیم راهی 
لیگ برتر بشوید، بعد وقتی که شرایط علیه شما 
بود، تیمتان را جمع کنیــد و بروید دنبال کارتان. 
البته که در لیگ های معتبر جهانــی، اگر تیمی 
و کســی چنین کاری کند، او را تا سال ها محروم 
خواهند کرد. چرا که نزد چنین افرادی و نزد چنین 
ساختارهایی، قواعد و قوانین شوخی بردار نیستند 
که یک روز دلتان خواست بیایید و روز دیگر دلتان 

خواست، بروید.
حالا شما وارد یک بازی هم شده اید و حین بازی به 
فرض مثال متوجه شده اید که   ای بابا، این چیزهایی 
که اینجا حضــور دارد با روحیــات و ویژگی ها و 
درونیات شما همسو نیســت. این هم مسئله ای 
نیســت؛ می توانید به راحتی آب خــوردن با یک 
عذرخواهی و اینکه چنین رقابتی آخرین رقابت شما 
خواهد بود و به این دلایل حضور نخواهید داشت، 

غائله را ختم کنید.
اما در ماجراهای اخیر چه اتفاقاتی افتاده است؟ با 

هم مرور می کنیم:
اول اینکه شما بخش اعظمی از اعتبار خودتان را از 
همین جشنواره ها گرفته اید، جز این است؟ چگونه 
است وقتی که دارید تبلیغات فیلم ها و آثارتان را 
می کنید، از این جشنواره ها و جایزه هایشان مایه 
می گذارید، اما وقتی که حالتان خوش نیست، به 
آنها ایراد می گیرید و ماهیت و فرایند را زیرسؤال 
می برید؟ و نکته اینجاســت که تــازه یکی از این 
بزرگواران جایزه خوبی هم گرفته است ولی با این 

حال باز هم قواعد بازی را به هم می زند.
نکته دوم این است که شرکت در هر جشنواره ای، 
پروتکل ها و قواعد خاص خــودش را دارد و طبق 
گفته فجری ها، فیلم های شرکت کننده نمی توانند 
برخلاف چیزی که امضا کرده انــد، رفتار کرده و 
فیلم شــان را بیرون ببرند. البته که چنین اتفاقی 
نیفتاده است؛ نکته ما صرفاً آشنایی با قواعد بازی 

است و مسائل پیش آمده درباره یکی از فیلم ها.
و نکته ســوم که جنبه اجتماعی بحث ماست و از 
جنبه های فنی فراتر می رود، احترام به نظم و انتظام 
است. طبیعی است میرکریمی و مهدویان به عنوان 
چهره های اثرگذار سینمای این مملکت، نکته هایی 
درباره این جشنواره و مســائل مبتلابه آن داشته 
باشند. طبیعی است حتی بخواهند اعتراض کنند. 
طبیعی است حتی بخواهند از سال بعد شرکت هم 
نکنند. اما اینکه یک نظم را دچار فروپاشی منطقی 
و دچار حمله های استدلالی کنند، دیگر یک رفتار 
کاملاً غیرطبیعی است. اینجاست که گفته می شود 
قرار نیســت یک نظم تا وقتی به نفع شــما عمل 
می کند، خوب باشد و تا وقتی که منویات شما را 

پاسخ نمی دهد، دیگر جشنواره نباشد.
این قاعده البته به همه حوزه ها هم می تواند سرایت 
کند. شما شاید ناظم را قبول نداشته باشید، اما دیگر 
نمی توانید نظم را زیرسؤال ببرید. اینجاست که یاد 
روایت شهید بهشتی در دوره پهلوی دوم می افتیم؛ 
جایی که با یکی از دوســتان در حال رانندگی در 
نیمه شــب بود و به چهارراهی می رسند. همراه او 
قصد می کند از چراغ قرمز عبور کند، شهید بهشتی 
تذکر می دهد. همراه او اعتراض می کند که الان که 
کسی نیست و...، شهید بهشتی هم تکلیف را برایش 
روشن می کند: ما نظام را قبول نداریم ولی نظم را 

که قبول داریم!
داوری ها و نقدها و انتخاب ها همیشه همراه با اما و 
اگرهای فراوانی هستند؛ حتی در رقابت معتبری 
مثل اسکار. چه فیلم های شــاخصی که هیچ گاه 
اســکار نگرفتند؛ چه بازیگران مطرحی که راه به 
جایزه های اسکار نبردند و حتی.... ولی باور کنید 
حتی مارلون براندو هم قصد اعتراض دارد، دیگر کل 
اسکار را زیر سؤال نمی برد؛ بلکه به جای خودش 
نماینده ای از جامعه سرخپوست آمریکا می فرستد 

تا این چنین معنادار حرفش را بزند.
رفتارهای مدنی، زیرســاخت یک جامعه مدنی و 
توسعه یافته است و به نظر می رسد این رفتارهای 
مدنی باید از جانب هنرمندان ما بیشــتر رعایت 
شود. متأســفانه در جامعه ایرانی، غالباً می بینیم 
که رفتارهای مدنی، کمتر از سوی این بزرگواران 
رعایت می شود. شما اختیار تام دارید که ناظم این 
جشنواره ها را قبول نداشته باشید، اما باور بفرمایید 
حمله به نظم جایی که اعتبارتان را از آنجا گرفته اید، 

نه منطقی و نه اخلاقی و نه حتی هنری است...

     چقدر احتمال گرفتن سیمرغ از 
جشــنواره فیلم فجر امسال را برای 
بازی در فیلم ضد  می دادید؟ و اینکه 
وقتی که اسم تان را در فهرست اولیه 
نامزدهای جشنواره دیدید چه حس 

و حالی داشتید؟
طبیعی است برای هر کسی، وقتی نامش را در این 
جشنواره در قالب برنده ها یا نامزدهای یک جایزه 
می بیند، خیلی خوشایند است. این هم ارتباطی 
به این جشنواره ندارد و اساساً دیده شدن نام یک 
هنرمند در هر رقابت و جایزه ای، برای او بســیار 
خوشایند تلقی می شــود. من هم طبیعی است 
که از این قاعده جدا نیســتم. از این بابت خیلی 
خوشحال بودم. هرچند که باید عرض کنم و شاید 
هم خیلی کلیشه ای باشد که، هیچ وقت هدفم 

گرفتن سیمرغ نبوده.
     چــرا همــه هنرمندهــا این را 
می گوینــد؟ واقعاً چنیــن هدفی 

نداشته اید؟
من واقعاً هدفم گرفتن سیمرغ نبوده؛ چرا که این 
هدف در اختیار من هنرمند نیست و بستگی به 

داوری ها دارد.
     پس هدف شما چه بوده؟

هدفم این بوده کاری را انجام بدهم که یک پله از 
کارهای قبلی ام بالاتر باشد. امیدوارم که در مورد 
فیلم ضد  هم چنین کاری را انجام داده باشــم و 
مورد پسند مردم هم قرار گرفته باشد. بازی در این 
فیلم و جایزه گرفتن برایم حس و حال فوق العاده 
خوبی داشت. مگر می شود آدم در چنین مواقعی 

حس و حال بدی داشته باشد؟
     جایزه هــا و تقدیرهایــی از این 
دست،مســئولیت ها را بــرای یک 
هنرمند سنگین تر می کند، چنانچه 
خودتان هم در لحظه گرفتن جایزه 
به آن اشاره کردید. این اتفاق را برای 

خودتان چطور تحلیل می کنید؟
بله، قطعاً این نکته مهمی اســت. الان برای من 
انتخاب نقش ها سخت تر شــده و مهم است که 
بتوانم یک پله بالاتر از نقش های قبلی بروم. در 
واقع شاید بهتر باشد بگویم که با گرفتن سیمرغ، 

من به نگاه های مردم و حتی منتقدان نزدیک تر 
شده ام. حالا باید حواســم به دیدگاه تیزبین و 
هوشــمندانه مردم و منتقدان هم باشــد. باید 
نگاهم به این حوزه دقیق تر باشــد و باید نگرش 
حساس تری به انتخاب نقش هایم داشته باشم. 
امیدوارم که فیلمنامه ها و نقش های خوبی ارائه 
شــود تا بتوانم بعد از این نیز، به بهترین شکل 
ممکن نقش آفرینی داشــته باشم که شرمنده 

مردم نشوم.
     شــما حالا یک بازیگر معمولی 
نیســتید و به هر حال در رزومه شما 
این سیمرغ و تقدیر ثبت خواهد شد. 
آیا این امر بعد از این در انتخاب ها و 
دستمزدهای شما اثرگذار خواهد بود؟

کاملًا طبیعی اســت که وقتی سیمرغ بگیرید، 
خواه ناخواه روی دستمزدهای تان اثر گذاشته و 
باعث می شود تغییر کند. اما این را عرض کنم 
جاهایی هم هست که شما می بینید فیلمنامه 

و نقش زیباست و در این صورت دیگر به 
فکر کمی بالا و پایین شدن دستمزد 
نیستید و برای شــما اولویت اول، 

اجــرای آن نقش و بــازی در آن 
خواهد بود. من واقعاً اگر ببینم که 
فیلمنامه ای با کارگردانی خوبی 
پیشنهاد بشود، حتماً دستمزد 
یک ســال قبل تر را هم خواهم 

گرفت و زیاد به این چیزها اهمیت 
نمی دهم؛ چرا که برایم پیشنهاد خوب 

و کارگردانی خوب مهم تر از هر چیزی 
است.

     گرچــه با نقش هــای طنز 
کارتان را شروع کردید اما طی 
ســال های اخیر در فیلم هایی 
چون »دندان طــلا« و لاتاری و 
آبادان یازده 60و... نقش جدی 
بازی کردید. شخصاً ژانر جدی 
را بیشتر می پسندید یا همان 

نقش آفرینی های طنز را؟
من حقیقتاً ژانر جدی را بیشتر می پسندم.

     با چیزی که شــهرت تان را 
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مدیون آن هستید، یعنی ژانر طنز، زیاد 
ارتباط نمی گیرید؟

قطعاً طنز را دوست دارم. کار طنز سخت تر است و 
البته این سال ها نوشته های طنز خوب و متفکرانه 
هم کمتر داریم. سابقاً نویسنده های خوبی در این 
حوزه ها داشتیم مثل آقای قاسم خانی یا آقای ژوله 
در قهوه تلخ که در کنار کارگردانانی چون مهران 
مدیری، باعث می شــد تا کارهای طنز خوبی را 
ببینیم و با افتخار در آنها ایفــای نقش کنیم. اما 
الان طنز ناب کمتر می بینیم. الان متأسفانه عجله 
زیادی برای اتمام کارها و گرفتن پول بیشتر وجود 
دارد که نتیجه اش می شود بی محتوایی در آثار طنز. 
طنز و کار کمدی قطعاً مهم است، ولی غالباً مردم 
یکی دو ساعت از وقت شان را صرف تماشای این آثار 
می کنند و در نهایت می بینند که خبری از یک طنز 
خوب نیست و حتی نمی شود اسمش را لوده بازی 
هم گذاشت. در این صورت بازیگر رغبتی به ورود به 

این حوزه پیدا نمی کند.
      خود شما وقتی شرایط طنز را چنین 

می بینید، چه کار می کنید؟
من چندین سال اســت که جدی تر با برنامه های 

کودک کار می کنم.
      چرا؟

کار کــودک را خیلی دوســت دارم. هم  به خاطر 
سادگی و راحتی در انتقال پیام به جامعه هدفی که 
دارم؛ هم به خاطر اینکه حس می کنم به بچه ها که 
نسل های آینده ما هستند، داریم آموزش های یک 
زندگی خوب و سالم و مدنی را منتقل می کنیم و 
این حس خوبی دارد. به خاطر همین است که در 
کارهایی مثل محله گل و بلبل یا بچه محل 
در ژانر کودک کار کرده ام و کار را جدی 
گرفته ام. افتخارم این است که به بچه ها 
یاد بدهیم که چطــور از خیابان عبور 
کنند و چطور زباله ها را تفکیک کرده 
و چطور یک شهروند خوب در 
دنیای خودشان باشند. اینها 
به نظر من خیلی مهم است. 
درحالی که الان در کارهای 
طنز، غالباً می بینیم که 
مثلًا نویســنده ســعی 
می کنــد یــک جوری 
بنویســد کــه فقــط 
مقداری خنده از مردم 
بگیرد و پشت سناریو و 
نقش ها و موقعیت ها و...، 

برای هر کسی، وقتی نامش را در این جشنواره در قالب برنده ها 
یا نامزدهای یک جایزه می بیند، خیلی خوشایند است. من هم 
طبیعی است که از این قاعده جدا نیستم. از این بابت خیلی 
خوشحال بودم. هرچند که باید عرض کنم و شاید هم خیلی 
کلیشه ای باشد که هیچ وقت هدفم گرفتن سیمرغ نبوده

انگار تفکری وجود ندارد. این ضعفی است که در 
این کارها وجود دارد. در این صورت، ورود من به 
کارهای جدی باعث می شــود تا هم از این فضای 
طنزی که عرض کردم کمی دور بشوم و هم خودم 
را برای کارهای جدی تر و پله های بالاتر در بازیگری 

محک بزنم. 
      واکنش های مردم و منتقدان به نقشی که 
در فیلم ضد بازی کرده و این سیمرغی که 

گرفته اید را چطور دیدید؟
هم منتقــدان و هم مردم نســبت به نقش من 
حس خوبی داشتند و برای شان قابل قبول بود. 
امیدوارم که واقعاً همینطور بوده باشد و من هم 
همه تلاشم را در این فیلم صرف کردم تا بازی 
شایسته و بایسته ای داشته باشم و ضمن اینکه 
شخصیت اصلی کاملاً باورپذیر نشان بدهم، از غلو 
در ایفای نقش هم جلوگیری کنم. خیلی تلاش 
کرده تا ریزه کاری پنهان و آشکار این شخصیت را 

کشف کرده و به خوبی بازآفرینی کنم.
       کلًا جشنواره فجر امسال و حواشی 

آن را چطور دیدید؟
جشنواره، حالا این جشنواره یا هر فستیوال و 
جشنواره دیگری در جهان، که کلًا با حاشیه 
همراه اســت و بخشــی از طبیعت این جور 
چیزهاست و من طبیعتاً نمی توانم درباره این 
طور چیزها صحبت کنم. فقط کیفیت صدا در 
جشنواره امســال به نظرم جالب نبود. حالا یا 
مشــکل از کیفیت صدابرداری خود فیلم ها یا 
از نوع سیستم صدای ســالن های سینما بود، 
ایــن را دیگر نمی دانم. امیــدوارم که کیفیت 
صدای فیلم ها از این به بعد بهتر بشود. و اینکه 
وقتی دوستان هنرمند به ســالن ها می آیند، 
انتظار می رود احترام بیشتری بگذارند. البته 
منظورم این نیست که حالا ما شخصیت های 
خاصی هســتیم و شــاخ غول را شکسته ایم. 
ولی شــاید جالب نباشــد مثلًا به هنرمندان 
بگویند کــه بروید بلیت تهیه کنیــد. چند تا 
بلیت واقعاً مســئله خاصی برای ما هنرمندان 
نیست. ولی وقتی ما به سالن سینما می آییم، 
در واقع مهمان هستیم و انتظار برخورد بهتر و 
محترمانه تری می رود. این بحث برای ما اتفاق 
افتاده بود. جالب اینکه مــا به عنوان مهمان، 
برای تماشــای فیلمی می رفتیم که خودمان 
نقش آفرین آن بودیم و محصول ما بود! با من، 
برای تماشای فیلمی که محصول تیم ماست، 
نباید طوری برخورد شــود که آدم حس کند 

دارند صدقه می دهند. انتظار انسجام و مدیریت 
بهتری را داریم.

      از فضای جشنواره فیلم فجر و سینما 
خارج شــویم و به مهارتی بپردازیم که 
دارید؛ ســاخت و تعمیر ماشــین های 
کنترلی آفرود و پروازی. داشــتن یک 
مهارت و تخصص برای هنرمندان سینما 
را چقدر واجب می دانید؟ بالاخره همیشه 
پیشــنهاد نیســت و گاهی ماه ها بین 

پیشنهاد قبلی و بعدی فاصله می افتد...
اصلًا بگذارید از خودم مایه بگذارم که یک وقت به 
کسی برنخورد و سوء تفاهم نشــود، من  هنرمند، 
غیربازی و نوشتن یا شاید کار دکور و دیگر کارهای 
صحنه و... که مهارتی ندارم. به نظرم سینماگرها هر 
چوبی که در زندگی می خورند از همین امر است. 
کشــورهای دیگر اهمیت خاصی بــرای هنرمند 
خودش قائل است، به همین دلیل بازیگر و نوازنده و 
خواننده اش به راحتی امرار معاش می کند و مشکلی 
ندارد. الان بحث مالیات از هنرمندان هســت؛ من 
واقعاً هیچ مشــکلی ندارم. ولی نکته اینجاست به 
اندازه این مالیاتی که گرفته می شود، خدمات هم به 
این هنرمندان داده می شود؟ یادم هست فیلمی در 
خارج کشور بازی می کردیم؛ من بودم و یکی دیگر 
از دوســتان بازیگرمان. به سیاهی لشکر خودشان 
روزی 500، 600 دلار می دادند! آن هم برای شش 
هفت ســاعت کار روزانه. ما واقعاً خنده مان گرفته 
بود، چون اصلًا از این مبلغ ها نداشــتیم در داخل 
کشور؛ آن وقت ها دلار تازه 22هزار تومان شده بود. 
یعنی بازیگر ما اندازه سیاهی لشکر آنها هم حقوق 
نمی گیرد! یک بازیگر غیراز این شــغل چه کاری 
بلد است؟ من مطلع هســتم و به شما می گویم، 
70درصد هنرپیشــه های ما گوشه های خانه شان 
افتاده اند و دارند به خاطر حفظ آبروی شان، با سیلی 
صورت شان را سرخ نگه می دارند. هنرپیشه به خاطر 
ســبک زندگی خاصی که دارد، هزینه بیشــتری 
هم دارد. خیلی ها می گویند فلان هنرپیشه فلان 
برند را می پوشد و با فلان ماشــین می آید. شاید 
باورتان نشود، اما خیلی ها را می شناسم که شاید کل 
حقوقش را بدهد تا لباس برند بخرد که وقتی بین 
مردم حاضر شد، حفظ آبرو کند؛ درحالی که اینطور 
نیست. من خودم اهل این چیزها نیستم و دوستان 
اخلاقم را می شناسند و برایم زیاد مهم نیست، ولی 
خب همه اینطور نیستند. شما وقتی پیش اغلب 
تهیه کننده ها می روید، نخستین نگاهش به سوئیچ 
ماشین و لباس شماســت. این، شاید نگاه درستی 
نباشد، ولی در جامعه هنری ما هست. این امر باعث 
می شود تا کم کم، خواهی نشــوی رسوا همرنگ 
جماعت بشوی. متأســفانه چنین چیزی هست و 
اگرکسی بگوید نیست، بی انصافی می کند. الان هنر 
ما، یک مقدار چنین شده که به هنر نگاه نمی کنند، 
به ظاهر و لباس و ماشین و ســاعت هنرمند نگاه 
می کنند! البته من نمی گویــم این مختص ایران 

است، احتمالاً در همه جای دنیا وجود دارد.

حمید لولایی

حمیــد لولایــی هــم 
تجربه های ســینمایی و 
تلویزیونی مختلفی داشته 
اســت؛ هرچند بیشتر با 
نقش های تلویزیونی او در 
ساعت خوش و زیر آسمان 
شــهر و... او را بــه یــاد 
می آوریم. اما شاید بد نباشد 
بدانید که او نیز مانند نادر 
سلیمانی، چنین سیمرغی 
را برای »چنــد می گیری 
گریه کنی« دریافت کرده و 
به خانه برده و در فیلم های 
ایفای  مختلفی  سینمایي 

نقش کرده است.

رضا عطاران

البته خیلی ها هم معتقدند 
که موفق ترین عضو این تیم 
را باید رضا عطاران دانست؛ 
بازیگری که با عدم حضورش 
در تلویزیون و تمرکز روی 
سینما، صداوسیما فرصت 
بزرگــی را از دســت داد. 
سریال ها و فیلم های زیادی 
که بازی کرده، باعث شده 
تا جایزه های زیادی بگیرد؛ 
حتی از همین جشــنواره 
فجر. ضمــن اینکه جزو 
پولسازترین های سینمای 
ایران هم محسوب می شود.

مهران مدیری

از بیــن تیــم طلایــی 
»ســاعت خوش«، کدام ها 
موفق تر شــده اند؟ از بین 
احتمالا  ساعت  خوشی ها، 
کارگردان آنها را بیشتر از 
همه به یاد داشته باشیم؛ چرا 
که هنوز هم ژانر تلویزیون 
را به شدت دنبال می کند. 
او در سینما و شبکه نمایش 
خانگی هم حضور داشته و 
9بار برنده جایزه حافظ شده 
و کلی تقدیر دیگر هم کسب 

کرده است.

پوپک گلدره

گلدره با مــرگ زودهنگام 
خودش، جامعه سینمایی 
ایران را در شوک فرو برد. 
عمرش اگر به دنیا می بود، 
قطعا می توانســت یکی از 
موفق ترین های تیم ساعت 
خوش باشد. هرچند در این 
عمر کوتاه نیز با حضور در 
فیلم هــا و مجموعه هایی 
چــون »نرگــس«، »موج 
مرده«، »آخر بازی«، »دنیای 
شــیرین« و... به شهرت 
بسیاری رسید و حتی نامزد 
جایزه های بازیگری معتبری 
از جشنواره فجر و... هم شد 
که دو بار آن برای سیمرغ 

بهترین بازیگر زن بود.

سعید آقاخانی

از دیگر موفق هــای تیم 
ساعت خوش، باید به سعید 
آقاخانی اشاره کرد؛ آکتوری 
که هم سینما و هم تلویزیون 
را به طور موازی ادامه داده و 
در هر دو درخشیده است. 
در سینما، با »خداحافظی 
طولانی« ســیمرغ گرفته 
و با »نــون خ« خودش در 
تلویزیون، عمــلا عنوان 
یکی از بهترین  سریال های 
طنز تلویزیونی را در کنار 
پایتخت، به خود اختصاص 

داده.

الناز عباسیان

عیسی محمدی

روزنامه نگار

عاشق طنزم ولی فیلم های جدی را بیشتر می پسندم
پای صحبت های نادر سلیمانی که با سیمرغی که گرفته، حسابی خبرساز شده است



نشانه ها کافی نیستند
هر چند که به برخی از نشانه های بدنی و زبانی 
افراد قابل اعتماد اشاره کردیم، اما یادتان باشد 
که این علائم صرفاً یک علامت ساده هستند. 
این نشانه ها در ترکیب با هم، آن هم توسط 
افرادی که صاحب صلاحیت باشند می توانند 
به تشخیص قابل اعتماد بودن یا نبودن یک 
نفر کمک کنند. دیدن یک نشانه به تنهایی، 
دلیل بر قابل اعتماد بودن یا نبودن کســی 
نیســت. ضمن اینکه تا زمانی که ما خودمان 
فرد قابــل اعتمــادی نباشــیم، نمی توانیم 
به دنبال چنین فردی بگردیــم. برخی افراد 
تجربه های مکرر روابط ناموفق داشته اند و به 
ما یادآوری می کنند که در برخورد با آنها باید 
بسیار دقیق و هوشیارانه رفتار کنیم تا مطمئن 
شویم قابل اعتماد هستند. قابل اعتماد بودن 
نیاز بــه مهارت هایی ماننــد همدلی کردن، 
تــوان مبادله هیجانی، توانایــی باقی ماندن 
بر عهدها، خودآگاهی و حل تعارض ها دارد. 
اگرچه ممکن است همه این مهارت ها در یک 
فرد وجود نداشته باشد اما می توان با به دست 
آوردن آنها تا حدودی پایه های اولیه اعتماد 
را ایجاد کرد. اعتماد کردن برای رشــد سالم 
هر فرد ضروری است و افرادی که به دیگران 
اعتماد می کنند از لحاظ جســمی و روحی 
سالم تر هستند و بیشتر عمر می کنند. البته 
فرد سالم کسی نیست که همیشه و به همه 
اعتماد کند، قدری بی اعتمادی طبیعی است 
اما تا جایی که مانع ایجاد رابطه صمیمانه با 
دیگران نشود. اعتماد بستر مهرورزی و پایه 

اولیه امید در زندگی آدمی است.

رفتار بدن نشانه است

جمله ها تعبیر دارند

قابل اعتماد بودن یعنی چه؟

نشانه های فرد قابل اعتماد را بدانید

آجرهای سست
 دیوار اعتماد

مكتب خانه 10
تلخ است اما واقعیت دارد، ما با بحران بی اعتمادی مواجهیم. مواجهه با 
خبرهای عجیب و غریب از خیانت به اعتماد آدم ها، از بین رفتن ارزش هایی 
مثل صداقت و پایبندی و پیچیده شدن روابط انسانی باعث شده اعتماد کردن به افراد به کاری 
سخت و بعید تبدیل شود. فرقی نمی کند طرف مقابل همکارمان باشد، دوستی که مدت هاست 
می شناسیم یا آشــنایی دور. ما حالا حتی برای اعتماد کردن به حرف های افراد دور از زندگی 
خودمان، از مسئولان و سیاستمداران گرفته تا رئیس اداره ای که در آن کار می کنیم، راه سختی 
در پیش داریم. این سؤال که می توانیم به فردی اعتماد کنیم یا نه، ممکن است در برخوردهای 
اولیه با افراد جدید یا آغاز روابط مختلف برایتان مطرح شده باشد. اما واقعاً از کجا بفهمیم که فردی 
قابل اعتماد هست یا نه؟ آیا نشانه های ظاهری و زبانی خاصی در رفتار یک فرد قابل اعتماد وجود 
دارد؟ دکتر ندا علی بیگی، روانشناس و مشاور به این پرسش ها پاسخ می دهد. با هم توضیحات 

این روانشناس در حوزه اعتماد به افراد را می خوانیم.

نیلوفر ذوالفقاری

پنجشنبه
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اگرچه نمی توان با دیدن یا ندیدن یکی دو نشــانه ظاهری، درباره قابل اعتماد بودن یا نبودن 
کســی تصمیم گرفت، اما به هر حــال بعضی نشــانه ها در این مورد معنا دارنــد. فردی که 

قابل اعتماد است، برخی نشانه های بدنی را در رفتار خود بروز می دهد که از میان آنها می توان 
به این موارد اشاره کرد:

 فرد قابل اعتماد صاف می ایستد و به چیزی تکیه نمی دهد.
 حالت )باز( در بدن دارد، یعنی بازوان باز دارد، حرکاتش نرم و انعطاف پذیر و سرعتی نه تند و نه 

کند دارد.
 این افراد نگاه چشم در چشم دارند، وقتی با کسی صحبت می کنند نگاه خود را برنمی گردانند و 

عکس العمل به موقع نشان می دهند.
 اگر کت بر تن داشته باشند معمولاً دکمه های کت را باز می کنند یا آن را از تن درمی آورند )مگر در 

جلسات بسیار رسمی(. پوشیدن کت با دکمه های بسته نشانه این است که فرد نمی خواهد بیشتر 
از این خود را افشا کند.

 فرد قابل اعتماد به ظاهر و بهداشت شخصی خود اهمیت می دهد.
 چنین افرادی در حالت نشسته یا ایستاده، فاصله استانداردی را با فرد مقابل حفظ می کنند. هر چه 

فرد قابل اعتمادتر باشد، نزدیک تر می نشیند یا می ایستد.
 افراد قابل اعتماد مردمک چشم گشادی دارند. مردمک گشــاد نشانه مهربانی، صمیمیت و 

صداقت است.
 مالیدن چشم با انگشت اشاره معمولاً نشانه نیرنگ و فریب است زیرا فرد می خواهد تماس 

چشمی خود را با طرف مقابل قطع کند یا قصد دروغ گفتن دارد.
 دست زدن به بینی یا مالیدن پشت گوش نشانه تردید یا دروغگویی است.

قرار دادن مچ یک پا روی مچ پای دیگر می تواند نشانه دروغگویی یا تنش ناشی از 
آن باشد، چون اغلب افراد هنگام دروغ گفتن دچار استرس می شوند.

 لب های جمع شده، گویای عدم تمایل به گفتن واقعیت هستند.

واقعیت این است که نمی شود از روی صحبت های کســی به او اعتماد کرد. صحبت ها ممکن 
است از مکانی به مکان دیگر و از زمانی به زمانی دیگر تغییر کنند. بنابراین اعتماد تنها براساس 
گفتار شکل نمی گیرد بلکه عمدتاً از روی رفتار فرد و آن هم با مشاهده طولانی به وجود می آید. 
شخصیت افراد عموماً غیرقابل تغییر اســت و رفتارها، برخاسته از شخصیت فرد هستند. اما به 
هرحال در برخوردهای اولیه می توان به حرف ها و جملات طــرف مقابل دقت کرد. افراد قابل 

اعتماد در سخن گفتن نیز نشانه هایی را بروز می دهند مانند اینکه:
 دروغ نمی گویند و سعی می کنند همواره صداقت را درنظر داشته باشند حتی اگر به ضررشان 

باشد.
  با لحن خوشایندی صحبت می کنند و طعنه و نیشخند نمی زنند.

 مسخره نمی کنند، فردی را دست نمی اندازند و باعث پایین آمدن شأن و منزلت طرف 
مقابل یا تحقیر او نمی شوند.

 اگر متوجه شوند که امکان تغییر در فرد مقابل وجود ندارد، از او انتقاد نمی کنند.
 در موارد مختلف بیش از حد اشتیاق نشان می دهند، زیاد شوخی نمی کنند و چاپلوسی 

و تملق بیش از اندازه ندارند.
 بی جهت به کســی قول نمی دهند، اگر قولی بدهند بر سر عهد خود می مانند و هیچ وقت 

کارها را نیمه کاره رها نمی کنند.

قبل از هر چیز برای اینکه دنبال نشــانه های رفتاری یک فرد 
قابل اعتماد بگردیم باید بدانیم تعریف قابل اعتماد بودن چیست. 
فرد قابل اعتماد کسی اســت که به وعده هایش عمل می کند، 
رفتارش معمولاً مطابق با آن چیزی است که از او انتظار می رود و 
دیگران قادر به برقراری ارتباط صمیمانه با او هستند. در رابطه با 
شخص قابل اعتماد، فرد اطمینان دارد که قرار نیست از 
طرف مقابلش ضربه بخورد. فرد قابل اعتماد قصد 
جبران متقابل را ندارد و از رابطه سوءاستفاده 
نخواهد کرد. مفهــوم قابل اعتماد بودن 
در انواع رابطه ها، از رابطه مادر-نوزاد 
گرفته تا دوســتی ها، ازدواج، روابط 
کاری و خانوادگــی کاربــرد دارد. 
اعتماد یک رفتار یک طرفه نیست 
بلکه یک تجربه میان فردی است 
و هرقدر این تجربه مثبت تر باشد، 
می توان گفت که فرد قابل اعتمادتر 
است. هر انسانی نیاز دارد به اینکه 
یک ارتباط سالم با یک فرد قابل اعتماد 
داشته باشد تا بتواند به این وسیله سلامت 
روان خود را حفظ کند. به همین دلیل 
مهم است که بتوانیم افراد قابل اعتماد 
را بشناسیم. اگرچه بهترین راه برای 
اعتماد کردن به یک نفر این است که 
او را برای مدتی از چند هفته گرفته 
تا چند ماه ببینیم و رفتار او را به طور 
مستمر مورد بررسی قرار دهیم، اما 
بعضی نشانه ها هم وجود دارند که به 
ما در شناختن فرد قابل اعتماد کمک 
می کنند. برخی از این نشانه ها بدنی و 

برخی دیگر زبانی هستند.

بسته پيشنهادي

  پاندورا

بعضــی کتاب ها بــا اینکه 
در دســته آموزش هــای 
روانشناســی جا نمی گیرند، 
اما موضوعات شان مرتبط با 
مفاهیم روانشناســی است. 
پاندورا رمانی عاشقانه است 
بــا زیربنــای روانشناســی 
اجتماعــی. رمانــی که به 
ریشه دواندن مسائل دوران 
کودکــی در وجــود افراد و 
تأثیرگــذاری اش در زندگی 
می پردازد. داســتان راجع 
به دکتر روانشناســی است 
جوان و مجــرد به نام رامین 
صبوری، نمونه یک انســان 
تحصیل کــرده و موفــق از 
لحــاظ مــادی و موقعیت 
اجتماعــی، مطلــوب همه، 
اما از درون ویــران. رامین 
که خود روانشناســی بسیار 
توانمند و حاذق برای درمان 
دیگران است، هر روز تعداد 
زیادی مراجــع می پذیرد و 
عده ای را هیپنوتیزم، شوک 
درمانــی و گروه درمانــی 
می کنــد، امــا در درمــان 
بتدایی تریــن مشــکلات  ا
خــود درمانــده اســت. 
ماجراهــای کتــاب همگی 
کیس هــای  از  برگرفتــه 
واقعی روانشناسان هستند. 
پاندورا با نویســندگی لیلا 
352صفحــه  در  رعیــت 
توســط انتشــارات نســل 
 نواندیــش منتشــر شــده 

است.

كتاب

»من بزرگ شــده امیریه تهران هســتم و به خاطر دارم در فروردین سال 
1334که 10ساله بودم، درست روز سه شنبه که تحویل سال مصادف با روز 
مبعث بود؛ موقع تحویل سال نو، پدرم به رحمت خدا رفت.«؛ این جملات 
بهروز فروتن، فرزند آخر خانواده است که 2خواهر و 2برادر داشت و در همان 
سن کم، طعم تلخی و ســختی زندگی را با از دست دادن پدر چشید. او جز 
ضربه عاطفی این از دست دادن، دچار سختی هایی شد که برای سن او زود 
بود.  دوران سخت زندگی بدون حمایت پدر را با تلاش طی کرد، برای اینکه 
کمک خرج مادرش باشد از فروش درصدی محصولاتی مثل بادبادک، فانوس، 
روروئک و تعمیر دوچرخه و غیره و دسترنج کار در تعمیرگاه ها مخارج خود را 
به دست می آورد. بهروز آن روزها یک حرف را از پدرش به یاد داشت، پدرش 
می گفت:»انسان باید جوهر کار داشته باشد.« آنطور که فروتن در خاطراتش 
گفته، در کودکی اهل شیطنت بوده و در دبستان 7بار مدرسه اش را عوض 
کرده است! اگر معلمی خوب بود، درس هایش را به خوبی یاد می گرفت و اگر 
حس می کرد معلمی خوب نیست، لج می کرد و درس نمی خواند. در دوران 
دبیرستان از دو درس زبان انگلیسی و جبر و ریاضی به خاطر بداخلاق بودن 
معلم، متنفر بود و هنوز هم که هنوز است از این دو درس بیزار 
است. حتی در این دوران هم 3تا 4مدرسه عوض کرد! زمان 
خیلی سریع گذشت و او بعد از فارغ التحصیل شدن 
در رشته مدیریت در دانشگاه تهران، به عنوان معلم 
شروع به تدریس در مدارس کرد.  ولی به دلیل مسائل 
و مشکلات زیاد زندگی، مجبور شد در کنار تدریس 

به کار پیمانکاری هم مشغول شود.

طعم سختی از کودکی
درست وقتی که خیالش راحت شده بود و همه  چیز طبق خواسته اش پیش می رفت، به دلیل اعتماد اشتباه به یکی 
از دوستان نزدیک خود، بدهی سنگینی به بار آورد، آنقدر که تمام دارایی اش را از دست داد. در این موقعیت بود 
که به فکر راه اندازی کسب وکار جدید افتاد، کاری که به سرمایه کمی نیاز داشته باشد. به سراغ تولید فراورده های 
غذایی رفت و به کمک همسر و فرزندانش در زیرزمین اجاره ای، محصولاتی را تولید کرد. هر روز در ساعات 3صبح 
با یک ژیان که به سختی آن را خریده بود برای خریدن مواداولیه به میدان می رفت و همسرش هم مواد غذایی 
مانند رب، ترشی، مربا و غذاهایی مانند کشک بادمجان درست می کرد. بهروز با ژیان خود آنها را به فروشگاه ها 
می برد و می فروخت و وقتی مورد حمایت و استقبال خانواده اش قرار گرفت، عزم خود را برای شروع فعالیت تجاری 
صنعتی جزم کرد، خانه را فروخت و با پولش کارش را توسعه داد و با 11نفر از آشنایانش شریک شد. 2سال بعد 
با اندک پس اندازش و فروش جواهرات همسرش حتی حلقه ازدواج شان، موفق شد یک کارگاه اجاره کند ولی 

درست زمانی که قرار بود پروانه بهداشت را بگیرد، کارگاهش آتش گرفت و تمام وسایل کارگاه در آتش سوخت.

با اینکه در مسیر طولانی فعالیت بهروز فروتن، ردپای شکست های مختلف دیده می شود، اما خودش معتقد 
است هرگز تسلیم این احساس نشده است. او در گفت وگویی گفته است: »با همه سختی هایی که پشت سر 
گذاشته ام، هیچ وقت معنی شکست را نفهمیده ام اما معنی تجربه را بسیار درک کرده ام.  باید بدانید که سرانجام 
تجربیات ناموفقم به موفقیت رسیده است و هنوز هم از پای ننشسته ام. وقتی در برنامه های تلویزیونی حضور 
پیدا می کنم، بسیاری از افراد از من می پرسند که به خودت نمره چند می دهی؟ من به آنها پاسخ می دهم که 
نمره من 14است و اگر با ارفاق حساب کنم 16! آنها متعجب می شوند از گفته من و می گویند: با این همه تلاش ، 
افتخارات و تجربه که کسب کرده ای، هنوز 20نشده ای؟ با جرأت می گویم که نه… هنوز به نمره 20نرسیده ام 
زیرا برای یک کارآفرین، مسیر همان هدف است و از لحظه به لحظه آن باید استفاده کرد. تمام سرمایه ام در ابتدا 

همان آشپزخانه 11متری بود اما امروزه سرمایه ام را وجود بیش از 1500پرسنل وفادار می دانم.«

از بدهکاری تا آتش سوزی

بیگانه با شکست

شخصیت شناسی  بهروز فروتن، کارآفرین

عقب نشینی مرگ 
انسان تلاشگر است

بیش از 400لوح و تندیس افتخار داخلــی و بین المللی دریافت کرده، 
نخستین سفیر یونیسف در ایران بوده و در سال 1384به عنوان قهرمان 

قهرمانان صنعت غذایی انتخاب و تمبر یادبودی نیز به 
همین مناسبت در ایران منتشر شده است. اینها 
فقط بخشی از افتخاراتی است که بهروز فروتن، 
کارآفرین و بنیانگذار شرکت بهروز در زندگی 
خود کسب کرده است. اما او از ابتدا کارخانه دار و 
ثروتمند و موفق نبوده بلکه مسیر پرپیچ و خمی 

را برای رســیدن به این جایگاه پشت سر 
گذاشته است. آشنایی با مسیری 

که این فرد سختکوش طی کرده 
و ویژگی های شــخصیتی او، 
خالی از لطف نیســت؛ مردی 

که معتقد است عقب نشینی، 
مرگ یک انســان تلاشگر 

است.



یکه تازی سلطان ایرانی

ورود بلوچ ها

شیرازی ها در تانزانیا

شواهد تاریخی

داستان مهاجرت شیرازی ها و بلوچ ها به تانزانیا فراز و نشیب های زیادی دارد

امپراتوری ایرانیان در شرق آفریقا

11سفارت خانه

ماجرای مهاجرت ایرانی ها به خارج از مرزها مختص این روزها نیست و یک ریشه تاریخی دارد. در روزگار قدیم که مهاجرت 
و کوچ نخبه ها هنوز به معضل اجتماعی بدل نشده بود و کمتر کسی صرفاً برای کار و تحصیل به دیار فرنگ می فت، ایرانی ها 
با پشت سر گذاشتن مرزها از یک سو فرهنگ و تمدن ایرانی را در دنیا گسترش می دادند و از سوی دیگر مرزهای تازه ای را برای رد و بدل شدن کالا و 
رونق دادن به تجارت با کشورهای دور و نزدیک می گشودند. شیرازی تبارها و برخی اقوام بلوچ با چنین قصد و نیتی پا به آفریقا گذاشتند و کمتر کسی 
می داند که نسل ایرانی های مهاجرت کرده به تانزانیا، کنیا و اوگاندا از آن موقع شکل گرفته است. مهاجرت ایرانی ها به شرق آفریقا و ارتباط دوستانه 
آنها با بومیان این سرزمین در چند سده گذشته چندان مورد توجه محققان داخلی قرار نگرفته اما یکی از مهم ترین اتفاقات تاریخی و اجتماعی ای به 

شمار می رود که باید در مورد آن دانست.

بسته پيشنهادي

حمیدرضا رسولی

  رسوایی
جان مکســول یا جی.ام. کوتسی، 
نویســنده هلندی تبــار اهــل 
آفریقای جنوبی و برنده جایزه نوبل 
ادبیات ســال۲۰۰۳ میلادی است 
که آثار قابل اعتنایــی از خود به جا 
گذاشته اســت. کتاب »رسوایی« 
یکی از آثار ماندگار جان مکســول 
به شمار می رود که بارها در محافل 
ادبی نقد شده است. در این کتاب 
استاد دانشگاه میانسالی که علاقه 
خاصی بــه دوره رمانتیک ادبیات 
انگلیســی دارد، خود را در زندگی 
جدیدی می یابد که در آن نیازهایش 
به طور کامل برطرف می شود. اگرچه 
او از زندگی راضی به نظر می رســد 
اما همواره به دنبال دســتاوردهای 
بیشتر است. نویســنده می کوشد 
این پیام را به مخاطــب بدهد که 
سرنوشــت انســان با اعمال آنها 
ارتباط مستقیمی دارد و حتی یک 
فرد موجه در جامعــه از این قاعده 

مستثنی نیست.

کتاب

  آفریقا؛ سرزمین فرصت ها
این مجموعه مستند در بهار سال۹۸ 
در 4کشور کنیا، اوگاندا، ساحل عاج 
و ســنگال تصویربرداری شده و در 
1۰قسمت 6۰دقیقه ای پخش شده 
است. مســتند »آفریقا؛ سرزمین 
فرصت ها« روایتی از ظرفیت های 
بکر اقتصادی و فرهنگی آفریقاست 
و دلایــل حضــور کم رمــق تجار 
ایرانــی در ایــن قــاره را واکاوی 
می کند. بخش های غیرتخصصی 
این مســتند هم به سبک زندگی 
بومیــان آفریقــا، آداب و رســوم، 
طبیعت، فرهنگ و تاریخ استعمار 
در این قــاره و ارتباطات فرهنگی 
بین ایران و کشــورهای آفریقایی 
می پردازد. این مســتند از شبکه 
سوم سیما پخش شده و برای دانلود 
هر 1۰قســمت آن کافی است به 
موتورهای جســت وجوگر رجوع 
کنید. تماشای این مستند به تاجران 
و اهل کسب وکار ایرانی هم به شدت 

توصیه می شود.

مستند

فیلم

  مومیایی
ایــن فیلم یکــی از بهتریــن آثار 
سینمای مصر به شــمار می رود و 
مورد تحسین مارتین اسکورسیزی، 
فیلمســاز مشــهور هالیوود قرار 
گرفته اســت. اسکورسیزی بعد از 
تماشای فیلم »مومیایی« اعتراف 
کرد که این فیلــم در کنار چندین 
اثر برجسته دیگر سینمای آفریقا 
برایش الهام بخش بوده و به همین 
دلیــل در مرمت ایــن فیلم نقش 
پررنگی ایفا کرده اســت. مومیایی 
براساس یک داستان واقعی ساخته 
شده؛ وقتی مقامات دولتی متوجه 
می شوند خرید و فروش مومیایی در 
قاهره رواج دارد، تحقیقات را شروع 
می کنند اما تحقیقات در نهایت به 
درگیری دولت و اعضای یک قبیله 
که به شکل مخفیانه محل اکتشاف 
آثار باســتانی را غــارت می کردند 
منجر می شــود. اگر دوست دارید 
فیلمی درباره آفریقا تماشــا کنید، 
این گزینه می تواند برای شما بسیار 

جالب باشد.

پنجشنبه

شماره 153
28 بهمن 1400 

گسترش زبان فارسی از چین تا آمریکا

این قند پارسی...
طبق آخرین برآوردها به طور تقریبی رقم 70تا 110میلیون نفر به عنوان کسانی که در جهان به فارسی 
تکلم می کنند، ذکر می شود. برای اینکه بدانیم چرا زبان فارسی در دنیا طرفداران زیادی دارد، 2دلیل 
محکم را می توان برشمرد؛ نخست اینکه بسیاری از کاوشگران، باستان شناس ها و جهانگردها برای کشف 
و مشاهده آثار تاریخی که به ایران باستان یا سایر کشورهای فارسی زبان تعلق دارد، یادگیری زبان پارسی 
را در اولویت قرار می دهند و گروه دوم طرفداران زبان فارسی را شیفتگان شعر و ادبیات پارسی تشکیل 

می دهند که در بیشتر کشــورهای دنیا ردی از آنها وجود دارد. این ویژگی منحصر به فرد زبان فارسی 
است که انسان را وارد دنیای فرهنگ و تاریخ و شعر و ادبیات می کند و خیلی ها ایرانی ها را انسان های 
خوشبختی می دانند که به چنین زبانی تسلط دارند. گزارش های گاه و بی گاه بسیاری منتشر می شود که 
از گسترش زبان فارسی در دنیا حکایت دارد و همین موضوع ایرانی ها را کنجکاو می کند تا بدانند به جز 

ایران در کدام کشورهای دنیا با زبان شیرین پارسی سخن می گویند.

»سلطان علی بن حسن« به عنوان بنیانگذار سلسله شیرازی ها در حوالی سال های ۹۵۰ تا ۹۷۵میلادی در زنگبار و سپس در نزدیکی »دارالسلام« مستقر شد 
و با سران محلی رابطه دوستانه ای برقرار کرد تا دامنه فعالیت اقتصادی و تجاری اش مثل خرید و فروش طلا و عاج فیل را گسترش بدهد. او بعدها دولت های 
مستقلی را که ایرانی ها در رأس آنها بودند در مناطقی مثل »مالیندی«، »مالو«، »زنگبار« و »آنژوان« تشکیل داد. پس از مرگ سلطان بن حسن، فرزندش 
»سلیمان بن علی« قدرت را در دست گرفت و با فتح مناطق مجاور، قلمرو پادشاهی »زَنج« را گسترش داد. گفته می شود در آن دوره تاریخی، روزانه ده ها 
کشتی تجاری از شهر ساحلی »کیلوا« که مقر شیرازی ها بود به مناطق مختلف آفریقا و خاورمیانه و خاور دور رفت وآمد می کردند و به این ترتیب، شیرازی ها 
سهم مهمی در رونق تجاری و آبادانی شهرها و بنادر مهمی مثل »مومباسا« و »زنگبار« ایفا کردند. آنها در کنار مبادلات تجاری، آداب و رسوم و فرهنگ ایرانی 
را در این مناطق ترویج کردند و برای گسترش و تبلیغ اسلام و تشیع در شرق آفریقا کوشیدند. طبق اسناد و شواهد تاریخی، ایرانی های مقیم شرق آفریقا از 
قرن هشتم میلادی سایه اعراب را به عنوان رقیبی جدی در مسیر تجارت با سایر مناطق دنیا احساس کردند. اعراب بعد از سکونت در شرق آفریقا، کالاهای 

مختلفی مثل فنجان، صابون و شیشه های رنگی را به بومیان می فروختند و در مقابل محصولات کشاورزی، غله و حبوبات دریافت می کردند.

درباره مهاجــرت اقوام ایرانی به مناطق اســتراتژیک و تجاری شــرق آفریقا 
روایت های مختلفی وجود دارد و همه روایت ها، شیرازی ها را به عنوان تنها قوم 
ایرانی که پا به آفریقا گذاشتند معرفی نمی کنند. کوچ ایرانی های بلوچ تبار به 
شرق آفریقا هم برای خودش حکایتی دارد. این قوم از حدود ۳۰۰سال قبل به 
این نقطه از دنیا کوچ کرده اند و با این حســاب باید آنها را دومین قومی بدانیم 
که برای ادامه زندگی از ایران به آفریقا رفته اند. حالا اهالی روستای »کائوله« در 
تانزانیا می گویند از ایرانی ها و نوادگان سربازان بلوچی هستند که عمانی ها در 
قرن1۸ آنها را در این منطقه مستقر کردند؛ ادعایی که دور از واقعیت نیست و 
اسناد مکتوب تاریخی هم روی آن صحه می گذارد. بلوچ ها علاوه بر ترویج و نشر 
فرهنگ و تمدن ایرانی در آفریقا، موجب پیشرفت کشورهایی مثل تانزانیا شدند 

و در پاره ای از موارد مناصب مهم دولتی را هم تصاحب کردند. یک روایت معتبر 
این است که بلوچ های ایرانی دو بار و در قالب دو گروه جداگانه به آفریقا مهاجرت 
کرده اند؛ یک گروه در زمان حکمرانی پادشاهان عمانی در زنگبار و گروه دیگر بعد 
از استعمار انگلیس به این منطقه آمده اند. بلوچ های مقیم آفریقا در جنگ های 
منطقه ای به خصوص در مسیر مبارزه مردم زنگبار در برابر استعمارگران، بارها به 
کمک بومیان این منطقه شتافتند اما برخی از آنها بعد از پایان استعمار انگلستان 
و اعلام استقلال زنگبار در سال1۹6۳ میلادی به ایران برگشتند و برخی دیگر 
به مناطق دیگر آفریقا مثل اوگاندا، کنیا و کنگو مهاجرت کردند. طبق آخرین 
برآوردها، جمعیت بلوچ های ایرانی در شرق آفریقا به ۳۰هزار نفر رسیده و جالب 

اینکه با وجود گذشت بیش از ۳دهه، فرهنگ و سنت شان را حفظ کرده اند.

اگر بخواهیم درباره مهاجرت ایرانی ها به آفریقا صحبت کنیم باید به چند صد سال قبل 
که دوره حکمرانی آل بویه در ایران بود برگردیم. آنطور که در منابع مکتوب آمده، بعد 
از وقوع جنگ های منطقه ای در ایران، مهاجران بسیاری از شیراز، شوشتر و سیراف به 
زنگبار کوچ کردند و در این منطقه خودمختار که در کشور تانزانیا واقع شده جاگیر شدند. 
رهبری این گروه مهاجر را فردی به نام »علی بن سلطان حسن« که در سال ۹۵6قمری 
حاکم ایالت شیراز بوده برعهده داشته و طبق روایت ها با کشتی و به اتفاق ۷۰۰نفر دیگر 
راهی زنگبار شده اند. این گروه که در آفریقا به مهاجران شیرازی معروف شدند، بعدها به 
همراه اعراب و بلوچ های عمانی نقش پررنگی در شکل گیری مدنیت و بازرگانی در زنگبار 
ایفا کردند. برخی روایت های دیگر اینگونه است که شیرازی ها بعد از مهاجرت به تانزانیا، 
نام محل زندگی شــان را زنگی بار به معنای کرانه سیاه پوستان گذاشتند که با گذشت 

زمان به زنگبار تغییر پیدا کرد. حضور قوم شیرازی ها در آفریقا با گذشت زمان کمرنگ 
شده و یک نویســنده ایرانی به نام امیربهرام ع رب اح م دی در کتاب »جایگاه ایرانیان 
شیرازی الاصل در توسعه و فرهنگ تمدن شرق آفریقا« به طور کامل آن را بررسی کرده 
است. آنطور که احمدی در این کتاب نوشته، شیرازی ها نخستین مدرسه و بیمارستان 
را در زنگبار ساخته اند و این نقطه از آفریقا را به محلی برای زندگی بدل کرده اند. آنها جزو 
خوشنام ترین ساکنان این منطقه به شمار می روند و در باور ساکنان شرق آفریقا عنوان 
»شیرازی« نشانگر اصالت خانوادگی افراد به شمار می رود. حتی در برخی مناطق زنگبار 
افراد سالخورده، خاطرات بســیاری از همنشینی با شیرازی ها تعریف می کنند. برخی 
شخصیت های سیاسی و مذهبی تانزانیا خود را »شیرازی تبار« می دانند و حزبی سیاسی 

موسوم به »آفروشیرازی« و تیم فوتبالی با همین نام در جزیره زنگبار فعالیت می کنند.

تاریخچه مهاجرت شیرازی ها به زنگبار به اوایل قرن دهم میلادی یا چند دهه قبل از آن برمی گردد اما برخی بومیان این منطقه صحت چنین ادعایی را به 
چالش می کشند و بر این باورند که نمی توان با قاطعیت در مورد این ماجرای تاریخی صحبت کرد. در چنین شرایطی باید به منابع مکتوبی که از مورخان و 
جهانگردها به جا مانده رجوع کرد. بیشتر منابع تاریخی هم ایرانی ها را نخستین قومی می دانند که به شرق آفریقا مهاجرت کرده اند. سرچارل الیوت، مورخ 
مشهور اروپایی با بررسی سابقه تاریخی حضور مهاجران در سواحل تانزانیا و زنگبار، حضور ایرانی ها را بر اعراب مقدم دانسته است. داوید سون، مورخ انگلیسی 
هم سلطان علی بن حسن شیرازی را نخستین مهاجری می داند که وارد شرق آفریقا شده و بعد از ازدواج با یکی از دختران حکام بومی، نسل حکمرانان بعدی را 
تشکیل داده است. تا ۲۰۰سال بعد، فرزندان و نوادگان او، پادشاهی شیرازی ها در شرق آفریقا را بر عهده داشتند اما به واسطه توطئه های سیاسی و تفرقه اندازی 
بیگانگان، امپراتوری شیرازی ها در قرن چهاردهم میلادی و به تدریج سقوط می کند. داستان مهاجرت ایرانی ها به آفریقا داستان پر فراز و نشیبی دارد و اتفاقی 
نیست که بتوان آن را از کتاب تاریخ این قاره عجیب محو کرد. نسل مهاجران ایرانی را که اکنون در آفریقا زندگی می کنند به ۲دسته می توان تقسیم کرد؛ 
دسته نخست، بلوچ تبارهایی که در نقاط مختلف تانزانیا از راه کشاورزی و تجارت معاش می کنند و اغلب با ساکنان بومی ازدواج کرده و نسلی دو رگه را از خود 

به جا گذاشتند و گروه دوم شیرازی تبارهای سیه چرده ای که در زنگبار زندگی می کنند و پیشینه خانوادگی شان را به خاندان شیرازی ها نسبت می دهند.

آثار ایرانی
بازمانده نسل شــیرازی ها و بلوچ ها که اکنون در شرق آفریقا زندگی 
می کنند دیگر غریبه به حســاب نمی آیند و کسی به چشم مهاجران 
بی نام و نشان و بی هویت به آنها نگاه نمی کند. آنها در تانزانیا، اوگاندا، 
کنیا و چند کشور دیگر آفریقایی ریشه کرده اند و خودشان را صاحب 
بسیاری از بناهای تاریخی می دانند. مثل »حمام کیدیچی« در حومه 
زنگبار که در قرن 1۲هجری قمری و پس از انتقال شهرزاد بیگم، نوه 
دختری فتحعلی شاه قاجار به آفریقا و توسط معماری ایرانی ساخته 
شده است. در منطقه باستانی زنگبار حمام دیگری به نام »حمامنی« 
یا حمام فارس ها وجود دارد که توســط دولت زنگبــار به عنوان اثر 
ملی ثبت شده و شــباهت عجیبی به حمام فین کاشــان دارد. این 

حمام در ســال های 1۸۷۰تا 1۸۸1میلادی مورد استفاده عموم قرار 
گرفته و نام حاجی غلامحسین به عنوان ســازنده ایرانی روی سر در 
آن حک شده است. مســجد »کیزیم کازی« در قلب زنگبار هم که 
در سال11۸4هجری قمری به دستور یکی از سلاطین شیرازی تبار 
ساخته شده، قدیمی ترین مسجد این منطقه و یک بنای تاریخی به 
شمار می رود. آثار باستانی شهر تاریخی »باگامایو و کیلوا« که حدود 
۵۰۰سال محل استقرار امپراتوری شیرازی ها بوده و حالا به مخروبه ای 
بدل شده هم بر حضور پررنگ این قوم در شــرق آفریقا دلالت دارد. 
خلاصه ردپای ایرانی ها در شــرق آفریقا آن قدر پررنگ اســت که به 

آسانی محو نخواهد شد.

از تاجیکستان تا چین

اردو در پاکستان

شاخه تاجیکی زبان محبوب کردهاجمعیت فارس ها

فارسی در چین در حال گسترش

زبان فارســی از ایران و افغانســتان و تاجیکستان 
گرفته تا ازبکستان، پاکستان، عراق، بحرین، ترکیه، 
قرقیزستان، قزاقستان و بخش بســیار کوچکی از 
چین گســترش یافته و به واسطه افزایش مهاجرت 
در یک قرن اخیر همچنان در حال گسترش است. با 
این حساب اگر بخواهیم به کشورهایی که جمعیت 
هر چند اندک فارسی زبان دارند اشاره کنیم به عدد 
قابل اعتنایی می رســیم که قدرت نفوذ زبان فارسی 
در دنیا را نشــان می دهد.  تنها تفاوت اساسی شاید 
در گویش ها باشــد؛ مثلًا در افغانستان با زبان دری 
صحبت می کنند که لغات و قواعد آن شبیه فارسی 
است یا زبان تاجیکی که به تاجیکستان تعلق دارد و 
وجه اشتراک های بسیاری با زبان فارسی دارد. طبق 
آخرین برآوردها، زبان فارسی در ۲۹ کشور رایج است 
و در رتبه ششم پرتکلم ترین زبان های دنیا قرار دارد.

فارسی، زبان رسمی در ایران و افغانستان و تاجیکستان است 
و در بسیاری از کشــورهای دنیا به عنوان زبان دوم شناخته 
می شود؛ به طور مثال چیزی حدود ۲میلیون نفر در پاکستان 
به زبان فارسی صحبت می کنند و ریشه آن را باید در پیوندهای 
ادبی این کشــور با ایران جســت وجو کرد. زبان فارسی در 
پاکستان سابقه ای طولانی دارد و بسیاری از بزرگان این کشور 
به فارسی صحبت می کنند. چنان که شاعر پارسی گوی بزرگ، 

اقبال لاهوری هم در این کشور می زیسته و بیش از ۷هزار بیت 
شعر به فارسی سروده است. مردم پاکستان هنگام استفاده از 
زبان اردو، گاهی به ضرب المثل های فارسی متوسل می شوند 
و این ارتباط تنگاتنگ مردم این کشور با زبان فارسی را نشان 
می دهد. سرود ملی پاکســتان نیز به گونه ای سروده شده که 
به هر دو زبان فارســی و اردو قابل فهم باشد که صرفاً به دلیل 

شباهت شگفت انگیز این دو زبان امکان پذیر بوده است.

از زبان تاجیکی یــا »فرارودی« باید به عنوان یکی از شــاخه های 
مهم زبان فارســی نام ببریم که اقوام تاجیک مقیم کشــورهای 
ازبکستان، قرقیزستان و قزاقســتان با آن سخن می گویند. جالب 
اینکه تاجیک های مقیم ازبکستان، بزرگ ترین اقلیت پارسی زبان 
جهان را تشکیل می دهند و به رغم فشــارهایی که به خاطر نژاد و 
فرهنگشان از ســوی دولت ازبکستان متحمل می شوند، تاجیکی 
همچنان به عنوان زبان مادری آنها مورد اســتفاده قرار می گیرد. 
طبق سرشماری رسمی دولت ازبکستان، حدود ۵درصد جمعیت 
این کشور، یعنی حدود یک میلیون نفر را جمعیت تاجیک تشکیل 
می دهند اما منابع مســتقل این جمعیت را بین 4تا 6میلیون نفر 
برآورد می کنند. پس از فروپاشــی شــوروی، بســیاری از آنها به 
تاجیکســتان مهاجرت کردند و اینگونه بود که فرصت شکوفایی 
برای نشریات فارسی زبان مهیا شد. هم اکنون بیش از 4۰۰نشریه در 
تاجیکستان منتشر می شود و در شهر دوشنبه، پایتخت تاجیکستان 

یک روزنامه رسمی به نام »امروز نیوز« روی دکه ها می رود.

با تعریفی که از مختصات زبان فارســی وجود دارد راحت تر 
می توان درباره کشورهایی که چنین زبانی بین مردم آنها رواج 
دارد صحبت کرد. طبیعی است که در همه منابع اطلاعاتی، از 
ایران به عنوان بزرگ ترین کشور فارسی زبان نام برده می شود؛ 
چرا که 6۰درصد مردم کشــور یعنی حدود 4۰میلیون نفر را 
فارسی زبان ها تشــکیل می دهند. بعد از ایران هم افغانستان 
با 1۵میلیون نفر فارســی زبان رتبــه دوم را در اختیار دارد و 
در تاجیکســتان بیش از ۸4درصد جمعیت این کشور یعنی 
حدود ۷/۵میلیون نفر به زبان فارســی صحبت می کنند. از 
بحث همه گیری زبان فارسی در کشورها که بگذریم، بسیاری 
از شهرهای جهان هم پیوندهای عمیق تاریخی با زبان فارسی 
دارند؛ شهرهایی مثل سمرقند و بخارا که پایتخت های ایران 
باستان و زادگاه بزرگانی همچون رودکی و ابن سینا بوده اند یا 
شهر سوران در عراق که به واسطه بازگشت مهاجران کرد از 

ایران، به شهری با اکثریت فارسی زبان بدل شده است.

زبان فارســی بیــن کردهای عــراق هم 
شناخته شده است. به واســطه نزدیکی 
کردســتان عراق به ایران، زبان فارســی 
همواره از محبوبیت و نفوذ خاصی در این 
منطقه برخوردار بوده و تا یک قرن پیش، 
فارســی به عنوان زبان ادبــی در مدارس 
کردستان تدریس می شد. پس از سرکوب 
کردها در دوره حکومت بعثی ها، هزاران 
کرد عراقــی به ایران مهاجــرت کردند و 
کردهایی در ایران متولد شدند که فارسی 

را بهتر از زبان مادری صحبت می کنند.
 بعد از بازگشــت مهاجران به کردستان، 
ســاختار زبانی این منطقه به کلی تغییر 
کرد و هم اکنــون این منطقه، فارســی 
زبان های بســیاری دارد که از فارســی 
به عنوان زبان اول یا دوم استفاده می کنند. 
سوران در کردســتان عراق، شهری است 
که می توان فارسی را زبان اول آن دانست؛ 
چرا که بیــش از 6۰درصد جمعیت آن را 
کردهایی تشــکیل می دهند که از ایران 
بازگشته اند. جالب اینکه در منطقه بارزان 
کردستان، محله هایی با نام های اصفهان، 
یزد و دیگر شــهرهای ایــران وجود دارد 
که کردهای بازگشــته از این شهرها آنها 
را نامگذاری کرده اند و این نشــان دهنده 
عمق پیونــد آنها با ایران و زبان فارســی 
است. زبان فارســی در مناطق عرب زبان 
عراق هم به طور گســترده مورد استفاده 
قرار می گیــرد؛ چرا کــه از دوره صفوی و 
با رسمی شدن مذهب شــیعه در ایران، 
موجی از کاروان های زیارتی برای دیدار از 
اماکن مذهبی عراق وارد این کشور شدند 
و کثرت زائران فارسی زبان باعث آشنایی 
مردم کربلا، نجف و کاظمین با زبان فارسی 
شد. حتی گفته می شود تعدادی از زائران 
ایرانی در عراق ماندگار شــدند و نسلی از 
خانواده های فارسی زبان در چند صد سال 

گذشته در عراق به وجود آمد. 
در زمان حکومت صدام، عده ای از شیعیان 
عراقی هم به ایران پناهنده شــدند و پس 
از ســرنگونی صدام و بازگشــت آنها به 
عراق، زبان فارسی بیشتر از گذشته بین 

عرب زبان های این کشور رایج شد.

شــاید برای خیلی ها قابل باور نباشــد که در یکی از مناطق غربــی چین به نام 
»تاشــقرغان« یک گروه اقلیت به زبان تاجیکی صحبت می کنند و در روســتای 
کوچکی به نام »بلدیر« که در همین منطقه واقع شده، قومی با ریشه ایرانی زندگی 
می کنند که به واسطه دوری از فرهنگ و زبان مادری و تحت تأثیر محیط، زبان و 
گویش فارســی را از یاد برده اند. البته همین که زبان فارسی به چین و شرق دور 
رسوخ پیدا کرده جای تعجب دارد. عجمی یکی دیگر از شاخه های زبان فارسی است 
که بیشتر در خاورمیانه رواج دارد و بخش قابل اعتنایی از واژگان فارسی عجمی، از 
لغات اصیل و قدیمی فارسی و بخش دیگری از کلمات آن از زبان عربی گرفته شده 
است. این گویش در مناطق جنوبی استان فارس و هرمزگان و کشور بحرین رواج 
دارد. بحرین در سال1۹۷1مستقل شد اما هنوز پیوندهای تاریخی با ایران دارد و 
شهروندان ایرانی تبار زیادی دارد که در این کشور به زبان فارسی صحبت می کنند.

تردیدی وجود ندارد که مهاجرت های 
گاه و بــی گاه ایرانی هـــــــا و ســایر 
فارســی زبان های دنیــا در چند دهه 
گذشته روی گســترش روز افزون این 
زبان تأثیر مستقیم داشــته است.  در 
این میــان باید نقش ویــژه ای را برای 
ایرانی هــا و افغان هــا که یکه ســوار 
مهاجرت به کشورهای دنیا بوده اند قائل 
شــد. هم اکنون جمعیت قابل توجهی 
از فارســی زبان ها در آمریکای شمالی، 
اروپا، کشــورهای حوزه خلیج فارس، 
شرق آسیا و استرالیا زندگی می کنند 
که طبق آخرین آمارهای رسمی تعداد 
آنها به حدود ۵میلیون نفر می رســد. 
برخی آمارهای دیگر از وجود جمعیت 
1۰میلیــون نفری فارســی زبان ها در 
اروپا، آمریکا و آسیای میانه و استرالیا 
حکایت دارد و با احتساب زاد و ولدها در 
چند دهه آینده می توان روی بدل شدن 
زبان فارسی به یکی از ۳ زبان پرتکلم تر 

دنیا شرط بست.
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  دوهای سرعت در دومیدانی
مسابقات دوی ســرعت از دیرباز در 
همه تمدن ها مورد توجه مردم بوده 
و در ســوابق تاریخی ملل مختلف 
از آن یادشده. ســابقه تاریخی دوی 
سرعت به المپیک های عهد باستان 
برمی گردد که با گذشت زمان تکامل 
پیدا کرده و شــمایل امــروزی پیدا 
کرده اســت. کتاب »دوهای سرعت 
در دومیدانــی« چنیــن تاریخچه 
کهنی را بررســی می کند که شامل 
7فصل می شــود. این کتاب علاوه 
بر سابقه تاریخی دوهای سرعت به 
ســیر تکاملی تکنیک های استارت 
و تکامل دوهــای 100و 200متر و 
سیر پیشــرفت و بهبود رکورد دوی 
400متر می پردازد و اطلاعات جامعی 
در اختیار مخاطب قرار می دهد. یک 
فصل دیگر از این کتاب به تاریخچه 
دوومیدانــی در ایران تعلــق دارد و 
می تــوان گفت همــه اطلاعاتی که 
درباره دوهای ســرعت وجود دارد 
را به طور مکتوب در اختیارتان قرار 

می دهد.

کتاب

  دونده رودخانه
این فیلم در ژانر مســتند ورزشی و 
به کارگردانی »راش اســترجس« 
در سال2021 ســاخته شده است. 
در این مســتند که محصول کشور 
آمریکاســت، قایقرانی قصــد دارد 
نخســتین فردی باشــد که فاصله 
بین 4رودخانه بــزرگ را که از کوه 
مقدس کایلاش در تبت سر چشمه 
می گیرند، پارو بزند و در این مســیر 
با چالش های فراوانی مواجه می شود. 
این فیلم یک ســاعت و22دقیقه ای 
چالش ها و مصایب قایقران ها برای 
پیمودن فاصله بیــن رودخانه ها را 
به تصویر می کشــد و مخاطب را با 
خطرات این کار آگاه می کند. با این 
حســاب دونده رودخانه را می توان 
یک تریلر ورزشــی دانســت که به 
اندازه کافی هیجان را به مخاطبش 
القا می کند. در این فیلــم، قایقران 
به دونده ای تشــبیه شــده که برای 
رســیدن به خط پایان به سیم آخر 

می زند.

فیلم

  اندوموندو
پیشنهاد ما به کسانی که فعالیت های 
ورزشی مرتبط با تناسب اندام مثل 
دویــدن در مســیرهای طولانی و 
صعب العبور را دنبــال می کنند این 
اســت که اپلیکیشــن اندوموندو را 
نصب کنند. با نصــب اندوموندو که 
یک برنامه ســاده و روان به شــمار 
مــی رود، می توان بیــش از 40 نوع 
فعالیت ورزشــی شــامل دویدن، 
دوچرخه ســواری، پیــاده روی، 
کایاک ســواری، دوچرخه ســواری 
کوهســتان و… را دنبال کرد. البته 
طراحان این اپلیکیشــن به کاربران 
توصیه کرده اند که بــرای بالا بردن 
درصد موفقیت شان فقط یک فعالیت 
ورزشــی یا به عبارتی یــک هدف 
را تعییــن کنند و بــه مربی صوتی 
اندوموندو اجازه بدهند راهنمایی شان 
کند. یکی از قابلیت های اپلیکیشن 
اندوموندو این است که جزئیات همه 
فعالیت های ورزشی تان مثل میانگین 
سرعت و زمان هر فعالیت ورزشی را 

آنالیز می کند.

اپلیکیشن

پنجشنبه

شماره 153
28 بهمن 1400 

یادی از احمد ایزدپناه، پدردوومیدانی ایران

مردی برای همه فصول
کتاب تاریخ ورزش ایران مملو از نام افرادی اســت که هر کدام برای ترویج و تبلیغ یک رشته ورزشی خاص کوشیدند 
و پایه های ورزش نوین را در کشــور بنا گذاشتند. احمد ایزدپناه که به واســطه تلاش های بی وقفه برای بنیان گذاشتن 
پایه های دوومیدانی به عنوان پدر دوومیدانی ایران شناخته می شد، یکی از همین افراد است. او از یک قرن قبل با همراهی 
علاقه مندان این رشته ورزشی بدعت برگزاری مسابقات دو را در مدارس و محله های پایتخت گذاشت و قهرمانان بسیاری 
را به ورزش ایران معرفی کرد. شاید اگر تلاش های استاد ایزدپناه نبود، دوومیدانی اساساً در ایران سکه رایجی نداشت و 
قهرمانان پرآوازه ای مثل علی باغبانباشی، جلال کشمیری و تیمور غیاثی در صحنه ورزش ایران دیده نمی شدند. مرحوم 
احمد ایزدپناه 2دوره نسبتاً طولانی ریاست فدراسیون دوومیدانی را بر عهده داشت اما بعد از حدود یک قرن هنوز هم او را 

نه به عنوان رئیس اسبق فدراسیون که با لقب پدر دوومیدانی و بنیانگذار این ورزش در ایران می شناسند.

اگر با قدیمی ها و موســپیدکرده های دوومیدانــی ایران صحبت 
کنید حتماً از احمد ایزدپناه به عنوان نخستین معلم های ورزش و 
پایه گذار دوومیدانی نوین در ایران خاطرات زیادی نقل می کنند. 
مرحوم ایزدپناه در سال1289 در محله مسجد سپهسالار تهران به 
دنیا آمد و از کودکی علاقه عجیبی به برگزاری مسابقه دو یا فوتبال 

در این محله داشت. 
ریشــه این علاقه هم به برگزاری مســابقات نیمه رســمی تحت 
عنوان المپیک ایران برمی گردد؛ مســابقاتی که در آن ورزشکاران 
سفارتخانه های خارجی با ورزشــکاران ایرانی رقابت می کردند و 

مهم ترین رشته این رویداد ورزشی دوومیدانی بود.
ایزدپناه در مرور خاطراتش به تماشــای این مسابقات در میدان 
مشق تهران به ســال 1۳0۳ اشــاره می کند که برادرش در دوی 
100متر و پرش طول این مســابقات قهرمان می شــود. او پس از 
تماشای این مســابقات با کمک شــمس الدین شایسته و محمد 
شعاع معتمد شیرازی، مؤسس باشگاه شعاع در مسجد سپهسالار 
تشکیلاتی برای برگزاری مســابقات دوومیدانی بین ورزشکاران 
محلات و مدارس تهران تأســیس کرد؛ مسابقاتی که به دلیل نبود 
امکانات اولیه مثل متر و کرونومتر به صورت ابداعی برگزار می شد و 
معیار دوندگان و داوران برای انتخاب نفرات برتر، پیمودن مسافت 

بین دو تیر چراغ برق محله بود.
 این مسابقات، بعدها به نقطه شروعی برای یافتن دونده های مستعد 

در دل پایتخت بدل شد.

نقطه شروع

مورد اعتماد

در کتاب ها و منابع مکتوبی که از تاریخ نگارهای ورزش ایران به یادگار 
مانده از میرمهدی ورزنده که معلم ورزش مدارس بود، به عنوان یکی 
از نخستین کســانی که ورزش را به دانش آموزان آموزش می داد نام 
برده اند و نامش را روی خیابان منتهی به ورزشگاه امجدیه گذاشتند؛ 
اما کسی که بیشترین سهم را در ترویج ورزش دوومیدانی داشته کسی 
نیست جز احمد ایزدپناه. نقل شده که در سال1۳11 نخستین اردوی 
آموزشــی وزارت معارف به سرپرستی یک مشــاور آمریکایی به نام 
گیبسون در منظریه تهران و با حضور معلم های ورزش کشور برگزار 
شد. در این اردو، نخستین سمینار دوومیدانی را برگزار کردند تا مواد 
این رشته ورزشــی به معلم ها و از طریق آنها به دانش آموزان مدارس 
آموزش داده شود. گفته می شود در آن سمینار، احمد ایزدپناه بدون 
امکانات استاندارد و در استخری مخروبه که با کاه پر شده بود، نحوه 
دویدن و پریدن در ماده پرش ارتفاع را به معلم ها آموزش داد. بعد از 
این سمینار بود که رشته های مختلف دوومیدانی به تدریج در شهرهای 
بزرگ و کوچک ایران رواج یافت. ایزدپناه در همان ســال با همکاری 
عباس مســعودی، رئیس روزنامه اطلاعات، برادرش دکتر ایزدپناه، 
میرمهــدی ورزنده، محمد ذوالفقــاری، بــرادران امیرابراهیمی و... 
کانون ورزش ایران را با هدف گسترش فوتبال و دوومیدانی در تهران 
تأسیس کردند. طبق روایت های مکتوب، در آن سال ها بیشتر مسابقات 
دوومیدانی با وسایل معمولی و ابتدایی انجام می شد و از دسته بیل و 
ریسمان و ســنگ ترازو برای پرش با نیزه و پرش ارتفاع و پرتاب وزنه 

استفاده می کردند.

آموزش به معلم ها

درباره خدمات ماندگار احمــد ایزدپناه در ورزش ایران به خصوص 
اقدامات او برای ترویج دوومیدانی، چند جلد کتاب می توان نوشت 
اما اطلاعات مکتوبی که تاکنون درباره او منتشــر شــده به چند 
بیوگرافی ساده و مختصر محدود می شود. استاد ایزدپناه به معنای 
واقعی به آموزش اصولی در ورزش اعتقاد داشت و بر این باور بود که 
ورزشــکار قبل از هر چیز باید قواعد زندگی ورزشی و آداب حضور 
در محیط ورزش را یاد بگیرد. پدر دوومیدانی ایران مثل کشــاورز 
سختکوشی بود که بذر موفقیت را می کاشــت و در بهترین زمان 
ممکن محصولش را درو می کرد. او شاگردان بسیاری در دوومیدانی 
تربیت کرد که ازجمله آنها می توان به علی باغبانباشــی، قهرمان 
دوهای استقامت آســیا و اســطوره دوومیدانی ایران اشاره کرد. 
نخستین حضور بین المللی دوومیدانی ایران در بازی های آسیایی 
1951دهلی نو بود که علی باغبانباشــی در آن بازی ها موفق شــد 
در 5هزار متر مدال طلا و در ۳هزارمتربا مانع مــدال نقره را از آن 
خود کند.  باغبانباشی 7ســال بعد در بازی های آسیایی 1958که 
دومین حضور دوومیدانی ایران در این بازی ها بود در رشــته های 
10هزار متر و 5هزارمتر 2مدال برنز را به گــردن آویخت. از دیگر 
قهرمانان بزرگ تاریخ دوومیدانی ایران که زیرنظر اســتاد ایزدپناه 
به اوج موفقیت رســیدند می توان به خلیل رضوی، تمیور غیاثی، 
احمد میرحسینی، جلال کشمیری، فرامرز آصف، سلمان حسام، 
رضا انتظاری، حمید سجادی و... اشاره کرد. استاد احمد ایزدپناه تا 
واپسین ماه های عمرش از ورزش جدا نبود و در اسفند ماه 1۳75با 

ورزش ایران وداع کرد.

پرافتخار و گمنام

خاطره بازی با تیمور غیاثی، ستاره سال های دور دوومیدانی و پرنده ای که یکی از مفاخر ورزش ایران است

 قبل از عابدزاده 
به من می گفتند عقاب آسیا

    شما یکی از معدود بازمانده های نسل طلایی 
دوومیدانی ایران در دهه50 هستید. چنین نسل 

بی تکراری چگونه شکل گرفت؟
ما به معنــای واقعی یک نســل طلایی بودیــم؛ مرحوم جلال 
کشمیری در بازی های آسیایی تهران 2مدال طلا در پرتاب وزنه 
و پرتاب دیسک گرفت. مرحوم رضا انتظاری در همین بازی ها 
2مدال نقره در دوهای400و 800متر و یک مدال برنز در دوی 
4در 400متر امدادی کســب کرد. من هم قهرمان و رکورددار 
پرش ارتفاع دنیا را شکست دادم و قهرمان شدم. آن برهه تاریخی 
را باید فصل شکوفایی ورزش در ایران بدانیم؛ مثلًا در فوتبال، 
فوق ستاره هایی مثل علی پروین، ناصر حجازی و حسین کلانی 
ظهور کردند و در بســکتبال بازیکنانی مثل برادران مشحون 
را داشــتیم. آن موقع اخلاق مداری خیلی مورد توجه مربیان و 
مدیران ورزشی قرار می گرفت و ورزشکاران در چنین بستری به 
لحاظ فنی و اخلاقی به کمال می رسیدند. در دوومیدانی استاد 
احمد ایزدپناه را داشتیم که پدر دوومیدانی ایران بود و به اتفاق 
چند مربی دیگر نکات فنی و اخلاقی را بــه ما آموزش می داد. 
یکسری کلاس های توجیهی برای ما برگزار می کردند و در این 
کلاس ها حتی طرز صحیح غذا خوردن، لباس پوشیدن، راه رفتن 
و آداب معاشرت و حرف زدن با بزرگ ترها را یاد می گرفتیم. نسل 

طلایی دوومیدانی ایران هم اینگونه تربیت شد.
  سیستم کشف استعداد هم در آن سال ها به 
درستی عمل می کرد. اســتعداد شما به عنوان 

پرنده دوومیدانی چطور کشف شد؟
آن موقع دبیرستان و دانشــگاه پایه ورزش بود. ماجرای کشف 
استعداد من هم در مدرسه اتفاق افتاد. وقتی کلاس پنجم ابتدایی 
بودم یک روز با همکلاسی ام درگیری فیزیکی پیدا کردیم. آقای 
شــبان کاره، معلم ورزش ما که ناظم مدرســه هم بود صحنه 
کتک کاری را دید و با ترکه ای که در دست داشت به سمتم دوید. 
من هم فرار کردم و از روی سیم خارداری که دور باغچه مدرسه 
کشیده بودند، پریدم. ارتفاع سیم خاردار یک و نیم متر بود و همه 
معلم ها که از پنجره دفتر مدرسه این صحنه را می دیدند تعجب 

کردند. بعد از این ماجرا آقای شبان کاره خیلی تشویقم کرد که 
دوباره بپرم. ایشان هر ماه، یک یا 2بار مرا مثل یک گردش علمی 
به ورزشگاه امجدیه می برد تا تمرین کنم. البته همان موقع ها 
به دلیل اوضاع نامساعد مالی ای که داشتیم ترک تحصیل کردم و 
17 ساله بودم که در اداره آتش نشانی حسن آباد به صورت کارگر 
بلیتی مشغول به کار شدم؛ چرا که آن زمان استخدام ممنوع بود.
  پس ماجرای تبدیل شدن دانش آموز بااستعداد 

به قهرمان دوومیدانی دچار وقفه شد...
بله، قبل از ترک تحصیل در دبیرســتان ابومسلم والیبال بازی 
می کردم و این روال در مقر آتش نشانی هم ادامه پیدا کرد. آن 
موقع پرش با یک پا در والیبال مرسوم بود و من هنگام پرش، تا 
کمر بالای تور بودم. یکی از مسئولان تربیت بدنی بازی ام را دید و 
مرا به مرحوم پاشایی که یکی از قهرمانان پرتاب نیزه بود معرفی 
کرد. آقای پاشایی ابتدا تست دوی 100متر گرفت که 100متر را 
در 15ثانیه دویدم. بعد هم گفت: تو به درد دوومیدانی نمی خوری 
و برو والیبال بازی کن. وقتی تست می دادم نجم الدین فارابی، 
قهرمان دهگانه و مرتضی توسلی پشت دروازه، پرش ارتفاع کار 
می کردند و می خواستند از میله 1/60متری بپرند. اول خجالت 
کشــیدم که بگویم من هم می خواهم بپرم اما بعد جلو رفتم و 

گفتم می شود من هم بپرم؟ به حالت تمسخر گفتند: می خواهی 
بپری؟ گفتم: بله، البته اگر اجازه بدهید. گفتند: خب بپر. آنها با 
تکنیک پرش با حالت قیچی میله 1/65متری را می انداختند و 
من در همان حرکت اول از آن عبــور کردم. آقای ایزدپناه، پدر 
دوومیدانی ایران که همیشه ســر تمرین ها حضور داشت این 
صحنه را دید و گفت از فردا بیا سر تمرین. آن موقع ضیا کمانه با 
2متر و2سانتی متر رکورددار پرش ارتفاع ایران بود و 5سانتی متر 
با رکورد دنیا فاصله داشت اما به دلیل عمل جراحی نادرستی که 
انجام داد دیسک کمرش آسیب دید و پاهایش تقریباً فلج شد. 
یک هفته و روزی 4ساعت به امجدیه رفتم و زیرنظر ضیا کمانه 
تمرین کردم و او در این مدت کوتاه، تکنیک قدیمی پرش را به 

من یاد داد.
  سرعت پیشرفت شما در دوومیدانی فوق العاده 
بود. انگار اصلًا برای پرش ارتفاع ســاخته شده 

بودید.
خیلی زود مسیر پیشرفت را طی کردم چون عاشق این ورزش 
بودم. طی 7سالی که در دانشگاه ورزش گوتنبرگ آلمان تحصیل 
کردم داخل اتاقم یک میله پرش ارتفاع داشتم و با ماژیک روی 

دیوار نوشته بودم »2متر و۳0سانتی متر«؛ این هدفم بود.
  بازی های آســیایی 1974تهران به نقطه اوج 
زندگی ورزشی شما بدل شد و روزی که حریف 
سرشناس چینی را شکســت دادید و قهرمان 
بازی های آسیایی تهران شدید در تاریخ ورزش 
ایران ماندگار شده. ورزشگاه آزادی در آن روز 

به خصوص چه حال و هوایی داشت؟
آن روز 100هزار نفر تماشاگر به ورزشگاه آزادی آمده بودند و تا 
الان سابقه نداشته که این تعداد تماشاگر برای تماشای مسابقات 
دوومیدانی بیاید. آن روز و قبل از من جلال کشمیری در پرتاب 
دیسک مدال طلا گرفت و یک فضای پرشوری در ورزشگاه حاکم 
شده بود. حریف من »نی کی چین« از کشور چین بود که رکورد 
دنیا را در اختیار داشــت و قبل از بازی های آسیایی تهران در 
یک مسابقه رسمی 2متر و29سانتی متر پریده بود. من هم یک 

مدال طلا و یک برنز بازی های آسیایی را در کارنامه ام داشتم و 
به همین دلیل رقابت سختی بین ما شکل گرفت. در این رقابت 
چندین بار رکورد ایران را جابه جا کردم. رقابت شانه به شانه ای 
داشتیم اما حریف چینی در برابر مانع 2متر و19سانتی متر، ۳بار 
مغلوب شد و من در همان پرش اول از مانع عبور کردم و قهرمان 
شدم. بعد هم رکورد 2متر و21سانتی متر را زدم و یک سانتی متر 
رکورد آسیا را ارتقا دادم. آن موقع فقط 10نفر در دنیا بیش از 
2/20می پریدند و نام من بین 6 رکورددار برتر دنیا قرار گرفت. 

رکورد دنیا در آن زمان با 2/26در اختیار استونز آمریکایی بود.
  نکته عجیب این بود که یک شــناگر ژاپنی 
در این بازی ها 6مدال طلا کســب کرد اما شما 

به عنوان ستاره این بازی ها انتخاب شدید.
همینطور است، خانم نیشی گاوا در رشته شنا 6مدال طلا گرفت 
اما از آنجا که رکورد من در ســطح مسابقات جهانی بود با رأی 
کنفدراسیون دوومیدانی آسیا به عنوان ستاره بازی های آسیایی 
تهران انتخاب شدم. البته قبل از من، یک بار محمد نصیری که 
در مسابقات وزنه برداری رکورد دنیا را زده بود به عنوان ستاره 
بازی های آسیایی 1970بانکوک انتخاب شده بود. این عنوان 
از ســال 1974 تا کنون به هیچ کدام از ورزشــکاران ایرانی 

نرسیده است.
  قبل از بازی های آسیایی رکورد پرش ارتفاع 

ایران را جابه جا کرده بودید؟
10سال قبل از بازی های آسیایی و در اسفند سال1۳4۳ در 

مسابقات پیمان منطقه ای سنتو در پاکستان شرکت کردم. آن 
موقع پرش ارتفاع روی چمن بود و خاک اره روی زمین 

می ریختند تا سفت شود. واحد اندازه گیری هم 
فوت بود. هرچقدر میله را می گذاشــتند 

می پریدیم اما نمی دانستیم چند متر 
است. من در آن مســابقات، بعد 

از پرنده آمریکایی دوم شــدم. 
در مهمانــی ســفیر ایران در 
پاکستان آقای سفیر پرسید 
چقدر پریــدی و من گفتم 
نمی دانم، چون رکوردها بر 
اســاس متر محاسبه نشده 
بود. به همراه مدال اهدایی، 
حکمی بود که رکوردم را در 
آن نوشــته بودند. به سفیر 
گفتم در مــدرک 6 اینچ و 
8 فوت نوشــته شده است. 

این رکورد را بــه متر تبدیل 
کردیم و بعد از محاســبه، تازه 

متوجه شدیم 2متر و۳سانتی متر 
پریده ام و رکورد ایران را که در اختیار 

ضیا کمانه بود یک سانتی متر و 2میلی متر 
جا به جا کــرده ام. بعد هم ســفارت خبر 

رکوردشکنی من را به تهران مخابره کرد.
  آن موقع رسانه های ورزشی 
به ورزش هــای غیرفوتبالی 
خیلی اهمیت می دادند. خبر 

رکورد شکنی شما بازتاب 
یــی  عتنا بل ا قا

در رســانه های 

ورزشی داشت؟
آن موقع کیهان به دلیل بمب گذاری در هلی کوپتر رئیس جمهور 
عراق یک شماره فوق العاده منتشر کرد اما از 4صفحه ویژه نامه 
فقط یک صفحه به این اتفاق تعلق گرفت و باقی صفحات درباره 
رکوردشکنی من بود؛ آن هم با تیتر »غیاثی بالاتر از ابرها«. هنوز 

این روزنامه را دارم چرا که مرا به شهرت رساند.
  فکر می کنید همه آرزوهایی که در دوومیدانی 

داشتید محقق شد؟
وقتی ورزش می کردم رکورددار ایران و آســیا بودم. یک پرنده 
استثنایی شدم و مردم و رسانه ها لقب های زیادی مثل عقاب 
آسیا یا عقاب پابرهنه آســیا به من دادند. در آلمان تحصیلات 
عالی ورزش را پشت سر گذاشتم و بعد از بازنشستگی در 6دوره 
مختلف ازجمله المپیک 2010 که در پرتاب دیسک مدال نقره 
گرفتیم سرمربی تیم ملی ایران شــدم که خودش یک رکورد 
است. فقط به یکی از آرزوهایم نرسیدم که آن هم گرفتن مدال 

در المپیک بود.
  پس قبل از احمدرضا عابدزاده لقب 

عقاب آسیا را به شما دادند؟
من با رکورد 2متر و21سانتی متر در 
آسمان پرواز کردم اما یک دروازه بان 
چقدر می تواند بپــرد؟ البته من و 
عابدزاده با هــم رفاقت داریم و این 

لقب را با هم تقسیم می کنیم.
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استاد احمد ایزدپناه بنیانگذار دوومیدانی 
نویــن در ایران اســت امــا بســیاری از 
ورزش دوســتان ایرانی او را نمی شناسند. 
او افزون بر دوومیدانی در رشــته های دیگر 
ورزشی مثل فوتبال، شنا و... فعالیت داشت 
و به همین دلیل اغراق نیســت اگر بگوییم 
ورزش ایران به ایزدپناه وام دار اســت. او از 
ســال1۳11 در وزارت معارف شروع به کار 
کــرد و همزمــان مســئولیت دوومیدانی 
مدارس را بر عهده داشــت و در دانشکده 
افســری به عنــوان معلــم ورزش فعالیت 
می کرد. در این دوره با همراهی گروهی از 
بنیانگذاران ورزش نوین در ایران، نخستین 
مسابقه دو صحرانوردی و ســایر مسابقات 

رسمی را سازماندهی و برگزار کرد.
ایزدپناه در ســال1۳14 نخستین مسابقه 
اســکی را هم با کمک تقــی امامی، دکتر 
عبادالله بصیری، ایــازی و دکتر فرزامی در 
لشگرک ترتیب داد و همان سال به زورخانه 
می رفت تا مسابقات کشــتی پهلوانی را از 
نزدیک تماشــا کند. او حلقه اتصال و مرد 
مورد وثوق اهالی ورزش در ایــران بود و با 

کمک آنها نخستین مسابقه رسمی کشتی 
را بین مهدی قصاب و خســرو معصومی به 

داوری حاج سیدحسن رزاز برگزار کرد.
 اهمیت کاری که او و اعضای کانون ورزش 
انجام می دادند به حدی بود که محمدعلی 
فروغی رئیس الــوزرا هم به تماشــای این 
مســابقه رفت و اینگونه بود کــه برگزاری 
مسابقات کشتی از گود زورخانه ها به روی 
تشک منتقل شــد. در آن سال ها مسابقات 
کشتی را روی تشــک هایی که در پیست 
ورزشــگاه امجدیــه پهن می شــد برگزار 
می کردند چون کشتی پهلوانی تماشاگران 
زیادی داشت و در زمین کالج که به برگزاری 
مســابقات کانون ورزش ایــران اختصاص 
داشــت، جایی برای نشســتن تماشاگران 
نبود. یکی دیگر از نوآوری های کانون ورزش 
ایران، برگزاری مســابقه بوکس در زمین 
فوتبال و در رینگی ساخته شده از 4طناب 
بود. استاد احمد ایزدپناه به عنوان مؤسس 
کانون ورزش ایران نخستین کسی است که 
یک مسابقه بوکس را در فضای غبارآلود آن 

سال های کشور برگزار کرد.

مهرداد رسولی

ورزشــگاه غول پیکر آزادی فقط یک بار برای تماشــای رویدادی 
غیرفوتبالی 100هزار نفر تماشاگر را به خود دید که آن هم برای دیدن 
نبرد تاریخی »عقاب پابرهنه آســیا« با حریف قدرتمند چینی در 
بازی های آسیایی تهران بود. تیمور غیاثی در آن روز فراموش نشدنی 
بارها رکورد پرش ارتفاع ایران و آسیا را شکست و به شکل دراماتیکی 
قهرمان پرش ارتفاع آسیا شــد. بعد از ظهر پر سر و صدای ورزشگاه 

آزادی با کســب نخســتین مدال طلای تیمور غیاثی در بازی های 
آسیایی1974 و نامگذاری 23شهریور به عنوان روز دوومیدانی در ایران 
به پایان رسید و پرنده بی بدیل ایرانی در پایان بازی ها به عنوان بهترین 
ورزشکار این بازی ها انتخاب شد. خاطرات تیمور غیاثی درباره رقابت 
با رکورددار دنیا و اقبالی که آن موقع مردم و رســانه ها به ستاره های 

سال های دور دوومیدانی نشان می دادند شنیدنی و خواندنی است. 



13مهمان  خانه
مصطفی امامی، مجری برنامه صبحگاهی »سلام تهران«

 از اجرا و جنجال هایش می گوید

به جوان ها فرصت 
اشتباه  بدهیم

بسته پيشنهادي

  جادوی بیان
برنامه موبایلی کتابچــه جادوی بیان 
شــامل خلاصه ای از مهم ترین نکات و 
روش های تقویت فن بیان و کنترل ترس 
از سخنرانی در جمع است. تیم سیب 
سبز آریا در این کتابچه، با جمع آوری 
مجموعه ای از مقالات کــه در فضای 
مجازی پیرامون فن بیان منتشر شده، 
ســعی در تقویت مهارت سخنرانی و 
ســخنوری دوســتان خود دارد. این 
کتاب صرفاً مقدمه ای مناســب برای 
شروع تمرین جاذبه کلام است و وسعت 
مباحث این حوزه بیشتر از این است که 
در یک کتابچه گنجانده شود. نسخه های 
بعدی این کتابچه به زودی با حوزه های 
تخصصی تر منتشر خواهد شد. در دنیای 
ارتباطات امروزی ســخنرانی خوب و 
قدرت بیان ارتباطــی مهم ترین عامل 
برای رشد و پیشرفت است. سازندگان 
برنامه تلاش کرده اند آنچه مورد نیاز یک 
سخنران است برای شما فراهم کنند و 
اصول و چالش های این راه را از ابتدا تا 
سطح پیشــرفته با مفهوم ساده و روان 

توضیح دهند.

اپلیکیشن

  ابدیت و یک روز
در چهل و سومین برنامه از مجموعه 
پادکســت های »ابدیت و یک روز«، 
سازندگان با دکتر اکبر عالمی همراه 
و هم داستان شده اند. مرحوم عالمی، 
مجری و کارشناس تلویزیون صدا و 
سیما، استاد دانشگاه تربیت مدرس 
و کارگردان اهل ایران بود که بیشتر 
آثار وی در ژانر مستند عرضه شده اند. 
در مهر ماه 1399مســتندی به نام 
»مردی برای تمام فصل ها« به پاس 
گرامیداشــت اکبر عالمی از شبکه 
مستند ســیما پخش شــد. در این 
مســتند، زندگی و فعالیت های اکبر 
عالمی به تصویر کشیده شده. در این 
قسمت از پادکست ابدیت و یک روز، 
بخش پایانی ایــن گفت وگوی بلند، 
برای ما از واکنش شان به پارودی های 
برنامه »هنر هفتــم«، مجری گری 
در برنامه هــای تلویزیونــی، تأثیر 
تحصیلات آکادمیک در فیلمسازی 
و نوع سینما و فیلم های محبوبشان 
گفته اند که شــما را به شنیدن آنها 

دعوت می کنیم. 

پادکست

کتاب

  آیین سخنرانی
اغلب افراد موفق و سرشــناس در 
دنیا، سخنرانان ماهر و تأثیرگذاری 
هستند که جمعیت زیادی با اشتیاق 
به صحبت های آنان گوش می دهند. 
توانایی صحبت کردن در جمع نیز 
مانند هر مهارت دیگري خدادادی 
نیســت و می تــوان آن را با رعایت 
اصول و تمرین تکنیک های گوناگون 
به دست آورد. دیل کارنگی در کتاب 
»آیین ســخنرانی« هر آنچه برای 
یک سخنرانی حرفه ای و اثربخش 
موردنیاز است را به شما می آموزد. 
این کتاب یکی از کتاب های مجموعه 
»آیین« دیل کارنگی است. او در این 
مجموعه ها به آموزش مهارت های 
اجتماعی گوناگون پرداخته است. 
کتاب آییــن ســخنرانی از دریچه 
روانشناسی، ارتباطات بین افراد را 
مورد بررسی قرار داده است. او در این 
اثر با زبانی ساده و گیرا به مخاطبان 
خود می آموزد کــه چطور می توان 
با مهارت در ســخن گفتن به شکل 

اصولی و دقیق به موفقیت رسید.

عكس: امیر پناهپور
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     راه شما چطور به کار اجرا افتاد؟
من از سال1386 خبرنگار حوزه موسیقی، سینما و تلویزیون 
بودم. تمرکز کارم روی گرفتن گفت وگو بود. بعد از مدتی در 
قالب مســئول هماهنگی مهمان ها با برنامه های تلویزیونی 
همکاری کردم. کم کم نویسندگی، آیتم سازی و برنامه سازی را 
تجربه کردم. بیشتر این برنامه ها هم اجتماعی و گفت وگو محور 
بودند و در مناسبت هایی مانند شب یلدا یا سال تحویل روی 
آنتن می رفتند. وقتی کار برنامه ســازی در فضای اینترنتی را 
شــروع کردیم، بنا بر این بود که من جلوی دوربین نروم. آن 
روزها از تصویر خودم جلوی دوربین خوشم نمی آمد و ترجیح 
می دادم دیده نشوم. با اصرار یکی از دوستان، با این شرط که 
اگر نخواستم به پشــت دوربین برگردم، یک برنامه گزارش 
کنسرت را اجرا کردم. به این ترتیب من بودن جلوی دوربین 
را پسندیدم و بیشتر از یک ســال این کار ادامه پیدا کرد. در 
نهایت من از ابتدا برنامه ای برای مجری شــدن نداشتم و قرار 

نبود مجری شوم.
     کار اجرا چه جذابیتی برایتان داشــت که 
وقتی شروعش کردید، تصمیم گرفتید ادامه 

دهید؟
من کلاً پرسشگری و مطالبه گری را دوست دارم. شاید در شروع 
کار خبرنگاری، دیدن ســلبریتی ها و چهره ها از نزدیک برایم 
جذابیت داشت اما وقتی هیجان اولیه از بین رفت، فضا شکل 
دیگری برایم پیدا کرد. حالا به نظرم جایی وجود داشــت که 
می توانستم مطالبات مختلف را با ادبیات و امضای خودم بیان 
کنم و به نوعی، صدایی برای جامعه باشم. هنوز هم جذابیت 
کار اجرا برای من در همین است. به نظرم رسانه در هر شکلی، 
در کنار سرگرمی باید به شــنیدن صدای مردم هم بپردازد. 

فرقی نمی کند این رسانه اینترنتی باشد یا رادیو و تلویزیون، 
برای من جذاب است که من آن کسی باشم که مطالبات مردم 

را می شنود و منتقل می کند.
     به نظر خودتان اجرای شما بعد از چند سال 
تجربه، نسبت به آغاز کار چه تغییراتی کرده 

است؟
شاید بهتر باشد دیگران درباره این موضوع نظر دهند اما به نظر 
خودم پخته تر شده ام. کســانی که مرا از برنامه های اینترنتی 
می شناســند، حتماً این تفاوت را احساس می کنند. به نظرم 

این رشد، به بالاتر رفتن ســن هم خیلی ربط دارد. اجرا 
هم مثل زندگی است، پخته شــدن در اجرای من با 
کنترل هیجان ها، آرام تر شدن، آهسته تر حرف زدن 

و نشانه های اینچنینی دیده می شود.
     کاری هم بوده که در اجرا انجام 

داده و حالا از آن پشیمان باشید؟
واقعاً نه. اجرای برنامه هــای اینترنتی مرا به کار 
اجرا علاقه مند کرد و باعث شد در تلویزیون هم 
دیده شوم. هر برنامه ای تجربه ای برایم داشته 
است. به هر حال با سن و ســال و سابقه ای که 
من دارم، بخش زیــادی از فعالیت هایم در واقع 

در مسیر تجربه کسب کردن بوده است. این اتفاقی 
است که برای همه حتی سوپراستارهای مجری گری 
هم افتاده اســت. مثلًا مجری موفقی مانند احسان 

علیخانی، قبل از برنامه معروف ماه عســل، چند سال 
برنامه صبحگاهی اجرا می کرد که کمتر کســی به یاد 
دارد. همان ســال ها با تجربه و آزمون و خطــا، او را به 
نقطه ای که حالا هست رسانده اســت. متأسفانه وقتی 

یک راهنمای جمع و جور برای اینکه در کار اجرا چطور به موفقیت برسید

دوربین
صدا و رؤیایی که جان می گیرد

بعضی ها شیفته رفتن جلوی دوربین هستند. رویایشان این است که روزی عکس شان روی تابلوی سینماها دیده شود و اسمشان به عنوان یک بازیگر ستاره، برای 
همه شناخته شده باشد. آنها کفش آهنی می پوشند و از این کارگاه بازیگری تا آن تست انتخاب بازیگر، مسیری را برای رسیدن به رویایشان دنبال می کنند. اما بعضی 
دیگر با اینکه شیفته رفتن جلوی دوربین هستند، دوست ندارند بازیگر شوند بلکه انتخاب آنها مجری گری است. مجری بودن حرفه ای جذاب و پرمخاطب است که 
هرچند می تواند مجری را به اندازه همان ستاره سینما مشهور کند اما باید و نبایدهای متفاوتی نسبت به بازیگری دارد. اگر شما هم جزو علاقه مندان به کار اجرا، چه 
جلوی دوربین تلویزیون، چه به عنوان مجری یک برنامه اینترنتی و چه برای ساخت یک پادکست و محتوای صوتی هستید، این راهنمای قدم به قدم به کارتان می آید.

اگر قرار است رشدی داشته باشم، با 
اصلاح کاستی ها اتفاق می افتد، اما 
واقعیت این است که خیلی نظرات و 
کامنت ها را دنبال نمی کنم 

تا انرژی منفی نگیرم

مجریان جوانی مانند من وارد کار می شوند، همه از آنها توقع 
دارند مثل امروز مجریان شناخته شده باشند و ما را با امروز آنها 
مقایسه می کنند. هرچند این شاید به جوان ها انگیزه دهد اما 

توقعات را به شکل غیرمنطقی از آنها بالا می برد.
     مجریان جوان هم گاهی برای کسب تجربه 
صبور نیســتند و می خواهند از همان ابتدا به 
جایگاه باتجربه های این حرفه برسند. در این راه 
هم از روش های مختلف برای دیده شدن استفاده 

می کنند. نظر شما درباره این موضوع چیست؟
این اتفاق می افتد. درباره خــود من می گویند که تو کارهایی 
می کنی تا روی آنتن دیده شوی. من برای این حرف دو جواب 
دارم؛ اولاً کار مجری دیده شدن اســت. من اگر نمی خواستم 
دیده شــوم که اصلًا مجری نمی شــدم! در همــه جای دنیا 
هم مجریــان موفق در حد سوپراســتارها دیده می شــوند. 
مجری اپراتور و طوطی نیســت و آن مجری ای موفق اســت 
که مؤلف باشــد. جواب دوم من هم این است که من جلوی 
دوربین همیشه خودم بوده ام و هســتم. اگر اجراهای اول مرا 
در برنامه های اینترنتی ببینید، همین لحن و جســارت دیده 
می شود، این ویژگی های ذاتی من اســت و نمایشی نیست. 
بقیه اتفاق ها هم بدشانسی بوده. اتفاق هایی در برنامه های من 
افتاده که باعث شــده برنامه و البته من بیشتر دیده شوم. من 

دست و پایی برای دیده شدن نمی زنم، هزینه و برنامه ریزی هم 
برای آن نمی کنم.

     پس سهم شانس را در جنجال هایی که برایتان 
پیش آمده، زیاد می بینید؟

فکر می کنم در این زمینه بدشانســم! البته کــه این اتفاق ها 
تجربه می شــوند. وقتی مهمان برنامه حرفی جنجالی می زند، 
اینکه من به عنوان مجری چه واکنشــی نشان دهم، به تجربه 

تبدیل می شود.
    حتمــاً انتقادهایی که بــه مجریان جوان 
می شود، به گوش شما هم رسیده است. بعضی 
افراد معتقدند کــه مجریان تازه وارد مرز ادب 
و احترام را رعایت نمی کننــد و با حرف های 
جنجالی، دنبال بیشــتر دیده شدن هستند. 

چقدر این انتقادها را قبول دارید؟
نظر من این اســت که جامعه در پذیرش افراد و چهره های 
جدید، مقاومتی بی دلیل دارد. قســمت های اول برنامه نود، 
شب شیشه ای یا  ماه عسل که پخش شــد، منتقدان معتقد 
بودند مجریان ایــن برنامه ها بی پروا هســتند. اما آن روزها 
فضای مجازی به اندازه امروز گسترده نبود و انتقادها تنها در 
چند نشریه مطرح می شد. حالا اوضاع عوض شده، درباره هر 
اتفاقی که در اجرا می افتد، همه به خودشان اجازه می دهند 

در فضای مجازی به مجری حملــه کنند و خبری از انتقاد 
منطقی نیســت. من از انتقاد حرفه ای استقبال می کنم، 
سال هاست حرفه من رسانه است و اصول کار در رسانه را 
می دانم. فکر می کنم یکی از وظایف رسانه، ساختن ذائقه 

مخاطب هم هست.
       بعضی انتقادها از بی ادبی و توهین مجریان 
نسبت به مهمانان می گویند. شما این انتقادها 

را قبول دارید؟
درباره همکارانم نمی توانم نظر بدهم اما درباره خودم، اگر 
معتقدند من جایی بی ادبی کرده ام لطفاً مصداقش را بگویند. 
من با صراحت و بدون بی ادبی حرفم را می زنم؛ این ویژگی 
من است و به  نظرم وجه تمایز افراد با هم در اجرا، در همین 
لحن های متفاوت اســت. باید چهره های تازه را بپذیریم 
تا اتفاقات تازه بیفتد. چند سال اســت که مجری چهره و 
سوپراستار در تلویزیون نداشته ایم؟ من سعی می کنم خودم 
باشم و نگذارم حرف های غیرحرفه ای، مرا تبدیل به دیگری 
کند. انتقاد حرفه ای با حرف های از روی حب و بغض، فرق 
دارد و اتفاقاً برچسب زدن و از ریشه زدن یک مجری، تأثیری 
روی کار او نمی گذارد و اصلاحی هم رخ نمی دهد. به جای 
دشمنی شخصی و حذف چهره های جوان، باید به رشد آنها 
کمک کنیم که در نهایت به رشد رسانه منجر می شود. باید 

به جوان ها فرصت اشتباه بدهیم.
     وقتی هجمه ها زیاد می شود، انگیزه تان را از 

دست نمی دهید؟
انتقاد غیرحرفه ای، هیجانی گذراست. درست است که خیلی 
حرف ها درباره کار من، غیرحرفه ای و از روی هیجان اســت 
اما بالاخره افرادی هم هســتند که انتقاد ســازنده و درست 
مطرح می کنند. اگر قرار است رشدی داشته باشم، با اصلاح 
کاستی ها اتفاق می افتد. اما واقعیت این است که خیلی نظرات 

و کامنت ها را دنبال نمی کنم تا انرژی منفی نگیرم.
     شما برای پیشرفت حرفه ای در کار اجرا چه 

می کنید، چه می خوانید و چه می بینید؟
وقتی کار اجرا برای من جدی شد، سراغ تحصیلات تکمیلی 
در رشته ارتباطات در دانشگاه رفتم. سبک مورد علاقه من در 
اجرا هاردتاک است، به همین دلیل هم همه فصل های برنامه 
رضا رشیدپور را دوباره تماشــا کرده ام. برنامه های خارجی 
را برای ایده گرفتن و ســاخت برنامه می بینم. سعی می کنم 
کتاب هایی هم در حوزه های مختلف بخوانم تا فضای ذهنی 
خوبی شکل بگیرد. باید درباره موضوعات مختلف اطلاعات 

کسب کنم تا حرفی برای گفتن داشته باشم.
     نقطه رضایت شما در حرفه ای که انتخاب 

کرده اید، کجاست؟
اگر برای کار هنری ســقف تعیین کنی شبیه مرگ است و 
انگیزه ها را می گیرد. ســعی می کنم پله پله بالا بروم. حس 
می کنم هنوز پذیرفته نشــده ام و تــلاش می کنم در فضای 
رسانه ای پخته تر شوم. دوست دارم بعدها در ذهن مخاطب 
به عنوان یک مجری مطالبه گر، جسور و باادب شناخته شوم. 
به تجربه های تازه علاقه دارم و خلــق برنامه را به عنوان یک 

مجری مؤلف دوست دارم.
     اجرای کدام یک از مجریان را می پسندید؟

خوب ها زیادند. احسان علیخانی، مســیری که طی کرده و 
صبرش برای رسیدن به این نقطه، برای تازه کارها واقعاً درس 

است. اجراهای رضا رشیدپور هم الگوی خوبی است.

     آموزش ببینید

مثل هر حرفه دیگری، مجری گری هم نیاز به آموزش دیدن دارد. بعضی ها استعداد عجیب و غریبی در 
این کار دارند و بعضی ها نه اما به هر حال هر دو گروه به آمــوزش نیاز دارند. آموزش ها متنوع و مختلف 
هستند، مثلًا بعضی افراد تصور می کنند که آموزش گویندگی، مجری گری و فن بیان چیزهایی مجزا از 
هم هستند. اما بسیاری از متخصصان این حوزه باور دارند که باید این سه مهارت با هم آموزش داده شود 
تا بیشترین و مؤثرترین اثربخشی را داشته باشد. فرد برای اینکه فن بیانی قوی داشته باشد، باید فنون 
گویندگی و مجری گری را هم بداند. برعکس اگر فردی فنون مجری گــری و فن بیان را بداند، گوینده 
بهتری خواهد بود. به همین دلیل بهتر است این آموزش ها به صورت متمرکز و با هم ارائه شود تا بیشترین 

اثربخشی را داشته باشد. 
مقاومت نکنید و در دوره های آموزشی که مدرسه های بازیگری برگزار می کنند شرکت کنید. تنها از این 
راه می توانید مجموعه ای از آموزش ها را در کنار هم یاد بگیرید و وارد فضای حرفه ای اجرا شوید. چه بسا 

راهتان از همین دوره ها به شروع کار مجری گری برسد.

     بخوانید و بنویسید

وقتی قصد دارید جلوی چشم عده ای شروع به حرف زدن کنید، اینکه چقدر به موضوع صحبت ها مسلط هستید نخستین 
چیزی است که می تواند شما را در جذب مخاطب، موفق یا ناکام کند. در اینجا ایده نیروی ذخیره را مطرح می کنند؛ یعنی 
اطلاعات و دانش و تجربه های اضافه بر سازمانی که در حوزه ای که باید اجرا داشته باشید، دارید. اینها اعتماد به نفس واقعی 
ایجاد می کند. مجری باید درباره موضوعی که مطرح می کند اطلاعات کافی داشته باشد تا مسلط به نظر برسد. برای رسیدن 
به این اطلاعات، تنها راه شما خواندن و خواندن است. مطالعه جزو جدانشدنی برنامه های یک مجری است. چه بهتر که یک 
مجری خودش هم اهل نوشتن باشد، بتواند یک نوشتار صحیح را از ابتدا تا انتها جلو ببرد و یک متن خواندنی خلق کند. 
نوشتن کمک می کند ذهن مجری ورزیده شود و اگر در موقعیتی قرار گرفت که اجرای بداهه برعهده بگیرد، بتواند یک خط 
داستانی درست را دنبال کند. منابع مطالعاتی برای یادگیری این حرفه بی شمار است و کافی است کمی جست و جو کنید. 

شرکت در کلاس های نویسندگی خلاق هم گزینه مفیدی برای یادگیری در این حوزه است.

     خلاق باشید

افتادن در دام تکرار همان کلیشه های تکراری، می تواند مسیر حرفه ای یک مجری را تخریب کند و باعث شود او تبدیل به یکی از چهره های تکراری، با 
اجرا و حرف های تکراری شود. از ویژگی های مثبت باتجربه های این حرفه الگو بگیرید اما در نهایت شما به عنوان یک مجری، باید خودتان باشید و برای 
جذب مخاطب، دست به خلاقیت در بخش های مختلف کارتان بزنید. شاید خلاقیت موضوعی باشد که انتهایش برای هیچ کس پیدا نیست. یک مجری در 
حوزه های مختلف از متن اجرا گرفته تا روش تعامل با مخاطب، راه های جلب توجه شرکت کنندگان، مسابقات حضوری، مصاحبه و حتی انتخاب موسیقی 
می تواند از خلاقیت خود استفاده کند و حال و هوای تازه ای به برنامه بدهد. خلاق بودن مهارتی است که می توانید در خودتان تقویت کنید پس فکر نکنید 
که این یک ویژگی ذاتی است و به دست آوردن آن غیرممکن اســت. فقط دقت داشته باشید که در خلاق بودن افراط نکنید و به خودتان فشار نیاورید. 

خلاق بودن باید درست مثل نفس کشیدن و راه رفتن، یک روند طبیعی برای شما باشد؛ در غیر این صورت مشخص است که دارید نقش بازی می کنید.

     اهمیت مهارت های غیرکلامی
برای مجریانی که تصویرشان پیش چشم مخاطب قرار می گیرد، با اینکه فن بیان و نوع حرف زدن اهمیت زیادی 
دارد اما به تنهایی کافی نیست و بخشی از فن بیان را مهارت های غیرکلامی تشکیل می دهد. جالب اینکه طبق 
اعلام متخصصان ارتباطات، اطلاعاتی که از طریق زبان و واژه ها منتقل می کنید، شــاید به 10درصد هم نرسد، 
درحالی که بیشترین اطلاعاتی که منتقل می کنید از طریق زبان بدن است و بعد از آن از طریق لحن گفتار شما. 
مهارت های غیرکلامی یا زبان بدن، همان رفتارهایی است که باعث می شود مجری مسلط و حرفه ای به نظر برسد. 
مجری باید بداند روی صحنه از اعضای بدن خود مانند چشم ها، لب ها، دست ها و پاها چگونه استفاده کند. مجری 
باید بداند که چطور از تریبون استفاده کند و میکروفن را در دست بگیرد. شاید به نظر شما استفاده از میکروفن 
بسیار بدیهی به نظر برسد ولی نکات حائز اهمیتی در این باره وجود دارد که مجریان حرفه ای را از مجریان تازه کار و 

بی تجربه متمایز می کند. همین ریزه کاری ها می تواند کیفیت اجرای یک مجری را متحول کند.

     مخاطب را بشناسید

اگر شما مجری یک برنامه تلویزیونی، اینترنتی، رادیویی یا پادکست باشید، اینکه مخاطبان شما چه کسانی هستند برای 
انتخاب نحوه اجرا و محتوای حرف هایتان خیلی مهم است. ابهام در عدم شناخت این مخاطب نیز می تواند اساسا اجراهای 
شما را دچار پارازیت ارتباطی با مخاطب کند. به هرحال یک طرف شــمای مجری هستید و همیشه مخاطبان به عنوان 
طرف دوم ارتباط شناخته می شوند. تنها داشتن مهارت های اجرا کافی نیست. اگر مجری توانایی که فن بیان بسیار قوی 
هم دارد، توانایی شناخت مخاطب را نداشته باشد، آن برنامه نمی تواند با مخاطبانش ارتباط برقرار کند و اصلًا عجیب نیست 
که موفق نباشد. شناخت مخاطب باعث می شود مجری از زبان و نگاه مخاطب حرف بزند و مخاطبان به اجرایی علاقه دارند 
که احساس می کنند منتقل کننده حرف های خودشان است. به همین دلیل است که بعضی وقت ها با اینکه محتوایی مفید 
و کاربردی ارائه می شود، حوصله مخاطب سر می رود! چرا که هر محتوایی برای هر مخاطبی مناسب نیست و اگر مجری 

مخاطب را نشناسد، در انتخاب محتوا، زبان ارائه و برقراری ارتباط با طرف دوم به بیراهه می رود.

برنامه های صبحگاهی، طرفداران خاص خــودش را دارد. خیلی از مجریان 
معروف، نخســتین تجربه های اجرا را در چنین برنامه هایی کسب کرده اند. 
چندماهی است که برنامه صبحگاهی شــبکه 5سیما، با نام »سلام تهران« و 
با اجرای یک چهره جوان روی آنتن می رود. مخاطبان آثار اینترنتی و فضای 
مجازی، مصطفی امامی را با برنامه های »تی وی پلاس« و »کاکتوس« در سایت 
آپارات به یاد می آورند اما او تجربه برنامه سازی و مجری گری در تلویزیون را 
هم دارد و سال هاست به کار رسانه ای مشغول است. امامی جزو مجریان جوانی است که چند ماجرای 
پرسر و صدا در برنامه هایش، او را به چهره ای جنجالی تبدیل کرده است. با او از اجرا، ورود مجریان 

جوان به این حرفه و جنجال ها گفت وگو کرده ایم.

نیلوفر  ذوالفقاری



مطبخ خانه 14
ازرقابتهایسرآشپزانجوانچهمیدانید؟

 مدال ایرانی
 در المپیاد جهانی 

»یانگ شف«

بسته پيشنهادي

4سال است که پای سرآشپزان جوان به تنها رقابت های بین المللی مخصوص این گروه سنی باز 
شده است؛ المپیاد جهانی »یانگ شف« که هر سال سرآشپزان جوان و متبحر را شناسایی و معرفی 
می کند. تا قبل از راه اندازی آکادمی یانگ شف در تهران، هیچ کدام از سرآشپزان و علاقه مندان 
این حوزه اطلاعی از چند و چون برگزاری این رقابت ها نداشــتند؛ چرا که کمتر خانواده ای در 
ایران آشپزی را به عنوان حرفه و مهارتی ارزشمند می شناسد. سمیرا جنت دوست متولد1346 
است و آشپزی حرفه ای را از آموزشگاهی در تبریز آغاز کرده است. بعد از آن با گسترده تر شدن 
فعالیت های آموزشی اش، آموزشگاه تهران را دایر کرده و جوایز متعددی را در حوزه آشپزی از 
آن خود کرده است. 5کتاب از 7مجموعه کتاب آشپزی او تا کنون مقام های جهانی گرفته. ازجمله 
کتاب »آشپزی ملل« که مقام اول جهانی را در مسابقات جهانی2014در فرانسه به دست آورد و 
در سال2015به عنوان بهترین کتاب آشــپزی بین المللی در 20سال گذشته در دنیا معرفی شد. 
جنت دوست که آشپزی حرفه ای را ابتدا به صورت تجربی آموخت و حالا مؤسسه آموزشی آشپزی 
»پانیذ« را مدیریت می کند. او با راه اندازی آکادمی تخصصی آشپزی برای گروه سنی 16تا 23سال، 
نخستین آکادمی آموزشــی برای جوانان در ایران را راه اندازی کرده است. جنت دوست درباره 

المپیاد بین المللی یانگ شف ها برایمان می گوید.

  زرشک و باقی غذایا
پادکست »زرشک و باقی غذایا«، در 
هر قســمت خود یک میزبان دارد؛ 
کسی که شــغل و حرفه اش آشپزی 
نیســت اما در پختن غذا یا دسری 
تبحر دارد و می خواهــد فوت و فن 
پخت این غذا یا دسر را به دیگران هم 
آموزش دهد. نقطه قوت این پادکست 
در این است که در هر قسمت به سراغ 
فردی در گوشــه و کنار جهان رفته 
و از غذاهای ســنتی ایرانی گرفته تا 
غذاهای ملی و محلی هر کشــور در 
چنته دارد. با شنیدن این پادکست 
علاوه بر آشــنایی با دســتور پخت 
غذایی تازه، پــای صحبت های یک 
فارسی زبان می نشینید و از زندگی 
و روزمره این فرد می شنوید. تا کنون 
14قســمت از این پادکست منتشر 
شده و در اپ های پادگیر در دسترس 

قرار دارد.

پادکست

chef شف  
فیلم سینمایی »شف«، همانطور 
که از نامش پیداســت حول محور 
زندگی یک سرآشــپز می چرخد. 
این فیلم که در سال 2014ساخته 
شــده، یــک کمــدی-درام بــه 
کارگردانی جــان فــاورو و بازی 
درخشــان او، به همراه اسکارلت 
جوهانسون است. این فیلم داستان 
زندگی یک آشپز حرفه ای را روایت 
می کند کــه پس از یــک مجادله 
پر سر و صدا با یک منتقد، کارش را 
در رستورانی مشهور و بزرگ )واقع 
در لس آنجلس( از دست می دهد. 
پــس از آن او مجبور می شــود با 
اســتفاده از یک کامیون، کارش را 
به همراه پسرش از نو شروع کند. 
فیلم شــف، شرح شکســت ها و 
موفقیت های این سرآشپز معروف 
و سختی های شــروع یک کار تازه 
برای فردی کهنه کار است. در این 
فیلم نماهــای نزدیکی از غذاهای 
گریل شــده و لذیذ بی رحمانه به 
شما حمله ور می شوند؛ حماسه ای 
که هنر، آشپزی و سینما آن را خلق 

می کنند.

فیلم

  آشپزی دوره صفویه
کتــاب »آشــپزی دوره صفویه« 
بــه کوشــش ایــرج افشــار در 
سال1360برای نخستین بار چاپ 
شــد. این کتاب  به متنوع شدن و 
رشد هنر آشــپزی ایران در دوره 
صفــوی می پردازد. دســتورهای 
پخت جدیدی در این دوره از تاریخ 
به غذاهای ایرانی اضافه شــد که 
علاوه بر ضیافت های دربار، سر از 
آشــپزخانه ها هم درآورد. برخی 
از ایــن غذاها امروز هــم با همین 
دســتور پخت تهیه می شوند. این 
کتــاب دربرگیرنده دو رســاله در 
باب آشپزی از عصر صفویه است: 
کتاب اول به نام »کارنامه« تألیف 
حاجی محمدعلی باورچی بغدادی 
اســت که آشــپز یکی از بزرگان 
روزگار خود بوده و ایــن اثر را در 
سال ۹2۷ق، هنگام سفر به اردبیل 
نگاشته اســت و کتاب دوم »ماده 
الحیوه« نام دارد که تألیف نورالله 
آشپز و شامل مطالبی درباره طبخ 
غذاها و معرفی انواع خوراکی های 

آن دوره است.

کتاب

پنجشنبه

شماره 153
28 بهمن 1400 

هتلهای5ستارهجهان
ازمهمترینمقاصد

سرآشپزهایفوقحرفهایبرای
کاراست؛جاییکهمیتوانند
ازآموزشهاییکهدیدهاند
بیشتریناستفادهراببرند

ایرانگردیباطعم
شیرینیهاوکلوچههایمحلیهرشهر

ابتسام زمانی معلم است. بعد از شیوع کرونا و مجازی 
شــدن کلاس های درس تصمیم گرفت صفحه ای 
برای آموزش شیرینی پزی خانگی ایجاد کند؛ کاری 
که پیش از این هم به آن علاقه زیادی داشــت اما 
هیچ وقت فرصت مناسبی برایش پیش نیامده بود. 
صفحه »ترنجیا« خیلی زود پای قصه و افسانه را به 
آموزش های آشــپزی هم باز کرد و نخستین کارگاه 
به مناســبت یلدا، قصه های این جشن باستانی را با 
مخاطبان مرور کرد و آموزش پخت شیرینی مناسب 
فصل را داشت. دوره آموزشــی بعدی، آشنایی با 
فرهنگ قصه گویی و افسانه کشــورهای اروپایی 
بود و البته پخت شیرینی های مخصوص هرکدام از 
این کشورها؛ در این دوره حتی شاگردانی از خارج 
از کشــور در کارگاه ها حاضر بودند. بعد هم نوبت به 
دوره هایی می رسید که بخشی از آن شناخت آداب و 
رسوم و فرهنگ هر قوم از طریق داستان، بازی و پخت 
شیرینی یا غذای آن منطقه است. مناسبت ها و آیین 
ملی از چشــم صفحه ترنجیا دور نمی ماند؛ از نوروز 
گرفته تا جشن مهرگان و... . برای کودکان 5تا 12سال، 
کارگاه های آموزشی و قصه گویی و عروسک سازی و 
پخت کیک در این صفحه اینستاگرام برقرار است. 
ترنجیا این هفته دســت ما را می گیرد و با آموزش 
3کیک و شــیرینی محلی، به 3شهر مختلف ایران 
می برد؛ ابتســام می گوید: »اگر قرار است به خانه 
دوست تان بروید، می توانید به جای خرید شیرینی و 
شکلات های معمول، این شیرینی های ساده را درست 

کرده و به خانه دوستان تان ببرید.«

اگردکگیلان)ماسوله(کلوچهخرماییخوزستان

سوروک؛نانمحلییزدی

در اغلب شهرهای مناطق گرمســیری که درخت نخل به 
چشم می خورد، حتماً می توان ردی از کلوچه خرمایی را دید. 
این کلوچه های کوچک و خوش طعم، در هر شهری با خمیر 
مخصوص به خود تهیه می شوند. کلوچه خرمایی خوزستان 
بافتی نرم و لطیف دارد و شیرینی مناسبی برای فصل زمستان 

به شمار می رود.

»اگردک« یا »اگرده نان« بافت نرم و پوکی دارد و می تواند در ســفره 
صبحانه یا برای میان وعده کودکان گزینه مناسبی باشد. این شیرینی که 
طرز تهیه مرسوم آن در گیلان را می خوانید، به راحتی و با مواد موجود در 

خانه قابل تهیه است؛ مثل اغلب شیرینی های محلی دیگر.

شیرینی های متنوع یزد زبانزد خاص و عام است. تنوع این شیرینی ها باعث شده تا با تنوع 
زیادی در نوع پخت آنها هم مواجه باشیم. »سوروک« شیرینی محلی یزدی است که نیاز به فر 
یا ماکروفر ندارد و به روش سرخ کردن باید آن را آماده کرد. همین موضوع، به محبوبیت این 

شرینی ساده در بین شیرینی های خانگی اضافه کرده است.

 ابتدا آرد را الک کــرده و بعد کره به دمای محیط 
رسیده را به آن اضافه می کنیم. سپس شیر و گلاب 
را به ترکیب اضافه می کنیم تــا خمیر لطیفی به 
دست آید. این خمیر نباید به دست بچسبد. پوست و هسته های خرما را 
جدا می کنیم و پودر دارچین را روی آن می ریزیم. مخلوط خرما و دارچین 
را به صورت گلوله های کوچک درست کرده و بعد با کف دو دست آن را 

فشار می دهیم تا صاف شــود. خمیرها را به صورت دایره قالب می زنیم. 
گلوله های خرما که صاف شده اند را داخل قالب های خمیر می گذاریم، 
خمیر را می بندیم و کمی با دست فشارش می دهیم. کلوچه های آماده 
شده را در دمای 1۷5درجه ســانتی گراد فر قرار می دهیم تا بین 15تا 
20دقیقه بپزد. در پایان برای شیرین تر شدن طعم کلوچه ها، می توانیم 

به مقدار دلخواه روی آن پودر قند بریزیم.

طرزتهیه

   خرمای رطب: نصف جعبه
   آرد سفید: نیم پیمانه

   کره: 220 گرم
   گلاب: یک  اشق غذاخوری

   شیر: 4 قاشق غذاخوری
   پودرقند: برای تزئین

   دارچیــن:  2 قاشــق 
چایخوری

موادلازم

   آرد سفید: 125گرم
   آرد برنج: 125گرم

   روغن جامد: 125گرم
   پودر شکر: 125گرم

   پودر زنجبیل:
 1قاشق غذاخوری

   زعفران دم کرده رقیق شده: 
یک قاشق غذاخوری

موادلازم

ابتدا تخم مرغ، ماست 
و روغن را بــا هم زده تا 
کاملًا مخلوط شــوند. 
آرد و بیکینگ پــودر و نمک را روی مواد الک 
کرده و پــس از آن تخم گشــنیز و زعفران یا 
گل رنگ را نیز اضافه کنید. خمیر به دســت 
آمده را ورز دهید. ممکن است مقدار آرد کم یا 
زیاد باشد؛ به همین دلیل بهتر است کمی آرد 
اضافه کنار دست تان داشته باشید و کم کم به 
مواد اضافه کنید تا خمیر به دست تان نچسبد. 
چونه کوچکی از خمیر برداشته با دست کمی 
باز کرده و در روغن سرخ کنید. شیرینی ها را 

پس از سرخ شدن در پودر قند بغلتانید.

طرزتهیه

ترنجیا،افسانهو
شیرینیهایمحلی

روغن را با کمک همزن کمــی هم می زنیم. بعد پودر 
قند یا شکر را به آن اضافه می کنیم و هم زدن را ادامه 
می دهیم تا مواد با هم مخلوط شوند. پودر زنجبیل را به 
این ترکیب اضافه می کنیم و کمی هم می زنیم تا لابه لای مواد کاملًا پخش 
شود. آرد سفید و آرد برنج را روی مواد مخلوط شده الک می کنیم. بعد دوباره 
ترکیب را هم می زنیم. حالا نوبت آن است که مواد را با دست ورز داده و با هم 
مخلوط کنیم تا حالت خمیری آن کامل شود. خمیر را روی یک سطح صاف 
پهن کرده، روی آن نایلونی قرار می دهیم و وردنه می کشیم تا برای قالب زنی 
آماده شود. روی ســینی فر کاغذ شــیرینی را پهن می کنیم. شیرینی های 
قالب زده را روی ســینی می چینیم و با زعفران دم کرده روی آن طرح گل یا 
طرح دلخواهمان را می کشیم. سینی را در طبقه وسط فر، در دمای 1۷5درجه 

قرار می دهیم تا به مدت 10تا 15دقیقه پخته شود.

طرزتهیه

   آرد: یک و نیم پیمانه
   ماست: نصف پیمانه

   بیکینگ پودر: 1قاشق چای خوری
   نمک: 1قاشق چای خوری

    تخم مرغ: 1عدد
    روغن مایع: 2قاشق سوپ خوری

   پودر قند )یا شکر آسیاب شده(: 
نصف پیمانه

   تخم گشنیز پاک شده: نصف پیمانه
   روغن کنجد یــا روغن مایع برای 

سرخ کردن
   زعفران دم کرده یا گل رنگ: یک 

قاشق غذاخوری

موادلازم

آنچهیانگشفرا
معتبرمیکند

هتل های 5ســتاره جهــان از مهم ترین مقاصد 
سرآشــپزهای فوق حرفــه ای برای کار اســت؛ 
جایی کــه می توانند از مهــارت و آموزش هایی 
که دیده اند بیشترین اســتفاده را ببرند. یکی از 
نکات بســیار مهم المپیاد یانگ شف، این است 
که حدود ۷0مــاده غذایی را به شــرکت کننده 
معرفی می کنند و این فرد باید با حداقل ترکیب 
مثلًا 50قلم از این مواد، غذای خود را تهیه کند. 
دستور غذای مشــخصی در کار نیست. از طرفی 
شف ها باید برای اســتفاده از هر ماده غذایی در 
غذا دلیلی اصولی داشته باشــند؛ نه اینکه صرفاً 
به خاطر اینکه موظف به استفاده از مواد هستند 
آن را در رسپی خود به کار ببرند. همین نکات است 
که رقابت های المپیاد یانگ شف را به مسابقه ای 
حرفه ای تبدیل می کند. دستور پخت واحدی در 
کار نیست و شرکت کنندگان باید آنقدر مهارت 
داشته باشند که هر ماده غذایی را با ویژگی های 
منحصربه فردش بشناســند و بدانند درصورت 
ترکیب این مواد غذایی با هم به چه طعمی قرار 

است برسند.

تنها5سرآشپزجوان
درایران

از 24ســال پیش که آموزشــگاه آشپزی را 
تأســیس کردم در رقابت هــای بین المللی 
زیادی شــرکت کردم. تا اینکه 5سال پیش 
ای میلی دریافت کردم کــه از من به عنوان 
فردی که مقام های بین المللی مختلفی در 
حوزه آشــپزی به دســت آورده ام، خواسته 
شده بود شاگردانم را برای شرکت در المپیاد 
یانگ شف معرفی کنم. این مسابقات مربوط 
به جوانان زیر 24ســال بود. آن زمان تمام 
شاگردانم یا خودشــان مربی آشپزی بودند 
یا سن بالای 30سال داشتند. تمام فهرست 
شــاگردانم را زیر و رو کردم اما کسی را در 
این بازه ســنی پیدا نکردم. به ســراغ مراکز 
فنی و حرفــه ای رفتم تا برترین شــاگردان 
رشته های مرتبط با آشپزی را به من معرفی 
کننــد. اما متأســفانه واحدهای درســی و 
همچنین آموزش های معتبر و استانداردی 
در آنجا برگزار نمی شــد و خود مســئولان 
فنی و حرفه ای به این موضوع اذعان داشتند. 
از طریق مجلات فراخوان اعــلام کردم که 
اگر فردی با سن کمتر از 24سال که مهارت 
زیادی در آشپزی دارد و علاقه مند به شرکت 
در این رقابت هاست به مؤسسه مراجعه کند. 
می خواســتم این فرد را بــا هزینه خودم به 
رقابت ها بفرستم. در کل کشور تنها 5نفر، از 

تهران رشت و مشهد اعلام آمادگی کردند.

طلایالمپیاد
براییکایرانی

یانگ شــف هایی که از ایران به المپیاد جهانی 
معرفی می شــوند معمولاً دســت خالی از این 
رقابت ها بیرون نمی روند؛ مثلًا همین امســال 
نماینده ما در المپیاد، محمدرضا هاشمی 18ساله، 
توانســت طلای این رقابت ها در رشته بهداشت 
آشپزخانه و مدیریت آشپزخانه را از آن خود کند. 
جوانانی که در ســن پایین در آکادمی آشپزی 
را به طور تخصصی آمــوزش می بینند، از ابتدا با 
بهداشت در آشپزی، مدیریت آشپزخانه، استفاده 
از کارد و ابزار مناسب، استفاده از تخته های مناسب 
برای آشپزی، ترکیب مواد غذایی، شناخت آنها و... 
آشنا می شوند. آنچه در این رقابت ها مورد ارزیابی 
قرار می گیرد هم ترکیبی از همه این موارد با هم 
است. در 2سال گذشــته رقابت های یانگ شف 
به دلیل شــیوع کرونا به صورت مجــازی برگزار 
شد. 4دوربین در محل آشپزخانه، در نقاطی که 
داوران رقابت ها اعلام کرده بودند کاشــته شد و 
یک دوربین متحرک داشتیم که به دستور داوران 
در جاهای مختلف آشــپزخانه حرکت می کرد. 
3داور ایرانی مورد تأیید برگزارکنندگان المپیاد در 
آشپزخانه حضور داشتند تا طعم غذا را بعد از آماده 
شدن بچشند و درباره آن اظهارنظر کنند. همه این 
قدم های فکر شده باعث شد تا این رقابت ها در این 
دو سال گرچه به صورت مجازی برگزار می شود، 
اما همچنان به عنوان رقابت هایی بسیار حرفه ای و 

معتبر، مورد تأیید باشد.

استانداردهایجهانی
استانداردهای جهانی آشپزی تنها به طعم و ظاهر 
غذا توجه نمی کند؛ اینکه این مواد غذایی چگونه 
و در چه شرایطی تهیه می شوند، چگونه می توان 
از آنها بهترین استفاده را کرد و کمترین دور ریز را 

داشت نیاز به تجربه و مهارت دارد.
 امروز می دانیم آشپزخانه و رستورانی که سطل 
آشغالش شــلوغ تر از میز غذایش باشد، محکوم 
به ورشکستگی اســت. ما در آکادمی یانگ شف 
همه این نکات را بارها و بارها با سرآشپزان مرور 
می کنیم؛ مثلًا در رقابت های اخیــر، نماینده ما 
به جای اینکه باقی مانده خمیر پاســتای خود را 
به عنوان دورریز در گوشه ای قرار دهد، آن را پهن 
کرد و کمی زیره و آویشن به آن اضافه کرد و از آن 
نان خوش مزه ای ساخت. این مدیریت مواد غذایی 
و مدیریت آشپزخانه بســیار مورد توجه داوران 

قرار گرفت.

شغلی
متناسبباعلاقه

واستعداد
آشپزی آکادمیک سال هاست 
در دانشگاه های معتبر دنیا 

تدریس می شود. 
نوجوانــان از ســن پایین 
آموزش های حرفه ای در این 
زمینــه را می بینند و وقتی 
به سن 24سالگی می رسند، 
چند سالی تمرین و تجربه 
را پشت ســر گذاشته اند. 
این اتفاق در ایران هنوز جا 
نیفتاده. یکی از موضوعاتی 
که در دوره های آموزشــی 
آکادمی قرار داده ایم، ایمنی 
در آشپزخانه است. من برای 
این کار بارها به آتش نشانی 
مراجعه کردم تا بتوانم آنها 
را راضــی کنم که مــا نیاز 
بــه آمــوزش تخصصی در 
زمینه ایمنی در آشپزخانه 
به هنرجوهــا داریم؛ اینکه 
ایــن موضوع چقــدر مهم 
است و قبل از اینکه اتفاقی 
رخ دهد بایــد آموزش های 
لازم را ببینند. بســیاری از 
شــاگردان ما قرار است در 
هتل ها و رستوران ها و مراکز 
دیگر مشغول به کار شوند. 
این آموزش هــا برای اینکه 
از وقوع فاجعــه جلوگیری 
شود لازم است. در 2،3 سال 
گذشــته آموزش آشپزی 
تخصصی به گروه های سنی 
کمتر از 23سال تا حدودی 
در کشور جا افتاده است اما 
می دانیم کــه راه درازی در 
این زمینــه در پیش داریم. 
جوانان علاقه منــد در این 
زمینه را می بینم که با وجود 
مخالفت هــا خانواده، تلاش 
می کنند که بــه علاقه خود 
برسند و مهارت های حرفه ای 
این کار را یــاد بگیرند؛ چه 
چیزی بهتر از اینکه هر فردی 
شــانس این را داشته باشد 
که شغل خود را متناسب با 
علاقه مندی و اســتعدادش 

انتخاب کند؟

فرصتیبهنام
رقابتهایجهانی

بعد از ناکامی در این جســت و جو بود که تصمیم 
گرفتم نخستین آکادمی تخصصی برای آموزش 
گروه سنی زیر 23سال را در مؤسسه پانیذ راه اندازی 
کنم. برخلاف بسیاری از کشورها، رشته آکادمیک 
آشپزی در ایران جدی گرفته نمی شود. اغلب جوانان 
علاقه مند که برای آمــوزش حرفه ای و تخصصی 
آشپزی به مؤسسه می آیند، از نارضایتی خانواده ها 
برای دنبال کردن این رشــته می گوینــد. با این 
حال افراد علاقه مند و مستعدی هر سال آموزش 
می بینند. از 35نفر ورودی هر ســاله این آکادمی، 
معمولاً نیمی از افراد در آزمون ها مردود می شوند 
و نیمی دیگر به مراحل بالاتر راه پیدا می کنند. در 
نهایت بین 5نفر شف برتر مؤسسه، یکی برای شرکت 
در رقابت های بین المللی یانگ شف انتخاب می شود. 
می توانید تصورش را کنید که وقتی از گوشه و کنار 
دنیا، جوانانی که علاقه مندی مشترکی در آشپزی 
دارند و در این حوزه آموزش های حرفه ای دیده اند 
دور هم جمع می شوند، چه تبادل اطلاعات خوبی 
شکل می گیرد؟ این رقابت ها و دوره ها برای همه این 

افراد فرصت بزرگی است.



کتابخانه و موزه ملی ملک، از معدود موزه های شهر است که 
برنامه های مخصوصی برای بازدیدکنندگان کودک و خردسال دارد

روایت تاریخ با زبان 
بازی و قصه

15گزارش خانه
سالن های ساکت و فضای بی تحرک اغلب موزه های شــهر، فرصتی برای حضور کودکان و آشنایی 
آنها با تاریخ و هنر فراهم نمی کند. کافی است یک روز دست کودک خردسال تان را بگیرید و او را به 
معروف ترین موزه های تهران ببرید تا خیلی زود متوجه کسالت و بی حوصلگی کودکان در این مکان های 
باارزش شوید. معدود موزه هایی در پایتخت وجود دارند که با برگزاری کارگاه ها و برنامه های تعاملی گاه ساده، کودکان را در دسته 
مخاطبان جدی خود قرار داده اند. »مؤسسه کتابخانه و موزه ملی ملک« یکی از این موزه هاست که در میدان امام خمینی )ره(، 
خیابان امام خمینی)ره(، سردر باغ ملی، خیابان ملل متحد یا همان میدان مشق سابق جاخوش کرده است. برگزاری کارگاه های 
تعاملی با کودکان، روایتگری مخصوص کودکان و امکان بازی و نقاشــی و... در بخش هایی از این موزه، باعث شده تا یکی از 

تخصصی ترین موزه های سکه و نسخه های خطی در ایران به گنجینه ای دوست داشتنی برای کودکان تبدیل شود.

بسته پيشنهادي

مرضیه موسوی

  بازدید مجازی از لوور
شــیوع کرونا در جهــان و تعطیلی 
بسیاری از موزه ها و مراکز گردشگری 
در دنیا، اتفاق تــازه ای را در دنیا رقم 
زد؛ امکان بازدید رایــگان از موزه ها 
و گالری هــای مهم دنیــا به صورت 
مجازی فراهم شد. برخی از این مراکز 
بازدیدهای مجازی خود را به صورت 
موقت و برخی دیگــر به صورت دائم 
فراهــم کردند. مــوزه لــوور یکی از 
این موزه هاســت که بــا مراجعه به 
وب سایت این موزه می توانید تصاویر 
360درجــه ای از مــوزه و تصاویری 
باکیفیت از اشیای این موزه را ببینید. 
گرچه بازدید مجــازی از این موزه و 
دیگر موزه های بزرگ دنیا جای بازدید 
حضوری را نمی گیرد، اما این را درنظر 
بگیرید که تنها با یک کلیک و بدون 
نیاز به صرف هزینه و زمان و... ســفر، 
می توانید خودتان را به تماشای آثار 

هنری مطرح دنیا مهمان کنید.

موزه

  شبی در موزه
فیلم ســینمایی »شــبی در موزه-1« 
فیلــم کمــدی تخیلی اســت به 
کارگردانــی »شــاون لویــی«. 
ایــن فیلم کــه محصول ســال 
2006اســت، با خلق صحنه های 
جلوه های ویــژه، جذابیت پر رمز 
و رازی برای کــودکان و نوجوانان 
می آفریند که می تواند موزه را برای 
آنها به مکانی اســرارآمیز تبدیل 
کند. فیلم شــبی در موزه داستان 
مردی را روایــت می کند که یک 
شب نگهبان موزه ای می شود. اشیا 
و مجســمه های موجود در موزه 
شــب ها زنده شــده و به پرسه در 
فضای موزه می پردازند؛ هرشیئی 
که از موزه خارج شــود به محض 
طلوع خورشید خاکســتر شده و 
از بین می رود. شــخصیت اصلی 
این فیلم، یعنی نگهبــان موزه، با 
روبه رو شدن با این اتفاق سعی در 
حفظ اشیای جان گرفته در موزه 
دارد و از طرفی با نگهبانان قبلی که 
قصد دزدی از موزه را دارند روبه رو 

می شود.

فیلم

کتاب

  فرانکلین و دوستانش به موزه 
می روند

مجموعــه داســتان های 30جلدی 
فرانکلیــن، بــه ترس هــا و آرزوها و 
مشکلات رفتاری کودکان زیر 8سال 
می پــردازد. ماجــرای مــوزه رفتن 
فرانکلین، او را با مفهوم قدمت اشیا و 
مومیایی های باستانی آشنا می کند. 
ترس فرانکلین از این مفهوم، با آشنایی 
و آگاهی او درباره مــوزه و نگهداری 
از میــراث تاریخی از بیــن می رود. 
همچنیــن در این کتاب داســتان، 
شــخصیت های حیوانی بــا اهمیت 
آنچه در موزه ها نگهداری می شــود 
آشنا می شوند. فرانکلین و دوستانش، 
در این مجموعه کتــاب تجربه هایی 
ملموس از دغدغه های کــودکان را 
روایت می کننــد و به زبــان قصه و 
داســتان، به آنها روش مناسب برای 
برخورد و رویارویی با نگرانی هایشان 
را آموزش می دهنــد. این مجموعه 
داســتان به قلم »پالت بورژوا« برنده 
لوح ســپاس از ششــمین جشنواره 

کتاب های آموزشی رشد شده است.

پنجشنبه

شماره 153
28 بهمن 1400 

کودکان در موزه ملی ملک 
صرفاً تماشاکننده آثار موزه ای 

نیستند. روایتگری و قصه گویی 
ویژه کودکان، کاری است که 
برای جلب توجه کودکان به 

آثار موزه ای انجام می دهیم. تا 
جایی که سالن ها جوابگو باشد 

و امکانات موزه اجازه دهد، 
کارگاه هایی برای آشنایی هرچه 

بیشتر بچه ها با موضوعات 
تاریخی مرتبط با موزه برگزار 

می کنیم

تعامل با مدارس
کتابخانه و مــوزه ملی ملــک درصورت 
درخواست و همکاری مدارس، کارگاه های 
مناســبتی را با هماهنگی هــای مدارس 
هم برگزار می کنــد؛  کارگاه هایــی که با 
موضوعات مشخص و از پیش تعیین شده، 
و با برنامه ریزی برای ارائه محتوای آموزشی 
و سرگرم کننده مناســب برای گروه های 
بازدیدکننده طراحی می شوند. مناسبت های 
آیینی و ملی و مذهبی می توانند بهانه خوبی 
برای شــرکت در این کارگاه ها و بازدید از 
کتابخانه و موزه ملی ملک باشند. کتابخانه 
و موزه ملی ملک در محوطه میدان مشق، 
در هسته تاریخی شهر تهران قرار دارد. این 
کتابخانه و موزه، موقوفه حاج حسین ملک 
به آســتان قدس رضوی است. در این موزه 
آثار منحصربه فردی از نســخه های خطی، 
ســکه های تاریخی، تابلوخط ها، قلمدان 
و آثار لاکی، نقاشــی های ارزشمند، فرش، 
اشیای عتیقه و... نگهداری می شود. بازدید 
از این موزه بعد از کرونا، منوط به قرمز نبودن 
شرایط شهر تهران اســت. در کتابخانه و 
موزه ملی ملک که یکــی از پنج کتابخانه 
بزرگ نسخ خطی در ایران است، می توانید 
نمایشگاه حاج حســین ملک، بنیانگذار و 
واقف این موزه و کتابخانــه را هم ببینید؛ 
فرزند ملک التجار که یکــی از بزرگ ترین 
واقفان ایران به شــمار می رود و علاوه بر 
این کتابخانه و مــوزه، املاک و دارایی های 
فراوان دیگری در تهران و مشــهد را وقف 

آستان قدس رضوی کرده است.

بازدید از بخش ســکه های تاریخی این موزه، با شرکت 
بچه ها در کارگاه های مختلف ازجمله ضرب سکه همراه 
است؛ روی ورقه های سربی که از قبل در موزه خریداری 
شده به کمک مهرهای برجسته، سکه ضرب می کنند. 
گاهی هم سکه های سفالی را با دست خود می سازند و 
طرحی که دوست دارند را روی سکه نقاشی می کنند؛ 
درســت مثل نقش هایی که روی ســکه های تاریخی 
می نشینند. نوروزی می گوید:»وقتی بچه ها سکه های 
خودشان را درست می کنند، آنها را با سکه های موجود 
در موزه مقایسه می کنیم و داســتان نقوش به کار رفته 
روی آنها را تعریف می کنم. بچه ها اینجا ساعات خوشی را 
می گذرانند و گذر زمان آنها را کسل و خسته نمی کند«.

بچه ها سکه ضرب می کنند

کودکان فقط بازدیدکننده نیستند

صحافان کوچک

بازدیدهای گروهی

کودکان در کتابخانه و موزه ملی ملک همان بخش هایی از موزه را بازدید می کنند که هر مخاطبی به آن سر می زند؛ سالن سکه های تاریخی، 
تالار نسخه های خطی و آثار لاکی، بخشی که به معرفی حاج حسین ملک، واقف و بنیانگذار موزه اختصاص دارد، تالار خاندان غفاری، بخش 
تمبرهای تاریخی و.... تفاوت بازدید کودکان با بازدید دیگر گروه های سنی در موزه ملک، روایتگری راهنمای موزه مخصوص گروه های سنی 
پایین است و دعوت این کودکان برای شرکت در برنامه های تعاملی در موزه. محمد نوروزی، کارشناس موزه داری و راهنمای موزه ملی ملک 
می گوید: »کودکان در موزه ملی ملک صرفاً تماشاکننده آثار موزه ای نیستند. روایتگری و قصه گویی ویژه کودکان، کاری است که برای جلب 
توجه کودکان به آثار موزه ای انجام می دهیم. تا جایی که سالن ها جوابگو باشــد و امکانات موزه اجازه دهد، کارگاه هایی برای آشنایی هرچه 

بیشتر بچه ها با موضوعات تاریخی مرتبط با موزه برگزار می کنیم«.

کارگاه نقاشی و تذهیب، بعد از دیدن آثار خط و تذهیب های موزه، تجربه اســتفاده از رنگ ها و طرح های معمول در هنر تذهیب را به بچه ها 
می دهد. قصه های مولانا و شاهنامه و نقالی و...، اجراهای کوتاه و به یاد ماندنی ای از موزه در ذهن دانش آموزان به جا می گذارد. یا حتی کارگاه های 
صحافی سنتی که با نخ و سوزن و دوخت ورقه های کاغذ، بچه ها را با این هنر ریشه دار در ایران آشنا می کند. بچه های کوچک تر قطعات بزرگ 
پازل سکه ها را کنار هم می چینند و حین این تمرین، قصه تصاویر هک شده روی سکه را هم یاد می گیرند؛ قرار است هیچ کودکی از درهای 

این موزه دست خالی بیرون نرود و خاطره خوشی برای یادآوری موزه ملک در ذهنش به جا بماند.

مخاطب کارگاه ها و برنامه های تعاملی کتابخانه و موزه ملی ملک، 
همه کودکان هســتند. با این حال برای اجرای هرچه بهتر این 
برنامه، لازم است قبل از اینکه عزم بازدید از این موزه را دارید، آن 
را با روابط عمومی موزه در میان بگذارید. طبیعی است که گروه 
هدف اصلی این کارگاه ها، بازدیدکنندگان گروهی ای هستند که 
از مدارس یا مهدهای کودک به موزه سر می زنند. اما بازدیدهای 
شخصی از این موزه هم با هماهنگی قبلی، کارگاه های کوتاه و 
فشرده ای برای بچه ها دربردارد. نوروزی می گوید:»برای برگزاری 
کارگاه ها نیاز به تهیه برخی اقلام و وسایل داریم. طبیعی است 
که اگر هماهنگی لازم از قبل انجام شده باشد، می توانیم کارگاه 
باکیفیت تری برای بچه ها برگزار کنیم. ترجیح ما بر این است که 
کودکان در بازدیدهای گروهی از این کارگاه ها استفاده کنند. 
چون برگزاری هر کدام انرژی زیادی از ما می گیرد. با این حال 
اگر خانواده ای به همراه فرزندان خود به موزه بیاید و درخواست 
اجرای برنامه های تعاملی را داشته باشد، حتماً این فرصت را در 

اختیار آنها می گذاریم«.

از موزه عروسک های ملل در پایتخت
 چه می دانید؟

سفر به دنیای 
عروسک ها و قصه ها

گردهمایی ۲ هزار عروسک
هر ویترین و عروسکی، هر تابلو سوزن دوزی و قاب عکسی که روی دیوارهای این موزه به چشم می خورد، 
از راه دوری آمده و قصه ای شنیدنی دارد. از گرجستان و آفریقا گرفته تا آلمان، نپال و مکزیک. بد نیست 
بدانید اینجا یک موزه خصوصی است که با مجوز سازمان میراث فرهنگی فعالیت خود را از سال 1393آغاز 
کرده است. عروسک هایی از 84کشور دنیا پشت ویترین های این موزه جاگرفته است. عروسک هایی 
بومی که در کشور خودشان قصه هایی دارند و با فرهنگ و زندگی آن مردم گره خورده اند. بیش از 2هزار 

عروسک از کشورهای مختلف در این موزه جمع شده اند و همگی سوغاتی از گوشه و کنار دنیا هستند.

تعامل با موزه
اجرای نمایش های عروسکی، نمایش سایه، بازی 
و آموزش هم بخش دیگری از فعالیتی اســت که 
در این موزه انجــام می گیرد. بازدیدهای گروهی 
موزه عروســک های ملل بــرای دانش آموزان و 
گروه های ســنی مختلف، معمولاً با بازی و قصه و 
نمایش های گوناگونی همراه است. روایت هایی که 
از عروسک ها تعریف می شود، بسته به گروه سنی 
مخاطب ممکن است با یکدیگر تفاوت داشته باشد. 
کارگاه های مختلفی هم برای ساخت عروسک و 
آشنایی با قصه ها و افسانه های دنیا در این موزه 
نقلی برگزار می شود. برای بازدید از این موزه باید 
از قبل با روابط عمومی مــوزه هماهنگ کنید. در 
ادامه قصه تعدادی از این عروسک ها را می خوانید.

لایکونیک، قهرمان لهستان
وقتی مغول ها به لهستان حمله می کنند، 2 سرباز 
شجاع شــبانه به چادر فرمانده لشکر می روند 
و او را می کشــند و صبح آن روز، با لباس و اسب 
فرمانده مغول ها، در شهر می چرخند تا به همه 
این شکســت نابهنگام مغول ها را نشان دهند. 
لایکونیک نماد این ســربازان شجاع است و در 
جشن و پایکوبی های مردم لهستان حضور دارد؛ 
همانطور که لهســتان پایکوبی آن پیروزی را 
مدیون لایکونیک است. در این موزه هر عروسک 
برای خودش قصه ای دارد؛ قصه هایی که از فرهنگ 
و تاریخ هر ملت ریشــه می گیــرد و جنگ ها و 
پیروزی ها و آرزوها و رنج و احساسات هر ملت را 

با خود حمل می کنند.

فندق شکن از آلمان می آید
بچه های کوچک تر عروسک فندق شکن را با انیمیشن »باربی و فندق شکن« در ذهن 
سپرده اند. اما نمی دانند این عروسک تا به درخت کریسمس و انیمیشن های پرطرفدار 
امروز برســد، چه راه پر پیچ و خمی را طی کرده است. نخســتین بار عروسک های 
فندق شکن را مردم روستایی در آلمان ساختند؛ معدنچیانی که بعد از تعطیلی معدن، کار 
خود را از دست داده بودند و برای گذران وقت و زندگی، شروع به ساخت عروسک های 
ساده چوبی کردند که در آلمان طرفداران زیادی پیدا کرد. روی سر این عروسک ها در 
دوره جنگ جهانی دوم به جای کلاه معدنچی، کلاه سربازی نشست. هر سرباز آمریکایی 
که از جنگ جهانی به خانه برمی گشت یکی از این عروسک ها را به یادگار با خود آورد 
و این موضوع باعث شهرت بیشتر عروسک فندق شکن شــد. بعدها این عروسک به 

انیمیشن ها و کتاب های قصه هم راه پیدا کرد و به عروسک فندق شکن معروف شد.

 آکوابا
 در دست زنان آفریقایی

آکوابا نماد باروری در آفریقاســت. این 
عروســک نه مخصوص کودکان، بلکه 
عروسکی اســت برای زنان آفریقایی. 
زنانی که بارور نمی شوند این عروسک را 
همیشه همراه خود نگه می دارند و مدام به 
آن نگاه می کنند تا طبق یک باور قدیمی، 
زن بارور شود و بتواند فرزند خود را به 
دنیا بیاورد و بزرگ کند و همیشه همراه 
خود داشته باشد. در موزه عروسک های 
ملل، عروسک های ریز و درشت دیگری 
هم از کشــورهای آفریقایی به چشم 
می خورد. نکته جالــب در مورد برخی 
از این عروسک ها این است که نه برای 
بازی کودکان، بلکــه برای باورهایی که 

بزرگسالان دارند ساخته شده اند.

 ماتریوشکا
 عروسکی از روسیه

یک روز که »اکســانا« کوچک ترین عروسک 
ماتریوشکا مشــغول بازی بود، باد شالش را با 
خود می برد و روی تپه ای پرت می کند. دســت 
اکسانا به شالش نمی رسد و برای رسیدن به آن از 
خواهر بزرگ ترش کمک می گیرد. او هم از خواهر 
بزرگ تر از خود و به همین ترتیب تا بزرگ ترین 
خواهر دست به کار می شوند تا شال اکسانا را به او 
برگردانند. ماتریوشکا نماد همدلی و کمک کردن 
به یکدیگر در روسیه است. این عروسک به صورت 
ســری چندتایی و در اندازه های خیلی کوچک 
تا خیلی بزرگ اســت و از چوب ساخته شده. 
ماتریوشکا عروسکی توخالی است و بزرگ ترین 
عروسک، سایر عروســک ها را در دل خود جا 
می دهد. بزرگ ترین ماتریوشکایی که تا به حال 

ساخته شده شامل 72عروسک توخالی است.

ویترین های این موزه قد کوتاهی دارند. 
عروســک های رنگارنگی، از چوب و 
پارچه و نخ و پوســت بلال و...، پشت 
ویترین ها خودنمایی می کنند و بچه ها مشغول تماشای شان 
هستند. گرچه بیشترین مخاطبان »موزه عروسک های ملل« 
کودکان و نوجوانان هســتند، بزرگ ترها هم از دیدن این 
عروسک ها و شنیدن قصه هایی که از گوشه و کنار دنیا سوغات 
آورده اند استقبال خوبی می کنند. موزه عروسک های ملل 
به تازگی از حوالی میرداماد به دروازه دولت و طبقه دوم موزه 
عروسک های ایران، نقل مکان کرده است. این موزه خصوصی 
تنها یک سال بعد از بازگشایی جایزه موزه داران برتر سازمان 
میراث فرهنگی را از آن خود کرد و از سال 94تا 96جایزه موزه 
برتر ایکوم را به خود اختصاص داد. هم اکنون بازدید از موزه 
به دلیل شرایط کرونایی، با هماهنگی قبلی و در روزهایی غیراز 

شرایط هشدار امکان پذیر است. 

مرضیه موسوی

داروما، عروسک 
آرزوهای ژاپنی

عروسک داروما چشم ندارد. بچه های ژاپنی وقتی آرزویی دارند خودشان برای این عروسک یک چشم می کشند 
و جای خالی چشم دیگر همچنان باقی می ماند. بچه ها آرزوی خود را روی تن این عروسک می نویسند و تا زمانی که 
به آرزویشان نرسند، چشم دوم عروسک را نمی کشند. با این کار ژاپنی ها هرگز آرزوهای خود را فراموش نمی کنند 
و یادشان نمی رود زمانی برای رسیدن به آنچه امروز دارند، چقدر تلاش کرده اند و منتظر بوده اند. آرزوها، نقش 
مهمی در فلسفه ساخته شدن بسیاری از عروسک ها در دوران گذشته در کشورهای مختلف داشته اند. این موضوع 

لایکونیکدارومافندق شکنتنها مختص فرهنگ شرق آسیا نیست و در اغلب کشورهای جهان می توان نمونه هایی از آن را به چشم دید.
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گشتوگذار
درخطساحلی

اطراف این ساحل زیبا 
و غار بنود پر شده از 

جاذبه های کوچک و بزرگ 
که هر کدام به تنهایی برای 

ساعت ها وقت گذرانی و 
لذت بردن از ویژگی های 
منحصربه فردشان کافی 

ا ست. حتی قدم زدن روی 
شن های ساحل و نشستن 
روبه روی آب های نیلگون 

خود یکی از لذت های 
غیرقابل وصف است 

که روح هر آدمی را جلا 
می دهد. با این حال اگر 
تمایل دارید تا به غیر از 

دیدن این غار و ساحل، از 
دیگر جاذبه های اطراف 
آن هم بی نصیب نمانید، 

بهتر است سری به دهکده 
تفریحی پازارگاد بزنید. 

این دهکده ساحلی که در 
55 کیلومتری ساحل بنود 
قرار دارد، مجموعه کاملی 
است از فضاهای تفریحی 

و سرگرمی که مناسب 
کودکان و بزرگسالان 

است. شهربازی، 
رستوران های ساحلی، 

پیست اسکیت، جت 
اسکی، پاراسل، غواصی 

و بسیاری از تفریحات 
متنوع دیگر ازجمله 

امکانات این دهکده است. 
همچنین اگر برنامه ای 

برای اقامت در این مکان را 
داشته باشید، سوئیت ها 

و ویلاهای متعددی هم 
برای این منظور وجود 

دارد که حتماً باید از قبل 
رزرو کنید تابه مشکل 

نخورید.

بسته پیشنهادی

   زنان و گردشگری
در بیشتر کشورهای در حال توسعه 
نابرابری جنسیتی مانعی بزرگ بر سر 
راه پیشرفت است. یکی از مهم ترین 
اقداماتی که به منظور رســیدن به 
اهــداف توســعه دهنــده در این 
کشورهاست و باید انجام شود تلاش 
برای کاهش شکاف جنسیتی میان 
زنان و مــردان در زمینه ظرفیت ها، 
دسترســی به منابــع، فرصت ها و 
آسیب پذیری در برابر خشونت و جنگ 
است. بیشتر زنان فداکاری می کنند 
و از درآمدهای اندک به دست آمده 
توسط کسب و کار گردشگری برای 
برآورده ساختن نیازهای فرزندان و 
کل جامعه استفاده می کنند. تمرکز 
این کتاب روی همین موضوع است 
و در مواردی که گردشگری می تواند 
زمینه ســاز توانمندی بانوان باشد را 
عنوان کرده اســت. این کتاب 136 
صفحه ای توسط تقی اکبرپور ترجمه 
شده و توســط انتشــارات مهکامه 

منتشر شده است.

کتاب

   یک سال خوب
یکــی از بهتریــن فیلم هــای 
ســینمایی با موضوع سفر در 
دنیا، فیلم »یک ســال خوب« 
اســت. این فیلم کمدی و درام 
ماجرای مردی انگلیسی است 
که بعد از ســال ها قطع ارتباط 
با خانواده باخبر می شــود که 
عمویش فوت کرده و کلی ارث 
برای او به جای مانده اســت و 
راهی سفر می شود تا در فرانسه 
اموال به جا مانده از عمویش را 
بفروشــد و برگردد که در طول 
این سفر اتفاقات جالبی برای او 
رقم می خورد. در این فیلم راسل 
کرو نقش اصلی را به عهده دارد 
و یک کارگزار ســرمایه گذاری 
بریتانیایی اســت. در طول این 
فیلم و پس از بــه وجود آمدن 
ماجرای ارث زندگی او تغییرات 
زیاد و جالب توجهی می کند که 
هیجان زیادی را در نگاه بیننده 

بوجود می آورد.

فیلم

   کارخانه شیشه
اولین شیشه شیر پاستوریزه در 
این کارخانه ساخته شد. کارخانه 
شیشه تهران که اولین کارخانه 
تولید شیشه در کشور هم هست 
به دست ژاپنی ها و آلمانی ها در 
ســال 131۷ در جنوب تهران و 
محله نازی آباد ساخته شد. این 
کارخانه شروع فعالیت خود را با 
قدرت و حجم زیادی شروع کرد 
و در آن انواع بلور و ظروف در سه 
خط تولید و بــا ظرفیت 6۰ تن 
در روز، تولید می شــد. با شروع 
جنگ جهانی دوم کارخانه برای 
مدتی تعطیل شــد اما دوباره و 
در ســال 1333 بازسازی و آغاز 
به کار کرد. همچنین با توســعه 
ایــن کارخانه از ســال 1341 
ساخت شیشــه های پنجره نیز 
در آن تولید شــد. در سال های 
گذشته پیشــنهادهایی از سوی 
شورای شــهر صورت گرفته که 

این کارخانه ثبت ملی شود.
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گشتوگذاردرسرزمیننفتوگاز

استان های جنوبی کشور به واسطه نزدیکی به خلیج فارس 
و دریای عمان همیشــه یکی از مقاصد مهم سفر در فصل 
زمستان محسوب می شــوند. این نزدیکی به آب های آزاد 
باعث شده تا گرما و رطوبت دریا هوایی کاملًا معتدل را در 
روزهای سرد سال پدید بیاورند که برای دوستداران سفر 
یک گزینه کاملًا ایده آل به نظر مي رســد. استان بوشهر و 

شهر و منطقه تجاری عسلویه در روزهای گرم سال بسیار 
طاقت فرساســت، اما این روزها به دلیل آب وهوای مطبوع 
بسیاری از علاقه مندان به این استان را به سمت خود جذب 
می کند و از همین رو به سراغ چند جاذبه طبیعی و تاریخی 
در این اســتان رفته ایم که هر کدام از جهاتی حائز اهمیت 

هستند.
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روستای بندو در استان بوشهر یکی از مکان های بکر و کمتر شناخته شده ای است که آثار طبیعی و تاریخی مهمی را 
در خود جای داده است. در این روستا که حدود ۷۰۰ کیلومتر با مرکز استان فاصله دارد، برکه ها و بادگیرهای طبیعی و 

تاریخی خاصی وجود دارد که از گذشته تا به امروز حیات روستا را به خود گره زده اند. همانطور که اسم روستا هم از کلمه 
بند گرفته شده، در گذشته بندهایی در این مکان تعبیه شده بود که آب شرب را برای استفاده اهالی در خود ذخیره می کرد و 

مردم به مرور از آنها برای رفع امورات روزمره استفاده می کردند. همچنین آسیاب های بادی هم در قسمتی از روستا قرار دارد که 
به دوره ساسانی نسبت داده شده و از آنها برای آرد کردن گندم استفاده می شده است. آبی که برای چرخاندن سنگ های این آسیاب مورد استفاده قرار 

می گرفته، به وسیله چشمه های بالادستی این روستا و توسط رودهای دست ساز به سمت این آسیاب ها هدایت می شده و پس از آن به سمت آبگیرها 
و برکه ها رفته و در آنجا ذخیره می شده است. از دیگر دیدنی های روستای بندو چشمه و آبادی عین الساده، درخت های نخل، باغ های انجیر، لیمو و 

بافت قدیمی و تاریخی روستاست که هر کدام تاریخچه ای کامل را دل خود پنهان کرده است.

همیشه آبشارها جذاب هستند و اساساً تماشای رود و حرکت آب روح هر آدمی را جلا می دهد. در استان های گرمسیری 
این هیجان و لذت بیشتر نمود پیدا می کند و هر کجا که آب باشد، به دنبال آن زندگی در جریان است. آبشار شول در 

استان بوشهر و در نزدیکی برازجان، یکی از همین موارد است که تأثیر مستقیمی روی اکوسیستم منطقه گذاشته است. 
این آبشار سنگی که از روی تخته سنگی بزرگ به داخل حوضچه زیرین می ریزد، همانند یک سکوی شیرجه شده و آب را 

به داخل این حوض پرتاب می کند. همچنین بافت گیاهی اطراف این آبشار باعث شده تا سرسبزی خاصی در کنار آن پدیدار 
شود و حال و هوای آبشار متفاوت شود. یکی از جذابیت های اطراف این آبشار تپه های آن است که به شکلی سنتی و سنگی خودنمایی می کند و در 

روزهای تعطیل علاقه مندان زیادی از آن به عنوان پیست موتورسواری اســتفاده می کنند. در روزهای تعطیل و خصوصاً در فصول گرم سال، این 
آبشار نقش مهمی در امور تفریحی خانواده ها برعهده دارد. از نشستن کنار این رود و آبشار تا شنا و آب تنی در قسمت های کم عمق آن، در آخر 

هفته ها کاملًا مشهود است و البته مهم ترین مزیت آن هم دسترسی بسیار راحت و نزدیک به جاده است که جای هیچ نگرانی را باقی نمی گذارد.

روستای 
بندو

آبشار

 شول 

پارک ملی نایبند به عنوان اولین پارک ملی – دریایی در کشور شناخته می شود که در فاصله بین کوه های منطقه عسلویه و 
دریای خلیج فارس جای گرفته است. این پارک با داشتن پوشش گیاهی منحصر به فرد و همچنین گونه های جانوری متنوع 
و متعدد، یکی از منابع طبیعی باارزش برای کشور محسوب می شود. در این منطقه زیبا شما می توانید پیوند کوه و دریا را در 
لابه لای پوشش گیاهی خاص این منطقه ببینید و از تماشای آن لذت ببرید. قسمتی از پوشش گیاهی این منطقه را جنگل های 
حرا به خود اختصاص داده که یکی از منابع مهم و باارزش برای این نوع پوشش گیاهی محسوب می شود. همچنین در قسمتی از این 

پارک که با تپه های مرجانی پوشیده شده، مکانی بسیار باارزش برای گونه های کمیاب و خاص لاک پشت ها محسوب می شود که برای تخم گذاری در میان 
این تپه ها در رفت وآمد هستند. البته غواصان و کارشناسان سنگ های مرجانی هم یکی دیگر از کسانی هستند که از این تپه ها برای شناسایی اکوسیستم 
منطقه بهره می برند. البته که با پیشرفت فازهای تجاری و پروژه های نفتی عسلویه، این منطقه مهم و باارزش بسیار تحت تأثیر قرار گرفته و هر روز بر 
مشکلات آن افزوده می شود. وجود پساب های صنعتی و همچنین آلوده شدن هوا، تعادل اکولوژیک منطقه را به هم زده و بسیاری از گونه های جانوری 

و گیاهی این پارک در حال نابودی هستند.

بسیاری از مسافران و گردشــگران تمایل دارند در حالی که به سراغ مکان های طبیعی و تاریخی برای گردش و سفر 
می روند، از امکانات رفاهی و تفریحی هم در کنار این گشت وگذار برخوردار باشند. یکی از مکان هایی که تقریباً همه این 
ویژگی ها را داراست، دهکده گردشگری نخل تقی در عسلویه است. این دهکده ساحلی با امکاناتی که در خود جای داده 
به سرعت بین مسافران محبوب شده و همه روزه میزبان تعداد زیادی از گردشگران این استان و شهر است. این دهکده در 
ساحل بندری به همین نام و در سال 1398 به بهره برداری رسید و به دلیل شهرت فردی به نام محمدتقی که درختان نخل 

زیادی را در این ناحیه به زیر کشت برده بود، دهکده گردشگری نخل تقی نامگذاری شــد. در این دهکده و ساحل تفریحات آبی و ساحلی زیادی 
وجود دارد که برای همه علاقه مندان قابل استفاده است. از مهم ترین این امکانات می توان به کافی شاپ لنجی 15۰ ساله، اسکله ماهیگیری، پیست 
اسکیت، جاده سلامتی، پیست دوچرخه سواری، زمین فوتبال، باشگاه ورزشی، جت اســکی، شاتل و قایق سواری اشاره کرد. همچنین در این 
دهکده یک فانوس دریایی، هماننده فانوس هایی که برای راهنمایی مسافران دریایی نصب می شود وجود دارد و جزو زیبایی های این منطقه 

گردشگری محسوب می شود.

پارک ملی 
نایبند

دهکده 
گردشگری 
نخل تقی

سلامتمواد
غذاییدرسفر

تا زمانی که در سفر هستیم دوست 
داریم همه چیز به بهترین نحو ممکن 
پیش برود و ســعی می کنیم طوری 
برنامه را بچینیم تــا کوچک ترین 
اتفاقی خارج از برنامه پیش نیاید و 
تنها یادگار از سفرمان خاطرات خوش 
باشد. اما بدترین اتفاق ممکن برای 
سفر این است که ناخواسته مریض 
شــویم و با یک بی احتیاطی ساده، 
باقی مانده روزهای سفر را با چالش 
مواجه کنیم. یکــی از این اتفاقات 
ناخوشــایند که باعث بروز بیماری 
می شود، مواد غذایی است که البته 
با یک برنامه ریزی درست می توان 
آن را مدیریت کــرد. در ادامه چند 
نکته کوتاه اما کاربردی برای مدیریت 
مواد غذایی در ســفر را باهم مرور 

خواهیم کرد.

در این ســتون قصد داریــم هر هفتــه اطلاعات 
كوتــاه و مختصــری از برخــی نــكات كلیــدی و 
كاربــردی كــه ممكــن اســت در ســفرها كاربــرد 
داشــته باشــد ارائه بدهیم؛ پس اگر اهل ســفر 

هستید دیدن این ستون را از دست ندهید.

دانستنی های 
سفر

درهوایبهاریزمستانبهتماشای
تنهاغارساحلیکشوردرجنوبیتریناستانرفتهایم

سایبان صخره ای بنود
البتــه هر بخش از ســواحل 
جنوبي کشــور، در زمستان و 
بهار زیبایي هاي خاص خودش 
را دارد. اما نکته اینجاست که 
اگر کنار تنها غار ساحلی کشور 
در بندر عسلویه و ساحل بنود 
نشسته باشید، نمایي دیگر از 
تقاطع ساحل و دریا را مشاهده خواهید کرد که در نوع 
خودش منحصر به فرد است. در سواحل منطقه عسلویه 
با صحنه ای مواجه می شــویم که تمام تصورات قبلی از 
ساحل ها را در هم می شکند و معادلات را به هم می ریزد. 
در ساحل بنود زیر صخره هایی که در حاشیه دریا وجود 
دارد، فضاهایي به صورت حفره ای و خالی شکل گرفته و 
موج دریا مسافت زیادی را در زیر این صخره ها طی می کند 
و دوباره برمی گردد و شما چیزی شبیه به غار می بینید که 
سقفش صخره و کف آن ساحل دریاست. این ویژگی در 
کشور تنها در این منطقه به چشم می خورد و به گردشگران 
این امکان را می دهد تا ساعت ها زیر سقف های صخره ای 
غارهای ساحلی، روبه روی دریا بنشینند و از موج های ریز 

و درشتی که پای آنها را نوازش می کند لذت ببرند.

مجتبییارزمان

اگر تمایل دارید بــرای یکی از وعده های 
غذایی در ســفر غذای گرم همراه داشته 
باشید، حتماً شــرایط آب وهوایی، فاصله 
وعده ها و نــوع غذا را ملاک قــرار دهید؛ 
بعضی غذاها ممکن است تا چندین ساعت 
در هوای آزاد تازه بمانند و برخی دیگر به 

سرعت فاسد شوند.

مدیریتزمان

ترکیب هوا با مواد غذایی پخته به سرعت 
زمینه رشــد باکتری ها را فراهم می کند 
و برخی از ظروف این قابلیــت را دارند تا 
ارزش غذایی را برای مدت زمان بیشتری 

حفظ کنند.

ظروفمناسب

در تمام مدتی که در سفر هستید، تحت 
هیچ شــرایطی باقی مانده غــذای وعده 
قبلی را برای وعده بعــد نگذارید. یکی از 
شایع ترین موارد مسمومیت های غذایی در 

سفر استفاده از غذای مانده است.

باقیماندهغذا

غذا را در مکانی مناســب بگذارید. از نور 
مستقیم خورشید دور باشد و تا حد ممکن 
در اطراف آن هوای خنک در جریان باشد. 
پشــت شیشــه خودرو و زیر صندلی ها 
بدترین مکان برای نگهداشــتن ظروف 
غذایی هستند و بهترین مکان نگهداری 

در صندوق عقب خودرو است.

فضایمناسب

ساحلبنود

اقامتمتفاوتغارنوردیدرساحل

این ساحل بکر و دست نخورده در استان بوشهر و در نزدیکی عسلویه 
قــرار دارد و از جاذبه های طبیعی و جذاب این اســتان محســوب 
می شــود. یکی از ویژگی های مهم آن خلوتی و بکر بودن آن است 
که برای مسافران و گردشگران بسیار مهم است و این مسئله باعث 
شده تا همیشه سکوت در این منطقه حاکم باشد و تنها صدای دریا 
و پرندگان به گوش برسد. یکی دیگر از دلایل محبوبیت ساحل بنود 
شب های آن است که تنها افراد علاقه مند به کمپ زدن می توانند آن 
را تجربه کنند. شب های این ســاحل راه رفتن ماه روی آب و پنهان 
شدن پشت دریا و صدای موج آبی که به صخره ها برخورد می کند در 
کنار سکوت و آرامش حاکم مثال زدنی است و تنها با نشستن کنار 
آتش و دراز کشیدن روبه روی آســمان این تجربه خلق خواهد شد. 
صخره ها و غارهای این ساحل بسیار متفاوت و متنوع هستند و سعی 
کنید برای استفاده حداکثری از موقعیت ها و شرایط موجود از بومیان 
این منطقه کمک بگیرید تا هم از خطرات در امان بمانید و هم بهترین 

موقعیت را در اختیار داشته باشید.

گشت وگذار در این ساحل و شــب ماندن در آنجا و لذت بردن از 
همه شــرایط موجود در بنود کامل نمی شود مگر اینکه پا در غار 
این منطقه بگذارید. صحنه ای که در نگاه اول با آن مواجه می شوید 
وصف ناپذیر است و هیچ دوربین و تکنولوژی ای نمی تواند آن چیزی 
را که با چشم مشاهده می کنید به نمایش بگذارد. بعد از گشت وگذار 
در تپه ها و قدم زدن روی شن های ساحل، حالا وقت آن رسیده تا 
به سمت غار بنود حرکت کنید. در همان ابتدای ورود باید به وسیله 
طنابی که برای این منظور تعبیه شده به سمت غار پایین بروید و 
با ورود به غار کوچک، غاری بزرگ نمایان می شود و با منظره ای 
غیر قابل وصف روبه رو خواهید شد. در این غار می توانید ساعت ها 
بنشینید و عکاسی کنید و از زیبایی های طبیعی این ساحل نهایت 
لذت را ببرید. ساحلی در زیر پای شماست که سقف آن صخره است 
و آب دریا در آن موج می زند و پایه های سنگی سنگینی این سایبان 
صخره ای را به دوش کشیده اند. البته حتماً به این نکته هم دقت 
کنید که سواحل و غارهای کوچک و بزرگ این منطقه بسیار بکر و 
دست نخورده و تمیز هستند و همه ما سعی کنیم بعد از استفاده و 
لذت بردن از آنها، همانطور بکر و دست نخورده برای استفاده بقیه 
باقی بگذاریم تا این منابع طبیعی و زیست محیطی برای همه قابل 

استفاده بمانند.

اگر روحیه شما در سفر حداکثر اســتفاده از محیط اطراف است 
و به راحتی و محل اســتراحت کمتر اهمیت می دهید، پس حتماً 
طوری برنامه ریزی کنید که بتوانید شــب را در این منطقه کمپ 
بزنید و از شرایط موجود نهایت استفاده را ببرید. همیشه شب های 
ساحلی جذاب است اما این جذابیت در برخی مناطق بسیار متفاوت 
و غیر قابل وصف  خواهد بود. با اقامت در این ساحل می توانید هم 
غروب و طلوع خورشید را نظاره گر باشید و هم راه رفتن و پنهان شدن 
ماه  روی ســطح آب دریا را ببینید و درنهایت اگر علاقه به عکاسی 
دارید، آسمان این منطقه هم یکی از جذابیت های غیرقابل وصف 
آن اســت. اگر هم قصد کمپ زدن و اقامت در ساحل بنود را دارید 
این نکته را هم درنظر بگیرید که منطقه هیچگونه امکانات رفاهی 
ندارد و هرآنچه که برای مدت زمان اقامت در ساحل لازم دارید را 
همراه داشته باشــید.  البته برای اقامت در این منطقه گزینه های 
متفاوت تری هم وجود دارد که می توانید آنها را هم به برنامه خودتان 
اضافه کنید؛ در 35 کیلومتری این منطقه شهرستان عسلویه قرار 
دارد که به راحتــی می توانید برای اقامت، مکان مناســبی را پیدا 
کنید. همچنین بندر سیراف و دهکده تفریحی پازارگاد هم از دیگر 
مکان های نسبتاً نزدیک به این ساحل هستند که هر کدام از امکانات 

متفاوت و مناسبی برای اقامت برخوردار هستند.

پنجشنبه

شماره 153
28 بهمن 1400 

در سفر از مواد غذایی کنسروی یا خشک 
استفاده کنید که نیاز به وسیله سرمایشی 
نداشته باشــند. با این کار هم می توانید 
روی زمان تان مدیریت داشته باشید و هم 
باعث می شود تا وعده غذایی ناسالم وارد 

بدن نشود.

غذایخشک



 هفته 18
هفته انتقام

لیگ برتر فوتبال ایــران فردا پیگیری 
می شــود و با برگزاری هر 8بازی هفته 
هجدهم در روز جمعه، دقیقا 60درصد از 
بازی های این فصل به پایان خواهد رسید. 
هر دو تیم صدرنشین این هفته بازی های 
سختی دارند و باید در تبریز و تهران به 
مصاف تراکتــور و آلومینیوم بروند. در 
کنار این دو بازی، مصاف مس رفسنجان 
با فولاد هم یکی دیگر از بازی های بزرگ 

و مهم این هفته محسوب می شود.

  پرسپولیس- آلومینیوم؛ بساط 
انتقام آماده است

در 2 فصــل اخیــر لیــگ برتر تنهــا تیمی 
که توانســته پرســپولیس را شکست بدهد 
آلومینیوم اراک بوده اســت. ســال گذشته 
پرســپولیس انتقــام شکســت در اراک را با 
پیروزی 2بر صفر در تهران گرفت. شــهریار 
مغانلو با پــاس ترابــی گل اول را زد و مهدی 
ترابی با پاس مغانلو گل دوم را به ثمر رســاند 
تا تیم یحیی با درخشش این دو ستاره انتقام 
خوبی از اراکی ها بگیرد. حــالا یکی از این دو 
ستاره از پرســپولیس رفته اما مصاف فردای 
پرسپولیس با آلومینیوم، محل بازگشت یک 
ســتاره دیگر به آغوش پرسپولیسی هاست. 
رامین رضاییان که 5ســال قبل توسط برانکو 
از پرســپولیس کنار گذاشته شــد، حالا در 
روزهایی که پرســپولیس بیشــتر از همیشه 
نیازمند بازیکن اســت به تیمش برگشــته تا 
به عنوان مهم ترین نقل وانتقــال نیم فصل در 
لحظات آخر برچســب ناکام ترین تیم پنجره 
زمستانی را از پیشانی پرسپولیس پاک کند. 
امروز پرسپولیس در غیاب سیامک نعمتی و 
عالیشاه، امید زیادی به رضاییان و همچنین 
ترابی بازگشــته از کرونا دارد. آلومینیوم هم 
بعد از درخشش فوق تصورش در ابتدای فصل، 
حالا دچار افت شده و در 8بازی اخیرش هیچ 

بردی به دست نیاورده است.

  تراکتور-استقلال؛ تبریز، تشنه 
شگفتی

صدرنشــین لیگ برتر بعد از بردن 8بازی از 
9بازی اخیرش امروز میهمان تراکتور اســت. 
تراکتور که یکــی از بدتریــن فصل هایش را 
در لیگ برتر ســپری می کند چند هفته بعد 
از آمدن زوانمیر ســولدو از لحاظ شکل بازی 
متحول شده و کیفیت بالاتری پیدا کرده است. 
اما به لحاظ نتیجه گیری وضعیت همان است 
که بود و تیم ســولدو هنوز نتوانسته به اندازه 
شایستگی اش امتیاز جمع کند. تراکتور طی 
13بازی با ســرمربی کرواتــش فقط به 2برد 
رسیده و در 7بازی اخیر هم هیچ بردی نداشته 
است. آن سوی میدان اما استقلال در 9بازی 
اخیر فقط یک بار پیروز نشده که آن هم تساوی 
1-1در اراک بــا گل دقیقه93آلومینیوم بوده 
است. به این ترتیب شرایط روحی 2 تیم کاملا 
متفاوت است و کفه پیش بینی ها کاملا به سود 
استقلال ســنگینی می کند. آبی ها فقط زبیر 
نیک نفس را به خاطر 4اخطاره بودن در اختیار 

نخواهند داشت.

  هوادار- سپاهان؛ پیش داربی اصفهان
ضلع سوم مدعیان قهرمانی که هفته گذشته 
پرگل ترین پیروزی هفتــه را نصیب خودش 
کرد امروز باید به مصاف هــوادار تهران برود. 
ســپاهان در بــازی رفت به ســختی و با گل 
دقایق پایانی اســماعیلی فر توانست هوادار را 
در اصفهان شکست دهد. تیم محرم نویدکیا با 
شکست هایی که در نیم فصل اول خورده دیگر 
هیچ فرصتی برای از دست دادن امتیاز ندارد. 
اگر سجاد شــهباززاده به اندازه هفته گذشته 
روی فرم باشــد و ســپاهان به اندازه نمایش 
زیبایش گل بزند، تکرار پیروزی دور رفت دور 
از دسترس اصفهانی ها نیســت. هوادار هفته 
گذشته پیکان را برد و بعد از 3باخت متوالی به 

یک 3امتیاز روحیه بخش رسید.

  مس – فولاد؛ طریقه چهارم شدن
فولاد که در نیم فصل اول از کمبود بازیکن رنج 
می برد، با خریدهای پرتعداد و باکیفیتش در 
پنجره زمســتانی به میدان رقابت برگشته تا 
جایگاه خوبش در دو سه فصل اخیر را دوباره 
پس بگیرد. جایگاه مدنظر فولاد دقیقا همین 
جایی است که مس رفسنجان نشسته و برای 
پایین کشــیدن این تیم شگفتی ســاز، بردن 
دوئل 6امتیازی امروز کاملا ضروری اســت. 
مس با بیشترین گل زده واقعی در فصل جاری، 
صاحب بهترین خط حمله لیگ است و آقای 
گل حال حاضر مســابقات هم در خط حمله 
این تیم می درخشــد. جالب اســت که بازی 
رفت 2تیم را فولاد برده و تنها پیروزی عبدالله 
ویســی قبل از ترک فولاد مقابل همین تیم 

مس به دست آمده است.
در سایر بازی های این هفته نساجی مازندران و 
گل گهر بازی جالبی را در مشهد برگزار خواهند 
کرد. ساکت الهامی فصل گذشته در روز آخر 
مقام چهارم را از چنــگ قلعه نویی در آورد و 
امســال هم گل گهــر را از جام حذفی بیرون 
کرد.  نفت آبادان هم امروز در شیراز به مصاف 
فجرسپاســی می رود تا انتقام شکســت 2بر 
صفر بازی رفت را بگیرد. آبادانی ها در 4هفته 
اخیر دقیقا به اندازه صدرنشــین لیگ امتیاز 

گرفته اند؛ 12امتیاز از 4برد متوالی.
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بهترین بازی های عمرم را می کنم
رامین رضاییان دلایل رد پیشنهادهای نجومی و 
انتخاب پرسپولیس را توضیح داده. کارت بازی او 

برای مسابقه روز جمعه با آلومینیوم صادر شده است
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باریج اسانس بعد از 2سال حضور در لیگ 
والیبال، امروز در فینال بازی می کند؛ خمسه 
سرمربی تیم می گوید به دومی راضی نیست

بازنشستگی حریف مرادی نشدما جام می خواهیم
رئیس فدراسیون وزنه برداری که اول دی ماه 

به افتخار بازنشستگی نایل شده بود تا 
سال1402در این سمت باقی خواهد ماند
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میدانیم،اماکاریازدستمانبرنمیآید

واقعاکارشانمشکوکاست

حالاداستانقشنگشد

این روزهــا همه جــا حــرف از خط 
دفاعی ضعیف پرســپولیس است. 
این تیم، گل های بــدی می خورد 
و موقعیت هــای زیــادی هــم در 
اختیار رقبــا قرار می دهــد. جالب 
است که یحیی گل محمدی هم چنین 
اعتقادی دارد. سرمربی پرسپولیس در نشست خبری بعد از بازی 
سرخپوشان برابر نساجی گفته: »خوب بود که خیلی زود 2گل زدیم 
اما نباید این طوری گل بخوریم. این اتفاق، جالب نیست«. بله؛ ما هم 
می دانیم پرسپولیس نباید این طوری گل بخورد اما متأسفانه کاری 
از دستمان برنمی آید. اگر سرمربی تیم بودیم حتما کاری می کردیم 
اما الان منتظریم خود آقایحیی این ضعف را برطرف کند؛ آن هم در 
زمین مسابقه، نه در نشست خبری. تازه پرسپولیس شانس آورد 
که گل دوم نساجی، آفساید اعلام شد وگرنه ازدست رفتن پیروزی 

2گله، می توانست عواقب بدی داشته باشد.

اســتقلال یک بازی دیگر را هم با 
چاشنی شانس، به سود خودش به 
پایان برد. خداوکیلی اگر استقلال 
در 3بازی اخیر به جای پیروزی 
برابر هوادار، پیــکان و ذوب آهن 
به این تیم ها می باخت، کسی تعجب 
می کرد؟ اصلا فرم بازی استقلال برای برنده نشدن بود اما آنها 
پیروز شدند. در این میان فرهاد مجیدی در واکنش به انتقادها 
از نمایش تیمش یک جمله فیلسوفانه به زبان آورده است؛ 
»نمی دانم چرا همه دنبال بازی زیبا هستند.« واقعا هم کارشان 
مشکوک است. آدم عاقل و سالم، چرا باید سراغ بازی زیبا را 
بگیرد؟ اصلا مگر فوتبال مال زیبایی است؟ شما فوتبال بازی 
می کنید که 90 دقیقه بزنید زیر توپ و با داد و هوار و کمترین 
موقعیت، برنده شــوید و بعد هم دعوای لفظی راه بیندازید. 

فوتبال زیبا دیگر چه صیغه ای است؟

اعتراف می کنیم که کم کم داشتیم از 
موفقیت علی علیپور در ماریتیمو 
ناامید می شدیم. او فصل گذشته 
عملکرد خیلی خوبی نداشــت و 
این فصل هم بسیاری از مسابقات را 
از روی نیمکت شروع کرد. در مجموع 
به  نظر می رســید علیپور دوران موفقیت آمیزی را در این تیم 
پرتغالی پشت سر نگذارد و کارش با شکست به پایان برسد؛ با 
این حال او تلاش کرد، زحمت کشید و حالا به تدریج به سمت 
موفقیت گام برمی دارد. علیپور این هفته 2گل از 3گل تیمش به 
آروکا را زد. به این ترتیب مهاجم ایرانی 6گله شد که با توجه به 
حجم حضور او در زمین، عدد در خور توجهی است. از آن طرف 
هم گلزنی های محمد محبی برای سانتاکلارا شروع شده تا لیگ 

پرتغال برای ما فقط محدود به مهدی طارمی نباشد.

براســاس آنچه آمارهای متریکا و جدول 
رده بندی بازیکنان در این سایت مرجع نشان 
می دهد، دانیال اسماعیلی فر با وجود افت 
نسبی در هفته های اخیر همچنان بهترین 
بازیکن لیگ برتر در فصل جاری اســت. مدافع راست سپاهان در آخرین 
بازی تیمش نمره 6.61 گرفت و ضعیف ترین بازیکن تیمش بود. یک هفته 
قبل از آن یعنی در هفته شانزدهم نیز دانیال در مصاف با مس رفسنجان 
نمره 6.34 گرفت و نمره هفت هشت بازیکن اصلی و ذخیره سپاهان از او 
بهتر بود. با این حال درخشش در نیم فصل اول و نمرات عالی دانیال در آن 
بازی ها همچنان به او کمک کرده تا با میانگین نمرات 7.26 صدرنشین 
جدول بازیکن ها باشــد. او با 3گل و 5پاس گل همچنان تأثیرگذارترین 

بازیکن سپاهان روی گل ها ست.

بعد از دانیال اسماعیلی فر، دومین بازیکن 
برتر لیگ از تیم صدرنشین می آید و هافبکی 
اســت که تا این مقطع از فصل 5پاس گل 
برای تیمش داده اســت. مهدی مهدی پور 
با این 5پاس گل بهترین پاســور آبی ها ســت و البته یک گل هم زده که 
همان سوپرگل معروفش در بازی با فولاد خوزستان است. البته در جمع 
استقلالی ها کوین یامگا با پنالتی های پرتعدادی که گل کرده به آمار 8گل 
و 2پاس گل رسیده و از لحاظ تأثیرگذاری روی گل ها بالاتر از مهدی پور و 
همه استقلالی ها قرار می گیرد. اما از لحاظ معدل امتیازاتی که سایت متریکا 
در هر بازی به بازیکن ها می دهد، مهدی پور با میانگین 7.23 بهترین بازیکن 
آبی ها ست، سیاوش یزدانی با نمره 7.08 دوم است و کوین یامگا هم با معدل 
7.00 سومین بازیکن برتر استقلال و سیزدهمین بازیکن موفق لیگ است.

امید عالیشاه با وجود غیبت در بازی های 
اخیر پرســپولیس همچنان با میانگین 
امتیاز 7.21 سومین بازیکن برتر لیگ 
و برترین بازیکن پرسپولیس در فصل 
جاری است. عالیشــاه به دلیل مصدومیت های متعدد فقط توانسته 
در 9بازی برای پرسپولیس به میدان برود. او در این 9بازی گلی نزده 
اما 3پاس گل داده و 3بار هم به عنــوان بهترین بازیکن زمین انتخاب 

شده است. مهدی ترابی که با 3گل و 5پاس گل تأثیرگذارترین بازیکن 
پرسپولیس روی گل ها بوده، میانگین نمراتش در سایت متریکا 7.17 است 
و با اختلافی ناچیز بعد از عالیشاه، دومین بازیکن برتر پرسپولیسی ها ست. 
ترابی در جدول بازیکنان لیگ هم رتبه پنجم را دارد. بعد از این دو نفر، وحید 

امیری، سیدجلال و مهدی عبدی دیگر بازیکنان برتر پرسپولیس هستند.

همه می دانند که رشید مظاهری با دلخوری از استقلال جدا شد. این چیز عجیبی نیست؛ پنهان و مخفی هم نبود. با این 
حال کمتر کسی انتظار داشت مظاهری بعد از نخستین بازی اش برای سپاهان، به سطح کیفی تیم سابقش طعنه بزند. در 
کمال شگفتی اما این اتفاق رخ داد و مظاهری پس از پیروزی سپاهان برابر نفت مسجدسلیمان، در میکس زون ورزشگاه 
نقش جهان حرف هایی زد که آبی ها را حسابی عصبانی کرده است. رشید گفت که بعد از سال ها از بازی زمینی و تاکتیکی 
تیمش لذت برده و خوشحال شده که بازیکنان مدام به هم پاس می داده اند. این حرف ها غیراز اینکه به  طور مستقیم نوع 
فوتبال استقلال را زیر سؤال می برد، کنایه ای به تراکتور، تیم سابق مظاهری هم محسوب می شود.به طور کلی حواشی 
مظاهری در این سال ها عجیب بوده است. زمانی که او در ذوب آهن توپ می زد، شایعات زیادی پیرامون علاقه اش به 
حضور در پرسپولیس، به گوش می رسید و بعضا تحرکات خود او هم به این حرف وحدیث ها دامن می زد. بعدتر که 
او به تراکتور پیوست، با انتشار یک استوری جنجالی، موفقیت های پرسپولیس را زیر سؤال برد و به وزیر ورزش 
ربط داد. پس از آن مظاهری در استقلال، لوگوی این باشگاه را بوسید و پیراهن مرحوم ناصر حجازی را به تن 
کرد. بعد با محمود فکری و کادرش درگیر شد اما در ادامه از فرهاد مجیدی ستایش می کرد و مثلا یک  بار 
در بخشی از پیامش در مورد او نوشته بود: »ممنونم از فرهاد مجیدی عزیز که همیشه دغدغه اش روزهای 
خوب و درخشان برای استقلال بزرگ بوده است...«؛ حالا اما رشید به کل مجموعه استقلال و تراکتور 

طعنه می زند؛ اتفاقی که بعید نیست فردا در مورد همین سپاهان تکرارش کند.

نكته بازی

متريكاآماربازی

رشید رنگارنگ
یک سؤال از مظاهری: نوبت سپاهان کی می رسد؟

یادداشت

سردار آزمون 
بهترین مهاجم 

فوتبال ایران 
است و چند سال 

است که در یک 
سطح بالا فوتبال 

بازی می کند و 
سال به سال هم 

پیشرفت کرده 
است

پنالتی هم جزئی 
از بازی است و 

تصور نکنید که 
گل کردن پنالتی 

راحت است. من 
در جریان بازی 
هم گل می زنم 

و حساسیتی در 
این زمینه ندارم

هفته گذشته کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال مهرداد سراجی مدیرعامل 
سایپا را به خاطر پرونده شکایت از باشگاه پیکان و البته موارد دیگری 
ازجمله اقدامات فدراسیون فوتبال درباره VAR،  6ماه از مدیریت در 
فوتبال محروم کرد؛ آن هم در آســتانه برگزاری جلسه هیأت رئیسه 
با دستور کار عزل رئیس فدراســیون فوتبال که سراجی خود یکی از 

مخالفان سرسخت او به شمار می رود. حالا در فاصله کمتر از 24ساعت 
تا برگزاری جلسه هیأت رئیسه، کمیته استیناف پرونده را با ضرب الاجل 
بررسی کرده و ضمن رد محرومیت 6ماهه سراجی، مدیرعامل سایپا را 
از این جریمه تبرئه و تنها محکوم به پرداخت جریمه مالی کرده است. 
با این وصف، سراجی مشکلی برای حضور در جلسه امروز هیأت رئیسه 

نخواهد داشت و می تواند به عنوان یکی از اعضا در جلسه   مهم امروز حضور 
پیدا کند و چه بسا در صورت پیروزی مخالفان عزیزی خادم و عزل رئیس 
فدراسیون فوتبال، سراجی سرپرســت موقت فدراسیون شود. دیروز 
سایت فدراسیون اعلام کرد که این جلسه ساعت9 در محل ساختمان 

فدراسیون با ریاست شهاب الدین عزیزی خادم برگزار می شود.

رأی محرومیت سراجی شکسته شد!
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امیرحسین اعظمی|  فصل گذشته که به پایان رسید، 
برخی رســانه ها خبر دادند که گادوین منشا برای 
همیشه فوتبال ایران را ترک کرده و دیگر قرار نیست 
در لیگ برتر بازی کند. این بازیکن اما دوباره راهی 
ایران شد و این بار پیراهن مس رفسنجان را بر تن 
کرد. این در حالی اســت که منشا ابتدا با مسئولان 
آلومینیوم اراک مذاکره کــرده بود ولی بعد از ورود 
به ایران با مسئولان مس به توافق رسید. حالا محمد 
ربیعی از داشتن مهاجمی مثل منشا در خط حمله 
بسیار خوشحال است، این بازیکن هم اکنون با 11گل 
زده در صدر جدول بهترین گلزنان لیگ قرار دارد 
و امیدوار اســت با ادامه این روند عنوان آقای گلی 
لیگ را به دست بیاورد. منشا درخصوص نتایج خوب 
مس در لیگ برتر، عملکرد خودش و مسائل مختلف 
 دیگر به ســؤالات همشهری ورزشــی پاسخ داده 

است.

  گادوین، ابتدا در مورد وضعیت مس در 
لیگ برتر صحبت کن.

خوشبختانه شرایط تیم خوب اســت و ما نتایج خوبی 
گرفتیم. الان در رده چهارم جدول قرار داریم و این نشان 

می دهد که عملکرد قابل قبولی داشتیم.

 خودت فکر می کردی اینقدر خوب نتیجه 
بگیرید؟

در فوتبال که چیزی قابل پیش بینی نیست و نتایج خوب 
و بد برای هر تیمی ممکن اســت اتفاق بیفتد. اگر دقت 
کنید تیم ما یک روند صعودی از ابتدای فصل داشت و 
اگر بدشــانس نبودیم، حتی می توانستیم بیشتر امتیاز 

بگیریم.

  داورهــا در ایــن فصــل بــرای تیم 
شــما پنالتی های زیادی گرفتنــد و این موضوع 
حساســیت هایی را در مورد مس رفسنجان ایجاد 

کرده است. در این خصوص چه صحبتی داری؟

عملکرد داورها مشخص اســت و من نباید در این مورد 
صحبت کنم. وقتی آنها می بینند که پنالتی رخ داده، پس 
تصمیم خودشــان را می  گیرند و آنطور که من می دانم 
همه این پنالتی ها هم توسط کارشناسان داوری درست 
تشخیص داده شده است. ما قدرت تهاجمی خوبی داریم 
و این طبیعی اســت که موقعیت گل ایجــاد کنیم و در 

بعضی از بازی ها هم پنالتی به دست بیاوریم.

  تــا الان 11گل زده ای. قبول داری زدن 
پنالتی ها  هم به تو کمک کــرده که در صدر جدول 

بهترین گلزنان لیگ قرار بگیری؟
پنالتی هم جزئی از بازی است و تصور نکنید که گل کردن 
پنالتی راحت است. من در جریان بازی هم گل می زنم و 
حساسیتی در این زمینه ندارم. مهم این است که وظایف 
خودم را در زمین مسابقه به بهترین شکل انجام بدهم، 
حالا گل بزنم یا اینکه پاس گل بدهم چندان تفاوتی ندارد 

و موفقیت تیم از هر چیزی مهم تر است.

 یامگا با 8گل و پریرا با 7گل در تعقیب تو 
هستند. فکر می کنی آنها تهدید جدی برای کسب 

عنوان آقای گلی توسط تو باشند؟
ذات فوتبال رقابت کردن است. این رقابت هم تیمی است 
و هم فردی. همه تیم ها دنبال موفقیت و نتیجه گرفتن 
هستند و عملکرد بازیکنان هم نقش مهمی دارد. من کار 
خودم را انجام می دهم و هدفم این است که روی وظایف 

خودم به بهترین شکل تمرکز کنم.

 پیش  بینی می کنی تا پایان مسابقات چند 
گل برای مس بزنی؟

پیش بینی خیلی سخت است ولی دوست دارم این آمار 
را بازی به بازی بهتر کنم. می خواهم تا پایان لیگ 21گل 
برای مس بزنم ولــی اینکه کمتر یا بیشــتر بزنم، واقعا 
مشخص نیســت. امیدوارم تا پایان لیگ اتفاقات خوبی 

برای من و مس رخ دهد.
 فکر می کنی مس برای گرفتن ســهمیه 

لیگ قهرمانان آسیا چقدر شانس داشته باشد؟
رقابت خیلی سخت و فشرده است و می بینید که در همه 
رده های جدول تیم ها فاصله کمی با هم دارند. ما بازی 
به بازی جلو می رویم و دوست داریم این روند مثبت را 

ادامه داده و در پایان لیگ یک اتفاق بزرگ را رقم بزنیم.

  در مورد بازی بعدی با فولاد خوزستان 
چه صحبتی داری؟

همه بازی ها ســخت اســت و در لیگ برتر بازی آسان 
نداریم، خصوصا در نیم فصل دوم. فولاد هم تیم بســیار 
خوبی اســت و در ســوپرجام هم قهرمان شــد. فولاد 
بازیکنان خوب و باکیفیتی را هم به تیمش اضافه کرده 
و بازی آسانی نداریم. البته ما میزبان هستیم و به چیزی 

جز گرفتن 3امتیاز فکر نمی کنیم.

  فکر می  کنی از بین سپاهان، پرسپولیس و 
استقلال کدام تیم شانس اول قهرمانی است؟

هر 3تیم برای قهرمان شدن اکثر فاکتورها را دارند ولی 
اتفاقات و اشــتباهات در نهایت تیم قهرمان را مشخص 
می کند. استقلال فعلا شکســتی نداشته و نتایج خوبی 
گرفته اســت ولی پرسپولیس و ســپاهان هم 2 رقیب 
جدی برای استقلال هستند. از نظر من پیش بینی سخت 
است، باید دید کدام یک از این تیم ها در بازی های بعدی 

کمترین اشتباه را خواهند داشت.

  چند سال است که در فوتبال ایران بازی 
می کنی. از نظر تو بهترین مهاجم ایران چه کسی است؟

من سردار آزمون را انتخاب می کنم. او بهترین مهاجم 
فوتبال ایران است و چند ســال است که در یک سطح 
بالا فوتبال بازی می کند و ســال به سال هم پیشرفت 

کرده است.

  راستی الگوی تو در بین مهاجمان مطرح 
خارجی چه کسی است؟

لواندوفسکی مهاجم بایرن مونیخ الگوی من است.

می خواهم امسال 
21  گل بزنم

 مس رفسنجان شگفتی ساز این فصل فوتبال ایران است
  و گادوین منشا یکی از ارکان این شگفتی سازی  آقای گل حال حاضر
 لیگ برتر در گفت وگو با همشهری از اهداف و رویاهایش گفته است

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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دفاع غیرقابل دفاع
 پرسپولیس، نگران خط حمله است 

اما شاید مشکل اصلی، جای دیگری باشد

بهروز رسایلی | روزنامه نگار

تلاش های باشگاه پرســپولیس برای خرید مهاجم 
خارجی همچنان ادامه دارد و ســرخ ها روی جذب 
یک بازیکــن آزاد در خط حمله متمرکز شــده اند. 
صدالبته این کوشش ها قابل نقد نیست؛ به هر حال 
همه می دانند پرســپولیس تا پیــش از مصدومیت 
عیســی آل کثیر هم در فاز هجومی مشکل داشت 
و این گرفتاری حالا تشدید شــده است. با این حال 
پرسپولیســی ها یک دردســر دیگر هــم دارند که 
همین قدر یا حتی بیشتر از آن »جدی« است. داریم 
در مورد ساختار دفاعی غیرقابل دفاع این تیم حرف 
می زنیم؛ نقطه قوتی که حــالا به یکی از نقاط ضعف 
پرسپولیس تبدیل شده و گویي تلاش های شلخته 
و پراکنــده کادر فنی برای ترمیــم آن هم به جایی 

نرسیده است.

چرا این همه توپ رد می شود؟
پرسپولیس در 17بازی این فصل لیگ برتر 11گل 
دریافت کرده است. این آمار شاید برای بقیه تیم ها 
خیلی هم خوب باشــد اما برای پرســپولیس، یک 
عقبگرد محسوس به شــمار می رود. به هر حال این 
تیم در فصول گذشته با اتکا به خط دفاع قدرتمندش 
قهرمان می شد و حتی ســابقه دریافت فقط 14گل 
در یک فصــل را دارد؛ اما حالا شــرایط فرق کرده 
اســت. داســتان اصلی هم فقط گل های بیشتری 
نیست که ســرخ ها می خورند. این تیم به  طور کلی 
در ساختار دفاعی به شدت آســان گیر شده و رقبا با 
آسودگی بیشــتری صاحب موقعیت گل می شوند. 
در همین مسابقه آخر با نساجی اگرچه پرسپولیس 
فقط یک گل خورد، اما تیم قائمشــهری دست کم 
3بار دیگر می توانست به راحتی دروازه حامد لک را 
باز کند. این موضوع جای بحث دارد. ازدســت رفتن 
2امتیاز در همین مسابقه، شاید کار قهرمانی را برای 

پرسپولیسی ها خیلی سخت می کرد.

تقلاهای بی پایان یحیی
مشکلات دفاعی پرسپولیس از ابتدای فصل آشکار بود؛ 
از همان زمانی که استقلال تاجیکستان چند موقعیت 
جدی روی دروازه این تیم خلق کرد و الهلال عربستان 
3بار به  آسانی هرچه تمام تر برابر سرخ ها به گل رسید. 
در لیگ هم کم وبیش همین شــرایط وجود داشت و 
مثلا تیمی مثل هوادار هم 2بار دروازه حامد لک را باز 
کرد. در نتیجه طبیعی است که کادر فنی پرسپولیس 
برای پایان دادن به این بحران، تقلای زیادی به خرج 
داده باشد. یحیی گل محمدی ترفندهای متنوعی به 
این منظور به  کار گرفته است. او ترکیب های مختلفی 
را در خط دفاع و پســت هافبک دفاعی به  کار گرفته 
است. عقب زمین گاهی جلال حسینی نیمکت نشین 
شده و به تناوب، علی نعمتی و فرشاد فرجی به بازی 
گرفته شده اند. جلال هم هرازگاهی با هر کدام از این 
دو نفر، زوج شده است. علیرضا ابراهیمی هم که یکی 
از عجیب ترین خریدهای یحیی برای پرسپولیس بوده، 
یک  بار در خط دفاعی این تیم مورد استفاده قرار گرفته 
است. در خط میانی اما رضا اسدی، کمال کامیابی نیا، 
محمد شریفی و میلاد ســرلک ازجمله انتخاب های 
یحیی برای پست هافبک دفاعی بوده اند؛ با این حال 
هیچ یک از این ترفندها به شــکل پایدار، موجب حل 
مشکل پرسپولیس نشده و وضعیت دفاعی این تیم را 

بسامان نکرده است.

3 دفاع می مانند؟
آخرین حربه گل محمدی برای تغییر وضعیت ساختار 
دفاعی تیم، تبدیل آرایش مدافعان از 4 نفر به 3 نفر 
بود. به این ترتیب در بازی با نساجی جلال حسینی 
روی نیمکت نشست تا فرشاد فرجی در مرکز و علی 
نعمتی و وحدت هنانوف در طرفین او به بازی گرفته 
شوند. با این همه، اشتباهات متعدد فرجی و مخصوصا 
نعمتی، بارها پرسپولیس را به خطر انداخت و این تیم، 
خوش شانس بود که برابر نساجی، امتیاز از دست نداد. 
با این تفاسیر باید دید آیا یحیی در مسابقات بعدی هم 
روی اســتفاده از 3دفاع اصرار می کند یا به سیستم 

4دفاعه برمی گردد؟

ن |
ورت

ل خ
اعی

سم
س|  ا

  عک
   



19
2 3 0 2 3 6 0 2    پنجشنبه  28 بهمن 1400    شماره  8441  

گل 200 میلیون یورویی
امباپه ثابت کرد ارزش دارد بین 2 باشگاه رئال و پاریس را به هم بزند

مثل آب خوردن
منچسترسیتی که ســاده ترین قرعه ممکن را 
در مرحله حذفی لیگ قهرمانان برداشــته بود، 
به آسانی در زمین اسپورتینگ لیسبون با 5گل از 
سد میزبان پرتغالی گذشت. سیتی نخستین تیم 
در تاریخ لیگ قهرمانان است که نیمه  اول یک 
بازی خارج از خانه در مرحله حذفی را با برتری 
۴گله به پایان می رساند. نکته این مسابقه این 

بود که گواردیولا باز هم به مربی جوان تر از خودش 
رحم نکرد. پپ در لیــگ قهرمانان، هرگز مقابل 
تیم هایی که سرمربیان جوان تر از ۴۰ سال را روی 
نیمکت خود می دیدند، شکست نخورده است. او 
در ۱2 بازی، ۱2 برد، ۴2 گل زده، ۹ گل خورده ثبت 
کرده است. روبن آموریم، سرمربی اسپورتینگ 

۳۷ سال سن دارد.
  در این بازی گوندوغــان و کوین دی بروینه به 

رکورد 5۰بازی در لیگ قهرمانان اروپا رسیدند.
  رحیم اســترلینگ هم پس از آگوئرو، بروک، 

جانسون، بل، مردیث، هیز، فرانسیس لی، بروول، 
گیلسپی و تیلسون با ۱2۷گل زده به دهمین گلزن 

برتر تاریخ باشگاه منچسترسیتی تبدیل شد.
  منچسترسیتی به سریع ترین تیم در تاریخ لیگ 
قهرمانان تبدیل شــد که به رکورد 2۰۰گل زده 

می رسد.
  این هشتمین بار در این فصل بود که سیتی در 
یک بازی 5گل یا بیشــتر می زند. من سیتی در 
۳۷بازی که این فصل انجام داده است، آمار 6+گل 
در 8مسابقه و ۷+ گل در 6مسابقه ثبت کرده است.

Kylian Mbappé

حواستان به ماتادور باشد 
مهدی طارمی هم برای اولین بار امشب در لیگ اروپا به میدان می رود. او که از زمان آشتی با تیم ملی پایش 
دوباره به گلزنی باز شده و تقریبا در هر بازی گل می زند، امشب در ترکیب پورتو به مصاف لاتزیو و مائوریتزیو 
ساری می رود. روزنامه معروف ایتالیایی کوریره دلو اسپرت ضمن هشدار به لاتزیو از طارمی به عنوان 
ماتادور پورتو یاد کرد و از باشگاه ایتالیایی خواست حواسش به این مهاجم ایرانی باشد: »او از آن 
دسته بازیکنانی نیست که دائما مورد توجه و تمجید رسانه ها باشد، اما از لحاظ فنی امسال 
ثابت کرد که می تواند سطح بالایی ارائه دهد. او این فصل در لیگ پرتغال در ۲۱ بازی، ۱۲ 
گل و ۸ پاس گل به نام خود ثبت کرده است و در مجموع با احتساب لیگ قهرمانان و جام 
 LAZZIO NEWS حذفی پرتغال در ۳۱ بازی، ۱۴ گل و ۱۰ پاس گل داشته.« سایت
هم از او به تاپ ترین مهاجم پورتو یاد کرد که سابقه گلزنی به چلسی و یوونتوس را دارد.

   بقیه بازی ها
در سایر بازی های امشب زنیت در غیاب سردار آزمون که به بایر لورکوزن رفته و 
همراه این تیم در مرحله بعد حاضر خواهد بود، به مصاف رئال بتیس می رود. 
دورتموند از رنجرز گلاســکو پذیرایی می کند. شریف که در گروه اینتر و 
رئال مادرید در لیگ قهرمانان شگفتی ساخته بود با براگا از پرتغال بازی 
دارد. این بازی ها همراه با بازی بارسا- ناپولی ساعت ۲۱:۱5به وقت تهران 
برگزار می شوند. در بازی های ســاعت ۲۳:۳۰می توانید پورتو- لاتزیو، 
لایپزیش- سوسیداد، آتالانتا- المپیاکوس و ســه ویا- دینامو زاگرب را 
دنبال کنید که در بازی آخر، صادق محرمی هم در لیست دینامو حضور دارد. 
اینها تازه مسابقات پلی آف است. با اضافه شدن تیم های صدرنشین گروه های 
مرحله گروهی به این رقابت ها لیگ اروپــا در دور بعدی به اندازه لیگ قهرمانان 

جذاب خواهد شد.

کارلو آنچلوتی برای چهارمین بار مقابل پاری سن ژرمن که خودش 7۲بار روی نیمکت 
مربیگری آن حضور داشت موفق به کسب پیروزی نشد که هیچ؛ در حد رئال مادرید 
هم ظاهر نشد. تفاوت ۲ تیم ۲۰۰میلیون یورو بود. گلی که امباپه در آخرین ثانیه های 
وقت های تلف شده وارد دروازه رئال مادرید کرد می توانســت با ۲۰۰میلیون یورو در 
تابستان از آن جلوگیری شود. اگر پاریس به پیشنهاد خرید ۲۰۰میلیونی امباپه پاسخ 
مثبت می داد، الان شاید اوضاع فرق می کرد. امباپه پس از گل به اندازه کافی شادی کرد اما 
رئالی ها از او به دل نگرفتند. مادرید انتظار دارد فصل آینده این جواهر را در برنابئو ببیند. 
رئال در این بازی حتی ایتالیایی هم بازی نکرد و نتوانست خوب دفاع کند و اگر درخشش 
کورتوا نبود، شاید شکستی سنگین به این تیم تحمیل می شد. فقط ۳ شوت در یک بازی 
در لیگ قهرمانان اروپا؛ این بدترین آمار رئال از فصل ۲۰۰۴-۲۰۰۳به این سو بود. رئال 
مادرید در ۲۰ســال اخیر فقط ۲بار در چمپیونزلیگ بازی را بدون شوت به چارچوب 
به اتمام رســانده که هر دوبار در پارک دو پرنس مقابل پی اس جی بوده اســت؛ یکی 
سال۲۰۱9 و دیگری سال۲۰۲۲. نیمار هم پس از ۳ماه در یک مسابقه رسمی حاضر شد.

  2محروم
کاسمیرو طبق معمول کارت زرد گرفت و بازی برگشت را از دست داد. در بازی برگشت 
احتمالا کروس به عنوان هافبک دفاعی بازی خواهد کرد. بعید است کاماوینگا جای 
کاسمیرو را در ترکیب بگیرد. فرلان مندی هم که مدتی طولانی مصدوم و غایب بود 

کارت گرفت و برای بازی برگشت محروم شد.

  مسی و کریس
کریستیانو رونالدو ساعت ۰۰:5۰به وقت تهران پس از 6بازی ناکامی در گلزنی، به برنلی گل 
زد. درست یک دقیقه پیش از آن مسی پنالتی اش را مقابل رئال مادرید خراب کرد. از زمانی 

که رونالدو از لالیگا رفته، مسی هرگز نتوانسته مقابل مادرید گل یا پاس گل داشته باشد.

  کورتوا جلوی مسی
کورتوا ازجمله دروازه بان هایی مثل چک و بوفون بود 
که مسی مقابل آنها طلسم شده بود. البته کورتوا در 
چلسی مقابل مسی گل نخورده بود. او در اتلتیکو 6بار 
تسلیم مسی شده بود. ستاره آرژانتینی پس از سال ها 
توانست مقابل این دروازه بان ها طلسم شکنی کند. 
تیبو کورتوا با چلسی و اتلتیکو مقابل مسی در ۱7بازی 

9گل خورده بود اما از زمانی که پیراهن رئال را بر تن 
کرده، در 6بازی از او گلی دریافت نکرده و پنالتی اش را 

هم مهار کرده است.

  اولین دروازه بان
کورتوا به نخستین دروازه بان رئال از سال ۲۰۰7تبدیل شد که موفق به سیو 

پنالتی در مرحله حذفی لیگ قهرمانان اروپا می شود. او نخستین دروازه بانی است که 
در ۱5 سال اخیر برای رئال در چمپیونزلیگ پنالتی می گیرد. نفر قبلی کاسیاس مقابل 
لاتزیو در ۱۱دسامبر ۲۰۰7بود. کاسیاس با ۳مهار پنالتی در این رقابت ها در جریان 
بازی در تاریخ رئال رکورددار است و کورتوا، سزار و ایلگنر هر کدام یک پنالتی گرفته اند.

  مسی پسا رونالدو
لیونل مسی، در 7 تقابل آخرش با رئال مادرید یعنی دقیقا از زمانی که رونالدو از لالیگا 
رفته، نتوانســته مثل قبل موفق عمل کند؛ بدون گل و پاس گل: 6 فوریه ۲۰۱9 )۲7 
دقیقه، یک-یک(، ۲7 فوریه ۲۰۱9 )9۰ دقیقه، ۳- صفر(، ۲ مارس ۲۰۱9 )9۰ دقیقه، 
یک- صفر(، ۱۸ دســامبر ۲۰۱9 )9۰ دقیقه، صفر-صفر(، ۱ مارس ۲۰۲۰ )9۰ دقیقه،   
 ۲- صفر(، ۲۴ اکتبر ۲۰۲۰ )9۰ دقیقه، ۳-یک(، ۱۰ آوریل ۲۰۲۰ )9۰ دقیقه، ۲-یک(،

 7 بازی، 567 دقیقه، صفر گل و پاس گل. آخرین گل مسی 
برابر رئال مادریــد به 6ماه مه ۲۰۱۸ )تســاوی ۲-۲( و 
آخرین حضور کریس رونالدو در ال کلاسیکو برمی گردد. 
مسی ۲6 بار در ال کلاســیکو دروازه رئال مادرید را باز 
کرده بود که برابر با مجموع گل های همه بازیکنان فعلی 

رئال در این مسابقه است.

  بازی برگشت دارد
با توجه به حذف قانون گل زده در خانه حریف، رئالی ها امید 
زیادی به بازی برگشت و صعود دارند. رئال مادرید از ۲6 بازی 
حذفی لیگ قهرمانان اروپا بازی رفت را یک- صفر باخته در ۱5مورد 

صعود کرده یعنی 5۸درصد. بازی برگشت ۱۸اسفند برگزار می شود.

  وقت اضافه
رئال در کل تاریخ جام باشگاه های اروپا یا لیگ قهرمانان فقط ۲ بار به خاطر دریافت گل 
در وقت اضافه با اختلاف یک گل باخته است که یکی مقابل پی اس جی بود و دیگری 

در سال ۲۰۰۸شکست ۲ بر یک مقابل رم.

  آسنسیوی نحس
قرار بود والورده در ترکیب قرار بگیرد اما در لحظه آخر آسنســیو جانشــین او شد. 
رئال مادرید تنها در ۴۳درصد از بازی های لیگ قهرمانانی که مارکو آسنســیو را در 
ترکیب اولیه خود داشته به پیروزی رسیده است؛ 6 برد، ۳ تساوی و 5شکست. رئال در 
لیگ قهرمانان بدون او در 66درصد موارد می برد. تا پیش از این بازی رئال با آسنسیو 

هرگز در مرحله حذفی نباخته بود؛ 5 بازی، ۳ برد و ۲ تساوی.

فوتبال ایران

می خواهم بهترین 
بازی های عمرم را بکنم

رامین رضاییان دلایل رد پیشنهادهای نجومی و انتخاب 
پرسپولیس را توضیح داده است

محمد زارعی |  هواداران پرســپولیس از تغییرات رخ داده در دفاع 
راســت این تیم راضی اند. البته هنوز رامین رضاییــان در ترکیب 
سرخ ها به میدان نرفته اما کارت بازی اش برای مسابقه روز جمعه با 
آلومینیوم صادر شده است. مهدی شیری نیست و رضاییان محبوب 
برگشته، این برای هواداران هیجان انگیز است. 5سال از زمانی که او 
پرســپولیس و لیگ ایران را ترک کرده می گذرد. رضاییان که تحت 
قرارداد الدوحیل بود، می توانست با قراردادی بهتر به فولاد برود یا به 
لیگ چین بپیوندد. پیراهن شماره۲7جدید قرمزها در پایان فصل آزاد 
می شود و باید برای پس از آن مقطع با پرسپولیس به توافق برسد. او 
حدود ۴۰روز پیش استارت جدایی اش از باشگاه قطری را زده بود که 

در همین مدت پرسپولیس نامه زد و رسما او را خواست.
برخی شــایعه ها حاکی از آن بود که رضاییــان برای حضورش در 
پرسپولیس متضرر شده اســت و درباره میزان این ضرر صحبت از 
۲5۰هزار تا 7۰۰هزار دلار می شد. اما پیگیری های ما نشان داد که 
این مبلغ در این اندازه ها نیست. بخشی از مبلغ مورد نظر الدوحیل 
برای رضایتنامه را خود این بازیکن و بخشی را باشگاه پرسپولیس 
به عهده گرفتند و در واقــع رضاییان از بخشــی از مطالبات خود 
چشم پوشی کرده است. جالب اســت بدانید رامین برای حضور در 
الشحانیه مدیر برنامه داشــت و برای حضور در الدوحیل و السیلیه 
هیچ مدیربرنامه ای نداشــت اما برای حضور در پرسپولیس دوباره 
مدیربرنامه اســتخدام کرد. توافقی که در آخرین ســاعت نقل و 
انتقالات کشورمان قطعی شــد و چه بســا اگر یک ساعت دیرتر 
درخواســت ITC برای رضاییان به باشــگاه قطری ارسال می شد 
دیگر رامین بازیکن آزاد محسوب می شد و اگر تیمی خواهان او بود 
فقط به عنوان بازیکن آزاد امکان پذیر بــود. توافقی که درنهایت به 
سود تمامی طرفین شد. هم الدوحیل، هم السیلیه، هم خود رامین 

رضاییان و هم پرسپولیس.
رامین رضاییان در ســال جام جهانی دوســت دارد بــا حضور در 
پرســپولیس و درخشــش در این تیم دوباره به تیم ملی برگردد. او 
تأکید کرده به خاطــر هدف هایی که برای حضور در پرســپولیس 
دارد از پول های هنگفت گذشت کرده است. رامین بعد از حضور در 
پرسپولیس از علاقه بیش از حدش به این تیم فراوان صحبت کرده 
است. او بارها در جمع دوستانش گفته: »دلیل برگشتنم به پرسپولیس 
واقعا عشق هواداران بوده و از صمیم قلب می خواهم به این تیم در راه 
رســیدن به قهرمانی کمک کنم. امیدوارم بهترین بازی های عمرم 
را برای این تیم انجام دهم تــا درنهایت آخر فصل به عنوان قهرمانی 

برسیم«.

پنالتی های 
مسی

آوریل ۲۰۱۱ )تســاوی یک-یک(، آگوست ۲۰۱۲ 
)برد ۳-۲(، مارس ۲۰۱۴ )بــرد ۴-۳(، مارس ۲۰۱۴ 
)برد ۴-۳(، آگوســت ۲۰۱7 )باخت ۳بریک(، دسامبر 
۲۰۱7 )برد ۳-صفر(؛ همه این پنالتی ها گل شده بود 

اما او نخستین پنالتی اش را با پیراهن پاریس مقابل 
رئال خراب کرد. او هر دو پنالتی قبلی اش را 

در تیم جدیدش گل کرده بود.

بارسا در جام غریبه
آبی  اناری ها فعلا باید به لیگ اروپا عادت کنند

بارسلونا ساعت ۲۱:۱5 امشب در نوکمپ در تورنمنتی به میدان می رود که در قرن 
جدید به آن عادت ندارد. پس از آنکه آبی اناری ها از لیگ قهرمانان اروپا اوت شدند، 
مجبورند در لیگ اروپا ادامه فصل را بگذرانند. بازی های امشب پلی آف است و بارسا 
درصورت عبور از این مرحله باید در یک هشــتم با یکی از تیم هــای لیون، موناکو، 
آینتراخت فرانکفورت، بایر لورکوزن، گالاتاسرای، اســپارتاک مسکو، ستاره سرخ 
بلگراد و یا وستهم روبه رو شود. شاید برنده بازی امشب قهرمان این فصل لیگ اروپا 
شود. ناپولی وضعیت خوبی در جدول ســری آ دارد و با اینتر و میلان برای قهرمانی 

مبارزه می کند، بارسا هم برای سومی لالیگا.
  بارســلونای ژاوی، بهترین تیم لالیگا در سال ۲۰۲۲اســت. بلوگرانا ۱۱امتیاز از 
۱5امتیاز ممکن در این سال و ۲۲امتیاز از زمان ورود ژاوی به دست آورده، درحالی که 
رئال مادرید از ابتدای سال تنها ۸امتیاز به دســت آورده و بتیس، اتلتیکو مادرید و 

اتلتیک بیلبائو هر کدام ۱۰ امتیاز کسب کرده اند.
  بارسا برای بازی امشب مدافع ندارد. لنگله و اومتیتی که مصدوم اند، آرائوخو هم 
وضعیت نامشخصی دارد، پیکه هم نیســت و برای بازی با والنسیا هم محروم است. 
ژاوی می ماند و مینگسا و اریک گارسیا. شاید بوسکتس در خط دفاع به بازی گرفته 
شود. ریکی پوچ و مینگسا به نیمکت نشینی عادت کرده اند. این دوبازیکن جوان بیش 
از یک ماه است که بازی نکرده اند و به 6مسابقه متوالی بدون هیچ دقیقه ای به بازی 

رسیده اند.
  بارسا در خط دفاعی هنوز خوب نیست. آنها در 5بازی اخیر ۱۰گل و میانگین ۲گل 

در هر بازی دریافت کرده اند؛ ۲7گل خورده در ۲۳هفته از لالیگا.
  ژاوی در ۱۰۰روز حضورش در بارسا؛ ۱5بازی، 7برد، ۴تساوی، ۴باخت، ۲۳گل 

زده و ۲۰گل خورده ثبت کرده است.
  ناپولی در یک ربع پایانی خطرناک است. آنها 7گل از ۱5گل خود در لیگ اروپا را 

از دقیقه 76به بعد به ثمر رسانده اند.
  قدرت دفاعی این تیم هم به رهبری کولیبالی عالی است. ناپولی فصل ۲۰۲۱-۲۰۲۲ 
با هدایت اسپالتی و رهبری کولیبالی به سختی گل می خورد؛ در 5 لیگ معتبر اروپایی 

تنها منچسترسیتی )۱۴( و سه ویا )۱6( کمتر از ناپولی )۱7( گل خورده اند.
  مصدومیت پولیتانو ۱۰تا ۱5روز طول خواهد کشــید و او قطعا دیدار رفت برابر 

بارسلونا را از دست خواهد داد. احتمال حضور لوبوتکا برابر بارسلونا 5۰-5۰ است.
  هیچ بازیکنی در 5 لیگ معتبر در این فصل به اندازه ویکتور اوســیمن از 

ناپولی پنالتی نگرفته است؛ ۴ پنالتی.
  تراشــتگن ۳فصل اســت که بیش از یک گل در هر بازی دریافت 
می کند. او در ۲9بازی این فصل ۳9گل خورده، میانگین ۱.۳۴گل در 
هر بازی و تنها ۸کلین شیت. او فصل قبل در ۴۲بازی و فصل قبل تر در 

۴6بازی 5۰گل در هر فصل خورده بود.
  اوبامیانگ متخصص لیگ اروپاست. خرید تازه بارسا در ۴9بازی 
در لیگ اروپا ۲5گل زده است. او ۴بار مقابل ناپولی به میدان رفت 
که ۳پیروزی و یک شکست به دست آورد اما به آنها گلی نزد. اوبا 

امشب پنجاهمین بازی اش را در این رقابت ها تجربه می کند.
  ۳نفر از ۴خرید زمستانی در ۸بازی در سال ۲۰۲۲گل زدند 
یا پاس گل دادند؛ دنی آلوز ۳پاس گل و یک گل، فران تورس 
یک پاس گل و یک گل، آداما ترائوره ۲پاس گل. او تنها خریدی 

است که هنوز موفقیتی در گل یا پاس گل نداشته است.
  گاوی و فابیان روییس اهل یک شهر هستند و هر دو در ۸سالگی 

برای بتیس بازی کردند. آنها در بازی بارسلونا و ناپولی در نوکمپ به مصاف یکدیگر 
خواهند رفت. روییس شاید در تابستان به رئال یا بارسا برود.
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اخبار
صالحی امیری ماندنی شد؟

هیأت اجرایی کمیته ملی المپیک طی 2 جلسه آیین نامه انتخابات 
کمیته ملی المپیک را تدوین کرد. در این آیین نامه تعداد اعضای 
ســتاد نظارت به ۹نفر افزایش یافته اســت. مجمــع کمیته ملی 
المپیک 17اســفند برگزار می شود و قرار اســت این آیین نامه به 
تصویب اعضا برسد و سپس برای کمیته بین المللی المپیک ارسال 
شود. این دستورالعمل اکنون برای اعضای مجمع ارسال شده است 
تا روز برگزاری مجمع آن را بررسی کنند. پیش تر قرار بود انتخابات 
کمیته ملی المپیک در 17اسفندماه برگزار شود تا آیین نامه پس 
از تأیید اعضا برای کمیته بین المللی المپیک ارسال شود. با توجه 
به روندی که در پیش گرفته شده به نظر می رسد صالحی امیری تا 
پایان بازی های آسیایی در مسند ریاست کمیته باقی خواهد ماند.

لغو انتخابی تیم ملی بوکس به خاطر کرونا
با توجه به قرمز شدن شرایط اســتان تهران به خاطر سویه جدید 
ویــروس کرونا )اومیکــرون( و با صلاحدید کادرفنــی تیم ملی، 
مسابقات انتخابی بوکس لغو شد. پیش از این قرار بود رقابت های 
قهرمانی کشور به عنوان انتخابی تیم ملی در سیستان و بلوچستان 
برگزار شــود که به دلیل قرمز شدن شرایط شــهر میزبان یعنی 
زاهدان، این مسابقات لغو شد. بعد از آن قرار شد مسابقات انتخابی 
تیم ملی به صورت وزن به وزن در تهران برگزار شود که با توجه به 
عدم صدور مجوز برگزاری توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا این بار 
هم رقابت ها لغو شد. کادر فنی با توجه به لغو رقابت های کشوری، 
اسامی 27بوکســور را برای حضور در اردوی تیم ملی اعلام کرده 
است و اردوی مشتزن ها از روز 30بهمن به میزبانی سالن کبکانیان 
آغاز می شود. ملی پوشان برای شرکت در اردو باید کارت واکسن و 

تست PCR منفی خود را همراه داشته باشند.

دبیر: دوپینگ خط قرمز ماست
علیرضا دبیر، رئیس فدراســیون کشتی روز گذشته با حضور در 
فدراسیون پزشکی ورزشی با دکتر غلامرضا نوروزی رئیس این 
فدراسیون دیدار کرد. دبیر در این دیدار تأکید کرد: »دوپینگ 
خط قرمز ما محسوب می شود و برای مبارزه با این معضل جدی 
در ورزش، نیازمند همکاری و حمایت ویژه فدراسیون پزشکی 
ورزشی و ستاد مبارزه با دوپینگ ایران و حضور نمایندگان آنها 
در تمامی مسابقات کشتی هســتیم.« در این جلسه همچنین 
در مورد اعزام پزشکان و دریافت مجوزهای لازم برای برگزاری 
مسابقات کشــتی  بحث و تبادل نظر شــد. نوروزی با اشاره به 
افتخارآفرینی های ورزش کشــتی برای کشورمان در دهه های 
اخیرگفت: »در تمام سال های اخیر فدراسیون پزشکی ورزشی 
تلاش داشــته بهترین و شایســته ترین خدمات را به قهرمانان 
المپیکی رشته های مختلف ارائه کند و به خوبی نقش پشتیبان 
را در افتخارآفرینی این عزیزان ارائه کرده اســت. ما این مهم را 

وظیفه خود می دانیم.«

13دی ماه خبر بازنشستگی علی مرادی رئیس فدراسیون وزنه برداری 
رسانه ای شــد. در نامه بازنشســتگی مرادی آمده بود: »به استناد 
ماده103قانون مدیریت خدمات کشوری از تاریخ اول دی 1400به 
افتخار بازنشستگی نایل می شوید.« نامه ای که خیلی ها آن را بی ربط 
به انتقادات او نســبت به عدم تخصیص بودجه وزارت به فدراسیون 
وزنه برداری نمی دانســتند. این نامه 13دی ماه رسانه ای شده بود و 

خبر از بازنشستگی مرادی در اول دی ماه می داد.
علی مرادی از همان ابتدا نسبت به این حکم که صراحتا عنوان می کرد 
او بازنشسته است و باید فدراســیون وزنه برداری را ترک کند اعتراض 
داشــت و بارها عنوان کرد تا پایان دوره ریاســتش زمان باقی است تا 
بازنشسته شود. مرادی در بیشــتر این ایام در فدراسیون حاضر بود و 
بارها مکاتباتی با هیأت های استانی داشت که این مسئله حواشی زیادی 

را ایجاد کرد. خیلی ها اعتقاد داشتند با حکمی که به مرادی ابلاغ شده 
است او حق امضا ندارد و نامه نگاری اش با هیأت های استانی با سمت 
رئیس فدراسیون غیرقانونی است. پس از کلی کش وقوس امور اجرایی 
فدراسیون به داوود باقری نایب رئیس فدراسیون محول شد تا وزارت 
ورزش سرپرستی برای فدراسیون به جهت برگزاری مجمع انتخاباتی 
معرفی کند. رایزنی ها برای گذاشتن سرپرست آغاز شده بود و شنیده 
می شد یکی از قهرمانان المپیک به دنبال این است که تا زمان برگزاری 
مجمع، هدایت فدراسیون را در دســت بگیرد. این شخص که ارتباط 
خوبی با رئیس کمیته ملی المپیک دارد به دنبال سرپرستی فدراسیون 
بود ولی غافل از اینکه علی مرادی کارمنــد وزارت ورزش قصد رفتن 
ندارد. شائبه بازگشت مجدد علی مرادی را می شد از صحبت های چند 
روز پیش سیدمحمد پولادگر معاون قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
حدس زد. پولادگــر در جمع خبرنگاران درباره وضعیت فدراســیون 

وزنه برداری و اینکه چرا سرپرســت بــرای این فدراســیون معرفی 
نمی شــود گفته بود: »آقای مرادی کارمند وزارتخانه است، اما بابت 
ســنوات او یک ابهامی وجود دارد که تا آخر این هفته قطعی می شود. 
اگر بازنشسته باشند، سرپرست می گذاریم و اگر حرف او درست باشد 
و هنوز بازنشسته نشده باشد، رئیس فدراسیون می ماند.« درنهایت روز 
گذشته علی مرادی در محل فدراسیون حاضر شد و با استقبال کارکنان 
فدراسیون به اتاق ریاست بازگشت. این در حالی است که پیش از این 
وزارت ورزش اعلام کرده بود که حکم بازنشستگی علی مرادی قطعی 
است اما بازگشت مرادی نشان داد که مشکل بازنشستگی او حل شده 
است! شنیده می شود طبق حکمی که مرادی دریافت کرده بازنشسته 
نیست و می تواند تا پایان دوره به ریاست خود ادامه دهد. علی مرادی 
سال۹8برای دومین دوره متوالی رئیس فدراسیون وزنه برداری شد و 

این ریاست تا سال1402ادامه خواهد داشت.

باریج اسانس کاشان پدیده این فصل لیگ برتر والیبال زنان است. این تیم امروز 
در فینال بازی می کند و برای رسیدن به این بازی، تیم بزرگی به نام ذوب آهن 
را شکست داده است. برای کاشانی هایی که فقط 2سال است در لیگ 
برتر بازی  می کنند، شکست دادن ذوب آَهن که 6قهرمانی دارد، باید در 
حد قهرمانی ارزش داشته باشد؛ اما فاطمه شعبان خمسه، سرمربی 
این تیم می گوید نه او و نه شاگرادنش راضی به دومی نیستند: »ما 

جام می خواهیم.«

  از ابتدای فصل گفته می شد که باریج این 
فصل مدعی است اما انتظار نمی رفت که فینالیست 

شوید.
ما در شــروع فصل 2بازیکن اصلی مان مونا آشــفته و مهسا کدخدا را 
نداشتیم. آنها به همراه تیم ساپیا در جام باشگاه های آسیا شرکت کرده 
بودند و 2هفته اول دور از تمرینات تیم بودند. به همین دلیل در شروع 
فصل، زیاد هماهنگ نبودیم. همه تیم ها برای ما قابل احترام هستند 
و همه بازی ها برای ما حکم فینال را داشــت، اما برایمان مهم بود که 
2مدعی اصلی لیگ، ذوب آهن و سایپا را شکست بدهیم. در دور رفت به 
آنها باختیم اما در دور برگشت عملکرد قابل قبول تری داشتیم. ذوب آهن 
را بردیم و اگر بعضی از مســائل نبود، حتی می توانســتیم سایپا را هم 

شکست بدهیم.

  تیم شما 2سال است که در لیگ برتر بازی می کند و 
تجربه زیادی ندارد. شاید بشود بازیکن خوب خرید و توان تیم 

را بالا برد اما رسیدن به شخصیت تیمی زمان بر است.
درست است. ما 2سال است که از لیگ یک به لیگ برتر رسیده ایم. بازیکنان 
تیم هایی مثل ذوب آهن و سایپا سال هاست کنار هم بازی می کنند و به 
هماهنگی کامل رســیده اند اما بازیکنان ما مدت کمی است که کنار هم 

هستند. مسئله بعدی مسئله روانی اســت. در بازی اول با ذوب آهن تیم 
ما به مســائل روانی باخت نه فنی. در بازی دوم و سوم توانستیم مدیریت 
روانی خوبی داشته باشیم و باخت را جبران کنیم. این مسائل خیلی مهم 
هستند اما بازیکنان تیم ما انگیزه بالایی برای رقابت دارند. مدیریت باشگاه 
و برنامه ریزی هایی که برای تیم داشتند هم مؤثر بود. ما نزدیک به 5ماه در 
کاشــان بودیم و روزی 2جلسه تمرین داشــتیم. این مسئله هم آمادگی 
بازیکنان را بالا می برد و هم نگاه آنها را به رشته شــان حرفه ای می کند. ما 
6بازیکن متولد دهه80 داریم. جوانان در کنار باتجربه ها توانستند عملکرد 

خوبی داشته باشند و توانایی هایشان را به نمایش بگذارند.

  این فصل بازی های لیــگ، آنلاین از صفحه آپارات 
فدراسیون پخش می شود. این دیده شــدن چقدر روی بازی 

بازیکنان و کیفیت لیگ تأثیرگذار بود؟
خیلی زیاد. وقتی بازیکن می داند که دیده می شــود و کسانی هستند که 
بازی اش را قضاوت کنند، سعی می کند بی تفاوت نباشد و کیفیت بازی اش 
را بالا ببرد. وقتی کیفیت بازیکن بالا برود، کیفیت کار تیمی هم بالا می رود 
و روی کل لیگ تأثیــر می گذارد. مهم تر از همه اینکــه تیم ملی تقویت 
می شود. در هر بازی رکورد بیننده ها نسبت به بازی قبل افزایش داشت. 
گفته می شود بعضی از بازی ها را 7 تا 8هزار نفر دیده اند. این دیده شدن در 

جذب اسپانسر هم تأثیر می گذارد.

  آمدن سرمربی خارجی به تیم ملی هم برای بازیکنان 
جذاب بود و انگیزه آنها را بیشتر کرد.

قطعا همینطور است. از وقتی الساندرا کمپدلی سرمربی شده، بازیکنان 
با جدیت بیشــتری بازی می کنند. کمپدلی از بازیکنان شناخت ندارد و 
به خاطر همین، بازیکنان همه توانشــان را به نمایش می گذارند تا دیده 

شوند.

  گفتید نگاه بازیکنان به رشته شــان حرفه ای شده 
است. دستمزدها هم در همان حد حرفه ای است؟

دستمزدها نه. امسال ســقف، کمتر از 200میلیون تومان بود. بیشترین 
پولی که به بازیکنان داده شد، حدود 150میلیون تومان بود. این دستمزد 
هم به یکی دو بازیکن در هر تیم داده شد. حتی بعضی از تیم ها بازیکنانی 
در این قیمت نداشتند. دستمزد بعضی از بازیکنان بین 12 تا 15میلیون 
بود. این مبلغ برای بازیکنی که 6ماه درگیر لیگ اســت و نمی تواند شغل 
دیگری داشته باشد خیلی کم است. این را هم در نظر بگیرید که تعدادی 
از بازیکنان چندماهی هم در اردوهای تیم ملی هستند. این مسائل روی 

انگیزه  بازیکنان تأثیر منفی می گذارد.

  به همان نســبت مربیــان هم دســتمزد پایینی 
می گیرند؟

دستمزد مربیان هم در همین حد است. ما نمی خواهیم خودمان را با مردان 
مقایسه کنیم ولی ما هم زحمت می کشــیم، مثل آنها در اردو هستیم و 
تمرین می کنیم. بازیکنان دور از خانواده سختی ها را تحمل می کنند و تعهد 
به باشگاه برایشان در اولویت است اما حمایت نمی شویم. ما خیلی مظلومیم 
و تفاوت دستمزد ما با مردان خیلی زیاد است. اگر پوشش رسانه ای بیشتر 

شود و اسپانسرها حمایت کنند این فاصله کمتر می شود.

  رسیدن به فینال برای تیم تازه کار اتفاق مهمی است. 
تیم، توان و انگیزه مقابله با سایپا را دارد؟

سایپا باتجربه است و فصل پیش هم قهرمان شد. بازی سختی داریم اما تیم 
ما جنگنده تر است. ما در بعضی از بازی هایی که 3 بر صفر هم برنده شدیم 
از عملکرد خودمان راضی نبودیم. ما فقط به دنبال ایده آل هایمان هستیم. 
تلاش کرده ایم و توانمان را گذاشته ایم تا به اینجا برسیم. الان هم به دومی 

راضی نیستیم؛ ما جام می خواهیم.

بازنشستگی هم حریف مرادی نشد
 رئیس فدراسیون وزنه برداری که اول دی ماه به افتخار بازنشستگی نایل شده بود 
دوباره به صندلی ریاست برگشت و تا سال1402در این سمت باقی خواهد ماند

ل  مســا ا
سقف، کمتر از 200میلیون 

تومــان بــود. بیشــترین پولــی کــه به 
بازیکنــان داده شــد، حــدود 150میلیــون 

تومــان بــود. ایــن دســتمزد هــم بــه یکــی دو 
بازیکــن در هــر تیــم داده شــد. حتــی بعضــی 

از تیم هــا بازیکنانــی در ایــن قیمــت نداشــتند. 
دستمزد بعضی از بازیکنان بین 12 تا 15میلیون 

بــود. ایــن مبلــغ بــرای بازیکنــی کــه 6مــاه 
درگیــر لیــگ اســت و نمی توانــد شــغل 

 دیگــری داشــته باشــد خیلــی
اســت کــم   

ماجاممیخواهیم
باریج اسانس بعد از 2سال حضور در لیگ والیبال، امروز در فینال بازی می کند؛ خمسه سرمربی تیم می گوید به دومی راضی نیست
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افقي:
 1- شاعر نیشابوري- ضمیمه 

شدن- جامه صاف کن
2- مجموعه شعري از احمد 

شاملو- ویروس مهلک قرن
3- ساعت قدیمي- مسجد 

کوفه- سگ کودکانه
4- مانــدگاري- زهر آلود- 

لباس سنتي زنان ژاپني
5- سربند مردان سیستاني- 

از نام هاي خداوند- چیز
6- مفقود- آرام و بي دغدغه- 

نوزاد حشره
7- از رشــته هاي کشــتي- 

مزرعه- ضربه گیر خودرو
8- فلــزي دیرگــداز کــه 
به عنوان کاتالیزور اســتفاده 
مي شــود - منجمد- پیروي 

کردن
۹- فرمانــده- کارکــرده و 

کهنه- پایان
10- اســتخوان ســینه- 

وسایل- چله کمان
11- الفباي موسیقي- دین 

برتر- لیف ظرفشویي
12- سوره بیست و نهم قرآن- 

مدفن علامه حلي- شعور
13- رماني نوشــته یوسف 
علیخاني- از پیامبران الهي- 

جنازه
14- معشــوق- بازیگر مرد 

فیلم قهرمان ســاخته اصغر 
فرهادي

لفبــا-  ا 15- از حــروف 
کشــتن با نیت قبلي- پول 

ترکمنستان
  

عمودي:
1- مخــزن گلوله-  ســازي  

بادي- خدمتکاران
2- شــماره دروازه بان- هنر 
تزئین و کنــدن نقوش روي 

ظروف- پیشرفت
3- طرحي براي قالي ایراني- 
برادر سلم و تور- سخن چین

4- مقابل حاشــیه- غذاي 
مغز- صدمه دیده

5- فنا- درخور و شایسته- 
سفید آذري

6- نام آذري- هلاک کننده- 
ظرف غــذاي ســربازان در 

پادگان
7- از پادشــاهان ساساني- 
پرنــده اي آبــزي شــبیه 
مرغابي- بنایي مشــهور در 
پاریس به یــاد پیروزي هاي 

ناپلئون
8- از حــرکات روي حرف- 

به کار گیري- چراغ شاعرانه
۹- مکان خطرناک- بسیار- 

از نام هاي بهشت
10- جانوری خیالی با شکل 

و حالتی عجیب- رونق- جاي پا
11- بي کم و کاســت- سختي و 

مشقت- جانور بي مهره دریایي
12- اســب تنــدرو- کابــوس- 

نیستي
13- وقت و هنگام- گستردگي- 

سردار معتصم عباسي
14- لبــاس- از ســبزي هاي 

خوردني- بله روسي
15- یک حرف و سه حرف- نوعي 

15راه رفتن اسب- خوابگاه

لماعيداههراپمخ
نونممزاتشيپيو
دحاوژانشريشب

هدمتيريرداال
ونيالدعومسگم
رامماگلناهاوخ
ناسلنالدرانر
كتزاكبفاهتعدب

اوهنادرمتفار
لماراكوعدمزيم

اوهولازرورمس
لانييبخالسلت
سوراندازامام
يژريهاشمكنشور
ريفسلاتسرپاتكي

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 یك بار جدول اعداد | 4150
دیده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

421679538
658134927
937852641
175263489
293418756
846795213
562981374
784326195
319547862

متوسط

8    7  4   
 9      2 3
5  4 6    7  
 4 9   1    
         
   4   6 3  
 6    2 7  9
9 2      5  
  3  1    8854712936

296583147
713946258
389125674
465879321
172364895
528637419
647291583
931458762

ساده

متوسط

812379465
697145823
534628971
349261587
276853194
185497632
468532719
921784356
753916248

سخت

   6 7     
       2  
9 3  8     1
1     3 4  9
         
8  6 7     3
5     1  7 4
 8        
    4 7    

ساده

 5  7  2  3  
  6 5  3 1   
7    4    8
3  9    6  4
 6      2  
1  2    8  5
5    3    9
  7 2  1 5   
 3  4  8  6  



کارگردان اهوازی جایزه چلهم را از 
آن خود کرد

 تماشاگران
 نصف شدند

باز هم کرونا باعث شد در یک ماه آینده ظرفیت 
تئاتر 50درصد باشــد؛ ظرفیتی که در جشنواره 
چهلــم تئاتر فجر 30درصد شــده بــود و حالا 
اجراهای آخرین ماه زمستان باید با فروش بلیت 
نیمی از صندلی های ســالن روی صحنه بروند؛ 
موضوعی کــه در برخی از اجراهای جشــنواره 
به شــکل کامل هم رعایت نمی شــد و همزمان 
با اجراهای جشــنواره، ســالن های خصوصی با 
ظرفیت کامل به اجــرای نمایش می پرداختند. 
البته این استفاده 50درصدی یا 30درصدی در 
سالن های سینما و موســیقی نیز وجود دارد و 
برخی از کنســرت گذاران با توجه به کم شــدن 
ظرفیت فــروش بلیت از اجرای کنســرت های 

موسیقی در اسفندماه صرف نظر کردند.

جوایزی که تقسیم شد
پرونــده چهلمیــن دوره تئاتر فجر بــا معرفی 
برگزیدگان به پایان رســید؛ هر چند اختتامیه 
بــا ناراحتی اهالــی تئاتــر همراه بــود؛ چراکه 
محمدمهــدی اســماعیلی، وزیر ارشــاد بعد از 
سخنرانی خود ســالن را ترک کرد و همین امر 
باعث شــد که گله های هنرمندان را درباره تئاتر 
نشــنود. در این دوره از جشــنواره تینو صالحی 
برای »ســگک« جایزه بازیگر مــرد را گرفت و 
به طور مشترک الهام شــعبانی برای »بابا آدم« 
و نسرین درخشــان زاده برای »احتمالات« در 
بخش بازیگری زن تقدیر شــدند و هیأت داوران 
نورا هاشمی را برای »بانوی محبوب من« انتخاب 
کرد. گلاب آدینــه کارگردان ایــن نمایش هم 
عنوان کرد: »بیش از 7هزار ساعت تمرین کردیم 
و بســیاری از ما به رایگان کار کردیم. گفته شد 
بودجه جشنواره ۹میلیارد تومان است که پول یک 
آپارتمان معمولی است. امیدوارم مسئولان فکری 
به حال ارتقای بودجه کنند. « همچنین در بخش 
نمایشنامه نویســی کهبد تاراج برای »سگک« 
تقدیر شد و باقر ســروش برای »سالخوردگی« 

جایزه هیأت داوران را به عنوان برگزیده گرفت.
در بخــش کارگرانی هــم علی شــمس برای 
»احتمالات« تقدیر شــد و جایــزه برگزیده به 
مجتبی رستمی فر، کارگردان اهوازی برای نمایش 
»مرثیه ای بر قتل ژولیوس سزار« رسید. در مراسم 
اختتامیه جوایز بخش سرباز وطن با حضور وزیر 
ارشاد برگزار و جایزه ویژه سردار وطن به نمایش 
»روزگار ســرد« به کارگردانی سمیرا سلطانی از 

سقز اهدا شد.

اسفند و اجراهای جدید
در طــول برگــزاری جشــنواره تئاتــر فجــر، 
تماشاخانه های خصوصی همچنان اجرای خود 
را داشــتند و برخی از این سالن ها با پایان بهمن 
ماه، در آخرین ماه سال میزبان نمایش های جدید 
خواهند بود. در پردیس سپند و تا پایان هفته سوم 
اشکان خطیبی همچنان »پزشک نازنین« را روی 
صحنه دارد. محسن اردشیر از اول اسفندماه در 
تالار اصلی تئاترشهر نمایش »خانه سیاه است« 
را روی صحنه مــی آورد؛ نمایشــی در باب آثار، 
اشعار و زندگی فروغ فرخزاد که دراماتورژی آن 
برعهده مهدی کریم پور است. امین بهروزی هم 
نمایش »خماری« را در قشــقایی روی صحنه 
دارد. »احتمــالات« علی شــمس هم همچنان 
اجرایش در چهارســو ادامه دارد. تالار حافظ هم 
تا 23اسفندماه میزبان نمایش »یقین« خواهد 
بود. »ریتم برف پاک کن« نمایشی به کارگردانی 
محمدحســین زیکســاری اســت که در سالن 

انتظامی خانه هنرمندان اجرا می شود.

معتمدآریا در ایرانشهر
افســانه ماهیان هم نمایش »بچه« نوشته نغمه 
ثمینی با بازی فاطمه معتمدآریا را از اول اسفند در 
سالن سمندریان ایرانشهر روی صحنه می آورد. 
مصطفی کوشکی هم نمایش »توفان« را در سالن 
ناظرزاده کرمانی ایرانشهر اجرا می کند؛ نمایشی 
که تا آخرین روزهای اســفند روی صحنه است. 
عباس جمالی »ارور404« را در ایرانشــهر روی 
صحنه می آورد. »ژپتو« اوشان محمودی ازجمله 
نمایش های ایرانشهر اســت که اجرای خود را تا 

پایان اسفندماه دارد.

کامران تفتی در چفت
تماشاخانه نوفل لوشاتو تا 21اسفند میزبان نمایش 
»چفت« محمد خانحســینی است؛ نمایشی که 
با بازی کامران تفتی و ســیدجواد یحیوی روی 
صحنه است. »هملت« شایان افشردی هم تا نیمه 
اسفندماه در تالار اصلی مولوی به اجرایش ادامه 
می دهد. در سالن کوچک مولوی هم »نادیا« اجرا 
دارد. متین اوجانی »مرگ هیتلر« را از اول اسفند 

در تماشاخانه سپند روایت می کند.

فهیمه پناه آذرتئاتر
روزنامه نگار اهدای کتاب به جای تاج گل، 

شیرینی و میوه

یک روحانی خوش ذوق، طرح خیرات کتاب 
را در مساجد اجرا می کند

22

فرهنگسازی  هوش  مصنوعی 
برای زندگی ایرانی

 بررسی راهکارهای فرهنگسازی
 در حوزه هوش مصنوعی
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تولد نسل جدید 
جنایی نویسان ایرانی 

لاله زارع در گفت وگو با همشهری
 از خلق آثار ادبی جنایی به زبان فارسی می گوید 
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هدف سخت؛ اکران نوروزی 1401
از فیلم های جشنواره امسال تا تولیدات پشت خط مانده این سال ها، همگی متقاضی اکران عید هستند

بعد از 2 سال فترت
اکران نوروزی بعد از 2سال فترت، قرار است آغاز 
فصلی تازه برای سینمای ایران باشد؛ سینمایی 
 که از نیمه دوم امســال کمی جان گرفت و حالا 
چشم انتظار موعد نمایشی اســت که به صورت 
سنتی معمولا پرمخاطب ترین فیلم های سال در 
آن به نمایش درمی آیند. با این توضیح که الزاما 
همه فیلم های اکران عید پرفروش نمی شــوند 
و معمولا بهترین سانس ها و ســالن ها میان 3 یا 
حداکثر 4فیلم تقسیم می شــود. با توجه به انبوه 
فیلم های پشــت خط اکران مانده که فیلم های 
جشنواره امسال هم به آن اضافه شده، صف اکران 
نوروزی طولانی تر از همیشه شده است. نگاهی به 
ترکیب متقاضیان نشان می دهد دست سینمای 
ایران برای سکانس افتتاحیه1401 است و تقریبا 

برای هر سلیقه و گرایشی گزینه وجود دارد.
»مجبوریم« چهارمین ساخته بلند رضا درمیشیان 
محصول سال13۹۸ است؛ فیلمی که در چندین 
جشنواره جهانی حضور یافته و جوایزی هم کسب 
کرده است. شهرت کارگردان و ترکیب پر بازیگر، 
از مواردی اســت که می تواند ســینماداران را به 
حضور مجبوریم در جشنواره متقاعد کند. فاطمه 
معتمد آریا، نگار جواهریان، پارسا پیروزفر، بهمن 
فرمان آرا، پردیس احمدیه و بابک کریمی ازجمله 

بازیگران این فیلم هستند.
»دوزیســت« به کارگردانی برزو نیک نژاد دیگر 
محصول سال13۹۸ اســت که بعد از نمایش در 
جشنواره سی و هشتم 2ســال پشت خط اکران 
ماند؛ محصولی کمدی بــا بازیگرانی محبوب که 

می تواند گزینه مطلوب شــورای صنفی نمایش 
باشد. در این فیلم جواد عزتی، هادی حجازی فر، 
ستاره پسیانی، مجید نوروزی، پژمان جمشیدی، 
مانی حقیقی و سعید پورصمیمی حضور یافته اند. 
یکی از پربازیگرترین فیلم هــای متقاضی اکران 
نوروز که میانشان چند چهره محبوب این سال ها 
به چشــم می خورد. »روز صفر« ساخته سعید 
ملــکان دیگر فیلم حاضر در جشــنواره ســی و 
هشــتم اســت که در نوبت اکران به سر می برد؛ 
تریلری جاسوســی با بازی امیر جدیدی و ساعد 
سهیلی، با محوریت دستگیری عبدالمالک ریگی 
با لوکیشن های خارج از کشور و صحنه های اکشن 
به سبک فیلم های جیمز باند. از آن فیلم هایی که 
مشابه اش در سینمای ایران کمتر ساخته می شود.

از »شیشــلیک« هم به عنوان گزینه نوروزی نام 
برده شــده ؛ فیلمی به کارگردانی محمد حسین 
مهدویان که نمایشش در جشــنواره سی و نهم 
با واکنش های متفاوتی مواجه شــد. حضور رضا 
عطاران و پژمان جمشیدی و شهرت کارگردان، 
شیشلیک را گزینه نوروزی کرده ولی هنوز تکلیف 
پروانه نمایش فیلم مشــخص نیست. شیشلیک 
جزو فیلم هایی است که در دولت گذشته موفق به 

دریافت پروانه نشد.
یکی از فیلم هایی که مدت هاست در نوبت نمایش 
به سر می برد »لامینور« اســت. آخرین ساخته 
داریوش مهرجویی قرار بــود در اکران نوروز۹۹ 
روی پرده بیاید ولی شــیوع کرونــا اکرانش را به 
تعویق انداخت. علی نصیریان با حضور در لامینور، 
پس از 4دهه در فیلمی به کارگردانی مهرجویی 

بازی کرده اســت.عزت الله رمضانی فر )که او هم 
پس از سال های طولانی در فیلمی از مهرجویی 
ظاهر شده(، پردیس احمدیه، علی مصفا، سیامک 
انصاری، مهــرداد صدیقیان، بیتــا فرهی، بهناز 
جعفری و فریماه فرجامــی از دیگر بازیگران این 
فیلم هستند. لامینور فیلمی با محوریت موسیقی 
است و از این منظر می تواند »سنتوری« را به یاد 

بیاورد.

محبوب ترین های جشنواره
همــه فیلم های محبــوب جشــنواره فجر جزو 
گزینه های اکران نوروزی هســتند. فاصله کوتاه 
برگزاری جشنواره و اکران نوروزی معمولاً باعث 
می شود فیلم های مطرح فستیوال با بهره گیری از 
بازخوردهای جشنواره ای و سر و صدایی که ایجاد 
کرده اند روی موج فیلم فجر و سیمرغ و جنجال 
و خبرسازی به اکران عید بیایند. امسال هم این 
اتفاق رخ داده است. در صدر گزینه ها، »ملاقات 
خصوصی« ساخته امید شــمس قرار دارد؛ فیلم 
جنجالی جشــنواره تا روز آخــر در صدر جدول 
انتخاب های مردمی قرار داشــت و بعد از حذف 
سیمرغ مردمی جنجال ساز شد. مضمون عاشقانه، 
زوج هوتن شــکیبا و پریناز ایزدیار و محبوبیت 
میان تماشاگران جشــنواره و انبوهی جنجال و 
حاشــیه، برای قرار گرفتن در فهرست نوروزی 

کفایت می کند.
معمولا فیلم برگزیده جشــنواره هــم در اکران 
عمومی مورد توجه ویژه قرار می گیرد. »موقعیت 
مهدی« به کارگردانی و بــازی هادی حجازی فر 

به عنوان بهترین فیلم جشنواره امسال، اگر به اکران 
نوروزی بیاید، پس از سال ها فیلمی دفاع مقدسی 
در ایام عید روی پرده می آید. زندگینامه شــهید 
مهدی باکری پس از درخشش در جشنواره، حالا 
افق های تازه ای را در اکران جست وجو می کند و 
به عنوان محصولی از صدا و ســیما می تواند روی 
گزینه تیزرهای تلویزیونی هم حساب ویژه ای باز 
کند. »علف زار« ساخته کاظم دانشی هم به عنوان 
فیلمی جنایی، از تصویر معمول و متداول پژمان 
جمشــیدی آشــنایی زدایی می کند. نخستین 
تجربه تهیه کنندگی بهرام رادان که خبر انتشار 
غیرقانونی اش بعد از پایان جشــنواره رســانه ای 
شد، احتمالا جزو فیلم هایی است که در نخستین 
فرصت روی پرده خواهد آمــد؛ فیلمی که چند 
سیمرغ گرفت و توجه عمومی کسب کرد و حالا 
در نوبت اکران است. شــادروان ساخته حسین 
نمازی هم تنها فیلم تقریبا کمدی جشنواره بود 
که نمایشش با اقبال نسبی مواجه شد؛ فیلمی با 
موقعیت های طنزآمیز و آدم هایی حاشیه نشین، 
که حال و هوای مفرحش میــان فیلم های اغلب 
تلخ جشــنواره به چشــم آمد. بهرام ابراهیمی، 
گلاره عباســی، رضا رویگری، نازنین بیاتی،  رؤیا 
تیموریان و بهــرام ابراهیمی ازجملــه بازیگران 
این فیلم هستند. شــادروان بازیگر پولساز ندارد. 
درســت برعکس »مرد بازنده« کــه جواد عزتی 
بازیگر اصلی اش است. این ساخته محمد حسین 
مهدویان گرچه خیلی در جشنواره تحویل گرفته 
نشــد ولی عده ای آن را در امتداد سریال »زخم  
کاری« جزو آثاری می دانند که بخت موفقیتش در 

گیشه بالاست. زوج اصلی زخم  کاری )جواد عزتی 
و رعنا آزادی ور( به همراه آناهیتا درگاهی، بابک 
کریمی، امیر دژاکام، مهدی زمین پرداز و شبنم 
مقدمی بازیگران اثری هستند که دوستدارانش 

آن را فیلم ژانر نامیده اند.

دیگر گزینه ها 
فیلم های حسین فرحبخش معمولاً بی سر و صدا 
ساخته می شوند و به اکران می رسند. فیلم های 
فرحبخش نوعی از سینمای تجاری را نمایندگی 
می کنند که عــده ای اعتقاد دارند سال هاســت 
دورانش سپری شده است. با این همه فیلم های 
فرحبخش همچنان ساخته شده، روی پرده آمده 
و اتفاقا اغلب شان هم سودآور هستند. فیلم هایی 
که با توجه به مهارت و سرعت تهیه کننده ارزان 
ساخته می شوند و اغلب پخش خوبی هم دارد. در 
»قدغن« محصول تازه فرحبخش به کارگردانی 
مجید مافی این بازیگران حضور یافته اند: ســام 
درخشانی، ســاناز سعیدی، افســانه چهره آزاد، 
محمود جعفری و... »ملاقات بــا جادوگر« هم 
ازجمله کمدی هایی اســت که می تواند به اکران 
نوروزی بیاید. این ســاخته جمشــید بهرامیان 
که پروانه نمایــش هم گرفته بــا توجه به علاقه 
ســینماداران به اکــران فیلم هــای کمدی در 
عید، شــاید در فهرســت نهایی نــوروزی قرار 
 گیرد. امیــر مهدی ژوله، مانی حقیقی، هســتی 

مهدوی فــر و علیرضا خمســه 
ازجملــه بازیگران ایــن فیلم 

هستند.

 به سنت این ســال ها با پایان 
جشــنواره، گمانه زنی ها درباره 
اکران نوروزی شــروع شــد؛ 
مهم ترین فصل اکران سینمای 
ایران که معمولا صاحبان فیلم ها اشتیاق زیادی برای حضور در آن دارند. در صف 
طولانی متقاضی اکران نوروز۱4۰۱ همه نوع فیلمی به چشم می خورد. از فیلم های 

شاخص جشنواره تا تولیداتی که سال هاست به دلایل مختلف امکان اکران عمومی 
نشده اند؛ از فیلم رضا درمیشیان تا فیلم حسین فرحبخش، از مهرجویی تا مهدویان، 
از کمدی تا درام و از ملودرام اجتماعی تا تریلر جاسوسی. جنس متقاضیان اکران 
نوروزی روی کاغذ جور به نظر می رسد. از تولیدات متاخر، نام هر ۵فیلم صدرنشین 
جدول بهترین های مردمی جشنواره امسال در فهرست متقاضیان به چشم می خورد: 
»ملاقات خصوصی«، »موقعیت مهدی«، » علف زار«، »شادروان «و »مرد بازنده«. از 

فیلم هایی که محصول سال های پیش هستند، می توان به »لامینور«، »مجبوریم«، 
» دو زیست« و» روز صفر« اشاره کرد.ضمن اینکه »شیشلیک«، »ملاقات با جادوگر«، 
»قدغن« هم در نوبت این اکران هستند. اسامی فیلم های متقاضی اکران نوروز تقریباً 
همزمان با خبر کاهش ظرفیت سالن های سینما به علت شیوع کرونا رسانه ای شد. 
موضوعی که می تواند اکران نوروزی را مثل 2سال اخیر تحت الشعاع قرار دهد.  تا 

وقتی سایه سنگین کرونا وجود دارد هر اتفاق و هر احتمالی محتمل است.

گریم منفرد برای 
نقش سردار 

از تست گریم داوود منفرد 
در نقش سردار حاج قاسم 
سلیمانی برای یک سریال 

تلویزیونی رونمایی شد.
به گزارش همشهری در روز 
میلاد با سر سعادت حضرت 
علــی)ع( و روز پدر داوود 
 منفرد بازیگــر برنامــه 

رنگین کمان شبکه ۵ سیما 
به همراه همسرش مهمان 
برنامه به خانه بر می گردیم 

بودند.
در این برنامه، منفرد به بهانه 
روز پدر و روز میلاد با ســر 
سعادت حضرت علی)ع( 
یادی از سردار دل ها حاج 
قاســم ســلیمانی کرد و 
تصویری از تست گریم برای 
بازی در نقش حاج قاسم را 

به نمایش گذاشت.
او درباره حضورش در این 
ســریال گفت: زمانی که 
برای تســت گریم رفتم، 
تعجب کــردم. چون من 
اصلا شــباهتی به ایشان 
ندارم. در زمان اجرای گریم 
دو سه ســاعت خوابیدم و 
زمانــی که بیدار شــدم 
غافلگیــر شــدم. در این 
زندگینامه شهید  سریال 
ســلیمانی را می خواهند 
روایت کننــد. البته هنوز 
مشخص نیست که من در 
این نقش بازی کنم یا به فرد 

دیگری سپرده شود.

ترانه خائن کشی 
ترانه خائن کشی با صدای 
رضا یزدانی منتشر می شود.

رضا یزدانی در گفت وگو با 
ایرنا ضمن اعلام این خبر 
گفت: ترانه ای که خوانده ام 
در تیتراژ استفاده نمی شود. 
چــون تیتراژ ایــن فیلم 
نمی طلبید که ترانه داشته 
باشــد. ولی ترانه من برای 
تبلیغات و تیزرهای فیلم 

حتما استفاده می شود.
یزدانــی درباره شــرایط 
موسیقی در این روزها گفت: 
متأسفانه بچه های موسیقی 
به خصــوص نوازندگان در 
این دو سال خیلی سختی 
کشــیدند. فضایی ایجاد 
شده که آنها برای مخارج 
زندگی روزمره شــان هم 
مشــکل دارند. بچه های 
تئاتر هم همین شرایط را 
دارند. مشــخص نیست تا 
کی درگیر کرونا باشــیم. 
اســفند  پنجم  خــودم 
در سالن همایش های برج 
میلاد کنسرت داشتم که 
لغو شد. امیدوارم این دوره 
آخرین خیز کرونا باشــد. 

همه خسته شدند.

3مجری برای 
اسکار 

رجینا هال، امی شــومر و 
واندا اسکایز، نودوچهارمین 
مراسم اهدای جوایز اسکار 
را اجرا می کننــد. ایندی 
وایر گزارش داد، اســکار 
امســال با حضور 3مجری 
برگزار خواهد شد. انتخاب 
این 3 مجری پس از ماه ها 
گمانه زنی انجام شــد، در 
بیــن گزینه هــای مطرح 
شــده که جمع کثیری از 
ســلبریتی ها از دوایــن 
جانســون گرفتــه تا تام 
هالنــد را دربرمی گرفت، 
اســتیو مارتین، مارتین 
شورت و ســلنا گومز از 
گزینه ها  محتمل تریــن  
بودند.مراســم اسکار از 
سال 2۰۱۸ که توسط جیمی 
کیمل اجــرا شــد، بدون 
مجری ثابت برگزار شــده 
اســت. برای مراسم سال 
2۰۱۹ کوین هارت به عنوان 
مجری معرفی شــده بود 
اما او به دلیل مناقشــات 
 مربــوط بــه جوک های 
ضد همجنس گرایی او، از این 
مراسم کنار گذاشته شد. 
مراسم اســکار آن سال به 
اجبار بدون مجری برگزار 
شد و گروهی از چهره های 
معروف اجرای مراسم را در 
دست گرفتند. از آنجایی که 
این رویکرد موفقیت آمیز از 
آب درآمد 2 سال بعد هم 
اسکار بدون مجری برگزار 

شد.

کاربران شبکه اجتماعی توییتر از دوشنبه 14فوریه )25بهمن( 
می توانند در معرفی بهترین فیلم اکران شده در سال 2021برای 
اهدای جایزه اســکار بهترین فیلم مردمی مشــارکت داشته 
باشند.  درحالی که در 2سال اخیر تعداد تماشاگران مخاطبان 
اســکار کاهش یافته، این آکادمی به دنبــال راهکارهایی برای 
جذب مخاطبان جوان تــر و راه های ورود بــه بازارهای جدید 
اســت. علاوه بر این، انتقادهای مردم از مورد توجه قرار ندادن 
محبوب ترین فیلم های مردمی نظیر »مرد عنکبوتی: راهی به 

خانه نیست« از سوی آکادمی اســکار در سال 2022و انتخاب 
نکردن این فیلم به عنوان نامزد نهایی در رشــته بهترین فیلم 
ســال 2022، آینده  تیــره ای را پیش روی ایــن آکادمی در 
زمینه تلاش هایش برای جذب مخاطبان تلویزیونی ترســیم 
کرده است. همین امر ســبب شــده که اعضای این آکادمی، 
به دنبال راهکارهای جدیدی برای افزایش تماشــاگر باشــند. 
این آکادمی در آخرین تلاش خود در زمینه جذب تماشــاگر 
وارد همکاری با توییتر شده اســت. در چارچوب این همکاری 
 به طرفداران ســینما این اجازه داده می شــود که با هشــتگ
» OscarsFanFavorite#« محبوب ترین فیلم ســال خود 
را انتخاب کنند.  فیلمی که بتواند بیشــترین آرای طرفداران را 
تا سوم مارس)12اسفند( به خود اختصاص دهد، در طول زمان 
برگزاری مراسم اسکار در روز 27مارس)7فروردین( به رسمیت 
شناخته می شود و نامش اعلام خواهد شد. در این بین دو پرسش 
مطرح می شود؛ آیا محبوب ترین فیلم ها از نظر تماشاگران، اسکار 

خواهند برد؟ آیا این یک رشته جدید در اسکار خواهد بود؟ که 
پاسخ هر دوی این پرسش ها منفی اســت. این فیلم ها تنها به 
رسمیت شناخته خواهند شــد. اما برای 3کاربر توییتر برنده 
این رأی گیری، هزینه کامل ســفر به لس آنجلس برای حضور 
در مراسم اسکار 2023پرداخت خواهد شد. همچنین هر یک 
از 3برنده این رأی گیری مي توانند یک اسکار را به برندگان این 
جوایز اهدا کنند. مریل جانسون، معاون بخش بازاریابی دیجیتال 
آکادمی اســکار در این باره می گوید: ما از همکاری با توییتر در 
همراهی با مخاطبان دیجیتال در آستانه مراسم سال جاری اسکار 
بسیار هیجان زده و خرسند هستیم. کاربران شبکه های اجتماعی 
در سراســر دنیا از طریق فعالیت های خود شانس بیشتری در 
همراهی با این مراسم در فضای واقعی و عینی خواهند داشت. 
این مخاطبان از طریق مشــارکت در فضــای مجازی خواهند 
توانست عضو یک جامعه جدید شــوند و تجربه ای که تا کنون 

موفق به گذراندن آن نشده اند را کسب کنند. 

مسعود پویاسینما
روزنامه نگار

مردم اسکار می دهند 

آرش نهاوندیجشنواره
روزنامه نگار
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 سرلشکر محمدباقری
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح

وقتی که ابعاد گوناگــون حادثه بزرگ 
دفاع مقــدس را مطالعــه می کنیــم، 
همچنان زوایــای پنهانی از آن آشــکار 
می شــود کــه شــاید بــرای بســیاری از 
افــرادی کــه در آن دوران حضــور 
داشــته اند نیز ابعــاد آن روشــن نبوده 
و البتــه زوایــای ایــن جریــان تاریخــی 
همچنــان ادامه دارد و روزبــه روز ابعاد 
جدیــدی از آن آشــکار می شــود. بیان 
ابعــاد و جزئیــات ایــن حادثــه بــزرگ 
تاریخ ســاز، بــا زبان هــای گوناگــون و 
جذاب هنری، جزو تأکیداتی است که 
شــاید بیش از ســایر ابعــاد مورد توجه 

معظم له است. ایسنا

سردار حسین اشتری
 فرمانده کل نیروی انتظامی جمهوری 

اسلامی ایران
2سالی است که اعزام کاروان های راهیان 
نــور بــه مناطــق عملیاتــی دفاع مقــدس 
به خاطر شرایطی که شیوع ویروس کرونا 
ایجاد کرده، متوقف شده بود اما امسال 
خوشــبختانه بــا تدابیــری کــه مســئولین 
امــر اتخــاذ کرده انــد، شــاهد ازســرگیری 
اعــزام کاروان های راهیان نــور به مناطق 

عملیاتی خواهیم بود. دفاع پرس

نقلقولخبر

عددخبر

احــداث  بــرای  زمیــن  هکتــار   20
دانش آمــوزی  کشــوری  اردوگاه 
شهید حاج قاســم ســلیمانی در محل 
هنرســتان کشــاورزی رضــوان کرمــان 
اختصــاص داده شــد. رضــا رضایــی، 
مدیــرکل آموزش و پــرورش اســتان 
کرمــان بــا اعــلام ایــن خبــر گفــت: 
»احداث این اردوگاه در شــهر کرمان 
ضرورتی انکارناپذیر بــود که به خوبی 
توســط مســئولان و نمایندگان مردم 
در مجلس شــورای اســلامی احساس 
شــد.«بعد از طراحــی نقشــه و صدور 
مجوزهــای قانونی کلنگ احــداث این 
اردوگاه قبــل از پایــان ســال جاری بــا 
حضور وزیــر آموزش و پرورش به زمین 

زده خواهد شد. ایسنا

 20
هکتار

3روز مــدت دوره آموزشــی مدیــران 
فرهنگــی یادمان هــای دفاع مقــدس 
جنــوب در آســتانه نزدیــک شــدن بــه 
ایــام اوج راهیــان نــور جنــوب اســت. 
ایــن دوره بــا هــدف توانمندســازی و 
هم افزایی مدیران فرهنگی یادمان هــای 
دفاع مقدس و همچنین ایجاد بســتری 
بــرای هم اندیشــی و هماهنگــی هرچه 
بهتر در فعالیت های پیش رو به ویژه در 
عملیات راهیان نور جنوب ۱۴0۱-۱۴00 

انجام شد. ایسنا

 3
روز

از چیزی نمی ترسیدم 
»ازچیزینمیترسیدم«عنوانکتابیاستدرباره
زندگیسردارشهیدحاجقاسمسلیمانیکهبرگرفته
ازخاطراتودستنوشــتههایســرداردلهاست.
کتابمزینبهیادداشترهبرمعظمانقلابشدهو
نخستیناثرچاپشدهتوسطانتشارات»مکتبحاج
قاسم«محسوبمیشود.باخواندندستنوشتههای
شخصیشهیدســلیمانیمیتوانیدبازندگیاواز
دورانکودکیدرروستایقناتملککرمانتاجوانی
ومبارزاتانقلابیدرســال57آشناشــوید.وزارت
آموزشوپرورشوشبکهدانشآموزیشاد،مسابقه
کتابخوانیازمحتوایاینکتابرابرایدانشآموزان
طراحیکردهونســخهرایگانکتــابرادراختیار
مخاطبانشبکهشــادقراردادهاست.علاقهمندان
تا10اســفندفرصتدارندبامراجعهبهصفحهویژه
مسابقهدرشبکهشاد،درپویشکتابخوانیمشارکت
کنند.دربخشیازاینکتابآمده:»دخترجوانیباسر
برهنهوموهایکاملابلنددرپیادهرودرحالحرکت
بودکهدرآنروزهایکامرطبیعــیبود.درپیادهرو
یکپاسبانشهربانیبهاوجسارتیکرد.بهسرعت
بادوستمازپلههایهتلپایینآمدم.آنقدرعصبانی
بودمکهعواقباینحملههیچاهمیتینداشــت.با
چندضربهکاراتهاورانقشبرزمینکردم.دوپاسبان
بهسمتمادویدندباهمانســرعتفرارکردموبه
ســاختمانهتلپناهبردم.زدنپاســبانشهربانی
مغرورمکردهبود.حالادیگرازچیزینمیترسیدم.«

خبر

ایدههاینابــیدرســرمیپروراندایــنروحانی؛
طرحهاییکهاجراییشدنشانتحولیرادرفرهنگ
جامعهایجادمیکند.امامجماعتهرمسجدیکه
برعهدهمیگیرد،اولازهمهطرح»خیراتکتاب«را
اجرامیکند؛یعنیاهدایکتاببرایامواتبهجای
خیراتمیوهوشیرینی.معتقداســتبااینکاربه

درگذشتگانهدیهایجاودانهاهدامیشود.
حجتالاسلاممختارنوبختی،امامجماعتمسجد
حضرتابوالفضل)ع(خیابانســتارخان،دلخوراز
کمرغبتیمردمبهمطالعه،اینمهــمراآفتیبرای
فرهنگملیواصیلایرانیمیداندومعتقداســت
کاهشسرانهمطالعهدرکشوربهبازیهایرایانهایو
گشتزنیدرفضایمجازیبرمیگردد.اینروحانی
خوشفکربرایآشــتیدادنکــودکانونوجوانان
کتابهایارزندهایراتهیهکردهودرطرحخیرات
کتاببهآنهااهدامیکند.البتهاقدامشبهمسجدو
محلهخاصیخلاصهنمیشود.اوسالانهتعدادزیادی
کتابباموضوعاتادبی،علمی،قرآنیو...برایمناطق
محرومکشورارسالمیکندتابهنوعیبرایافزایش
سرانهمطالعهگامیبرداشتهباشد.دربارهطرحخیرات
کتابواینکهچطورمیتواندرآنشــرکتکردبا

حجتالاسلامنوبختیگفتوگومیکنیم.

خیرات کتاب؛ هدیه  ای ماندگار
طرح»خیــراتکتــاب«ایــدهاینــوازروحانی
خوشفکریکههموغمشآشتیدادننسلجوانبا
کتاباست.اوکتابرادوستیصمیمیومهربانبرای
همهمیداندومعتقداست،خواندنکتابدریچههای
زیادیرابهرویانســانبازمیکندبرایهمینهم
سعیکردهعادتخوبمطالعهرادرمساجدیکه
امامتآنهارابرعهــدهداردرواجدهد.اوپیشتردر
مسجدجابریدرمنطقه1۴اینکارراانجاممیداد
وباآمدنشبهمسجدحضرتابوالفضل)ع(ستارخان

همینرویهرادرپیشگرفتهاست.
حجتالاســلامنوبختــیدراینبــارهتوضیــح
میدهد:»عادتزیباییبیــنماایرانیهاوجوددارد
کهدرمناسبتهایاپنجشــنبهشبهابرایشادی
روحامواتخود،میوهوشــیرینیخیراتمیکنیم.

درمراســمختمآنهاتاجگلهایبزرگخریداری
کردهوبــرایزیبندهکردهمجلسامــواتخوددر
مســجدمیگذاریم.اماتأثیرهرکدامازاینکارها
مقطعیاست.نهایتفاتحهایخواندهشودوتمام.
تاجگلهابعداز۲روزپژمردهومیوهوشیرینیهم
خوردهمیشوند.اثرجاودانهنمیگذارند.امافلسفه
اهدایکتابفرقمیکند.شــماتصورکنیدکتاب
دستبهدستامانتدادهمیشودوافرادزیادیآنرا
میخوانند.هربارهمکهآنکتابخواندهشودثوابش
بهروحامواتمامیرسد.همچنینمادامیکهکتاب
مورداستفادهافرادقراربگیرد،خیراتوبرکاتنصیب

بانیخیرآننیزمیشود.«

رونق کتابخوانی در مسجد
هرروزتعدادیازشهروندانبهنوبختیمراجعهکرده
ووجهیرابرایتهیهکتابمیدهند.کتابهابیشتر
بامحوریتمسائلدینیومذهبیخریداریمیشود.
حجتالاســلامنوبختیتوضیحمیدهد:»فرهنگ
خیراتکتابدرمسجدحضرتابوالفضل)ع(نهادینه
شدهوبسیاریازنمازگزارانهنگامآمدنبهمسجد
وجهیرابرایتهیهکتاباهداوثوابآنرابهاموات
خودهدیهمیدهند.ماهمباتوجهبهردههایسنی
نمازگزارانبرایشــانکتابتهیــهمیکنیم.برای
کودکانقصههایقرآنی،براینوجوانانکتابهای
اخلاقیوبرایبزرگسالانموضوعاتدینی.هربارکه
بهمسجدمیآیندکتابیبهآنهاهدیهدادهمیشود.«

باتوجهبهشــیوعبیماریکرونــاوبیاقبالیمردم
بهاســتفادهازموادخوراکیدرفضــایبازچنین
اقدامــیتأثیرمطلوبــیخواهدگذاشــت.اوادامه
میدهد:»کتابخانهاینمســجدبیشاز۳هزارجلد
کتابداردکهقبلاکمترکسیازآنهااستفادهمیکرد.
اماحالاماجرافرقکردهوافرادزیادیکتاببهامانت
میبرند.اینامرنشــانمیدهدطرحخیراتکتاب

تأثیرمثبتخودراگذاشتهاست.«

اهدای کتاب به مناطق محروم
بهگفتهحجتالاسلامنوبختی،یکیازدغدغههای
مقاممعظمرهبریپایینبودنسرانهمطالعهاست.
برایهمینکتابخواندنراسرلوحهکارهایشقرار
دادهاست.ازدیگراقداماتاینروحانیاهدایکتاب
بهمناطقمحرومکشوراست.اومیگوید:»فرهنگ
کتابخوانیدرخانوادهجایخودرابهگشتزنیدر

فضایمجازیوبازیهایرایانهایدادهاســت.در
هرمهمانییادورهمیخانوادگــیمیبینیدافراد
برایپرکردنفراغتخودباتلفنهمراهســرگرم
هســتند.درصورتیکهاگرکودک،پدرومادرشرا
درحالمطالعهببیندناخودآگاهبهاینسمتکشیده
میشود.«اوکهباانتشاراتیهایزیادیتعاملداشته
وکتابهایآموزندهواخلاقیدراختیارشهروندان
قرارمیدهــد،میگوید:»چهخوبکــهدرزمینه
کسبوکارحلالکتابهاییبینکسبهتوزیعشود.
یاکتابیدربارهمعضلاتاستفادهدخانیات،تاجوانان
ازآنبهــرهببرند.کارخوبدیگراهــدایکتاببه
پادگانها،بیمارســتانها،کمپهایترکاعتیادو

بوستانهاست.«
بهگفتهاوبــامبالغجمعآوریشــدهدراینطرح
بهطورمثالبرایمدارسیــابرنامههایآنانمانند
جشنتکلیفدانشآموزانویابرنامههایمسجددر
ایاممناسبتیعیدغدیر،اعتکافو...کتابمناسب
خریداریوبهمنظورترویجفرهنگکتابوکتابخوانی
توزیعمیشود.همچنینازمحلمبالغجمعآوری
شدهدراینطرح،براســاساعلامنیازائمهجمعه
سراسرکشوربرایمناطقمحرومکتابتهیهوارسال
شدهاستیاحتیاگربنابودهدرمنطقهایازکشور
کتابخانهایتأسیسشودکهبامحدودیتمنابعجهت
تأمینکتبآنمواجهبودند،کمکرسانیشدهاست.
درمجموعمبالغجمعآوریشــدهدرطرحخیرات
کتابصرفاًجهتخریدکتــابوتوزیعدرمناطق
مختلفکشورهزینهمیشودکهثوابیرانیزشامل
خیرانآنمیکند.بهگفتهاینروحانیتاکنون500
جلدکتابقرآنبهنقاطدورافتادهاســتانفارسو
۸00جلدکتابهمبهکتابخانهعمومیشهرستان
سبزواروتعدادقابلتوجهیکتابعلمیوآموزشی
بهاستانهایسیســتانوبلوچستانوکهگیلویهو

بویراحمداهداشدهاست.

راه اندازی مدرسه مجازی حفظ قرآن
»سهروزبرایاو«،»هیچکسبهمننگفت«ازجمله
کتابهاییاســتکهاینروحانیزمینهتوزیعآنها
رابینجوانانورزشــکارفراهمکردهاست.بهباوراو
ورزشکارانمیتوانندباکتابوانجاماعمالمعنوی
ماننددعاوتوسلروحیهخودراتقویتکردهبرنیروی
خودبیفزایند.اودراینبــارهادامهمیدهد:»کتاب
سهروزبرایاوبهاعمالاعتکافواهمیتآناشاره

میکند.کتابهیچکسبهمننگفتهمبهســیره
امامزمان)عج(پرداختهاست.«طبقآماربهدست
آمدهاززماناجرایطرحتاکنــونبیشاز1۲هزار
جلدکتاببرایامواتخیراتشــدهوهمیناتفاق
خوبیدرترویجکتابخوانیاســت.ازدیگراقدامات
حجتالاسلامنوبختیبرایاشاعهفرهنگاسلامی
میتوانبهراهاندازیمدرســهمجازیحفظقرآن
باعنوان»بیتالاحزان«اشــارهکــرد.اودراینباره
میگوید:»باتوجهبهشیوعبیماریکروناوکمرنگ
شدنحضورنوجوانانوجواناندربرنامههایمسجدو
قرآئتقرآنتصمیمگرفتممدرسهمجازیحفظقرآن
رادایرکنم.اینمدرسهخاصدانشآموزانتهرانی
نیستوهمهنوجوانانمیتوانندازسراسرکشوردر
آنشرکتکنند.علاقهمندانمیتوانندبرایثبتنامیا
نحوهبرگزاریکلاسهابهسایتبیتالاحزانمراجعه
کنند.« اینروحانیمعتقداسترونقهرچهبیشتر
اینطرحنیازمندکمکویاریمســئولانمختلف
استومیگوید:»بهدلیلمشــکلاتامروزکاغذدر
کشــورکهموجبافزایشقیمتکتابشده،این
طرحباافتمواجهشدهاستکهبرایرونقمجددآن
نیازمندحمایتمسئولانهستیم.یکیازطرحهایی
کهمیتوانبهموازاتطرحخیراتکتابانجامداد،
جمعآوریکتابهایراکدمنازلاســتودرادامه
میتوانباتبادل،کتابهایموردنیازمناطقمختلف
راتأمینکردکهاجرایآننیازمندحمایتوهمراهی

مسئولاناست.«

اهدای کتاب به جای تاج گل، شیرینی و میوه
یکروحانیخوشذوق،طرحخیراتکتابرادرمساجداجرامیکند

جلــد کتــاب بــرای امــوات 
خیــرات شــده کــه اتفــاق 
خوبی در ترویــج کتابخوانی 

است.

 ۱2
هزار

قرآن مجید با هماهنگی این 
روحانی به نقــاط دورافتاده 
 اســتان فـــــــارس ارســــــــال

شده است.

۵00
جلد

کتاب بــه کتابخانه عمومی 
شهرستان ســبزوار و تعداد 
قابــل توجهی کتــاب علمی 
و آموزشــی به نقاط محروم 

اهدا شده است.

800
جلد

مژگان مهرابیگزارش
روزنامهنگار

روایتهاییباورنکردنیاززبانهمسرشهیدعبدالمهدیکاظمی

نوید شهادتش را از آیت الله بهجت گرفت
سرآغاز وصلت شان یک کتاب یا بهتر بگوییم یک شهید می شود؛ شهید »سیدمجتبی علمدار«. »مرضیه بدیهی«، همسر 

شهید مدافع حرم »عبدالمهدی کاظمی«، دبیرستانی بوده که با کتاب شهید علمدار آشنا و به این شهید و زندگی اش علاقه مند گپ
می شود؛ آن قدر که حتی از خداوند، تقاضای همسری می کند که در تقوا و انقلابی گری همچون او باشد. یک شب در عالم خواب 
شهید علمدار را می بیند؛ »خواب دیدم شهید علمدار با جوانی دیگر وارد کوچه ما شدند. وقتی به من رسیدند دست روی شانه آن جوان زدند 

و گفتند: این جوان همان کسی است که شما از ما درخواست کردید و متوسل به امام زمان )عج( شدید.«

 یک سرباز ساده ام
روزیکهعبدالمهدیبهخواســتگاریاشمیآید،
مرضیههمانکســیرامیبیندکــهدرآنخواب
شهیدعلمداربهاونشــاندادهبود.البتهاینارادت
تنهامنحصربهاونبوده.درهمانجلسهاولصحبت
باشــهیدکاظمیمتوجهمیشودکهعبدالمهدی
نیزهمینچندروزپیشخانهشهیدعلمداربوده
وبابچههایبسیجشانبهدیدارمادرشهیدرفته.
گفتههایشبهآنجامیرســدکهعبدالمهدیروز
خواستگاریبهاومیگوید:»منیکسربازسادهام.
دوستدارمهمسرمهمسادهباشدوسادهزندگیکند

وانتظاروتوقعبیجاییازمننداشتهباشد«.مرضیههم
درجوابشمیگوید:»منایمانتووتقوایترامیخواهم.
همینهاکافیهســتند.مالدنیابرایمنهیچاســت!

خیالتانراحتباشد«.

» فرهاد« ی که عبدالمهدی شد
یکروزبعدازعقدمانرفتهبودیمگلستانشهداکهآنجابهمنگفت:
حرفمهمیباشمادارمکهدرمراسمخواستگاریعنواننکردم،چون
میترسیدماگربگویمحتماًجوابتانمنفیمیشود.گفتم:چهحرفی؟
گفت:شمادرجوانیمراازدستمیدهیدومنشهیدمیشوم.نگاهی

بهعبدالمهدیکردموگفتم:باچهسندیاینحرف
رامیزنید؟مگرکســیازآیندهخودشخبردارد؟
عبدالمهدیگفت:منقبــلازازدواج،زمانیکه
درسطلبگیمیخواندم،خــوابعجیبیدیدم.
رفتمخدمتآیتاللهناصریوخوابرابرایایشان
تعریفکردم.ایشانازمنخواستندکهدرمحضر
آیتاللهبهجتحاضرشــوموخوابرابرایوی
تعریفکنــم.وقتیبهحضورآیــتاللهبهجت

رسیدم،نویدشهادتمراازایشانگرفتم.

خوابی که هیچ وقت تعریف نشد
تغییرنامشهیدکاظمیدیگرخواستهآیتاللهبهجت
درایندیداربــودکهمرضیهبدیهیبهآناشــارهمیکند؛
»اسمکوچکشــهیدکاظمیدرابتدافرهادبود.آیتاللهبهجتاز
اومیخواهندکهنامشــانرابهعبدالمهدییاعبدالصالحتغییردهند
کههمسرم،نامعبدالمهدیراانتخابمیکند.«سالهاازازدواجشان
میگذردوعبدالمهدیکهدیگرصاحب۲فرزندبــهنامهایفاطمهو
ریحانهشده،کمکمهوایسوریهبهســرشمیزند؛هوایدفاعازحرم
همسرشــهیدمیگوید:»۳روزقبلازآمدنشازســوریهخوابدیدم
رفتهامبهحرمحضرتزینب)س(.عکسهمهشــهدابــهدیوارهای
حرمبود.همانطورکهنگاهمیکردم،دیدمعکسعبدالمهدیهمبین

آنهاست.ازشوکیکهبهمنواردشددادزدم»وای،عبدالمهدیشهید
شد.«ازخوابپریدم.دستانمخیلیمیلرزید.اتفاقا۳،۲ًساعتبعدش،
زنگزد.خواســتمخوابمراتعریفکنم،ولیگفتمنگرانشنکنم.فقط
گفتم:عبدالمهــدی،خوابترادیدم.«گفت:چــهخوابی؟گفتم:وقتی

آمدی،تعریفمیکنم.«
وحالامرضیهماندهاستوجایخالیعبدالمهدیوخوابیکههیچگاه

نتوانستبرایاوتعریفکند....

اینجا، آرامشی دیگر دارد
تفریحماگلستانشــهدابود،چهقبلازاینکهبچهدارشویموچهبعد
ازآن.همیشهوقتیمیخواســتبچههاراجاییببرد،گلستانشهدارا
انتخابمیکرد.بهاومیگفتم،یکبارهماینبچههــارابهپارکببر،
میگفت:»آرامشیکهگلزارشهدابهآدممیدهد،پارکنمیدهد.اینجا

پرازیادخداست«.

منتظرت هستم
یکروزبعدازشــهادتعبدالمهدی،دلمخیلیگرفتهبود.گفتمبروم
سراغآندفتریکهخاطراتمشترکمانرادرآنمینوشتیم.بهمحض
بازکردندفتر،دیدمبرایمیکنامهنوشــتهبااینمضمونکه»همسر
عزیزم!منبهشــماافتخارمیکنمکهمراسربلندوعاقبتبخیرکردی
وباعثشدیاسممنهمدرلیستشهدایکربلانوشتهشود.آندنیا

منتظرتهستم!«

وداع آخر
روزآخرفاطمهوریحانهرابغلکردوشــروعبهخواندنروضهحضرت
رقیه)س(کرد.بعدشروعبهصحبتبافاطمهکرد.گفت:»بابا!مندارم
میرومسوریه،شایدشهیدبشوم!«حتیبادخترشهمصحبتکردو
رضایتفاطمهراگرفت.چونفاطمهگفت:»بابانمیخواهمبرویشهید
بشــوی.«عبدالمهدیبهاوگفت:»باباجان!اگرمنشهیدبشوم،دوباره
زندهمیشوم.«فاطمهگفت:»آخهبابا،کسیکهزندهنشدهتاحالا!شما
چهجوریمیخواهیزندهبشویوبرگردی؟«گفت:»اگرشهیدبشوم،

میتوانمزندهبشوموباامامزمان)عج(برگردم.«

یاد

روایتخانوادهشهیدمحمدعلیاللهدادیاز
روزهایباهمبودنشان

داغ بوسه آخر بر دل مادر ماند
»خداونــدآنبندگانــشراکهدوســتداردابتــدادردنیا
مظلوممیکنــد،ســپسگمناممیشــوندوبعدشــهادت
راقسمتشــانمیکنــد«؛اینهابــهیادماندنیترینجملات
شهیدمحمدعلیاللهدادیاست؛درست۳ماهپیشازشهادتش.
اوکههرچندازفرماندهانارشدسپاهقدسبودامادرگمنامی
بهشهادترسید. دغدغهاشفقطخدمتبودوگسترشدین
محمد)ص(.وفرقینمیکردکهاینخدمتکجاباشد؛گاهی
کنارشهیدزندینیادرجبههجنوبوگاهیکنارشهیدحسین
علمالهدیوشهدایدانشجو.گاهیدرکهنوجوگاهیدرسپاه
الغدیرِیزد.آنوقتهاکهدرجبههبودوحتیوقتیپدرباهزار
زحمتتوانســتپیدایشکندوخبرقبولیاشدردانشگاهرا

بدهد،گفت:»فعلًااینجابیشتربهمننیازدارند.«
اینآخریهاهمبهدعوتحاجقاسمپابهمیدانلبنانوسوریه
گذاشتتانهکهباداعشکهبارژیمغاصبصهیونیستیمبارزه
کند.۲پسرداشتویکدختر؛آنهاکهنوردیدهاشبودندوآرام
جانش.مادریکهازجانعزیزترداشتوخواهرانوبرادریکه

دلتنگیشانگاهیامانشرامیبرید.
زنگمیزدبهفاطمه،خواهریکهازاو9سالبزرگتربودوحکم
مادربرایشداشت.اوهمبچههارادورهمدرخانهمادریجمع
میکردوگلمیگفتوگلمیشنید.همهدلبستهاشبودند.
محمدعلینورچشمشــانبود.مایهدلگرمیشان.گلسرسبد
بچههایمادر.نهبهخاطراینکهبعداز۳دختربهدنیاآمدهبود؛
محمدعلیخوشخلقبودوگرم.خوشمشرببودومهربان.بلد
بودباهرکســیبهزبانخودشحرفبزند. دلمادرخوشبود
بههمینگهگداریدیدنش.دیدنشخونمیشددررگهای
گرفتهمادر.جوانمیشــدبهدیدنمحمدعلی.صدایشحکم
زندگیدوبارهداشت.دســتبوسمادربودووقتیهمکهنبود

»مادردستترامیبوسم«ازدهانشنمیافتاد.
دهممحرم،قلبمادر،درستهمیناواخرکهمحمدعلیرفته
بودســوریهولبنان،دیگرتابنیاورد؛گرفــت.دکترهاگفتند
سکتهکردهاست.محمدعلیخودشرابهبیمارستانرساندتا
قلبآنژیوشدهمادرجانیدوبارهبگیرد.نمیتوانستزیادبماند.
برگشتسوریه،اماروزینبودکهزنگنزندوحالمادررانپرسد.
شــایدبرایهمینهمبودکــهوقتیتلویزیوندرآنشــب
ســردبرفیدیماه9۳،خبــردادکهچندتــنازرزمندههای
حزباللهحینبازدیدازمنطقه»قنیطره«موردتهاجمبالگرد
صهیونیســتهاقرارگرفتهانــددلشلرزید.میدانســتاگر
محمدعلیزندهباشــدهرطورشــدهتماسمیگیردتامادر
صدایشرابشنودوخاطرجمعشــود.مادریکساعتیلببه

دندانگزیداماخبرینشد.امامحمدعلیزنگنزد.
عباســعلیراخدابعدازمحمدعلــیبهمادردادهبــود.برادر
کوچک تریکهدرجبههوجنگهمراهمحمدعلیبودوخوب
میدانستدرسوریهچهخبراست.مادرعباسعلیراصداکرد
تاازحالمحمدشخبربگیرد.اماپیــشازآنکهعطیه،یگانه
دخترمحمدعلی،گوشیتلفنراجواببدهدوبگویدکهمادر
وپدرشخانهنیستند،تلفنعباسعلیبهصدادرآمدهبود.دور

ازچشمانمادر.
وبهصراحتخبردادهبودندکهدیگرنبایدمنتظرمحمدشان

باشند.خبردادهبودندکهاسمحاجیتویلیستاست.
مادرخواببهچشمشنمیآمد.فاطمهبیقراربودوآمدهبودکنار
مادربماند.آنشبدراز،خبریازحادثهایتلخمیداد.صبحکه
شدهمهفهمیدهبودندپاریز،یتیمشدهاست،پاریزکهنه،همه
کرمانیتیمشدهبودند.همسایههاآمدند.همهگردتاگردخانه
نشستهبودند.ومادرساکتبود!نمیخواستباورکندقلبیکه
گاهینمیزندونفسیکهبریدهمیشوددارندبهاومیفهمانند
کهبایدبهجایصورتخندانمحمدعلی،منتظرخبرشهادتش
باشد.دلشمیخواستباورنکند.چشمبهدردوختهبودتاقامت

محمدعلیرادرپهنایدرببیند.کاشخبردرستنباشد.
پسرخالهشانکهازراهرسیدخانهبرسرمادرخرابشد.سوخت
وآتشگرفت.وقتیاشکهاونالههایپیدرپیپسرخواهرش

راشنیدبغضمادرترکید.حالاهمهخانهاشکمیریختند.
گفتندبگذاریددرسیرجاندفنشکنیم،پاریز*کوچکاست.
امامادر،راضینشــد.گفتبگذاریدتامادرشزندهاستکنار
محمدعلیاشبماند،بهیادهمهشبهاییکهدرانتظاردیدنش
صبحکردهاست.گفتاینمردبزرگ،ثمرههمینخاککوچک
است. بهمادرگفتندنمیشــودصورتشراببینی.صورتپسر

پهلوانترا،پسررشیدترا،پسرعزیزترا....
داغبوسهآخربرپیشــانیمحمدعلیبردلمادرماند.ومادر
نمیدانســتمحمدعلیاصلًاصورتیبرایــشنماندهکهمادر

ببوسدش!
خودشخواســتهبوداینچنینبرود.نهحالاکههماناواسط
جنگ؛نوشــتهبود»ازخدامیخواهماگرشهیدشدمجسدم

تکهتکهشودکهنزدسالارشهیدانشرمندهنشوم.«
مزدرشادتهاونمازشــبهاییکهازهماننوجوانیهیچگاه
ترکنشدراخوبگرفت.مزدپابوسیمادررا.مزدمهربانیاش
را.مهربانیبیحدیکهنثارپدرمیکرد.همانوقتهاکهپدر
زندهبودومحمدعلیاورابهحماممیبرد،لبباغچهمینشاند،
سروصورتشرااصلاحولباسهایپدرراخودشعوضمیکرد.
محمدعلیزودبزرگشــد،زودمردشــد.ازهمــانروزهای
دبیرستانکهبرایکمکبهبابابهصحرامیرفت،تویگرمای
تابستانکهازآسمانآتشمیباریدهمروزهرمضانشترکنشد.

لبانشداغمیبستنداماخمبهابرونمیآورد.
درجبهههمروزهاشرامیگرفتوهردوشــنبهوپنجشنبه
روزهداربود،حتیدرگرمایشدیدطبس،حتیدرعملیات ها

ومانورها.
همهجاطوریمیخوابیدکهموقعنمازبتواندروبهقبلهبایستد.
حتیآنوقتهاییکههمهخانوادهبــهوکیلآبادمیرفتندو
مجبورمیشدنددر۲ساختمانبخوابند.بلندمیشد،نمازشبش

رامیخواندوهمهرابلندمیکرد.
میگفتبچههابایدنانحلالبخورندتانمازوروزهشانترک
نشود.دوستداشتفرزندانموفقیتربیتکند.واینطورهمبود
کهبچههابعدازشهادتپدر،آرامبودندومیگفتندبهماتبریک

بگوییدبرایشهادتپدر؛نهتسلیت.
به قلم سمیه عظیمی با عنایت به گفت وگوی فرزانه ایران نژاد پاریزی 

باخانواده شهید
* پاریز شهری در شهرستان سیرجان استان کرمان ایران است.



23

هوش مصنوعی از حوزه های جذاب در تکنولوژی 
است. در عین حال، این تکنولوژی این قابلیت را 
دارد که زندگی مــردم را در حوزه های گوناگون 
ازجمله آموزش، ســامت، حمل ونقل، امنیت 
و کســب وکار تســهیل کند. یکی از موضوعات 
مهم در این حوزه، فرهنگســازی و توجه دادن 
مردم بــه مزایای هوش مصنوعــی در زندگی و 
برطرف کــردن دغذغه های آنهاســت. به گفته 
رئیس کمیسیون هوش مصنوعی سازمان نصر 
اکنون حدود 200 تا 500 شــرکت را می توان 
در کشور شناسایی کرد که بخشی از آنها به طور 
اختصاصی در این حوزه فعال هســتند و برخی، 
بخشــی از فعالیت شــان مربوط به حوزه هوش 

مصنوعی است.
 به تازگی یــک دورهمی با حضــور فعالان این 
حوزه برگزار شده که تمرکز خود را بر این حوزه 
قرار داده اســت. این دورهمی تــاش کرد که 
دستاوردهای هوش مصنوعی در سبک زندگی 
ایرانی و اسامی را بررســی کند. همچنین این 
دورهمی قرار اســت که به طــور ماهانه برگزار 
شود و جلســه بعدی آن در اســفند ماه خواهد 
بود. برگزارکنندگان این دورهمی که هربار یک 
میزبان دارد، تاش می کننــد درصورت مهار و 
فروکش کرونــا، آن را به صورت حضوری برگزار 
کنند. در دورهمــی اخیر شــهرداری تهران و 
کارشناسان پروژه تهران هوشمند حضور فعالی 

داشتند.

هوش مصنوعی در زندگی
ســجاد حســینی، دبیر دورهمی فعالان حوزه 
هوش مصنوعــی و مدیر کانــون دورهمی های 
ایران در گفت وگو با همشــهری درباره ملموس 
بودن هوش مصنوعی در زندگی مردم و ارتباط 
آن با این دورهمی می گوید: »ما در این دورهمی، 
فعالان هوش مصنوعــی را دور هم جمع کردیم 
تا آنها نگــرش و دیدگاه خود را نســبت به ارائه 
محصولات نتیجه محور، یعنی به عنوان دستاورد 
و نه به عنوان یک پلتفــرم، ارائه دهند. به عبارت 
دیگر، مردم طی این دورهمی ها مشاهده می کنند 
که این محصولات در زندگی آنها حضور دارند و 
تأثیرگذار هستند. مثا در حمل ونقل این اتفاق از 

طریق تاکسی های اینترنتی افتاده است.«
حســینی همچنین با اشــاره به اینکه بعضی از 
فعالان حوزه هوش مصنوعــی در این دورهمی، 
گزارش های خود را هم در این حوزه ارائه کردند، 
ادامه می دهد: »به عنوان مثال، همراه اول از چت 
بات خود صحبت کرد یــا آقای توکلی از »تهران 
هوشمند« درباره برنامه تهران هوشمند و هوش 

مصنوعی در سبک زندگی صحبت کرد.«
به گفته او »این جلسات به صورت ماهانه برگزار 
می شود و ســعی می کنیم اقدام به شبکه سازی  
کنیم تا فعــالان حوزه هــوش مصنوعی هر ماه 
دورهم جمع شــوند. درواقع ما به دنبال توسعه 
بازار فعالان این حوزه هســتیم و سعی می کنیم 
آنها با هم گفت وگو کنند تا به بلوغ لازم برسند.«

حســینی این دورهمی را تلنگری به فعالان این 
اکوسیســتم می داند تا آنها به این پرســش فکر 
کنند که فعالیت هایشان تا چه میزان در زندگی 

مردم عینیت یافته است.

جذابیت و نگرانی هوش مصنوعی
هوش مصنوعی در عیــن جذابیت، نگرانی هایی 
را هم به همراه دارد. دبیر دورهمی فعالان حوزه 
هوش مصنوعی در پاســخ به این پرســش که 
چگونه می توان در این حوزه فرهنگســازی کرد 
تا نگرانی های مردم رفع شود و به این حوزه اقبال 
نشان دهند، می گوید: »در این حوزه بحث ابزارها 
مطرح است و این ابزارها باید بومی شوند. وقتی 
بسیاری از پلتفرم های هوش مصنوعی روی گوگل 
خدمات می دهند، موضوع حریم خصوصی مفهوم 
چندانی ندارد. در واقع پلتفرم های ما باید بومی 

شوند تا اطاعات از کشور خارج نشود.« 
حسینی با اشاره به اینکه در بحث فرهنگسازی  
ما در مورد کــودکان و نوجوانان در حال فعالیت 
هســتیم تا آنها با فضای هوش مصنوعی آشــنا 
شوند، معتقد اســت که هرچقدر مردم به صورت 
عینی مشاهده کنند که هوش مصنوعی، مشکلی 
را در زندگی آنها برطرف می کند، نســبت به آن 
اقبال نشان می دهند. به گفته او »مثا تاکسی های 
اینترنتی اطاعات رفت وآمد مردم را جمع آوری 
می کند، اما از آنجا که این سرویس بومی است و 
نیاز مردم رفع می شود، مشــکلی با این موضوع 
ندارند. یا بعضــی از فروشــگاه های اینترنتی تا 
حدودی ســبد خرید افراد را رصــد می کند، اما 
چون نیاز مردم را برآورده می کند، مردم واکنش 

منفی نسبت به آن ندارند.«
حســینی نتیجه می گیرد که »اگر سرویس های 
دیگر هم نیاز مردم را بــرآورده کنند، از آنجا که 
این اطاعات از کشور خارج نمی شود، مردم در 
عمل و به تدریج نسبت به هوش مصنوعی گرایش 

پیدا می کنند.«

تجاری سازی  محصولات 
دبیر دورهمی فعالان حوزه هوش مصنوعی یکی 
از اهداف برگزاری این جلســات را توسعه بازار 

عنوان می کند.
حسینی در ابتدا به این موضوع اشاره می کند که 
»درنظر داریم مجموعه های بخش خصوصی را 
به هم وصل کنیم تا بتواننــد نیازهای یکدیگر را 
برآورده کنند. ممکن اســت شــرکتی در حوزه 
خاصی فعالیــت  کند که می تواند نیاز شــرکتی 
دیگر را که در حوزه ای دیگر فعال است، اما نیاز به 

تخصص شرکت اول دارد، برآورده کند.«
حسینی موضوع دوم در تجاری سازی  را ارتباط 
این شــرکت ها با حاکمیت می دانــد. به گفته او 
»به عنوان مثال، اگر نیــروی انتظامی، اپراتورها، 
شرکت پست، شــهرداری یا نهادهای دیگر که 
در این حــوزه پروژه هایی دارنــد، می توانند از 
محصولات شــرکت های حوزه هوش مصنوعی 

استفاده کنند.«
دبیر دورهمــی فعالان حوزه هــوش مصنوعی 
همچنین می گوید: »سومین نکته این است که 
هدف ما از شبکه ســازی  ارتباط این شرکت ها با 
عموم مردم اســت. ما در حوزه های دیگر هم در 
حال شبکه ســازی  هســتیم. به عنوان مثال، در 
حوزه مدارس، می توان محصولاتی را که در حوزه 

آموزش کاربرد دارد، به مدارس ارائه کرد.«
حســینی بخش چهــارم را فعالیــت در حوزه 
بین الملــل می داند و ادامه می دهد: »ما ســعی 
می کنیم با ایجاد اتاق های اس.آر.ایکس و دفاتر 
بازرگانی پلی را بین شــرکت ها ایجــاد کنیم تا 
محصولات آنها به نحــو مناســب تری در بازار 

بین الملل عرضه شود.« 

فرهنگسازی  هوش  مصنوعی برای زندگی ایرانی
کارشناسان در نشستی که با  حمایت شهرداری تهران برگزار شد به بررسی راهکارهای فرهنگسازی در حوزه هوش مصنوعی 

برای رفع نگرانی های مردم پرداختند

 برای نخستین بار در جهان یک زن که همزمان به سرطان خون و ایدز مبتا بود به کمک سلول های بنیادی مشتق از خون بندناف، 
از شر ویروس HIV خاص شد

نجات از ایدز با سلول های بنیادی

پیوند ســلول های بنیادی، یک زن مبتا به ویروس HIV را درمان 
کرد. درمان با سلول های بنیادی در ســال های اخیر تبدیل به یکی 
از درمان های رایج و کارآمد برای ســرطان ها و حــالا ویروس های 
خطرناک شده اســت. این بیمار 64ســاله مبتا به سرطان خون، 
نخستین زن و در حقیقت ســومین فردی است که تاکنون با پیوند 
سلول های بنیادی از اهدا کننده ای که به طور طبیعی در برابر ویروس 
HIV ایمن بود، درمان شــد. به گزارش  ای بی ســی نیوز، این بیمار 
همچنین نخستین فرد مبتا به ایدز اســت که با خون بند ناف که 
رویکرد جدیدتری در درمان های قابل دسترس است، درمان می شود. 
از زمان دریافت خون بند نــاف برای درمان لوســمی ملویید حاد 
)سرطانی که در سلول های خون ساز در مغز استخوان شروع می شود( 
این زن نزدیک به 14ماه از هرگونه ویروس در بدن خود بدون نیاز به 
درمان های لازم برای HIV که به عنوان درمان ضدویروسی شناخته 
می شود، عاری بود. 2مورد پیشین درمان شده ایدز، مردانی بودند که 
سلول های بنیادی بزرگسال به عنوان بخشی از فرایند رایج پیوند مغز 
استخوان به آنها پیوند شده بود و بیماری مهلک ایدز نیز در آنها درمان 
 AIDS شده بود. شــارون لوین، رئیس منتخب اتحادیه بین المللی
گفت: این حالا سومین درمان گزارش شده در این زمینه و نخستین 
زنی است که مدت ها با ویروس HIV زندگی می کرد. این مورد ابتا، 
بخشی از یک مطالعه بزرگ تر است که توسط دکتر ایوون برایسون 
از دانشگاه کالیفرنیاي لس آنجلس )UCLA( و دکتر دبورا پرساود از 

دانشگاه جان هاپکینز در بالتیمور رهبری شده است.

منابع سلول های بنیادی
هدف این مطالعه دنبال کردن 25بیمار مبتا به ایدز است که تحت 

پیوند ســلول های بنیادی جدا شــده از خون بند ناف برای درمان 
سرطان و سایر بیماری ها، قرار گرفته اند. پیوند سلول های بنیادی 
با انتقال ســلول های بنیادی از یک فرد به فرد دیگر انجام می شود. 
ســه منبع برای این پیوند وجود دارد، مغز اســتخوان، سلول های 
بنیادی خون های اطراف یــا بند ناف. برای انجــام این کارآزمایی 
بیماران شرکت کننده ابتدا تحت شــیمی درمانی قرار می گیرند تا 
ســلول های ایمنی ســرطانی در آنها از بین بروند. سپس پزشکان 
سلول های بنیادی را از افراد دارای جهش ژنتیک خاص که در آنها 
بدون گیرنده های مورد استفاده ویروس برای آلوده کردن سلول ها 

هستند، پیوند می زنند.
دانشمندان معتقدند این افراد پس از انجام پیوند، یک سیستم ایمنی 
مقاوم به ویروس HIV توسعه می دهند. این سلول ها پس از به دنیا 
آمدن جنین و پیش از دفع شدن خون بند ناف و جفت، جمع آوری 

می شوند. طبق تحقیقات دانشگاه جانز هاپکینز، خونی که از طریق 
جفت و بند ناف جریان می یابد دارای غلظت بالایی از ســلول های 

بنیادی است که از طریق پیوند مغز استخوان تامین می شود.
لوین می گوید پیوند مغز استخوان یک اســتراتژی قابل اجرا برای 
درمان همه بیماران مبتا به ایدز نیســت اما گزارشــی از درمان با 
استفاده از خون بند ناف تأیید کرده است که درمان HIV امکان پذیر 
است و بعدها با اســتفاده از این درمان ژنی به عنوان استراتژی قابل 

اجرا برای درمان ایدز می توان استفاده کرد.
این مطالعه در واقع یک نشانه مهم برای موفقیت پیوند سلول های 
مقاوم به HIV است. پیش از این، دانشمندان معتقد بودند که یک 
عارضه جانبی رایج پیوند سلول های بنیادی به نام بیماری پیوند در 
مقابل میزبان، که در آن سیستم ایمنی اهداکننده به سیستم ایمنی 

گیرنده حمله می کند، در درمان احتمالی نقش دارد. 

رمزارز

 نگرانی جهانی
درباره ریسک رمزارزها

به نظر می رسد که باید در انتظار پاسخ جهانی به ریسک های 
حوزه ارزهای دیجیتال باشــیم. موضوعی که چند سالی 
می شود، دنیای فناوری و همچنین دنیای اقتصاد را درگیر 
خود کرده و کم کم جای خــود را به عنوان یک فرهنگ در 
میان اقشــار مختلف باز کرده اســت. این روزها، فرهنگ 
ارزهای دیجیتال را باید به عنوان یکی از امورات روزمره خود 
بپذیریم. در این میان، هیأت ثبــات مالی )FSB( که یک 
رگولاتور ناظر درخصوص ریسک های مرتبط با اقتصادهای 
گــروهG20( 20( اســت، می گوید که خطرات ناشــی از 
بــازار 2تریلیون و600میلیارد دلاری ارزهــای دیجیتال 
می تواند به سرعت رشــد کند و در این میان، رگولاتورها 
به اقدامــات از پیش آماده شــده برای بهبــود این بخش 
 به شــدت نیاز دارند. به گزارش خبرگزاری رویترز، به گفته

FSB) Financial Stability Board(، درحالی کــه 
دارایی های دیجیتــال مانند بیت کویــن بخش کوچکی 
از سیستم مالی محســوب می شوند، شــکاف های داده، 
ارزیابی استفاده کامل از آنها را دشــوار می کند و بسیاری 
از ســرمایه گذاران به طور کامل نمی داننــد چه چیزی را 
خریده یا می خرند. FSB در گزارشی اعام کرد، امور مالی 
سنتی مانند بانک های بزرگ و صندوق های تامین، همراه 
با مشــتقاتی که به دارایی های دیجیتال در استراتژی های 
ســرمایه گذاری پیچیده اشــاره می کنند، بیشتر درگیر 

موضوع می شوند.

این گزارش در تشــدید بیانیه های قبلی FSB که ارزهای 
دیجیتال را تهدیــد کمی می دانســت، می گوید خطرات 
ثبات مالی می تواند به ســرعت تشدید شــود و بر نیاز به 
ارزیابــی بموقع و پیشــگیرانه از پاســخ های احتمالی در 
سیاست هایشان تأکید کند. در این بیانیه آمده است: »اگر 
مسیر فعلی رشد در مقیاس و اتصال دارایی های دیجیتال به 
این مؤسسات ادامه یابد، این می تواند پیامدهایی برای ثبات 
مالی جهانی داشته باشــد.« رگولاتورها به طور فزاینده ای 
نگران این هستند که چگونه سقوط در دارایی های مربوط به 
ارزهای دیجیتال که بازارهایی به شدت پرنوسان و همچنان 
مبهم هستند، به بخش مالی گسترده تر سرایت می کند. در 
ماه مه گذشته، پس از اینکه چین محدودیت های ارزهای 
دیجیتال را تشدید کرد، سقوط شدید بیت کوین و اتریوم 
باعث کاهش بازدهی اوراق قرضــه دولتی ایالات متحده و 
آلمان شد، زیرا سرمایه گذاران توکن های دیجیتال را برای 
دارایی های امن درک می کردند. دولت چین با ممنوع کردن 
استخراج ارزهای دیجیتال، شوک سنگینی را به این بازار 
وارد آورد. به دلیل اینکه چنیــن موضوعی در چند مرحله 

انجام  گرفت، شوک ها نیز مرحله به مرحله بودند.
جان کانلیف، معاون بانک انگلســتان در ماه اکتبر گذشته 
گفت که ســقوط ارزهــای دیجیتــال یک »ســناریوی 
قابل قبول« اســت. کانلیف گفت که خطــرات ثبات مالی 
ناشی از استفاده از فناوری های رمزنگاری هم اکنون محدود 
است، اما تعدادی »دلایل بسیار خوب« وجود دارد که فکر 
می کنیم این ممکن اســت برای مدت طولانی تری صدق 

نکند.
کانلیف در ســخنرانی خــود در کنفرانــس SIBOS که 
پیش تر با نام ســوئیفت شــناخته می شــد، گفتــه بود: 
»قانونگذاران در سطح بین المللی و در بسیاری از حوزه های 
قضایــی کار را در این مــورد آغاز کرده انــد.« او ادامه داد 
کــه دارایی های دیجیتــال عمدتا تنظیم نشــده، تاکنون 
200درصد رشد کرده اند و از کمتر از ۸00میلیارد دلار به 
2تریلیون و600میلیارد دلار رسیده اند که ۹5درصد آنها، 
ازجمله بیت کوین، فاقد هرگونه دارایی هســتند. کانلیف 
همچنین گفت: »اما همانطور که بحران مالی به ما نشــان 
داد، لازم نیســت بخش بزرگی از امور مالی را برای ایجاد 
مشــکات ثبات درنظر بگیرید.« امور مالــی غیرمتمرکز 
)DeFi(، یک شــاخه ارزهای دیجیتال نیز در دستور کار 
FSB قرار داد. آنها این امکان را به کاربران می دهند تا در 
ارزهای دیجیتال وام بدهند، وام بگیرند و پس انداز کنند؛ 
درحالی که چنین چیزی دروازه بان های ســنتی امور مالی 
 DeFi مانند بانک ها و صرافی هــا را دور می زند. محبوبیت
در طول همه گیری بیماری کووید-1۹ افزایش یافته است، 
زیرا نرخ های بهره پایین، سرمایه گذاران را به جست وجوی 
سود سوق می دهد. DeFi به آهنربایی برای کاهبرداری 
و ســایر جرایم تبدیل شــده و به همین دلیل چالش های 
بیشــتری را برای رگولاتورها ایجاد کرده است. در گزارش 
FSB آمده اســت: »بدون مقررات کافی و نظارت بر بازار، 
DeFi و پلتفرم های مرتبط ممکن اســت برای ثبات مالی 

خطراتی ایجاد کنند.«
رابرت اوفل، رئیس ســازمان نظارت بر اوراق بهادار فرانسه 
AMF، هفته گذشته گفت که رگولاتورها پشت این منحنی 
هستند و FSB ممکن اســت در عرض چند ماه، نخستین 
چارچوب جهانی خــود را برای ارائه دهنــدگان خدمات 
دارایی دیجیتال و استیبل کوین ها داشته باشد. FSB هیچ 
اختیاری برای اعمال قوانین الزام آور ندارد، اما اعضای آن 
متعهد هستند که اصول مورد توافق را به قوانین ملی تبدیل 
کنند. اتحادیه اروپا در تصویب قانون جدید خود برای تنظیم 
بازارهای مربوط به دارایی های دیجیتال جلوتر اســت، اما 
قانونگذاران می گویند با توجه به ماهیت فرامرزی این بخش، 
یک رویکرد جهانی نیز لازم است و نمی توان به تنهایی در 

این حوزه الزامات لازم را به عمل آورد.

 یونس پناهی
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت
 میانگیــن رشــد علمــی کشــور در حــوزه 
علــوم پزشــکی ۱۴۶درصــد شــده امــا 
میانگیــن رشــد علمــی در کل کشــور 
۹۳درصــد اســت. در ســال۲۰۲۱ از نظــر 
کمــی تولیــد علــم جایــگاه۱۶ را در جهان 
داشــتیم کــه بــه زودی بــه جایــگاه۱۵ 
می رســیم. ایــن در حالــی اســت کــه در 
سال۲۰۱۰ در جایگاه بيست ويكم بودیم. 
از نظر کیفی تولید علم نیز در سال۲۰۲۱ 
جایگاه۱۵ را داشتیم و این در حالی است 

که در سال۲۰۱۰ در رتبه۲۹ بودیم.

 آنتونیو گوترش
دبیرکل سازمان ملل متحد 

درحالی کــه چارچوب هــای منســوخ و 
چندجانبــه و حکمرانــی ناکارآمد جهانی 
تقریبــا مانــع پیشــرفت همــه اهــداف 
مشــترک جامعه بین المللی می شــوند، 
در فضای ســایبری هم حکمرانی جهانی 
وجــود نــدارد. در ایــن بســتر ســازه ها 
و هنجارهــا نیــازی بــه نوســازی ندارنــد، 
بلکه باید از ابتدا ســاخته شوند. جامعه 
بین المللــی بایــد ابــزار و تکنیک هــای 
جدیدی را برای این حیطه کاملا ناشناخته 
بیابــد. بنابرایــن، در فهرســت طولانی از 
بحران های فوری، ایجاد ســاختاری برای 
حکمرانــی فضــای ســایبری می توانــد از 

همه موارد ضروری تر باشد.

نقل قول خبر

عدد خبر

اینتل رســما اعــلام کــرده کــه در حال 
 Tower خریــد شــرکت تراشه ســازی
Semiconductor است. این شرکت 
بر ساخت محصولات تخصصی مثل 
 ،)RF) تراشــه های فرکانس رادیویــی
و   CMOS تصویــری  حســگرهای 
تمرکــز  تــوان  مدیریــت  قطعــات 
دارد. رقــم معاملــه میــان ۲شــرکت 

۵.۴میلیارد دلار اعلام شده است.
این معاملــه به طور خاص قرار اســت 
واحــد خدمــات تراشه ســازی اینتــل 

(IFS( را تقویت کند.
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پایــگاه رتبه بنــدی تایمــز فهرســت 
ســال۲۰۲۲ دانشــگاه های جــوان دنیا 
بــا قدمتــی کمتــر از ۵۰ســال شــامل 
۵۳۹دانشگاه در سراسر دنیا را اعلام 
کرده کــه ۳۷دانشــگاه ایرانــی در این 

فهرست حضور دارند.
رئیــس  دهقانــی،  محمدجــواد 
مؤسســه اســتنادی علــوم و پایــش 
علــم و فنــاوری (ISC( بــا اعــلام ایــن 
خبر گفــت: در ایــن نظــام رتبه بندی 
 »Reporter« ۲۵۱دانشگاه با عنوان
آورده شــده  و بــه ایــن معنــی اســت 
کــه اطلاعــات رتبه بنــدی تایمــز را 
تکمیــل کرده انــد، ولــی حدنصــاب 
قابل قبول برای حضــور در رتبه بندی 

را نداشته اند.
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آپدیت ویندوز با پشتیبانی از 
اپلیکیشن های اندروید

مایکروسافت سرانجام نخســتین به روزرسانی 
بزرگ ویندوز11 را با قابلیت های جدیدی منتشر 
کرد. در این نسخه پیش نمایشی از قابلیت اجرای 
اپلیکیشــن  های اندرویدی روی سیستم عامل 
ویندوز در دســترس قرار گرفته و البته نســخه 
 Media Player و Notepad جدید برنامه های
هم به دست کاربران رســیده است. به عاوه، این 
آپدیت شامل بهینه سازی هایی روی نوار وظیفه 
یا تسکبار ویندوز است. مایکروسافت اعام کرد 
ویژگی هــای جدید به صــورت منظم تری برای 
ویندوز11 منتشر خواهند شد.به گزارش انگجت، 
مایکروســافت قصد دارد به صــورت منظم تری 
ویژگی های جدیــد ویندوز11 را در  دســترس 
کاربران قــرار دهد. دیگــر ویژگی های جدید به 
نسخه های اصلی سیستم عامل وابسته نخواهند 
 Windows Update بود و در عوض از  طریــق
به عنوان به روزرســانی های کوچک تر منتشــر 
می شــوند. پیش نمایش عمومی اپلیکیشن های 
اندروید روی ویندوز11 فعا به کاربران آمریکایی 
اجازه می دهد این برنامه ها را از طریق فروشگاه 
اپلیکیشــن های آمازون نصب کنند. هم اکنون 
ظاهرا امکان دسترسی به حدود 1000اپلیکیشن 

وجود دارد.

نرم افزار

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

سویه HIV وابسته 
CCR5 به

سلول های بنیادی  جهش یافته 
CCR5  از بدن اهدا کننده

سلول های ایمنی اصلی 
مشتق از اهداکننده

سلول ایمنی

پیوند 

زهرا خلجیپزشکی
روزنامه نگار

ساسان شادمان منفرد
روزنامه نگار

CCR5CO4

پنجشنبه 2۸ بهمن 1400
 شماره  ۸441
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لاله زارع، جنایی نویس و بنیانگذار جایزه ادبی لیلی، 
یکی از نخستین زنان ایرانی است که تجربه نوشتن 
داستان های پلیسی-جنایی را دارد. نخستین اثر 
او در این زمینه با عنوان»جمجمه جوان« منتشر شد و نام این نویسنده جوان را به عنوان یکی از 
نویسندگان نسل جدید جنایی نویسان ایرانی مطرح کرد. زارع در ادامه، رمان»بی تابوت« را در ژانر 
جنایی نوشت و نام خود را در این حوزه به نوعی تثبیت کرد. لاله زارع، کتابداری خوانده و مدت ها 
برای هفته نامه سرنخ همشهری داستان نوشته است. او نوشتن رمان های عاشقانه »خوشبختی های 
کوچک«، »لبخند نیمه شب«، »آواز پاییز« و »راز کیارش« را هم در کارنامه ادبی خود دارد که البته 
این آثار را با نام»مژگان زارع« منتشر کرده است. تمرکز این نویسنده روی آثار جنایی در سال های 
اخیر، او را به عنوان یکی از چهره های فعال این حوزه مطرح و داستان هایش را به عنوان نمونه ای از 
آثار جنایی نویسان نسل جدید ایرانی معرفی کرده است. برای آشنایی با آثار و دیدگاه های لاله زارع 

در بخش ادبیات جنایی با او گفت وگو کرده ایم.

کتاب جمجمــه جــوان به عنوان 
نخستین رمان جنایی شما محصول کدام دوره 
از فعالیت های نویسندگی تان محسوب می شود 
و آیا پیش از این سابقه جنایی نویسی داشته اید؟

پیش از جمجمه جوان، رمان جنایی دیگری نوشته 
بودم ولی چون هنوز با ساختارهای این ژانر به خوبی 
آشنا نبودم آن کار در همان نسخه اول و ناقص باقی 
ماند. بعد مدتی در ژانر عاشقانه یا عاشقانه- جنایی 
کار کردم و یک رمان دنباله دار در مجله همشهری 
سرنخ منتشر کردم. جمجمه جوان در واقع داستان 
بســط یافته تری از یکی از ماجراهای آن رمان در 

مجله همشهری بود.

اغلــب جنایی نویســان معمــولا 
شخصیت ها و عناصر ثابت و مشترکی دارند که 
در مجموعه آثارشان در این ژانر پیوسته تکرار 
می شود. شــما هم این روش را در رمان بعدی ، 
بی تابوت ادامه دادید یا روش خاص خودتان را 

در این حوزه دارید؟
بله، نوشتن داســتان های دنباله دار با یک کارآگاه 
یا پلیــس ثابت، امری مرســوم اســت و بیشــتر 
جنایی نویســان با تکیــه بر شــخصیت پلیس یا 
کارآگاه شــان مجموعه ای دنباله دار نوشته اند. در 
واقع اگر یک شخصیت خوب ســاخته شود حیف 
است او را فقط در یک رمان ببینیم. مخاطب دوست 
دارد شــخصیت محبوبش را در داستان های دیگر 
هم ملاقات کند. و از ســوی دیگر استمرار در خلق 
رمان های جنایی با یک شخصیت محوری به تدریج 
بر محبوبیت آن شخصیت می افزاید. برای نویسنده 
هم این کار جذابیت های خودش را دارد. مثلًا شما 
اگر کارآگاه مگره را در نخستین رمان های پلیسی 
ژرژ سیمنون خوانده باشــید می دانید مگره مردی 
حدوداً چهل ساله است با خصوصیاتی کمی ناپخته 
و حتی خشن. اما در رمان های بعدی مگره سنش 
بالا می رود و بالاخره در نزدیک به 70رمان سیمنون 
کارآگاه مگره فرانسوی دارای خصوصیات اخلاقی 
باثبات و جهان بینی منحصربه فرد می شود. انگار که 
خالق مگره کم کم به شناخت شخصیتش دست پیدا 
کرده و فرصت می کند رمان به رمان آنچه را شناخته 
به مخاطبش هم نشان دهد. درباره بخش دوم سؤال، 
من هم دوست دارم شــخصیتی ثابت در کارهایم 
داشته باشم که به تدریج رشد می کند. برای همین 
کارآگاه افشار جوان است با خصوصیاتی تعریف شده 
اما نسبتاً بی ثبات و برای خودم هم به عنوان خالق 
افشار جالب است بدانم هر جنایتی که حل می کند 

چه تأثیری بر وجوه شخصیتی اش می گذارد.

نسل جدید جنایی نویسان ایران چه 
تفاوتی با پیشکســوتان این ژانر در دوره های 

گذشته دارند؟
وقتی می خواهیم از تفاوت حرف بزنیم باید داده های 
ما برای مقایسه کافی باشند. نسل جدیدی که شما 
به آن اشــاره می کنید هنوز آنقدر آثار جنایی خلق 
نکرده اند تا بتوانیم آنها را با نســل پیشین مقایسه 
کنیم. از سوی دیگر این نسل هنوز در حال آزمون 
و خطاست اما منبع الهام گرفتنش جنایی نویسان 
نسل پیشین در ایران نیستند بلکه جنایی نویسان 
مطرح جهان هستند چون دسترسی بهتری به آن 
آثار وجود دارد و بعداً اگر قرار باشد مقایسه ای هم 

صورت بگیرد این موضوع باید مدنظر باشد.

شما به عنوان یکی از نخستین زنان 
ایرانی هستید که به نوشتن ژانر جنایی و معمایی 
پرداخته اید، حضور زنان در این عرصه را چگونه 

می بینید؟
تجربه ام از خواندن آثار جنایی غیرایرانی این بوده که 
زنان هر وقت خواسته اند جنایی بنویسند موفق تر 
بوده اند. در فرهنگ مردســالار که مرز جغرافیایی 
هم نمی شناســد و پیشــینه تاریخی قدیمی دارد 
این تصور جا افتاده که مردها حتماً جنایی نویسان 

بهتری هستند اما هرگاه فرصت به زنان داده شده 
آنها نشــان داده اند این تصور غلط است و حتی اگر 
بهتر نباشند بدتر نیستند. شما هنوز نمی توانید در 
عامه مردم در تمام جهان کسی پیدا کنید که همپایه 
آگاتا کریستی شود. تعداد نسخه های فروش رفته از 
آثار او در فهرســت پرفروش ترین رمان های جهان 
جایــگاه اول را دارد و این خیلی جالب اســت که 
پرفروش ترین نویسنده جهان یک زن جنایی نویس 
اســت. اما در ایــران هنوز زنــان جنایی نویس که 
مشخصاً با این عنوان شناخته شــوند کم هستند 
ولی همین نویسندگان هم نشان داده اند که از پس 

کار برمی آیند.

واکنش مخاطبان به آثار جنایی در 
کشــورمان این روزها چگونه است و آیا این 
افراد همان خوانندگان آثار جنایی ترجمه ای 
هســتند یا طیف تازه ای در این زمینه شکل 

گرفته است؟
یک ویژگی مخاطب ژانر جنایی وفاداری  اســت. 
یعنی مثلًا ممکن است تعداد مخاطبانش به اندازه 
مخاطبان ژانر عاشقانه یا علمی- تخیلی در جهان 
نباشد اما آنها معمولاً به ژانر و نویسندگان خوب 
وفادار هســتند و به قولی مخاطب یک روزه و دو 
روزه نیستند. اگر بخواهم واضح تر بگویم مثلًا آمار 
مخاطبان ژانر فانتزی بعد از پخش سریال بازی تاج 
و تخت ناگهان افزایش تصاعدی پیدا کرد و ادبیات 
فانتزی با محبوبیت زیادی مواجه شد ولی همین 
مخاطبان کم کم آن را رهــا کردند. مخاطب ژانر 

جنایی اینطور نیست. آنها خیلی آهسته می آیند 
اما معمولاً ســال ها مخاطب این ژانــر می مانند. 
برای همین خیلی جالب اســت که بدانید اگرچه 
محدوده مخاطبان ژانر جنایی ناگهان و به شکل 
تصاعدی زیاد نمی شــود و رشد طرفدارانش کند 
است اما بسیار پیوسته است. مخاطبان ژانر جنایی 
ایرانی در واقع در دسته همان مخاطبانی هستند 
که آثار درجه یک جهانــی را دنبال می کنند که 
می شود همان آثار ترجمه شده. حداقل بیشترشان 
این طورند به این ترتیب با توجــه به حرف هایی 
که زدم مخاطب جنایی خــوان ایرانی چون اثر را 
هموطن خودش نوشته به سمتش نمی آید. آنها 
بهترین ها را خوانده و دیده اند و از نویسنده ایرانی 
هم توقع بهترین ها را دارند اما با توجه به ویژگی 
وفادارانه ای که حرفش را زدم اگر کار نویسنده ای 
را بپســندند آثارش را در کنار آثار ترجمه دنبال 

می کنند.

ناشــران داخلی با نســل جدید 
جنایی نویسان ایرانی چه نوع برخوردی دارند 
آیا ناشــران تخصصی در این زمینه داریم یا 
برخی ناشران به شکل پراکنده به انتشار این 

نوع آثار هم می پردازند؟
مسئله استقبال ناشر از اثر ایرانی فقط منحصر به 
ادبیات جنایی نیست. سیستم نشر ما دچار آفت 
شده و به خاطر همین آفت ها که مجال باز کردنش 
اینجا نیست اثر نویسنده ایرانی اهمیتش را در این 
سیستم بیمار از دســت داده. هستند تک و توک 
نویسندگانی که کارشان به اصطلاح گل می کند 
ولی این چرخه گل کردن در یک سیستم درست 
باید منطق پذیر باشد نه باری به هرجهت. چیزی 
که ما در نشر ایران می بینم باری به هرجهت است. 
حالا شما حساب کنید این نویسنده که اهمیتش 
را از دســت داده بخواهد در ژانر هم بنویسد پس 
کارش ســخت تر خواهد بود و انگیزه کافی به او 
نمی دهد که مستمر بنویسد. چون ژانرنویسی در 
یک سیستم نشر سالم بسیار متکی به سازوکارهای 
تعریف شده است که ناشــران ما جز تعداد کمی 
این سازوکار را هم ندارند و علاقه ای هم به تعریف 
سازوکار درســت ندارند. به خاطر همان آفتی که 
گریبان نشر را گرفته. پس استقبال از ژانرنویس ها 

هم باری به هرجهت و بی برنامه است. نشر ققنوس 
قدم اول را برای تعریف ســازوکارها برداشت ولی 
وقتی از آن طرف نویسنده های باانگیزه که عشق 
به نوشتن رمان جنایی باعث شود مستمر بنویسند 
نباشد. یعنی سازوکاری برای حمایت نیست پس 
نویسنده ای که مستمر بنویسد هم نداریم. چرخه 
باطلی شکل می گیرد که هنوز خیلی مانده تا از آن 
خلاص شویم. نتیجه آنکه جز نشر ققنوس که یک 
مجموعه ژانر را با برنامه و تعریف مشخص منتشر 
کرد باقی نشرها بیشتر به شــکل پراکنده آثاری 

چاپ و منتشر کرده اند.

منتقدان ادبی بــا آثار جنایی تازه 
چگونه برخورد می کننــد و در جوایز ادبی و 
جشنواره های انتخاب کتاب سال، آثار جنایی 

چه جایگاهی دارند؟
منتقدانــی که در ایــران داریم بیشــتر وقت و 
تمرکزشان روی آثار ادبی با ویژگی های غیرژانری 
بوده و هست؛ یعنی اگر هم قرار بود به آثار ژانری 
بپردازند باید اول چنین آثــاری موجود می بود 
که خــب آنقدرها کاری در ژانر جنایی منتشــر 
نشده که بشود به آنها پرداخت. نکته دیگر اینکه 
اینطور حس کرده ام که تعداد زیادی از منتقدان 
و برگزارکنندگان جوایز ادبی پرداختن به رمان 
ژانری را کسر  شأن خود می دانند. انگار که مثلًا 
اگر یک اثر ادبی بتواند تنها بــا تکیه بر قصه ای 
قوی و جــذاب مخاطب را جذب کند برایشــان 
قابل قبول نیســت و حتماً باید تکنیک و فرم در 
کار حرف اول را بزند ولو اینکــه قصه تکراری یا 
بی معنی باشــد. حداقل برایند نتایج جوایز ادبی 
و حجم نقدها روی آثار غیرژانری چنین چیزی 
می گوید و آن تک و توک آثار ژانری هم که طی 
این سال ها منتشر شده چندان توجه آنها را جلب 
نکرده. ولی حرکت های جذابی اتفاق افتاده مثل 
جایزه نوفه کــه مختص ادبیات ژانری اســت و 
دست اندرکارانش مجله  سپید را درمی آورند که 
تخصصش نقد روی آثار ژانری است. این حرکت ها 
امیدوارکننده اند. امیدوارکننده از این جهت که 
نویسندگان بااســتعدادی که جرأت نکرده اند یا 
امیدی به ژانرنویسی نداشته اند کم کم وارد میدان 

شوند و آثار بیشتری خلق کنند.

به عنوان نویســنده ای که به طور 
جدی و حرفه ای به جنایی نویسی می پردازید، 
آینده و چشــم انداز این ژانر ادبی در جامعه 

ایران را چگونه می بینید؟
واقعاً ترسیم چشم انداز ســخت است. آن هم در 
این زمانه که ادبیات غیرژانری ما هم به نوعی به 
گل نشسته اما آثار ژانری یک خصوصیت بنیادی 
دارند و آن داشتن قصه است. قصه چیزی نیست 
که از بین برود. مردم ممکن اســت سلیقه شان 
تغییر کند و در هر زمانی نوع خاصی از قصه گویی 
را بپسندند اما خیلی بعید است که کلًا از شنیدن 
قصه خســته شــوند. پس اگر ژانرنویس بتواند 
قصه اش را جوری روایت کند که مخاطب دوست 
داشته باشد هیچ وقت نگران آینده نمی شود. من 
نگاهم به آینده ادبیات جنایی در ایران امیدوارانه 
است و چشم انداز آن را روشــن می بینم؛ چون 
هنوز خیلی قصه های جذاب داریم که نوشــته 

نشده اند.

درباره آثار جنایی در دست تألیف 
و زیرچاپ خودتــان بگویید. در چه مراحلی 

هستند؟
هم اکنون دارم روی جلد ســوم کارآگاه افشــار 
کار می کنــم و در کنارش تحقیقــات اولیه ای 
انجام می دهم برای نوشــتن یــک رمان جنایی 

روانشناختی.

نگاه از درون

نویسندگان امروزی از ظرفیت های 
رمان جنایی خبر دارند 

ســیروس کشــتکار، با 
انتشــار رمــان »ابهــام 
حامــی« به جمع نســل 
جدیــد جنایی نویســان 
ایرانــی پیوســته و اثــر 
تألیفــی او در این حوزه 
مورد توجــه خوانندگان 
و منتقــدان ادبــی قرار 
گرفته اســت. رمان ابهام 
حامی از آن دســت آثار 
جنایی اســت کــه مردم 

عادی را نشــانه می رود.  فردی به مرگ برادرش مشــکوک 
اســت و به دنبال برخی جواب ها می گردد و وارد موضوعی 
جنایی می شود. اما رمان بعدی این نویسنده که نگارش آن 
به زودی به پایان می رســد نوعی تریلر روانشناسانه است با 
موضوع و شخصیت هایی متفاوت. کشتکار در این خصوص 
که آیا شــناخت و مطالعه قبلی در زمینــه ادبیات جنایی 
داشته یا به صورت اتفاقی با این رویکرد داستان می نویسد، 
می گوید:»حقیقت ماجرا این است که با پیش آگاهی مناسبی 
از ادبیات جنایی به سراغ این ژانر رفتم. با مطالعه آثار جنایی 
متوجه نقاط قوت و جذابیت بسیار زیاد این ژانر شدم. دوست 
داشتم معماهایی خلق کنم که به مذاق خواننده ایرانی خوش 

بیاید. چالشی بود که دوست داشتم به استقبال آن بروم.«
 وی به ســابقه ادبیات جنایــی در ایران اشــاره می کند و 
می گوید:»ژانر جنایی به زمان نیاز داشــت تا خودش را در 
فضایی که محدودیت های زیادی داشــت جا بیندازد. برای 
مثال نبود کارآگاه خصوصی در فضای بومی ایرانی. از طرفی 
در دهه های گذشته نویسندگان شــناخت زیادی از رمان 

پلیسی و قابلیت های آن نداشتند.
 اگر به قبــل از انقلاب نــگاه کنیم آثار قابل قبــول کمتر از 
انگشتان یک دست هستند. شاید تنها بتوان به نویسندگانی 
مثل اسماعیل فصیح و قاسم هاشمی نژاد اشاره کرد و نکته 
جالب اینجاســت که هر کدام  یک رمان از چندلر را ترجمه 
کرده اند. مشخص اســت که بیشتر از هم نســلان خود به 

ارزش های رمان جنایی واقف بوده اند.
 با وجود این در سال های اخیر به کمک ترجمه های مناسب 
از آثار مهم پلیسی و جنایی نویسندگان توانسته اند به خوبی 
خودشان را با قواعد ژانر جنایی وفق دهند و آثار قابل توجهی 
را پدید بیاورند. فکر می کنم نویسندگان کنونی به خوبی از 
قواعد و ظرفیت های رمــان جنایی خبر دارند و مهم تر از آن 
اینکه می دانند چطور رمانی جنایی ایرانی و بومی بنویسند؛ 

رمانی که برای خواننده قابل باور و ملموس باشد.
 برای مثال امین حســینیون در رمان »شهر شرنگ« یک 
نوآر کاملا ایرانی و خواندنــی را خلق می کند. با زبانی کوچه 
بازاری، ایرانی و قابل تحســین. و یا کارآگاه افشار به خوبی 
تصویری از یک کارآگاه بومی را ارائه کرده است. به تریلرهای 
محمدحسن شهسواری دقت کنید. شهریور شعله ور کاملا 
بومی و قابل احترام اســت. مثال ها فراوانند. متین ایزدی، 

ساناز زمانی، مهرداد مراد. 
حتی چند مترجم بنام آثار جنایی هم مانند عباس کریمی 
عباسی، کاوه میرعباسی و شــهریار وقفی پور دستی به قلم 
برده اند و رمان پلیســی مدنظر خودشــان را نوشــته اند.« 
استفاده نویسندگان امروزی از تجارب ادبیات جنایی جهان، 
نکته دیگری است که کشــتکار به آن اشاره می کند؛»حالا 
در رمان های مطرح ایرانی می بینیم که نویســنده به خوبی 
فهمیده که در حال نوشتن تریلر اســت یا رمان کارآگاهی 
صرف می نویسد و یا حتی در حال خلق کردن نوآری ایرانی 
اســت و تمام اینها به دلیل ترجمه آثار بــزرگان در همین 
زمینه است. برای مثال مترجمان خوب زیادی به سراغ ژرژ 
سیمنون، دشیل همت یا نویســندگان مطرح امروزی مثل 
دنیس لیهان، یو نســبو، لی چایلد، هارلــن کوبن و امثالهم 
رفته اند و طبیعتا نویسنده  ایرانی چیزهای زیادی از این آثار 
یاد گرفته اســت.« وی واکنش مخاطبان به آثار جنایی در 
کشــورمان را خوب ارزیابی کرده و می گوید:» خوشبختانه 
وضعیت بســیار بهتری را نسبت به چند ســال قبل شاهد 
هستیم.این تفکر غلط که رمان جنایی تنها برای سرگرمی 
نوشته شده رنگ باخته است. اکثر خوانندگان هنوز هم همان 
خوانندگان آثار جنایی خارجی هســتند که کم کم متوجه 
آثار خوب ایرانی هم شــده اند. اما با خوانندگانی هم روبه رو 
هستیم که تنها رمان ایرانی می خوانده اند و در این میان روی 
خوشی به رمان جنایی هم نشان داده اند«. کشتکار به برخورد 
 منتقدان ادبی بــا آثار جنایی تازه هم اشــاره کرده و می گوید:

» هنوز راه زیادی مانده تا آثار جنایی بتوانند جایگاه اصلی شان را 
بین منتقدان و جوایز ادبی پیدا کنند اما نشانه های خوبی دیده 
می شــود؛ از برگزاری جوایزی مانند نوفه گرفته تا نقدهایی که 

کم کم تعدادشان در حال زیاد شدن است«. 
 وی به آینــده ادبیــات جنایی در کشــور امیدوار اســت؛

» نشانه های خوبی را شاهدیم. در سال های اخیر شاهد چاپ 
چند رمان جنایــی خوب بوده ایم. چیزی کــه در دهه های 
گذشته بی سابقه بوده و این نشان می دهد که نگرش بهتری 
نسبت به این ژانر در میان نویســندگان جوان ایرانی پدید 
آمده است.« نویسنده رمان ابهام حامی، ظرفیت های ادبیات 
جنایی برای داشتن خوانندگان ثابت و حرفه ای در بازار کتاب 
ایران را یادآوری می کنــد و می گوید:»گمان نمی کنم هیچ 
ژانری به اندازه ژانر جنایی پتانسیل جذب چنین خوانندگانی 
را داشته باشد. امروزه در جهان از هر چهار کتابی که به فروش 
می رود یکی رمان پلیسی است. نکته  مهمی  است. مطمئنا ما 
هم می توانیم به چنین جایی برسیم. رمان جنایی قابلیت های 
فراوانی دارد. هم می تواند مجموعه هایی ادامه دار باشــد و 
خوانندگان ثابت خود را پیدا کند و هــم می تواند هیجان، 
معما و فضاهایی جدید را به تصویر بکشــد و هم تبدیل به 
رمانی منتقد بشود. رمانی که پرسشگر است و برای رسیدن 
به جواب می تواند لایه های مختلف یک اجتماع را با تمام کم 
و کاستی ها به تصویر بکشد. در پایان، امیدوارم که آثار جنایی 
ایرانی بیشــتر از اینها مورد توجه ســینماگران ایرانی قرار 
بگیرند. این قضیه می تواند به بیشتر دیده شدن رمان پلیسی 

ایرانی کمک شایانی بکند«.

واکاوی جنایت و انگیزه هایش
در دنیای ادبیات داســتانی، ژانر 
جنایی، گونه ای از داســتان است 
که در آن، جنایت و انگیزه هایش 
مورد واکاوی قــرار می گیرد. این 
نوع رمان ها، اکثراً یک ســاختار 
مشترک دارند. ابتدا جرمی تعریف 
می شود، بعد قتلی اتفاق می افتد، 
تحقیقی صورت می گیرد و در آخر 

هم قاتل یا بزهکار دستگیر شــده و به دست عدالت سپرده 
می شوند یا اینکه با مقاومت در برابر مأموران قانون یا قهرمان 
داستان به هلاکت می رسند. این گونه ادبی زیرمجموعه هایی 
دارد که در جای خود قابل تشریح هستند اما در کل، یک سری 
خصوصیات مانند جنایــت، قهرمان یا ضد قهرمان، مظنون، 
قاتل یا شخصیت منفی و واقع گرایی مشترک دارند. به عنوان 
مثال، در همه این گونه از داستان ها، جنایت یا بزه رخ می دهد. 
این همان انگیزه ای است که کاراکترهای داستان را می نگارد 
و مخاطبان را وادار به خوانش می کند. این بزه ممکن است 
به عنوان مثال، فقط به سرقت ختم شود اما تجربه ثابت کرده، 
موضوع قتل، خوانندگان را بیشتر ترغیب می کند. همچنین 
شخصیت اول داستان نقشی کلیدی دارد. یک نفر به عنوان 
کاراکتر محوری داســتان باید معما را حل کند و گره از کار 
بردارد، خواه پلیس باشد یا یک فرد حقیقی و حقوقی دیگر. 
معمولا این قهرمان یا ضد قهرمان شخصیتی منحصر به فرد 
دارد و نسبت به دیگر اشخاص درون داستان، از نظر ضریب 

هوشی یا قدرت بدنی، متمایز است.

اول

سوم

زیرمجموعه های ژانر جنایی
ژانــر جنایی در ادبیــات جهانی، 
زیرمجموعه هایی مانند معمایی، 
جاسوســی، حقوقی، پلیســی، 
کارآگاهی، هارد بویل و تریلر را در 
برمی گیرد که در بخش معمایی، 
روایت بر معما و اسرار تکیه دارد. 
داستانی که از نگاه یک قهرمان یا 
ضد قهرمان بیان می شود. جنایتی 

اتفاق می افتد و در انتها با مرگ یکــی از این دو نفر به پایان 
می رسد یا اینکه به دست عدالت سپرده می شوند. پلیس در 
این ژانر نقش محوری ندارد و یا حضورش کمرنگ است. در 
بخش جاسوسی هم داستان جنگ پنهان میان خود دولت ها و 
یا با دولت های دیگر را نشان می دهد. مأموران اطلاعاتی نقش 
محوری روایت را به عهده دارند. همچنین عمده کاراکترهای 
ژانر حقوقی را وکلای دادگســتری و دیگر عوامل دادگاه ها 
تشــکیل می دهند و هدفشــان اثبات بی گناهی یا گناهکار 
بودن شــخص متهم داستان است. مشــهورترین نویسنده 
این ژانر جان گریشام آمریکایی است. در ژانر پلیسی هم در 
داستان یک یا چند تبهکار مرتکب جنایت می شوند و پلیس یا 
کارآگاه به عنوان یک شخصیت محوری ایفای نقش می کنند. 
ژانر پلیســی که اصلی ترین گونه ادبی ژانر جنایی را برعهده 
دارد، خود به چند زیرژانر تقسیم می شود. از جمله کارآگاهی 
و هارد بویل و تریلر. البته ژانر تریلر برعکس دو نوع پیشین، 
معمولا معمایی ندارد و بر مبنای تعلیق و چالش جلو می رود. 
خواننده کتاب، قاتل را می شناسد و با پلیس محبوبش تا آخر 

رمان، با ماجراهای خونین و رمانتیک وی همراه می شود.

نقش کلید مظنونان
نویســندگان آثار جنایی معمــولاً از چند بازیگر 
داستان به عنوان شخص مظنون نام برده و اعمالی 
را به او نسبت می دهند تا شک خواننده را برانگیزند. 
هر قدر قلم نگارنده قوی تر باشــد و خواننده قادر 
به حدس و گمان نباشد، داســتان هیجان انگیزتر 
خواهد شــد. اگر خواننــده بتواند از همــان ابتدا 
گناهکار واقعی را شناســایی کنــد، دیگر به ادامه 
کتاب رغبتی نشان نخواهد داد، مگر اینکه داستان 
از نوع تریلر باشد که در ادامه بحث به آن پرداخته 
خواهد شــد. همچنین هر قدر شــخصیت منفی 
داستان توان و نیروی برتری داشته باشد، خواننده 
با چالش بیشتری روبه رو می شود. کاراکتر بد رمان 
جنایی باید بسیار باهوش، خبیث و بی رحم باشد و 
در بسیاری از موارد هم برای گریز از عدالت، توانایی 
خاصی از خود بروز دهد. نویسندگانی که شخصیت 
منفی داستان را احمق فرض می کنند، نمی توانند 
ارزش های واقعی قهرمانان خود را به عرصه نمایش 
بگذارند. در بخش واقع گرایــی هم، در ژانر جنایی 
فقط نویســندگانی موفق هســتند که داستان را 
واقعی جلوه داده و از صحنه های خیالی و غیرقابل 
باور احتراز کنند. خواننده باید بتواند با داســتان 
همذات پنداری کرده و همــه تمرکز خود را به آن 
معطوف نماید. تعلیق هــای غیرواقعی و گریزهای 
غیرمنطقی صرفاً باعث دیــد منفی مخاطبان تازه 

وارد به این ژانر خواهد بود.

دوم

کتاب های وطنی را با آثار جنایی شاخص غیرایرانی مقایسه نکنیم
نکته ای که دوست دارم به آن اشاره کنم برخورد مخاطب با اثر جنایی ایرانی است. بسیار با 
این موضوع مواجه شده ام که وقتی قرار است آثار من و همکارانم را بررسی کنند بلافاصله از 
در مقایسه کارها با آثار جنایی شاخص غیرایرانی وارد می شوند و در ادامه توقع دارند این آثار 
همسنگ بهترین جنایی های جهان باشد. بســیار ضروری است که بگویم ما در ادبیات تابع 
کپی رایت نیستیم پس ناشر ایرانی )حداقل تا چند سال قبل( بهترین آثار ادبی را به راحتی 
ترجمه و منتشــر می کرده. مخاطب گمان می کند این آثار نماینده تمام آثار ادبی غیرایرانی 
است و هیچ اثر ضعیف یا متوسطی آن طرف مرزهای ایران چاپ نمی شود. این تصور اشتباه 
است. مخاطب ایرانی دارد در هر ژانر و سبکی بهترین هایش را می خواند و اگر تابع کپی رایت 
بودیم آن وقت مخاطب ایرانی تنها به آثاری دست می یافت که ناشر توانسته بود کپی رایت آن 
را بپردازد و متوجه می شد خیلی از آثار ایرانی بهتر از خیلی از آثاری هستند که دارند خارج 
از ایران چاپ می شوند. شاید این حرف نوعی مظلوم نمایی باشد و در لفافه اینطور به نظر برسد 
که به ما رحم کنید. به هیچ وجه چنین قصدی ندارم. حرفم این است که اگر اثری از نویسنده 
ایرانی خواندید و به نظرتان قابل قبول آمد به خاطر اینکه در حد و اندازه فلان رمان پرفروش 
جهانی نیســت آن را بی ارزش ندانید. چیز دیگری که دست جنایی نویس ایرانی را می بندد 
برخی محدودیت هاست. نویسنده خارجی چنین مشــکلی ندارد پس تمام تمرکزش روی 
خلق بهترین اثر است و همین اثر مستقیم توسط ناشر ایرانی چاپ می شود. اما اگر نویسنده 
ایرانی آن را بنویسد دچار مشکل می شود. پس جنایی نویس ایرانی حتی اگر هم بخواهد کاری 
همسنگ آثار خارجی بنویسد چندان دستش باز نیست. جالب است که وقتی این را به برخی 
مخاطبان می گوییم جواب می دهند اگر نمی شود آنچه می خواهید بنویسید ننویسید پس چرا 
می نویسید؟ که خب این حرف یک جورهایی غیرمنطقی است. آیا اگر کسی شور و شوق داشته 
باشد شنا کند و در عین حال دچار نقص عضو باشد بهترین توصیه به او این است که شنا نکن؟! 
چرا؟ آیا چون دچار نقص عضو شده یا او را ناقص کرده اند باید قید شور و شوقش را بزند؟ حتی 
اگر چنین توصیه ای شود، آن که عاشق شنا کردن است سعی می کند با کمترین داشته ها و با 
همان نقص عضو برود و شنا کند. حتی اگر روزی جلوی تمام استخرها تابلو بزنند که فقط افراد 
فاقد نقص عضو اجازه شنا دارند این آدم می رود و مفر دیگری برای بیان شور و شوقش پیدا 
می کند و هرگز تسلیم نمی شود. مسئله نوشتن در ایران هم یک چنین چیزی است و امیدوارم 

در آینده شرایط بهتر شود.

مکث

آمــار مخاطبــان ژانــر فانتــزی بعــد از 
پخش سریال بازی تاج و تخت ناگهان 
افزایــش تصاعــدی پیــدا کــرد و ادبیات 
فانتزی با محبوبیت زیادی مواجه شــد 
ولی همین مخاطبــان کم کــم آن را رها 
کردنــد. مخاطــب ژانــر جنایــی اینطــور 
نیســتند. آنهــا خیلــی آهســته می آینــد 
اما معمــولاً ســال ها مخاطب ایــن ژانر 

می مانند

سیروس کشتکار
نویسنده

تولد نسل جدید 
جنایی نویسان ایرانی 

لاله زارع در گفت وگو با همشهری
 از خلق آثار ادبی جنایی به زبان فارسی می گوید 

آراسته سلیمی توپقراءگفت وگو
روزنامه نگار

مهرداد مراد
جنایی نویس

 و پژوهشگر ادبی
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